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წინათქმა

1924 წლის აგვისტოს აჯანყებიდან ასი წელი გავიდა. ეს ისტორიული თარიღი 
წელს საქართველოში ფართოდ აღინიშნება, მაგრამ იყო დრო, როდესაც მისი 
ხსენება ჩვენში საგანგებოდ იკრძალებოდა. მკაცრად იყო გასაიდუმლოებული 
აჯანყებასთან დაკავშირებული დოკუმენტები და საარქივო მასალა, – იმდენად, 
რომ მათზე ხელი ცნობილ მკვლევართაც კი იშვიათად მიუწვდებოდათ.  

აჯანყება დიდხანს უსამართლოდ იყო მიჩნეული „მენშევიკურ კონტრრევ­
ოლუციურ ავანტიურად”. ეს გახლდათ ამ მოვლენის საბჭოური შეფასება და 
განაჩენიც, რომლის არათუ შეცვლა, კომუნისტურ პერიოდში გადასინჯვაც კი 
წარმოუდგენელი იყო. არც გადასინჯულა. ჩვენი ქვეყნის ისტორიის ცნობილ 
შემაჯამებელ ნაშრომში, „საქართველოს ისტორიის ნარკვევების” რვატომე­
ულში, რომელიც გასული საუკუნის 70-იან წლებში გამოქვეყნდა, განსახილ­
ველი თემა ზუსტად ამ ჭრილშია წარმოჩენილი. საგულისხმოა ისიც, რომ ტომ­
ში, რომელიც 1920-1930-იანი წლების მონაკვეთს მოიცავს და თითქმის 1000 
გვერდს შეადგენს, აგვისტოს აჯანყებას სულ სამიოდე ფურცელი ეთმობა. აქ 
აღნიშნულია შემდეგი: „საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ იარაღით ხელში 
გამოვიდნენ მეფის ყოფილი ოფიცრები, კულაკები, ვაჭრები, თავადაზნაურები 
და სხვა ანტისაბჭოთა ელემენტები. ...გლეხობის ფართო მასებმა ზურგი შეაქ­
ციეს აჯანყებას. მუშათა კლასი, უღარიბესი და საშუალო გლეხობის ძირითადი 
მასები მტრულად შეხვდნენ მას” (საქართველოს ისტორიის ნარკვევები, ტ. VII, 
საქართველო XX საუკუნის 20-30-იან წლებში, თბ., 1976, გვ. 201).

სინამდვილეში, აგვისტოს აჯანყება იყო ეროვნული თავისუფლებისა და სა­
ხელმწიფოებრივი დამოუკიდებლობისათვის აზვირთებული საერთო-სახალხო 
შემართება, რომელმაც საქვეყნოდ ცხადყო, რომ ქართველი ერისთვის თავი­
სუფლება არა უბრალო, არამედ სიკვდილ-სიცოცხლის საკითხია, რომ საქარ­
თველო ვერ იგუებს და არ შეურიგდება თავსმოხვეულ საბჭოურ რეჟიმს.

1922 წელს ანტისაბჭოთა პლატფორმაზე მდგომმა პოლიტიკურმა პარტი­
ებმა, განმათავისუფლებელი მოძრაობის საკოორდინაციოდ, თბილისში დამო­
უკიდებლობის კომიტეტი – დამკომი, იგივე პარიტეტული კომიტეტი – დააფუძ­
ნეს. დამკომთან მალე „სამხედრო ცენტრიც” ჩამოყალიბდა.

საქართველოს დეოკუპაციის წინაპირობად პარიტეტულ კომიტეტს ქარ­
თველი ერის შეიარაღებული გამოსვლა მიაჩნდა, რომლისათვისაც იგი, როგორც 
სამხედრო, ისე პოლიტიკური კუთხით ემზადებოდა. დამკომი ემიგრირებული 
მთავრობის მეშვეობით ცდილობდა, ევროპულ სახელმწიფოებში, უპირველე­
სად საფრანგეთსა და ინგლისში, მოეპოვებინა დიპლომატიური, ფინანსური და 
იარაღით დახმარება და იმავდროულად, ამ ქვეყნების საზოგადოებრივი აზრი 
თავისუფლებისათვის მებრძოლი საქართველოს მხარდასაჭერად განეწყო.

საქართველოში წარმოებულ ბრძოლას გამოძახილი და თანაგრძნობა ჰქონ­
და საბჭოეთთან დაპირისპირებულ ევროპის სახელმწიფოებში, კერძოდ, საფ­
რანგეთში, პოლონეთში, იტალიაში და სხვ. დასავლეთის საზოგადოებრივი 
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აზრი ოკუპირებული საქართველოსადმი კეთილგანწყობით იყო გამსჭვალული, 
იგი სოლიდარობას უცხადებდა უტეხი ნების, თავისუფლებისათვის შემართულ 
და დამპყრობელთან შეურიგებელ ქართველ ერს. დასავლურ პრესაში მრავლად 
იბეჭდებოდა თანაგრძნობით აღსავსე წერილები მებრძოლი საქართველოს მი­
მართ, მაგრამ ამ ბრძოლაში საქართველოს უცხოეთში რეალური მოკავშირე არ 
გამოუჩნდა. როგორც აშშ-ის წარმომადგენელთა პალატის მიერ 1955 წელს გა­
მოქვეყნებულ ანგარიშშია ხაზგასმული: „არავის სურდა უთანხმოება შორეულ 
კავკასიაში მდებარე პატარა ქვეყნის გამო საბჭოთა რუსეთთან”.

საქართველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის ემიგრირებული მთავრობა 
გარკვეულ იმედს მაინც ამყარებდა ევროპაზე, მოელოდა მისგან ფინანსურ და 
იარაღით დახმარებას, მაგრამ პრაქტიკული შედეგი არ ჩანდა.

იმ მოლოდინით, რომ შეიარაღებულ გამოსვლას მეზობელი ხალხებიც შე­
უერთდებოდნენ და დასავლეთიც დახმარების ხელს გამოიღებდა, 1924 წლის 
28 აგვისტოს აჯანყება დაიწყო. სამწუხაროდ, იმედები ფუჭი გამოდგა. საქარ­
თველოში აღმართული აჯანყების დროშა ბრძოლის ველზე ეულად დარჩა. 
თავგანწირულ ქართველებს არსაიდან არავინ მიშველებია. აჯანყებამ მარცხი 
იწვნია და უზომო მსხვერპლიც მოჰყვა. მამულის დახსნის კეთილშობილურმა 
იდეამ დიდძალი ქართველის სიცოცხლე შეიწირა. ბოლშევიკურმა ხელისუფლე­
ბამ სასტიკად იძია შური და მებრძოლ საქართველოს მასობრივი რეპრესიებით 
გაუსწორდა (მარტო აჯანყების დღეებში, ოფიციალური ცნობით, 980 ადამიანი 
დახვრიტეს. არაოფიციალური მონაცემებით, ეს რიცხვი 5-6 ათასს უტოლდება).

აჯანყების დამარცხებამ რეპრესიებს გადარჩენილ საქართველოს  ეროვნულ-
პატრიოტულ ძალებს თავისუფლებისათვის ბრძოლის ალტერნატიული გზის 
ძიებისაკენ უბიძგა. საბჭოთა რეჟიმთან შეიარაღებული დაპირისპირების ნაც­
ვლად, 1924 წლის შემდეგ კურსი წინააღმდეგობის მშვიდობიანი ფორმებზე 
იქნა აღებული და მოქმედებამ კულტურულ-საგანმანათლებლო ფრონტზე 
გადაინაცვლა. როგორც სპირიდონ კედია აღნიშნავდა: „ქართველობამ შეიარა­
ღებულ ბრძოლას ხელი შეუშვა და დაქანცული, შინაგანი სულიერის წინააღ­
მდეგობის პოზიციებზე გადავიდა”.

„საქმე დიდებული” და „საქმე საშინელი”, „ერის გამოფხიზლების”, „სიხარუ­
ლის და ჭმუნვის დღე”, „სიცოცხლისა და სიკვდილის პაემანი” უწოდა ნოე ჟორ­
დანიამ 1924 წლის აგვისტოს აჯანყებას.

აგვისტოს აჯანყების თარიღს ყოველწლიურად მხოლოდ ქართული პოლი­
ტიკური ემიგრაცია ეხმაურებოდა, რითაც პატივს მიაგებდა ეროვნული თავი­
სუფლებისათვის მებრძოლ თანამემამულეებს. ჩვენს ემიგრაციაში ამ მოვლენას 
„სიამაყისა და სევდის დღედ” განიხილავდნენ და მიაჩნდათ, რომ „საქვეყნო მიზ­
ნისათვის გაღებული მსხვერპლი უშედეგოდ და უნაყოფოდ არასოდეს იკარგება”.

აჯანყების მარცხი და საბჭოთა რეჟიმის მიერ განხორციელებული მასობ­
რივი რეპრესიები დიდი ეროვნული ტრაგედიაც იყო, რომელიც ქართველი სა­
ზოგადოებისთვის კოლექტიურ ტრავმად დარჩა.

დამარცხების მიუხედავად, ქართველობა სულიერად არ გატეხილა, ერში 
არ ჩამკვდარა დამოუკიდებლობისაკენ მისწრაფება, მაგრამ საჭირო გახდა იმ­
პერიულ რეჟიმთან იარაღით დაპირისპირების ტაქტიკის ძირეული შეცვლა. 
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პატრიოტული ძალები საქართველოში ახლა მშვიდობიანი შრომისა და აღმ­
შენებლობის, კულტურის, ხელოვნების, ლიტერატურის ასპარეზზე ყურადღე­
ბის გადატანის პოლიტიკას დაადგნენ, რომელსაც გონივრული ალტერნატივა 
აღარც გააჩნდა.

 „1924 წლის აჯანყებით ქართველმა ერმა სცადა გადაეგდო ეროვნული მო­
ნობის უღელი. იგი დამარცხდა, მაგრამ მან სისხლით ჩასწერა ისტორიაში თა­
ვისი ურყევი სურვილი: ...იყოს თავისუფალი, აღიდგინოს საკუთარი, ქართული 
სახელმწიფო” (ჟურნალი „დროშა”, პარიზი, 1975, № 84).

საქართველოს ისტორია თავისუფლებისათვის ბრძოლის ისტორიაა, – 
წერდა ივანე ჯავახიშვილი. მართლაც, ძალმომრეობისადმი შეურიგებლობა, 
დამპყრობლისადმი დაუმორჩილებლობა, თავისუფლებისათვის მუდმივი შემარ­
თება და მომავლის იმედი იყო ის მთავარი მახასიათებლები, რამაც საუკუნეთა 
გასწვრივ ქართველ ხალხს მრავალ განსაცდელში გააძლებინა და საკუთარი 
ეროვნული იდენტობის შენარჩუნებით დღემდე მოიყვანა.

1924 წლის აგვისტოს აჯანყება, არსებითად, რუსეთსა და საქართველოს 
შორის ურთიერთმიმართების გარკვევას, საბჭოთა იმპერიისაგან საქართვე­
ლოს თავდაღწევისა და დამოუკიდებელი ცხოვრების განახლების მიზანს ემ­
სახურებოდა. საქართველოს წინაშე ამ აჯანყებიდან ასი წლის შემდეგაც მწვა­
ვედ დგას სუვერენიტეტისა და ტერიტორიული მთლიანობის შენარჩუნების, 
უსაფრთხოების უზრუნველყოფის პრობლემა. ჩვენი ქვეყნის მიწა-წყლის 20 
პროცენტი დროებით ისევ ჩრდილოელ მეზობელსა აქვს ოკუპირებული. ამდე­
ნად, აგვისტოს აჯანყებასთან მიმართებით, აუცილებელია მისი როგორც შე­
დეგების, ისე გამოცდილების მიუკერძოებელი, ობიექტური გააზრება და იმის 
გაცნობიერებაც, რომ ეს მოვლენა მხოლოდ წარსულს არ ეკუთვნის და ის დღე­
ვანდელობასაც უკავშირდება.

წინამდებარე წიგნში, რომელიც 1924 წლის აგვისტოს აჯანყების ასი 
წლისთავის აღსანიშნავად გამოდის, იბეჭდება ამ ისტორიულ მოვლენასთან 
დაკავშირებული შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცული დოკუმენტე­
ბის მიხედვით მომზადებული პუბლიკაციები. მათი ერთად გაცნობა მკითხველს 
საშუალებას მისცემს, პირველწყაროების მეშვეობით გაიფართოოს ცოდნა 
1924 წლის აგვისტოს აჯანყების შესახებ, უფრო ღრმად ჩაიხედოს ამ მოვლენის 
ლაბირინთებში და უკეთ გაითავისოს მისი არსი.

წიგნი დახმარებას გაუწევს საქართველოს ახალი და თანამედროვე ისტო­
რიის სპეციალისტებს, ისტორიის პედაგოგებსა და ჰუმანიტარული პროფილის 
სტუდენტებს. გამოცემას ინტერესით გაეცნობა ფართო მკითხველიც. 

ოთარ ჯანელიძე
ისტორიის მეცნიერებათა დოქტორი, პროფესორი
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საქართველოს გასაბჭოების მთავარმა ორგანიზატორმა, საბჭოური იმპე­
რიის ერთ-ერთმა შემქმნელმა, სასტიკმა და „გულანთებულმა” ბოლშევიკმა 
სერგო ორჯონიკიძემ ყველაფერი გააკეთა იმისთვის, რომ საქართველოში 
საბჭოთა წყობილება დამყარებულიყო და არ დაინდო არავინ, ვინც კი ოდნავ 
წინააღმდეგობა გაუწია. მისი პიროვნული თვისებები კარგად იკვეთება 1924 
წლის აჯანყების ჩახშობის შემდეგ გამართულ სხდომაზე, რომელზეც მან 
ვრცელი მოხსენება გააკეთა ქვეყანაში არსებულ მდგომარეობაზე, მენშევი­
კებზე, თავადაზნაურობაზე და აჯანყების უშუალო მონაწილეებზე. 

„ბევრ თქვენგანს ეშინია დაჭერის – გაძლევთ პატიოსან სიტყვას, დაჭერები 
არ იქნება, ყველას გამოგიშვებთ”, – ამ სიტყვებით მიმართა მან დარბაზში შეკ­
რებილ საზოგადოებას. პატიოსანი სიტყვა „არ გატეხა”, პარტიული დავალება 
„პირნათლად” შეასრულა და ასეულობით ადამიანს სასჯელის უმაღლესი ზომა 
– დახვრეტა მიუსაჯა. 

ს. ორჯონიკიძის მოხსენების სრული ვერსია შინაგან საქმეთა სამინისტროს 
პარტიული არქივის №14 ფონდშია დაცული. გთავაზობთ ჩანაწერის მცირე 
ვერსიას (სტილი დაცულია):

„სერგო ორჯონიკიძის მოხსენება (ნაძალადევის თეატრში.)
1924 წ. 1 ოქტომბერი საღამოს 5 საათზე

ორჯონიკიძე.
ამხანაგებო, აი ამ გაზეთებიდან უნდა გაგაგებინოთ თქვენ რა ხდება საქარ­

თველოში. რანაირი და რა ამბებია ჩვენში. მართალი უნდა მოგახსენოთ, რომ 
მე პირველად გავიგე ეს ამბები ამ გაზეთებიდან და აი თქვენც უნდა გაგაგე­
ბინოთ. ეს პირველი გაზეთი არის რუსული შავრაზმელი მილიუკოვის გაზეთი, 
რომელიც პარიზში გამოდის, სადაც ნოე ჟორდანია ბრძანდება საქართველოს 
გამათავისუფლებელი კაცი.

...გაზეთი გამოდის ბერლინში 12 სექტემბრის არის (კითხულობს რუსუ­
ლად).... იქ სწერია... თურმე გურულებიც მაჰმადიანები ყოფილან...

...აჯანყება არის თურმე მთელს საქართველოში, მთელი საქართველო მათ 
ხელში ყოფილა. გარდა ამისა აჯანყება ყოფილა აზერბაიჯანში და ჩრდილო კავ­
კასიაში. 4 სექტემბერს დიდი ბრძოლა ყოფილა დერბენდის კედლებთან. მეორე 
ტელეგრამაში არის ნათქვამი, რომ აზერბაიჯანში, ჩრდილო კავკასიაში, ზაქა­
თალაში... საშინელი ბრძოლა არისო. შემდეგ აქ არის ნოე ჟორდანიას მიმართვა 
რუსეთის მთავრობის მიმართ, სადაც ის ეუბნება შესწყვიტეთ ბრძოლა და ჩვენ 
მზად ვართ შევაჩეროთ ბრძოლა და ზოგიერთ დათმობაზე წავიდეთ. 

ეს არის ამხანაგებო ის ცნობები, რომლითაც ევროპას აცნობებენ იმას, 
რაც ხდება საქართველოში, ვინც იმ დღეებში იყო სოფლებში გურია-სამეგრე­
ლოში, ან, თუ გინდა აქ, გარე კახეთში-ვაზიანში, ის ამავე ცნობებს გაიგონებდა. 

სერგო ორჯონიკიძის მოხსენება 
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გაიგონებდა რომ მთელი ამიერკავკასია ხელში აქვს მენშევიკებს, ნოე ჟორდა­
ნია თბილისში არის და მხოლოდ აქ უნდა მოვიშოროთ ბოლშევიკები თავიდან 
და ამით ყველაფერი გათავდებაო და როგორც ვხედავთ, ის, რასაც აქ ლაპა­
რაკობდენ და რასაც სწერენ შავრაზმელ გაზეთებში ერთი და იგივეა. რა თქმა 
უნდა ამათში კავშირი არის. რა თქმა უნდა მენშევიკებს უნდოდათ მოეწყოთ 
აჯანყება მთელ ამიერკავკასიაში, ჩრდილო კავკასიაში. მე ვფიქრობ თქვენ გახ­
სოვთ ჩვენ მიერ გამოქვეყნებული წერილი ნოე ჟორდანიასი. ყველა ეს ა(ღ)წე­
რილი იყო, მხოლოდ ის ამბობდა, რომ აჯანყება უნდა დაიწყოს ჩრდილო კავკა­
სიამ, მოსწყვიტოს ამიერკავკასია რუსეთს, მერე გადავიდეს საქართველოზე და 
ამნაირად უნდა გაიმარჯვოს აჯანყებამო. შემდეგ მე წაგიკითხავთ ზოგიერთ 
ჩვენებებს იმ სახელოვან პარიტეტული კომიტეტის ჩვენებებისას, რომელმაც 
თვითონ მოაწყო ეს აჯანყება ჩვენში. მე ხელთ მაქვს ბოჭორიშვილის ჩვენება, 
რომელიც წევრი იყო პარიტეტული კომიტეტის. რას ამბობს ის? ის ამბობს, 
რომ აჯანყებას ვამზადებდითო. კომიტეტში შედიოდა მენშევიკური პარტიის 
წარმომადგენელი სხიველების, მემარჯვენე ფედერალისტების, ეროვნულ-დე­
მოკრატების და ესერების. 

ესერების წარმომადგენელი ამ პარიტეტულ კომიტეტში გახლავთ ეს ბოჭო­
რიშვილი. ის ძალიან დალაგებით მოგვიყვა, თუ რა კონფერენციები ქონდათ, რა 
გადაწყვეტილება გამოიტანეს, რა მსჯელობა ჰქონდათ და სხვადასხვა. 

ის ამბობს იმას, თუ რანაირად გააკეთა მოხსენება კოტე ანდრონიკაშვილმა 
ამ წლის გაზაფხულზე, სადაც სთქვა, რომ – სამეგრელოში მათ ხელთ ჰყავთ ექვ­
სას-შვიდასი შეიარაღებული კაცი, გურიაში ათასი, სვანეთში ათასი, ჩოლოყა­
შვილს ყავს 600 კაცი, თბილისში გვყავს 1700 კაცი. გამოსვლა უნდა დაგვეწყო 
ლონდონის კონფერენციის დროს, მაგრამ ხელი შეგვიშალა ვალიკო ჯუღელის 
დაჭერამ. 18 აგვისტოს პარიტეტული კომიტეტი შეიკრიბა და მაშინ გადაწყდა, 
რომ 28 აგვისტოს ღამის 2 საათზე უნდა დაგვეწყო აჯანყება ყველა საქართვე­
ლოს კუთხეებში და იმნაირად ქონდათ განაწილებული თავიანთი როლები, 
ჩოლოყაშვილს უნდა აეღო მანგლისი. ...ცაგურიას უნდა აეღო ჩვენი ლაგერი, 
რომელიც ვაზიანში იყო. როგორც მოგეხსენებათ იქ მთელი ამიერკავკასიის 
არტილერია არის და ნურას უკაცრავად, მაგრამ იქ იქნება 150 ზარბაზანი და 
ყველა ეს უნდა აეღო ცაგურიას, განეიარაღებინა ნაწილები ამ ყოფილ პოლკოვ­
ნიკ ცაგურიას და მერმედ წამოსულიყო თბილისზე და აეღო ის. ლაშქარაშვილს 
უნდა აეღო ახალქალაქი და გორი. თვითონ პარიტეტულ კომიტეტს უნდა ეხელ­
მძღვანელებია. ამათთვის და ამისთვის სცნო საჭიროდ გასულიყო გორში და 
შიომღვიმის მონასტრიდან ხელმძღვანელობა მეტად საეჭვოა, მაგრამ ამოურ­
ჩევიათ, ალბათ ბერების ლოცვა შეგვეწევაო. 

ბოჭორიშვილი ამბობს, კოტე ანდრონიკაშვილი და ჯავახიშვილი 24-ს გავიდ­
ნენ ქალაქიდან, და მე, ბოჭორიშვილი, რადგან ლეგალურად ვცხოვრობდი გა­
დავწვიტე 25-ს გავსულიყავი... წავედი მცხეთაში, იქ დამხვდა კაცი, რომელმაც 
წამიყვანა ანდრონიკაშვილთან და ჯავახიშვილთან. იქ დამხვდნენ შალვა ამი­
რეჯიბი და დავით ონიაშვილი. ჩვენ გვყავდა ოხრანა 5 კაცისაგან. 28 აგვისტოს 
მოვიდა ლაშქარაშვილისაგან კაცი და თქვა მზად ვართ ავიღოთ ახალქალაქი 
და გორი.
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ჩვენ მივეცით განკარგულება, რომ აეღო გორი. იმავ დღეს ჩოლოყაშვილი­
საგან მოგვივიდა კაცი მანგლისის რაიონიდან, რომელმაც გვაცნობა – პარიტე­
ტულმა კომიტეტმა სთქვა, რომ 600 კაცი ჰყავსო, მაგრამ ის კი გვატყობინებს 
– 300 კაცს ველოდი, მაგრამ 60 კაცი მოვიდაო. მაგრამ მიუხედავად ამისა იმედი 
მაქვს მანგლისს ავიღებო და იარაღს ავყრი ჯარსო და მერე გადავალ და კავ­
შირს შევკრავ ცაგურიასთანო. 

29-ს არავითარი ცნობა არ იყო. 30-ს ჩოლოყაშვილმა შეგვატყობინა მან­
გლისს დავეცით, ვერ ავიღეთო და იძულებული ვიყავი უკან დამეხიაო, ახლა 
დუშეთს ავიღებო.

31-ს მოვიდა ხმა ჩვენამდე, რომ მთელ დასავლეთ საქართველოში აჯანყება 
დაიწყოო. ეს გახლავთ ხელმძღვანელი, პარიტეტული კომიტეტის წევრი. 28-ში 
დაიწყეს აჯანყება, 31-ს კიდევ ჩავაქვრეთ ეს აჯანყება და მათ კი 31-ს მოსდით 
ცნობა, რომ აჯანყება დაიწყოო. უკეთესი ხელმძღვანელი ღმერთმა შეარცხვინა.

31-ს საღამოს ჩოლოყაშვილი შეგვხვდა და გვითხრა, რომ მე ცაგურიასთან 
კავშირს შევკრავო. 

პირველ სექტემბერს არავითარი ცნობები არ გვქონია. ჩვენ ვიცვლიდით 
ალაგს. გადავდიოდით ერთი ადგილიდან მეორეზე. ამ დროს წითელ არმიე­
ლებმა აგვიტეხეს სროლა. ჩვენი ოხრანა გაიქცა. მე ჩირგვებში დავიმალე. მე­
რმე წამადგა თავზე იასონ ჯავახიშვილი. მითხრა ზურგში ვარ დაჭრილი. ვნახე 
არავითარი ჭრილობა არ ჰქონია. მერმედ ჩამაცივდა ფეხში ვარ დაჭრილიო. 
ისიც ვნახე – არც იქ არავითარი ჭრილობა არ ქონდა. დილამდე გამოვიცვა­
ლეთ რამოდენიმე ადგილი. დილას იასონ ჯავახიშვილმა დაიწყო ტირილი მწყუ­
რია და წავიდეთ წყალზეო. მე შევეხვეწე ერთ დღეს მაინც მოვიცადოთ-თქო... 
ჩვენ წავედით შიო მღვიმის მონასტერში, სადაც დაგვიჭირეს. შალვა ამირა­
ჯიბი და დავით ონიაშვილი არ გვინახავს, არ ვიცოდი სად იყო. დაგვიჭირეს 
მოგვიყვანეს სადგურზე. ფული მოდიოდა საზღვარგარეთიდან, მაგრამ ვისგან 
არ ვიცი. ღებულობდა და ხარჯავდა ფულს პრეზიდიუმი. სჩანს რომ უმრავლე­
სობა მოსულ ფულებისა იხარჯებოდა სამხედრო ორგანიზაციაზე, აჯანყების 
მოსამზადებლად. 

ესერების პარტიას ფული არასოდეს მიუღია მენშევიკებისაგან. ჟორდანიას 
წერილის შესახებ, რომელიც იყო გამოგზავნილი აჯანყების მოსამზადებლად 
საზღვარგარეთიდან მე პირველად გაზეთებიდან გავიგე, სადაც მოთავსებული 
იყო ტექსტი ამ წერილისა (თარგმნის რუსულად). მე ერთ კრებაზე შევეკითხე 
ანდრონიკაშვილს მართალია თუ არა ჟორდანიას წერილის არსებობა და მართა­
ლია, – რატომ არ იყო გარჩეული პარიტეტული კომიტეტის მიერ? მან მიპასუხა 
– ეს იმიტომ, რომ წერილი მიმართული იყო მენშევიკური ცეკას სახელზე (რუ­
სულად თარგმნის). ჩოლოყაშვილს კავშირი ჰქონდა პრეზიდიუმთანო, აი ეს ჩვე­
ნება პარიტეტული კომიტეტის წევრის ბოჭორიშვილისა... 

აქ აი ამ ქაღალდებში, რომელიც ხელში მაქვს არის ჩვენება თითოეული მათ­
განისა. ჯავახიშვილისა მაგალითად, რომელიც პირდაპირ ამბობს – უკანასკ­
ნელი აჯანყების მოსაწყობად ჩვენ ამდენი და ამდენი ფული მოგვივიდაო. აქ 
ყველა ამის წაკითხვა შეუძლებლად მიმაჩნია და ჩვენ ახლო მომავალში ამის 
ბეჭდვას გაზეთებში დავიწყებთ. მე პირადად მზად ვარ, თუნდ დიდ თუნდა 
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პატარა კრებაზე სადმე წავიკითხოთ ყველა ეს იმიტომ, რომ აქედან აშკარა 
ხდება რას ამზადებდნენ ეს ვაჟბატონები, რანაირად და რისი იმედი ჰქონდათ. 
ფიქრი იმაზე, რომ მენშევიკები თავის ძალით აიღებდნენ საქართველოს და გა­
იმარჯვებდნენ ამას ტუტუციც არ დაიჯერებს, ცხადია რომ მთელს თავის იმე­
დებს ამყარებდნენ დასავლეთ-ევროპაზე. „– მოვლენ ინგლისი და საფრანგეთი 
და დაგვეხმარებიანო”. ჩვენ ხელთ გვაქვს დოკუმენტი, რომელიც ამბობს, რომ 
საფრანგეთის პრეზიდენტმა მიიღო ჩხენკელი და დაპირდა მას დახმარება. 
გვაქვს აგრეთვე დოკუმენტი, რომელიც ამტკიცებს, რომ ერიომ მიიღო წერილი 
და დაჰპირდა დახმარება. გვაქვს კიდევ ბევრი დოკუმენტი, რომელიც ეკუთვნის 
რენოდელს, საფრანგეთის მენშევიკური პარტიის ლიდერს, რომელიც ამბობს – 
„დაიწყეთ იმოქმედეთ და ჩვენ რითაც უნდა დაგვიჯდეს გიშველითო”. ეხლაც 
იძახიან ბოლშევიკები მალავენ და არ ამხელენ რა ხდება დასავლეთ ევროპაში. 
ლაპარაკობენ, რომ ნაციათა ლიგამ დააყენა საკითხი საქართველოს შესახებ. 
მართალია დააყენა, ჩვენ ეს არ დაგვიფარავს. დააყენა, მერე რა რომ დააყენა. 
რამდენი სულელი და თუ გინდ ათასი ჭკვიანიც რომ იყოს ეს ხელსაყრელი არ 
არის იმათთვის, რამდენიც არ უნდა ილაპარაკოთ არაფერი არ გამოვა. 

ჩვენ ვიცით, რომ ისინი მათ მხარს უჭერენ, აუარებელი დოკუმენტები აქვე 
მაქვს და ამ დღეებში გამოსულ პროკლამაციებში მენშევიკები პირდაპირ გაიძა­
ხიან ჩვენ გვეხმარება ევროპა, ბოლშევიკებს კი რუსეთიო და სხვა, მაგრამ ამას 
მნიშვნელობა არ აქვს. როდესაც აჯანყებას აწყობ, ხალხს მოუწოდებ აჯანყე­
ბისთვის, რა თქმა უნდა ერთგვარი პროგრამა უნდა გქონდეს აჯანყებისთვის. 
თუ შენ გარკვეული პროგრამა არ გაქვს, თუ ხალხს არ გაუშუქებ ამას რისთვის 
მოუწოდებ, რომ მან სისხლი დაღვაროს. როცა ამას მოუწოდებ აუცილებელად 
საჭიროა უჩვენო გლეხს, მუშას ან ვაჭარს, თუ რისთვის მოუწოდებ, თორემ რაც 
უნდა მონდომებული იყოს სისხლს არ დაღვრის. უნდა უთხრა რა გინდა, რომ 
მისცე მას. აი ამ დოკუმენტებში ვერ ნახავ მოთხოვნილებას, რომელიც ამბობ­
დეს, რომ ამ მუშას უფრო კარგ მდგომარეობაში ჩავაყენებ ვიდრე დღეს არის, 
ან იმას ამბობდეს, რომ მუშას პატარა ხელფასი აქვს და გაუდიდებთო, ან დიდი 
სამუშაო დღე აქვს და შეუმოკლებთო, არც იმას ამბობენ, რომ მიწას გლეხს გა­
დავცემთო, ვერც ერთ ასეთ საკითხს თქვენ აქ ვერ ნახავთ. არც იმას ამბობენ, 
რომ ბოლშევიკებს გავრეკავთ და სოფელს იაფფასიან პურს ან ჩითს მივაწო­
დებთო, არც ერთი ასეთი ეკონომიური კითხვა არ არის დასმული, გარდა ასეთი 
სისულელეებისა: „კომსომოლისტების ნუ გეშინიათ, მოვსჭრით თავსო და მოგი­
ტანთო”. ...კარგი რა იქნება მერე, მოსჭრან თავი კომსომოლისტებს და ბრეგვა­
ძეს მიუტანონ, რა გამოვა ამით მერე, რა იქნება. ეს არის ბავშვური სისულელე. 
ერთადერთი ლოზუნგი არის ამაში საქართველოს დამოუკიდებლობა. მეტს ვე­
რაფერს ვერ მოითხოვენ. რომ აიღოთ ანდრონიკაშვილის ჩვენება დაინახავთ, 
რომ ის პირდაპირ ამბობს „თქვენ გასაოცარი ხალხი ხართ, თავადაზნაურობას 
ჩამოართვით მიწაწყალი, ეხლა რაღას ეშტერებით, ჩვენ შევუკავშირდით ყო­
ფილ მექარხნეებს და თავადაზნაურობას, რომელნიც უკმაყოფილონი არიან: 
რა ნიადაგზე შეუკავშირდნენ – რა თქმა უნდა იმაზე, რომ მიწები ჩამოართვან 
და რასაკვირველია კახეთის თავადაზნაურობა საბჭოთა ხელისუფლების მომ­
ხრე არ იქნებიან... 
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...ჯიბეში მქონდა ქაღალდი, სადაც დაწერილი იყო თუ ვინ იყვნენ ისინი, ვინ 
გაიქცა სვანეთისაკენ. ესენი არიან ჭყოდუა (ჭკოდუა-ავტ.), შარვაშიძე, დადი­
ანი, დადეშქელიანი და ... მაგრამ ტყუილი იქნება იმის თქმა, რომ მარტო და­
დიანები იყვნენ, იყო ნაწილი გლეხობისა. ზოგი თავის ნებით, როგორც მოხდა 
გურიაში, ზოგი შიშით ჩათრეული, ძალით გაყვანილი. მოირბენდნენ თოფით და 
იძახოდნენ: აბა გამოდით, ბოლშევიკები აღარ არიან ყველგან გადენეს ისინი 
და აბა გამოდით. გლეხებმა არ იციან რაშია საქმე. ყოფილ გვარდიელებს ეუბ­
ნებოდნენ: ამ სამნახევარი წლის განმავლობაში, რაც ბოლშევიკები აქ არიან 
თქვენ მოგეცემათ სრული ჯამაგირი, მხოლოდ ეხლა გამოდით. მაგრამ მაინც 
უნდა ვსთქვა, გურიაში მონაწილეობა მიიღო გლეხობამ. ჩვენ, მე და ამხანაგი 
ფილიპე მახარაძემ, მეორე დღესვე ჩამოვიარეთ სოფლები, ვილაპარაკეთ ნაგო­
მარში... 

...ვეკითხებოდით გლეხებს რაზე აჯანყდით რა გინდათ, გურულები აქ ბევრი 
იქნება და ვინც გურული არ არის იმათ უნდა უთხრა: გურია მოწინავე უბანია, 
ცქვიტი, ყოჩაღი ხალხია, ლაჩარი ხალხი არ არის. საზოგადოთ რომ შეეკითხები 
პასუხის მოცემა შეუძლიათ. უბრალო გლეხი იქ ორატორია ძმაო იმისთანა, რომ 
ვერც კი შევედრებით. შევეკითხე, ხომ ხედავთ დამარცხდით, ყველაფერი გა­
თავდა, ჟორდანია ვერ მოვა. – ნოე ჟორდანია აქ რომ იყო, მაშინ გავაგდეთ და 
ეხლა რად შემოვუშვებთ. გუშინ მოტყვილდით, მაგრამ ახლა ხომ ხედავთ ნოე 
ჟორდანია შორს არის, ჩვენ კი ავად თუ კარგად ერთად უნდა ვიყვეთ. ბევრ 
თქვენგანს ეშინია დაჭერის – გაძლევთ პატიოსან სიტყვას დაჭერები არ იქნება, 
ყველას გამოგიშვებთ. გვითხარით რაშია საქმე. რა გგონიათ რა პასუხი მივი­
ღეთ – მოგვატყუეს ბატონო თუ გვაპატიებთ კარგი...

რაშია კაცო საქმე რად გამოდით? იმათმა გვითხრეს – ყველაფერი აღებუ­
ლია, მოგვატყუეს. მაგალითად სადგურ ნაგომარში აიღეს ტელეფონის ტრუბკა 
და იძახოდნენ: „ა ვინ ხარ? ბაქო ხარ? რა ამბავი მაქ, ბაქო ჩვენ ხელშიაო, ახლა 
დერბენდისაკენ მივდივართო”, აი გაზეთებშიაც სწერია, რომ დიდი ბრძოლაა 
დერბენდშიო – მოგვატყუეს, შეგვაცდინეს, ჩვენს მეტი არავინ დარჩაო და 
ჩვენც მივიღეთ მონაწილეობაო”. მე ვუთხარი როგორ ხართ ასეთი სულელები, 
რომ არ იცოდით რომ მაქედან ბაქომდე პირდაპირ მართული არ არისო. „ჩვენ 
რა ვიცოდით მოვტყუვდით და დავიჯერეთ”, არა თქვენ მოტყუვდით და დაი­
ჯერეთ იმიტომ რომ თქვენც ეგრე გინდოდათ, თქვენ გინდოდათ, რომ ბოლ­
შევიკური მთავრობა არ ყოფილიყო და ყოფილიყო მენშევიკური. მე ერთ დიდ 
კრებაზე, რომ გამოვედი ტაში დამიკრეს, მე ვუთხარი რაშია საქმე, გასაკვირი 
ხალხი ხართ, გუშინ ტაშს უკრავდით მენშევიკებს და დღეს მე, მასხრობა ხომ არ 
არის, ან მე უნდა დამიკრათ, ან მეორეს, ან ერთს უნდა მიემხროთ და ან მეორეს. 
მე დავუყენე კითხვა, როგორ გგონიათ მენშევიკები, რომ მოვიდენ მიწას მოგი­
მატებენ? – ვერა. მიწა არ არის და ისინი ვერ გააჩენენ. იაფფასიან საქონელს 
მოგცემენ? – საიდან? – ამბობენ ინგლისისა და საფრანგეთის საქონელი უფრო 
იაფად იქნებაო. კარგი შეიძლება ის უფრო იაფი იყოს, მაგრამ პურს მოგიტა­
ნენ? – არა. გიჭერთ ჩვენ? – არა. მშვიდობიანობა არის თუ არა? – არის. აჯან­
ყებისთვის დაგხვრიტეს? – არა. 7 კაცი დახვრიტეს მხოლოდ. პარიტეტული კო­
მიტეტი დასახვრეტი არის თუ არა? – იმე არ დაგიხვრეტიათო? – თქვენ ხართ 
დასახვრეტი თუ ისინი არ დაგიხვრეტიათო...
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ბოლშევიკებს ხალხის ხვრეტა უყვართ თუ რაშია საქმე? ეს მხეცს უყვარს 
კაცის შეჭმა, ჩვენ ვხვრეტთ იმიტომ, რომ მეტი საშველი არ არის. ჩვენ ხომერი­
კის და ჯუღელის გვეშინია? – ჩვენ მთელ მეორე ინტერნაციონალს არ დავზო­
გავთ რასაკვირველია თუ ხელში ჩაგვივარდა და ხელი შეგვიშალა. ამას, ასეთ 
სისულელეებს ნუ დაიჯერებთ. ჩოხატაურში ერთ კრებაზე ფილიპე მახარაძემ 
ჰკითხა ხალხს, რაშია საქმე? – რა არ ვარგა, რა არ მოგწონთ? როდესაც იარაღს 
იღებ ხელში მაშინ უნდა გქონდეს ისეთი მიზეზი, რომელიც გაიძულებს აიღო 
თოფი, გამოხვიდეთ საუკეთესო მომავლისათვის. თუ ამისათვის იღებ იარაღს – 
ვაშა შენს ვაჟკაცობას. არაფრად არ ვარგა ის გლეხი და ის მუშა, რომელსაც არ 
შეუძლია თავის დაცვა თოფით ხელში...

...პირველად – როდესაც მენშევიკები გავიდნენ საქართველოდან, მაშინ 
დასტოვეს გურიაში 7 ათასი პარტიის წევრი. 30 წელიწადია, რაც გურია მენ­
შევიკების ხელშია. ყველა ბელადები იქიდან გამოდიოდნენ, დაწყებული ნოე 
ჟორდანია, რამიშვილი, მეორე რამიშვილი, ჩხიკვიშვილი, ხომერიკი და ყველა 
სხვა საუკეთესო წევრები მენშევიკებისა და ყველა გურიიდან არიან. კიდე 905 
(1905 წ.-ავტ.) წელში გურულებმა სთქვეს: ჩვენ მენშევიკებს მივდევთ, ამ 7 000 
წევრიდან 1500 გამოვიდა პარტიიდან, ნაწილი მათგანი ამ აჯანყების დროს მი­
ემხრო ისევ აჯანყებას, ნაწილი ჩვენთან დარჩა და პატიოსნათ იბრძოდა მათ წი­
ნააღმდეგ, ნაწილი კი დაჯდა სახლში, არც იმათ მიემხრო და არც ჩვენ მოგვემხრო. 
მაშასადამე გურიაში დარჩა მენშევიკური პარტიის წევრი 2.000 კაცამდე მაინც, 
უნდა ვთქვათ, რომ მათი პარტიის წევრები, ძველი პარტიის წევრები არიან 20-
15-10 ცნობით პარტიაში ნამყოფი, გამოცდილი გაწვრთნილი ხალხი არის, პო­
ლიტიკაში არ არიან დაბალ საფეხურზე მდგომი. 

ინტელიგენცია, რომელებიც იქ არის მასწავლებლობაა და ამ მასწავლებ­
ლობის დიდი უმრავლესობა მენშევიკები არიან. მიწის კითხვა (საკითხი-ავტ.) 
გურიაში როგორ გადაწყდება, როცა მიწა არ არის. ის პატარ-პატარა ნაჭერი 
მიწისა, რომელიც გლეხობას დაერიგა ვერაფერ ეფექტს ახდენს. თვითონ გუ­
რულმა იცის, რომ იქ მიწა არ არის. მიწა რეზინა არ არის რომ გავწიოთ...

...აი სწორედ იმ იმედით, თუ მენშევიკების მთავრობა იქნა, მაშინ ისევ გურუ­
ლები გამევიდოდნენ და სწორედ ეს უსახავთ გურულებს კარგ პერსპექტივებს. 
გგონიათ რომ კარგი მდგომარეობა შეექნებათ, თორემ მეტი მათ არაფერი აქვთ 
საზრუნავი. დიდი კითხვა თავიდან დაწყებული დღემდის, რომელიც არ ამომშ­
რალა ჩვენს ბრძოლაში, არის დამოუკიდებლობის საკითხი, მაგრამ გასაკვირი 
ის არის, რომ დამოუკიდებლობას დღეს ერთნაირად ებღაუჭებიან მენშევიკი, 
ეროვნულ დემოკრატი, მღვდელი, ვაჭარი, ყოფილი თავადი... 

...თუ დღეს არ არის ყველაფერი ისე, როგორც გვინდა, ამის მიზეზია და­
სავლეთ ევროპის ბურჟუაზია და მათი ყურმოჭრილი მონები ქართველი მენ­
შევიკები, რომელნიც საშუალებას არ გვაძლევენ მშვიდობიანად, ადამიანურად 
ვიმუშაოთ. დამოუკიდებლობაზე აქვთ ლაპარაკი. პირდაპირ დავაყენოთ საკით­
ხი – მენშევიკების დამოუკიდებლობა არის საქართველოს ინგლისის კოლო­
ნიად გადაქცევა. ბოლშევიკებს კი აქვთ მჭიდრო კავშირი რუსეთთან და სხვა 
საბჭოთა რესპუბლიკებთან, რომ ჩვენი ერი აღორძინდეს, მობრძანდეს და ვი­
საც უნდა სთქვას, ამ სამი წლის განმავლობაში ქართველ ერს დაუკარგეთ ენა, 
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ლიტერატურა, ზიანი მივაყენეთ ეროვნულ კულტურას... ეხლა ამბობენ ბოლ­
შევიკებს ყავთ ჯარი, ჩეკა და ამით გაიმარჯვენო. ეს უნდა ცოდნოდათ. ეს ორ 
დღეში არ შეგვიქმნია. ჩვენ გვყავდა ჯარიცა და ჩეკაც და რა თქმა უნდა მო­
ვიხმარეთ. აბა რა ეშმაკად გვინდოდა, მაგრამ საკითხი ამაში არ არის. რატომ 
მოხდა, რომ ხალხის დიდი უმრავლესობა მით უმეტეს აღმოსავლეთ საქართვე­
ლოში არ გაჰყვა მათ, დარჩა ჩვენთან... ქართველი გლეხი და მუშა არ გაჰყვა 
მენშევიკებს, როდესაც მას აჯანყებისაკენ მოუწოდეს. არ გაჰყვა იმიტომ, რომ 
არ გრძნობს ეროვნულ დამონავებას. ეროვნული ინტერესის შებღალვას, კულ­
ტურის შებღალვას, არ გრძნობს ამას, რომ მას ვინმე ართმევს მის ქონებას და 
არ შეიძლება არ დაინახოს, რომ ის მეგობარი მოკავშირე, რომელიც ყავს მას 
რუსეთის სახით, მას ეხმარება...ქართველმა გლეხმა და მუშამ უცებ იგრძნო, 
რომ თუ დღეს მოუვიდა მენშევიკი ხვალ დაიწყება ეროვნული ბრძოლა ქართველ 
და სომეხს შორის, ქართველებს და თათრებს შორის და სხვა. ეს ბრძოლა იყო 
მუდამ და დღეს აშკარად შეიქმნა რატომ მოხდა ის, რომ როდესაც გაიგეს რომ 
აჯანყება მოხდება, აჭარლების ერთმა ნაწილმა – 1500 კაცმა იარაღი აისხა და 
ერთი ნაწილი ოსმალეთისკენ წავიდა და მეორე ნაწილი კი გურიისკენ. რათა ეს, 
რისთვის? იმიტომ რომ ისინი, ვინც ოსმალეთისკენ წავიდნენ შიშობდნენ, რომ 
ბეგები უკან შემოვიდნენო. იქ არიან გახიზნულები ბეგები – ასლან ბეგ აბაშიძე 
და სხვები. ამ ნაწილმა აჭარლებისა შექმნეს რაზმი და საზღვარი უნდა შეეკ­
რათ, მეორე ნაწილი კი გურიისკენ, რომ წავიდა ამბობდა, ჩვენ ქართველების 
წინააღმდეგ კი არ მივდივართ, ბოლშევიკებთან ერთად მენშევიკებსაც უნდა 
შევებრძოლოთო. რატომ, იმიტომ რომ თუ საბჭოთა ხელისუფლება დაინგრა და 
მენშევიკები დაბრუნდნენ, ისევ ჩვენს შორის ძველი შუღლი ჩამოვარდება ჩვენს 
შორისო...

...მე ერთ კრებაზე ვთქვი პარიტეტულ კომიტეტზე შერცხვენილები 
არიან-თქო, რომ მათ არათუ აჯანყების მოწყობა, არც სიკვდილი სცოდნიათ. 
და მართლაც სამარცხვინოა მათი მოქმედება. ცხადია, როდესაც აჯანყებას 
აწყობ უნდა იცოდე, ან გაიმარჯვებ, ან დამარცხდები. თუ გაიმარჯვებ ხომ კარ­
გი და თუ არა და ცხვირს დაგიმტვრევენ. მე ვფიქრობ ამ აჯანყების მოწყობამ 
ერთი რამ დაუმტკიცა ქართველ ერს, ეს ის რომ მენშევიკების მოქმედება დღეს 
ქართველი ხალხის მიმართ არ იყო მოყვრული, ძმური, არამედ ეს არის საძა­
გელი, მოღალატური მოქმედება. გამოიძახო ხალხი აჯანყებისკენ მაშინ, როდე­
საც შენ არავითარი ძალა არ შეგწევს, ხალხი არ მოგყვება...

...საკითხი ასე დავაყენოთ: კარგი, მაგრამ რატო, რათ აინტერესებს ინგლისს 
და საფრანგეთს საქართველოში აჯანყების მოწყობა? ჯერ ერთი დასავლეთ 
ევროპის იმპერიალისტებისთვის სანატრელი არის, რომ ჩვენ საბჭოთა კავშირში 
მუდამ იყოს ომი, რათა ვერ შევძლოთ აღმშენებლობა, ვერ ავაშენოთ სახელმ­
წიფო, ვერ წავწიოთ მუშების მდგომარეობა... მთელი ევროპის რეაქციონური, 
ბურჟუაზიული პრესა სწერს – აი საქართველოში საშინელი აჯანყება მოხდა, 
მთელი მუშა და გლეხი აუჯანყდა კომუნისტურ მთავრობას. გერმანელი კორეს­
პონდენტი იყო ჩემთან და მეკითხებოდა – რამდენი კაცი დახვრიტეთო. რად 
გინდა – ვკითხე, ზოგი ამბობს 10.000 კაცი არის დახვრეტილი, ზოგი 5.000. მე 
ვუთხარი, არც ათი ათასი და არც ხუთი ათასი, მართალი თუ გინდა 500 კაცამდე 
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არის დახვრეტილი. არ დავფიცავ მითუმეტეს აქ თქვენს წინაშე დაფიცვა არ 
არის საჭირო. მეორე მხრით სასტიკი ბრძოლაა მაკდონალდს და ლიბერალებს 
შორის. ხომ იცით მეორე ინტერნაციონალის ბელადი, თავმჯდომარე იყო ის 
კაცი და დღეს ინგლისის მთავრობის თავმჯდომარეა. მან შეკრა ერთგვარი 
ხელშეკრულება საბჭოთა კავშირთან, რომლის ძალით ჩვენ უნდა მოგვცენ სეს­
ხი. მართალი უნდა მოგახსენოთ, კიდევ რომ მოგვცენ ეს ბევრად ხელსაყრელი 
არ არის ჩვენთვის, მაგრამ ამას დიდი მნიშვნელობა აქვს. თუ ინგლისმა ფული 
მოგვცა თუგინდ ათი კაპიკიც იყოს, ამას დიდი მნიშვნელობა ექნება, რადგან ეს 
ნიშნავს იმას, რომ უდიდესი იმპერიალისტური სახელმწიფო ენდობა საბჭოთა 
კავშირს და სესხს აძლევს... ჩინეთში ამხანაგებო ჩვენ დიდი გამარჯვება ვპო­
ვეთ. იქ იყო ამხ. კარახანი. ჩინეთმა სცნო რუსეთი, ერთადერთი იმედი არის 
ჩინეთისა საბჭოთა ხელისუფლება. მან სცნო მხოლოდ დღეს საბჭოთა კავშირი 
არა იმიტომ, რომ წინათ არ უნდოდა ეს, მაგრამ ეშინოდა ამერიკის და ინგლი­
სის და დღეს კი გაბედა და სთქვა – მე ვცნობ საბჭოთა კავშირს, ვკრავ მასთან 
ხელშეკრულებას, ვაძლევ რკინიგზებს, უბრუნებ შენობებს და სხვა ამისთანა. 
ამიტომ იქ მოხდა აჯანყება. იქ მოახდინეს გადატრიალება, მოისყიდეს რამდენი 
გენერალი და მოახდინეს სასტიკი ომი თვითონ ჩინეთში. იქ მიაქროლეს თავისი 
გემები მოკავშირეებმა და ამბობენ, რომ ჩვენ ჩვენი მოქალაქეები უნდა დავიც­
ვათო. ეხლა ავღანისტანში, ინდოეთში ყველგან იზრდება საბჭოთა კავშირის 
გავლენა. მათ სურთ ყველგან მოგვიხდინონ აჯანყება და შემდეგ აყვირდენ – აი 
საბჭოთა კავშირს როგორ უჯანყდებიან პატარა ერები. ის ვერავის გაანთავი­
სუფლებს და ამ აჯანყების მიზეზი აქ საქართველოში, რამდენიც უნდა ვეძიოთ 
ვერ ვნახავთ...

...შეცდომები გვაქვს. მე ვფიქრობ ეს საკითხი აშკარად უნდა დავსვათ და 
ვთქვათ პატარ-პატარა შეცდომები აუცილებლად გვქონდა, რომელიც უნდა 
აღვნიშოთ და შევასწოროთ. უპირველეს ყოვლისა შეცდომები არის ჩვენი მო­
ხელეები და ამხანაგების მხრივაც. ზოგიერთმა ამხანაგმა გლეხთან ლაპარაკი 
არ იცის, გამოვა ხალხში, კიდია ამხელა მაუზერი, რომელიმე ისპოლკომის თავ­
მჯდომარე, ან სოვეტის, ან რაღაც ჯანდაბა და ამ გლეხს ისე ელაპარაკება, 
ვითომც ძველი მამასახლისი იყოს. შე მამაცხონებულო მოდი, გამოელაპარაკე 
გლეხს, გაიგე მისი გასაჭირი. მერმედ სოფლის სულელური გადასახადი... აგერ 
გლეხმა გასაყიდად ორი ქათამი შემოიყვანა, დაადებენ გადასახადს, გამოუვა 
რაღაც ორი კაპიკი. აღმშენებლობისათვის ეს არაფერს წარმოადგენს. ამ გლეხს 
კი აღიზიანებს. ანდა აიღეთ შეშის საქმე, შეშას ვერ ღებულობს გლეხი, ტყე კი 
გვაქვს. ჩვენი მოხელეები ადგილობრივ ვერ არიან სათანადო სიმაღლეზე. მე­
ორეს მხრივ ჩვენთვის აშკარა არის დღეს, რომ ჩვენს დაწესებულებებში აუ­
არებელი მენშევიკები და ეროვნულ-დემოკრატები არიან, რომლებიც განგებ 
აწვალებენ გლეხობას, რომ მათი უკმაყოფილება გამოიწვიონ. ჩვენ გვაქვს კა­
ნონი, რომ დავარდნილი ხე, უნდა მიეცეს გლეხს სრულიად უფასოდ, მაგრამ 
ლესნიკი არ აძლევთ და როცა შეეკითხებით – რატომ არ ასრულებს კანონს, ის 
გვიპასუხებს, რომ არ ვიცოდი იყო თუ არა ასეთი კანონიო. ეს რასაკვირველია 
ტყუილია. შე მამაცხონებულო, აპა რა იცოდი ლესნიკი ხარ, ახლა კოოპერაცი­
აში დაუჟინიათ, რომ ვარ ძველი კოოპერატორი და სხედან, მაგრამ ისინი არიან 
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ნაციონალ-დემოკრატები და იმის მაგივრად, რომ დაეხმარონ ხალხს, ცდილო­
ბენ რაიმე სისულელე ჩაიდინონ, რომ სახელი გაგვიტეხონ. რასაკვირველია, 
გლეხი არ აჯანყდება დროზე პარკის ფული რომ არ მისცე, მაგრამ როცა იმის 
მიზეზს აძლევს, აგიტაცია გასწიოს ჩვენს წინააღმდეგ, ეს საქმეს ავნებს...

...ფართალი მოგვცეს იმისთვის, რომ იაფფასებში დაურიგო გლეხებს და მუ­
შებს. შენ ამ ფართალს აძლევ ვიღაც სპეკულიანტს. ამის გულიზა უნდა დახვ­
რიტონ გინდ კომუნისტი იყოს, გინდ სხვა... ის რაც მოხდა ჩვენში, ეს თითქმის 
აუცილებელი იყო. იმიტომ, რომ მენშევიკურ პარტიას კიდევ დარჩა ერთგვარი 
ძალა საქართველოში. გარდა გურიისა, რომელზეც მე უკვე ვილაპარაკე აღსა­
ნიშნავია, რომ საქართველოში არის მცხოვრებლების 5 ნახევარი % თავად-აზ­
ნაურობა, ე.ი. 130.000. ხშირად ამბობენ ჩვენი თავად-აზნაურობა გამყვლეფი 
არისო. მართალია, მაგრამ გამყვლეფიც, რომ აიღო, სულ უბრალო ჩემი მეზობ­
ლები, ორჯონიკიძეები, მეც აზნაური ვარ (სიცილი), ისინიც ამბობენ ჩვენ აზნა­
ურის შვილები გახლავართ, ჩემს ძარღვებში წითელი სისხლი არის და სხვა. და 
სანამ ამათ სისხლს არ გამოიღებ ხეირი არ იქნება და მართალი იყვნენ კახელი 
გლეხები, ცოტა რომ მითეთექვეს თავად-აზნაურობა...

...ჩვენში არის ოფიცრობა 7500 ნიკოლოზის ყოფილი ოფიცრები. მართალი 
უნდა მოგახსენოთ, ქართველი ოფიცრობა ნიკოლოზის ჯარში ყველაზე რეაქ­
ციონური და ყოჩაღი ელემენტი იყო. ყოჩაღები ვართ, მიეცი მათ თოფი, რევოლ­
ვერი – გაგვაქრობენ. ხომ დაინახავდით კვირა დღეებში რუსთაველის ქუჩაზე 
განიერ შარვლებს რომ იცვამენ, ეს ვაჟბატონები იყვნენ ამ აჯანყების ტეხნი­
კური გამტარებელნი. იცით თუ არა არ ვიცი, მაგრამ კოტე ანდრონიკაშვილი 
ამბობს – ქართული ჯარი ჩვენ მხარეზე არისო, მას ალბათ იმედი ჰქონია, რომ 
ჯარის სათავეში ყოფილი აფიცრები იყვნენ. ეს ოფიცრები თავად-აზნაურო­
ბაა, მათ ბოლშევიკებმა მიწა ჩამოართვეს, პაგონები ჩამოღლიტეს, არაფერი 
დარჩათ და რა თქმა უნდა ისინი კმაყოფილნი არ იქნებიან. ჯამაგირს ვაძლევთ 
მართალია, მაგრამ ცოტას ვაძლევთ და ამიტომ ჩვენი მტრები არიან და თუ 
რამე დაიწყებოდა, რა თქმა უნდა ისინი მათი მომხრე იქნებოდენ. მაგრამ შერ­
ცხვენ კი ძალიან. უნდა მოგახსენოთ, რომ სწორედ ამ 2 თვის წინათ სურამში 
ვიყავი, შევხედე კარისკაცებს – სამაგალითო ბიჭები არიან, მაგრამ მეთაურები, 
რომ დავინახე გული გამისკდა. ყველა ნიკოლოზის ოფიცრები იყვნენ და რა 
დღესაც გინდა საბჭოთა ხელისუფლებას ხიშტზე წამოაგებდნენ. ამიტომ 400 
კაციდან – 200 გამოვრეკე. ამ 200 კაცმა ყველამ მიიღო მონაწილეობა ამ აჯა­
ნყებაში. მათ მაგივრად დავაყენე გლეხის შვილები, ჩვენი გამოზრდილი და გუ­
ლახდილად უნდა გითხრათ, რომ ეს აჯანყება მათთვის ეგზამენის დაჭერა იყო. 
იმიტომ რომ ჯარის გამოცდა შეიძლება მხოლოდ ბრძოლის ველზე... სრული 
სიამაყით შეგვიძლია ვთქვათ, რომ სამნახევარი წლის განმავლობაში, ჩვენ შევ­
ქმენით ისეთი პატარა ქართული ლაშქარი, რომელიც რა წუთშიაც გინდა, ღამე 
იქნება თუ დღე, თოვლში თუ წვიმაში, მზად არის თავის შტიკით დაიცვას საბ­
ჭოთა ხელისუფლება. თუ გინდა გამოცადოთ რანაირი გრძნობები აქვს გლეხს, 
ვის ემხრობა ის, ამის გამოცდა შეიძლება ბრძოლის ველზე. სენაკის აჯანყების 
ჩაქრობაში მონაწილეობდენ, რასაკვირველია გლეხები. ბაღდათზე გავგზავნეთ 
30 კაცი – წითელარმიელი. ამათი გაბრიყვება ძალიან ადვილად შეიძლებოდა, 
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მათზე თავდასხმაც ადვილად შეიძლებოდა. მთელი დივიზიის შეცდენა ძნელია, 
იმიტომ, რომ იქ ყველა მომხრე არ გეყოლება. მაგრამ ასეთ პატარა ერთ მუჭა 
ჯგუფს, თუ ერთი ყავს გამყიდველი, მისი შეცდენა ადვილია, მაგრამ არც ერთი 
ასეთი მაგალითი არ ყოფილა, რომ წითელარმიელს გადაერბინოს მტრის ბა­
ნაკში. არიან ზოგი ძველი ოფიცრები, თავად-აზნაურობის წარმომადგენლები, 
რომელნიც ჩვენს ჯარში დარჩნენ და მიიღეს მონაწილეობა ამ აჯანყების ჩაქრო­
ბაში. აი ამათაც ისე პატიოსნად და სინდისიერად შეასრულეს თავისი მოვალე­
ობა, რომ მადლობის მეტი არაფრის ღირსი არ არიან. ეს ღრიალი, რომელიც 
საზღვარგარეთ არის, დღეს არავითარ საფრთხეს ჩვენთვის არ წარმოადგენს 
და რამდენიც არ უნდა იჩერჩეტონ მენშევიკებმა, ეს ისეთივე ბზუილი იქნება, 
როგორც აქამდე იყო...

იმ ხალხს, რომელსაც ეშინია აჯანყებაში მონაწილეობის მიღების გამო დაბ­
რუნება, პირდაპირ უნდა უთხრათ ჩამოვიდნენ და მათ სასჯელი არ მოელის. 
ზოგი არ მოდის დაგვხვრეტენო, დაჭერა არაფერი, დაგვხვრეტენო. აქ პირდა­
პირ უნდა ვთქვათ, რომ მთავრობამ ერთხელ და სამუდამოდ გამოაცხადა ვინც 
დაბრუნდება, ის თავისუფალია, სახლში წავიდეს. რასაკვირველია თვალყურს 
ვადევნებთ, თუ პატიოსნად იქნებიან ხომ კარგი, თუ არა და რა ვქნათ. ერთი 
სიტყვით ყველამ, ვინც მიიღო მონაწილეობა ნებით თუ უნებლიეთ, მოვიდნენ, 
ჩაგვაბარონ იარაღი და შეეგუონ მშვიდობიან ცხოვრებას. ამ სამი წლის განმავ­
ლობაში ჩვენ მშვიდობიანი ცხოვრება არ შეგვიწყვეტია. ეხლა მენშევიკებმა 
ისახელეს თავი და რამოდენიმე დღის მუშაობა შეგვაწყვეტინეს. დღეიდან ჩვენ 
განვაგრძობთ მუშაობას და ვიმუშავებთ მანამ, სანამ არ დავარწმუნებთ მთელ 
მუშათა კლასს, რომ საბჭოთა ხელისუფლებაში არის ხსნა, როგორც ქართველი 
ხალხის, ისე ყველა დაჩაგრული ერების...

რაც შეეხება იმას, რომ ყველამ გამოვიდეს და ილაპარაკოს რა მიმართულე­
ბისაც უნდა იყოსო, ამაზე უკაცრავად, ჩვენ ნებას ვერ მივსცემთ, მაგალითად 
კახელ თავად-აზნაურობას, რომ გამოვიდეს და იქადაგოს რაც სურს. მას, მაგა­
ლითად სურს, რომ ბოლშევიკები ჩამოაგდოს და ჩვენ ამის ნებას ვერ მივსცემთ. 
აი კახეთში გლეხებმა სამასი კომლი რომ გამოყარეს გარეთ და თვითონ შევიდ­
ნენ მათ სახლებში, ჩვენი ლევანა ღოღობერიძისათვის უთქვამს: „აი ასე ვზი­
ვართ მოფთხნილი ჩვენი თავადის სახლშიო”. და ამ თავადს სურს, რომ გლეხი 
გამოაგდოს და იმის ადგილზე თვითონ დაჯდეს. ეხლა ამის დამწერს უნდა შე­
ვეკითხო, მომხრე არის, რომ უკან დაბრუნდეს თავად-აზნაურობა, თუ დარჩეს 
გლეხობა. ჩვენ ვფიქრობთ, რომ სჯობია გლეხი დარჩეს. გვისაყვედურებს კიდევ 
ამის დამწერი, თუ რატომ არ ვაძლევთ ბეჭდვის და სიტყვის თავისუფლებას. 
ჩვენ ბევრჯერ გვითქვამს, რომ მენშევიკებს სიტყვის და ბეჭდვის თავისუფლე­
ბას არ მივსცემთო...ხალხი ავსაც ამბობს და კარგსაც. კახელმა გლეხმა სთქვა, 
აიღო ქვა და თეთქვა თავად-აზნაურობას, გამოაგდო სახლიდან. ვისაც უნდა 
კარგს იტყვის, ვისაც უნდა გლახას.... გურიის გლეხობამ გვითხრა, ესენი ვინც 
არიან, ჩვენ დავიჭერთ და თავიდან მოვიცილებთო, მაგრამ ჩვენ გამოვაცხადეთ, 
ვინც 15-მდე დაბრუნდება მთავრობა აპატიებს, ვთქვით და შევასრულებთ...

...რაც შეეხება მეთაურებს, რომლებიც ცეკაში სხედან, მე ვფიქრობ, რომ 
პარიტეტული კომიტეტის წევრებს სასამართლოში მივსცემთ, დანარჩენ 
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პატარ-პატარა ხელმძღვანელებს კი, თუ თქვენც დამეთანხმებით, გავუშვებთ... 
არაა? მე ვფიქრობ ამხანაგებო, რომ ვინც პატარა შეჩუჩხურდნენ, ისინი საკმა­
რისად დაისაჯენ. შურისძიება კი, არც პარტიას და არც მთავრობას არ ეკად­
რება. უნდა ვიხმაროთ ყოველივე ღონისძიება, რომ ვისაც შეუძლია სამუდამოდ 
ზურგი შევაქციოთ ავანტიურისტებს, მათ ხელი უნდა შეუწყოთ და ეს შეიძლება 
მხოლოდ მაშინ, თუ მთავრობა გამოიჩენს ლმობიერებას... სხვათაშორის ამბო­
ბენ ბევრი უდანაშაულო დახვრიტესო. ღმერთმა იცის მათი თავი. უნდა მოგახ­
სენოთ, რომ შესაძლებელია მართლაც დახვრიტეს. რამდენად ისინი დამნაშავე 
იყვნენ ამის პასუხის მოცემა არ შემიძლიან. სწორედ იმაში გამოიხატება უბე­
დურება ასეთი დროის, რომ დამნაშავესთან ერთად ხვდება უდანაშაულოც... 
კაცის დახვრეტა ცუდია. ვინ გამოვა ისეთი ჯალათი კაცის დახვრეტას ტაში 
დაუკრას. ასეთი იყო ნერონი ძველ დროში და ეხლა ვალიკო ჯუღელი... რას 
იზამ, როდესაც აჯანყება არის, რომელიც უნდა ჩააქრო, ზომებიც უნდა მი­
იღო... ჩვენც განა გული არ გვტკივა, მაგრამ რა ვქნათ. ჩვენ ქართველ ხალხს 
ვეუბნებოდით, მუშას, გლეხს, ინტელიგენტს, ყველას, ავანტიურას თავი დაა­
ნებეთ, ნუ გაჰყვებით ისეთ პარტიას, რომელიც ასეთ დღეში ჩაგაყენებთ, მაშინ 
არც დამნაშავე და არც უდანაშაულო იქნება.  მაგრამ ეხლა მეტი საშველი არ 
არის. გამოიყვანეთ ვინც გინდათ, ჰკითხეთ რას იზამს, როდესაც შინ უწყობენ 
აჯანყებას, როცა ქალაქებში ჰყრიან ასეთ ფურცლებს ... – „მოქალაქენო, უკვე 
ოთხი წელიწადია, რაც ცეცხლით და მახვილით...იარაღმა გადასჭრას ჩვენი და­
ვაო”. ეს გახლავს საქართველოს დამოუკიდებლობის კომიტეტის ფურცელი, 
რომელიც შიომღვიმის მონასტერში ბრძანდებოდა...

როდესაც ასეთი ფურცელი გამოდის, როდესაც აჯანყებისკენ მოუწოდებენ, 
რა უნდა ქნა შენ? გულზე ხელი დაიკრიფო, ვთქვათ სისხლი დაიღვრება, ვა­
ითუ შეცდომა მოგვივიდეს. ეს უდანაშაულო მივახვრიტოთ, ათის მაგიერ თერ­
თმეტი დავხვრიტოთ. ასე კაცო არ გამოდის, არ გამოვა. ამიტომ არის, როდე­
საც ჩვენზე ლაპარაკობენ ბოლშევიკებმა ჩაიდინეს ისეთი სიბოროტე, რომლის 
გამართლება ყოვლად შეუძლებელია, ჩაიდინეს იმიტომ, რომ დარწმუნდნენ 
იმაში – თუ საკმაო ძალას არ უჩვენებ გამარჯვება შეუძლებელია. მათ იცოდნენ 
ეს, მაგრამ მაინც მოუწოდეს ხალხს აჯანყებისკენ. კიდევ ჩვენი ბედნიერება, 
რომ ხალხი არ გაყვა, რომ გაყოლილიყო მაშინ მსხვერპლი მეტი იქნებოდა რა 
თქმა უნდა. ჩვენს წინაშე იდგა საკითხი: ან ორ დღეში უნდა მოგვესპო ყველა­
ფერი, ან თუ გაგრძელდებოდა მეტი მსხვერპლი იქნებოდა. წარმოვიდგინოთ, 
რომ მოხდა თბილისში ისე, როგორც ჭიათურაში იყო, ყველას ეძინა, ჯარს ეძინა 
და დაგვძლიეს, ჩაიგდენ ხელში ქალაქი. მერმედ რა ეგონათ, თავს დავანებებ­
დით. მოსკოვი არ გვეხმარებოდა, ჯარს არ გამოგვიგზავნიდა, მაშ რისთვის შე­
მოვედით, შავ ზღვაში გადავაგდეთ მენშევიკები. ნოე ჟორდანია ჭკვიანი კაცია 
და როდესაც იმ წერილებს სწერდა არ იცოდა, რომ ჩვენ რუსეთის მოკავშირე 
ვართ. კარგი, დაგვემართა უბედურება. დროებით გაიმარჯვენ, მაგრამ მან არ 
იცოდა, რომ ჩვენ მოგვახმარებდენ ჯარებს, რასაკვირველია მოგვეშველებო­
დენ, ეს ასე იქნებოდა. და როდესაც ეს მათ იცოდენ, სულელი უნდა იყო კაცი, 
რომ აჯანყების მოწყობა იფიქრო. და მართლაც სულელი უნდა იყო, როდესაც 
ვაზიანი, სადაც 150 ზარბაზანი არის, ვიღაც ცაგურიას უნდა აეღო, წაერთვა 
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ყველა ეს ზარბაზნები. აი ასე აჯანყების მოწყობა, ეს ისეთი ავანტიურაა, რომ 
მისი ბადალი არ ყოფილა ჯერ...

...ქართველი ინტელიგენტები გაიძახიან, რომ ჩვენ სამსახურს არ გვაძლევენ 
და რუსებსა და სომხებს კი დაურიგესო. მართალია, ეს ხანდისხან ხდება. რა­
ტომ? როდესაც გაწმენდა ხდება, ხშირად ქართველები იწმინდებიან. იმიტომ, 
რომ ქართველ ინტელიგენტს დღემდის ჩვენსკენ პირი არ მობრუნებია, სულ მუ­
დამ ზურგი ქონდა მოქცეული და მისჩერებია ევროპაში ჟორდანიას. მას უნდა 
ისარგებლოს ჩვენი ჯამაგირით, რომ ჩვენვე ყელი გამოგვჭრას...

ქართველ ინტელიგენციას სტუმარს უწოდებთ, მაგრამ რა ვქნათ, ბრძოლა 
არის ჩვენსა და მათ შორის. ჩვენ გვწამს ჩვენი ერის აღორძინება, მუშათა კლასის 
განთავისუფლება, გლეხის განთავისუფლება. მათი ეკონომიური მდგომარეო­
ბის გაუმჯობესება სწორედ ამნაირად, ამ გზით გვწამს. დღეს კი არ დაგვიწყია, 
ამაში დავბერდით, აქ არიან ამხანაგები, რომელნიც 30 წელიწადი იბრძვიან ამ 
საქმისთვის. მე ჩემი ახალგაზრდობა, ეხლა 38 წლისა ვარ, 18 წლიდან ბოლშე­
ვიკი ვარ... ეხლა ძმაო ვერ გამოვიცვლები იმისათვის, რომ ქართველი ინტე­
ლიგენცია აწრიპინდეს. რუსეთის ინტელიგენცია იბრძოდა დენიკინთან ერთად 
გლეხების წინააღმდეგ. იქ რუსი იყო ერთი მხრითაც და მეორე მხრითაც. ერთი 
მხრით დენიკინი და მასთან ინტელიგენცია, ინტელიგენცია არ წავიდა მუშებ­
თან და გლეხებთან, წავიდა დენიკინთან. კომუნიტებს რა ექნათ, ვინც მოყვა 
ომის დროს თავი მოუკვნიტეს, ზოგი საზღვარგარეთ დალაყუნობს, მილიუკოვი 
ძმაო ინტელიგენტია, საუკეთესო ინტელიგენტია. იმდენი ცოდნა რომ მოგვცა 
რა გვიჭირს. საუკეთესო პროფესორები იყვნენ შარშან რუსეთში. მე ვფიქრობ, 
რომ ჩვენ ჯერ უნდა ვსინჯოთ, მაგრამ თუ იქნებიან ისეთი ინტელიგენტები, 
რომელთაც მაინცა და მაინც სიძულვილი და შური შეიტანოს ჩვენ მუშა და 
გლეხს შორის და არეულ-დარეულობა გამოიწვიოს, ჩვენ დიდი მოწიწებით უნდა 
ვთხოვოთ: „ჩვენ ერთმანეთს ვერ ვურიგდებით, ერთხელაც იქნება თავს შეგვაჭ­
ყლეტავთ, აიკარით თქვენი ბარგი-ბარხანა და წადით ჟორდანიასთან...

ჩვენ აღარ შეგვიძლიან ერთხელ კიდევ დავუშვათ ის, რაც მოხდა. ეს არ შე­
გვიძლია. და ამიტომ ყველამ უნდა იცოდეს, მუშამ, გლეხმა, ინტელიგენტმა, 
არაინტელიგენტმა, პარტიულმა და უპარტიომ, რომ ვისაც არ სურს ჩვენთან 
ადამიანურად მუშაობა, ჩვენთან ერთსულოვნად თანამშრომლობა, ეიკრას 
ბარგი და წაბრძანდეს. ამას ვეუბნებით ჩვენ მთელ ჩვენ ინტელიგენციას (პა­
რახოდი მივსცეთ მათ). პარახოდსაც მივსცემთ და პურის ფულსაც მათ, სანამ 
ჟორდანიამდის მივიდოდეს. 

...ყოვლად შეუძლებელი და დაუშვებელია, რომ ისეთი ინტელიგენტი, რო­
მელიც ჩვენ გვყავს და, რომელსაც შეუძლია ბევრი გააკეთოს, მაგრამ ზიზღით 
გვიცქერს ჩვენ, შეუძლებელია დავუშვათ, რომ მომავალშიც ამის საშუალება 
მივსცეთ.  მაგალითად გურიაში ბევრი მასწავლებლები აი რას ეუბნებიან გუ­
რულ ბავშვებს: ასი წლის წინათ... უთხრეს რუსებმა ქართველებს – შენ გექნება 
თავისუფლება, დამოუკიდებლობა, ენა, მაგრამ მერე ნელ-ნელა ყველაფერი ეს 
წაგვართვესო და გაგვხადეს უბრალო რუსეთის პროვინციაო. ასევე მოიქცე­
ვიან ბოლშევიკებიც. მასწავლებლები, რომლებიც ჩვენ სოფლებში გვყავს და, 
რომლის გულისთვისაც ჩვენ ტყავიდან ვძვრებით, რომ ორი კაპიკი ვიშოვოთ, 
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რომ მასწავლებლების მდგომარეობა გავაუმჯობესოთ. და ეს იმიტომ, რომ მან 
შეასწავლოს მოწაფეს რა არის საბჭოთა ხელისუფლება და აი ეს მასწავლებელი 
ასეთ რამეებს აგონებს მოწაფეებს, როგორ გნებავთ თქვენ, ასეთი მასწავ­
ლებელი დავტოვოთ სკოლაში? არ დავტოვებთ, რამდენიც უნდა იყვიროთ, არ 
დავტოვებთ. ჩვენ დავტოვებთ სკოლაში იმ მასწავლებლებს, რომლებიც ასწავ­
ლიან ჩვენ შვილებს იმას, რაც ჩვენთვის საჭიროა. ეს უნდა გაიგოს ქართველმა 
ინტელიგენტმა. არ შეიძლება მუდამ გაბუტვა და ძახილი როგორ გაგვიბედა­
ვენ ჩვენ ამასო. რატომ ვერ გაგიბედავთ, მე გეტყვით დიდი წარსული გაქვთ, 
ნიკოლოზს ფეხებს ულოკავდნენ და როდესაც ჩვენ ნიკოლოზის წინააღმდეგ 
ვიბრძოდით, ის ვირი მამაძაღლები, უბრალო გლახა ლაქიები იყვნენ, კაკარტას 
მიიკრავდნენ შუბლზე და ისე დადიოდნენ. ვერ ნახავდით ისეთ საძაგელ ჩინოვ­
ნიკს, როგორიც ქართველი იყო რუსეთში. ლენინი ამბობდა, რომ თუ პატარა 
ერის წარმომადგენელი გარუსდა, იმაზე საძაგელი არა იქნება რაო. როდესაც 
ნიკოლოზის მთავრობა იყო ყველა ჯაშუში და აგენტი ნიკოლოზის მთავრობისა 
ქართველები იყვნენ. რამდენი თქვენ, მუშებს, ქართველი პრისტავის მათრახი 
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მოგხვედრიათ. ახლა კი გამოდიან და ამბობენ, რომ საქართველო რუსეთის კო­
ლონია არისო. მე კი გეტყვით, თქვენ იყავით ყურმოჭრილი მონა ნიკოლოზისა, 
უბრალო ჩინოვნიკები, რომლებიც ულოკავდით მას ფეხებს და თქვენ მოწაფეებს 
გარდა „ბოჟე ცარია ხრანი” – და „სპასი გოსპოდის” მეტს არაფერს ასწავლიდით. 

დღეს მუშათა კლასის ხელისუფლებისათვის საჭირო არის ნასწავლი კაცი 
და თითოეული ინტელიგენტი, რომელიც მოვა ჩვენ ბანაკში, დაგვეხმარება, 
ასწავლის გლეხს, მუშას ქართულ ანბანს – მისი მადლობელი ვიქნებით, რაც 
შეგვეძლება ჯამაგირი მიირთვას, საზოგადო ცხოვრებაშიც მიიღოს მონაწილე­
ობა, მაგრამ ნურასუკაცრავად, თუ არ მივიღოთ ისეთი ინტელიგენტი, რომე­
ლიც ჩვენი წინააღმდეგი არის, გლეხის შვილებს ჩვენ საწინააღმდეგოდ ასწავ­
ლის. რუსეთის ინტელიგენცია, ოქტომბრის რევოლუციის წინააღმდეგი იყო, 
მაგრამ ბოლშევიკებმა გადალახეს ეს დაბრკოლება და დღეს საბჭოთა რუსეთს 
თავისი ინტელიგენცია ყავს. გუშინ ჩვენ არ გვყავდა წითელი კამანდირები, 
დღეს გვყავს. ჩვენ გვაქვს რაბფაკები, სადაც იზრდება გლეხის შვილები, მუ­
შები. გვეყოლება ჩვენ ჩვენი ინტელიგენცია. ჩვენ ეს გვინდა, მეტი არაფერი...”1

1. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, საქმე 41.	
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საქართველოს იძულებითი ოკუპაციის შემდეგ მალევე დაიწყო საპროტეს­
ტო გამოსვლები. თავისუფლებისთვის ბრძოლის დროშა პირველად სვანეთში 
აფრიალდა. სვანეთში მოქმედებდნენ პარტიზანული რაზმები. ამ რაზმებს 
ხელმძღვანელობდნენ ბიძინა პირველი, ნესტორ გარდაფხაძე, ეგნატე გაბლი­
ანი, მოსესტრო დადეშქელიანი. 

საზოგადოების გარკვეული ნაწილისთვის ბიძინა პირველის სახელი და გვარი 
ცნობილია და ისიც, რომ საქართველოს თავისუფლების იდეას შეეწირა, მაგრამ 
მისი შემართება, მამულიშვილური თვითშეგნება და უანგარო ბრძოლა ქვეყნის 
კეთილდღეობისთვის, ალბათ, დიდმა ნაწილმა არ იცის. ის ფრაზებიც უცნობია, 
რომელიც ბიძინა პირველს ეკუთვნის და რომლებიც უნდა გადაეცეს მომავალ 
თაობებს, რათა იცოდნენ, თუ რა ღირებულებები ჰქონდათ ჩვენს წინაპრებს, 
რისთვის იბრძოდნენ და რისთვის სწირავდნენ სიცოცხლეს: „მე ამ ბრძოლაში 
ჩემს სიცოცხლეზე არ ვფიქრობდი. მე ვფიქრობდი გამარჯვებაზე, რომელსაც 
ჩემი სიცოცხლე ვანაცვალე”; „მე ოთხი წლის განმავლობაში გებრძოდით თქვენ 
და არასოდეს არ მიფიქრია ჩემ პირად ცხოვრებაზე და არასოდეს არ უნახივარ 
მტერს უკან მოხედილი”; „მე გეუბნებით მხოლოდ, მე მიყვარდა ჩემი ერი, ჩემი 
ქვეყანა, ის მუდამ მეყვარება”; „უკანასკნელ სალამს მივუძღვნი ჩემს ერს, პა­
ტარა კუთხეს, რომელსაც მე ვემსახურებოდი მთელი ჩემი ახალგაზრდობით”; 
„დიახ, მოსამართლენო, მე მზათ ვარ, ჩემი მოქმედებისათვის პასუხი ვაგო. 
აი ჩემი გული, ის სამ ტყვიას გააცივებს მაინც. აი ჩემი სხეული, გინდათ ჩა­
მაგდეთ ბნელ სარდაფში, მაწამეთ, ამკუწეთ, დამგლიჯეთ, თქვენ წინაშე ვარ 
გულწრფელი სურვილით, რომ ჩემი ერისათვის რაიმე მომეტანა. დღესაც მა­
რტო ეს დამრჩენია ვთქვა, რომ მე ვემსახურებოდი ჩემს ერს, ჩემს ქვეყანას”, – 
სასამართლო პროცესზე წარმოთქმული ეს სიტყვები 22 წლის ბიძინა პირველს 
ეკუთვნის. 

ბიძინა პირველი 1902 წელს ზემო სვანეთში, დაბა მესტიაში დაიბადა, დაამ­
თავრა ქუთაისის პირველი გიმნაზია და საქართველოს ოკუპაციისთანავე ეროვ­
ნულ-განმათავისუფლებელ მოძრაობაში ჩაერთო. 

1921 წლიდანვე საქართველოს ყველა კუთხეში ეროვნული ძალების ჩამოყა­
ლიბებასა და კონსოლიდაციას ჰქონდა ადგილი. სვანეთში ამ პროცესების ხელ­
მძღვანელობა, როგორც უკვე მოგახსენეთ, ბიძინა პირველს, მოსესტრო დადეშ­
ქელიანს, ნესტორ გარდაფხაძესა და ეგნატე გაბლიანს დაევალათ. სვანეთში 
პირველი ამბოხი 1921 წლის ზაფხულში დაიწყო, როდესაც ადგილობრივებმა 
სვანეთში მყოფი ბოლშევიკები განაიარაღეს და განდევნეს. აჯანყებულები 
მთელი ექვსი თვის განმავლობაში აკავებდნენ და არ უშვებდნენ ქუთაისიდან 
დაძრულ საოკუპაციო ძალებს. მართალია, საბოლოო ჯამში, ეს წინააღმდე­
გობა ქართველთა დამარცხებით დასრულდა, მაგრამ მაინც დიდი მნიშვნელობა 
ჰქონდა, ეროვნული მუხტის გაძლიერებისთვის. ამას მოჰყვა შემდგომ უკვე 
მზადება 1924 წლის აჯანყებისთვის. სვანეთიც, ისევე როგორც საქართველოს 

აჯანყებულები სვანეთიდან
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ყველა კუთხე, ჩართული უნდა ყოფილიყო მასობრივ ამბოხებაში. 1924 წელს 
ბიძინა პირველი დამოუკიდებელი კომიტეტის წევრებს შეხვდა, მათ შორის, ია­
სონ ჯავახიშვილსა და კონსტანტინე ანდრონიკაშვილს. გადაწყდა, რომ 1924 
წლის აჯანყებას სვანეთსა და ლეჩხუმში ბიძინა პირველი უხელმძღვანელებდა. 
მას ერთადერთი მოთხოვნა ჰქონდა, აჯანყებაში მთელი საქართველო უნდა ყო­
ფილიყო ჩართული და ამბოხებაც ყველა კუთხეში ერთ დღეს დაწყებულიყო, 
რაზეც ხელმძღვანელებისგან დასტური მიიღო.

სვანეთში ბიძინა პირველმა, ეგნატე გაბლიანთან ერთად, ცხენით შემოიარა 
მულახის, მესტიის, ბეჩოს, ლატალის, ცხუმარის და ეცერის თემები და ხალხს 
მოუწოდა, რომ 28 აგვისტოს, შუაღამით, იარაღით ხელში გამოცხადებული­
ყვნენ ბალის მთაზე. ამბოხებულებმა მალევე შეძლეს მთელი ზემო სვანეთის 
დაკავება და მომდევნო დღეებში ქვემო სვანეთში გადავიდნენ, სადაც წინააღ­
მდეგობის მოძრაობა შედარებით სუსტი იყო. პირველი მზად იყო, ცაგერზე მი­
ეტანა იერიში, მაგრამ მალევე ცხადი გახდა აჯანყების კრახით დასრულება და­
ნარჩენ საქართველოში და შესაბამისად, ბრძოლის გაგრძელების უშედეგობა.  
1924 წლის პირველ ოქტომბერს ბიძინა პირველი დანებდა საბჭოთა ხელი­
სუფლებას და აღიარა ყველა „დანაშაული”. მიუხედავად ამისა, პარიტეტული 
კომიტეტის დანარჩენ წევრებთან ერთად, ის მაინც დააპატიმრეს. თუ როგორ 
მზადდებოდა აჯანყება სვანეთში, ამის შესახებ ბიძინა პირველი დეტალურად 
ჰყვება სასამართლო პროცესზე. მკითხველს უცვლელად ვთავაზობთ ბიძინა 
პირველის ჩვენების სტენოგრაფიულ ჩანაწერს (დოკუმენტის სტილი დაცულია):

„რამდენი წლისა ხართ?
პირველი: 22 წლის.

ბიძინა პირველი
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თავმჯდომარე: თქვენი სოციალური მდგომარეობა?
პირველი: გლეხი ვარ.
თავმჯდომარე: ქონება გაქვთ რამე?
პირველი: არავითარი.
თავმჯდომარე: ოჯახური მდგომარეობა?
პირველი: უცოლო.
თავმჯდომარე: რა ხელობა გაქვთ?
პირველი: ინტელიგენტი, საშუალო განათლების.
თავმჯდომარე: რომელ პარტიას ეკუთვნოდით და რა დრომდე?
პირველი: საქართველოს დემოკრატიულ პარტიას 22 წლის ოქტომბრამდე. 

იმის შემდეგ არავითარ მუშაობას მე არ ვეწეოდი.
თავმჯდომარე: 22 წლის ოქტომბრის შემდეგ?
პირველი: შემდეგ არა.
თავმჯდომარე: პოლიტიკური რწმენა?
პირველი: ჩემი ერის თავისუფლება.
თავმჯდომარე: პასუხისმგებლობაში ყოფილხართ?
პირველი: არასოდეს.
თავმჯდომარე: თქვენ სვანეთში მუდამ ცხოვრობდით, თუ ხანდახან?
პირველი: მე დავამთავრე ქუთაისის პირველი გიმნაზია 21 წელში, როდესაც 

მოხდა საქართველოს გასაბჭოება. გასაბჭოების პირველ ხანებშივე გავემგზა­
ვრე სვანეთში იმ შთაბეჭდილებით, რომ მოხდა ოკუპაცია და საქართველო ძა­
ლით იქნა დაპყრობილი. მაგრამ მე ვიგრძენი, რომ რაკი ამ ძალის წინაშე ვერ 
შეძლო გამაგრება მთავრობამ, რომლის ხელში იყო სახელმწიფო აპარატი, მაშინ 
ჩვენ რა ძალას წარმოვადგენდით, ამიტომ იქ ჩასვლისთანავე მიზნად დავისახე, 
რომ ჩემი კუთხისთვის მომეტანა სარგებლობა კულტურულ და ეკონომიკურ 
ფრონტზე. მე განვუცხადე ჩემი სურვილი მაშინდელ რევკომს და მან მიმიწვია 
ჩავბმულიყავი კულტურულ მუშაობაში. ასეთი იყო იმ დროს თეატრის დარსება... 

თავმჯდომარე: თეატრის დაარსებაზე არ გეკითხებით, სასამართლო გეკი­
თხებათ აჯანყებაში რა მონაწილეობა მიიღეთ, როგორ აწყობდით ამ აჯანყებას?

პირველი: ამ ნაირათ მე მოგახსენებთ, ვიყავი სვანეთში 21 წლიდან, მე მინდა 
მოგცეთ ის სურათი, რომელმაც გამოიწვია სვანეთის ხალხის მიერ ნაბიჯების 
გადადგმა აჯანყებისაკენ. იქ იყო გამოგზავნილი ადგილობრივი ხელისუფლე­
ბის წარმომადგენლად სვანები. ცენტრიდან რწმუნებულ იყვნენ: სომეხი ვარნა­
ზოვი და ერთი ურია, რომლებიც...

თავმჯდომარე: თქვენ გექნებათ შემდეგ საშუალება და უფლება ფართოთ 
დაახასიათოთ თქვენი თავი და სვანეთის მდგომარეობა. ამ ჟამად სასამართლოს 
აინტერესებს ფაქტიური მხარე ამ საქმის. ამიტომ გეკითხებით, თუ რანაირათ 
ეწყობოდა შეიარაღებული აჯანყება, რანაირი იყო თქვენი დამოკიდებულება ამ 
აჯანყებისადმი. ამავე დროს ვიმეორებ კიდევ, რომ თქვენ გექნებათ უფლება 
ვრცლად ილაპარაკოთ შემდეგ. 

პირველი: შეიარაღებული აჯანყება ციდან არ ჩამოვარდნილა. მე მინდა და­
ვასურათო თუ რა პირობებმა გამოიწვია ეს აჯანყება.

თავმჯდომარე: მე კიდევ გიმეორებთ, რომ თქვენი დაკითხვაც იმ წესით 
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უნდა ჩატარდეს, როგორც სხვების. გამონაკლისი არ უნდა იქნეს დაშვებული, 
ამიტომ გეკითხებით: საიდან გაიგეთ თქვენ რომ აჯანყება ეწყობა?

პირველი: რომელ წელში?
თავმჯდომარე: აი უკანასკნელი აჯანყების შესახებ.
პირველი: 1924 წ. ზაფხულში მე ჩამოვედი ტფილისში. აქ ვნახე პარიტეტული 

კომიტეტის წევრი, რომელმაც გადმომცა რომ საქართველოში მზადდება საერ­
თო აჯანყება. მე მაშინვე განვაცხადე, რომ თუ ეს იქნება საერთო აჯანყება, 
მთელი ერის სურვილია, მთელი საქართველო იქნება, მათ მომცეს დასტური – 
ჩვენ მხოლოდ ჩვენ ძალებს ვეყრდნობით და იმედი გვაქვს მხოლოდ ქართველი 
ხალხის და ქართველი ხალხი მთლიანად მიიღებს მონაწილეობას გამოსვლაში. 
შემდეგ მე შევეკითხე, როგორ უყურებს ჩვენ საკითხს ევროპა. მათ მითხრეს, 
რომ ევროპაში დიდი თანაგრძნობა გვაქვს, დიდ მუშაობას აწარმოებენ ჩვენები 
მეორე ინტერნაციონალში და საერთო მუშათა წრეებში. აგრეთვე მითხრეს, რომ 
თუ ჩვენ შევსძლებთ ძალაუფლების ხელში ჩაგდებას, მაშინ ევროპა გვპირდება 
პირველ ხანებში დიპლომატიურ დახმარებას და შემდეგ ყოველგვარ დახმარე­
ბას, რომ ჩვენი ერი გავანთავისუფლოდ. აი ასეთი ცნობები და დირექტივები 
მივიღე. მე დავეთანხმე გამოსვლებში მიმეღო მონაწილეობა და ამის შემდეგ წა­
ვედი ზემო-სვანეთში. გადავეცი ეს ამბავი ადგილობრივ ამხანაგებს, რომელნიც 
მუშაობდნენ, ზოგმა უარი სთქვა, ზოგმა უარყოფითად შეხედა, მაგრამ ფაქტი 
ის არის, რომ გამოვედი. როგორ გავატარეთ მუშაობა აჯანყების მოსამზადებ­
ლად წინდაწინ, ამის შესახებ მოგახსენებთ, რომ არავითარი მუშაობა ჩვენ არ 
გვჭიროდა, ხალხი სტიქიურად ისე იყო განწყობილი, რომ წინასწარი მუშაობა 
ზედმეტი იყო. ამისთვის, როდესაც მივიღეთ უკანასკნელი ამბები, რომ საქარ­
თველოში დანიშნული 28-29 აგვისტოს საერთო გამოსვლები – ჩვენ გამოვედით, 
ეს წერილი მე მივიღე ბეჩოდან. ამის შემდეგ მე წავედი ბეჩოსკენ და მთაზე დამ­
ხვდა ბრალდებული გაბლიანი, ჩავედი ბეჩოში, გავეცანი საბუთებს, რომელიც 
იყო მოსული ტფილისიდან და მეორე დღესვე, დილით უკვე ავიღეთ სვანეთის 
აღმასკომი, ადმინისტრაცია და სხვა დაწესებულებები. აქ ჩვენ რამოდენიმე 
ხანი შევყევით ადგილობრივი საქმეების მოწესრიგებას. შევქმენით ერთგვარი 
აპარატი, რომ არ ქონოდა ადგილი რაიმე ექსცესებს, შევქმენით ისეთი წესი, 
რასაც მოითხოვს ლეგალური, შევქმენით შტაბი ერთგვარი. არჩევნები თითონ  
ხალხმა მოახდინა. მე დამნიშნეს გამოსვლების ხელმძღვანელად. 

3 სექტემბერს დაახლოვებით  გადავედით ქვემო-სვანეთში. იქაც ასეთი სუ­
რათი დაგვხვდა. ხალხი იქაც ისე სტიქიურად იყო განწყობილი. იქაც მოხდა 
სწრაფი ლიკვიდაცია ადმინისტრაციის, ხელისუფლების. ჩვენ წავიწიეთ წინ, მე 
თითონ მივდიოდი წინ, ჩემთან ცოტა ძალა იყო, სულ 50 კაცი, დანარჩენი გავამ­
გზავრეთ... წინ შეხვდნენ კომუნარები, ჩასაფრებულები დახვდნენ, მაგრამ ვერ 
გაუძლეს ჩვენს მაგარ იერიშს, გაიქცნენ და რამოდენიმე კაცი ტყვედ ჩავიგდეთ. 
ისინი გაიქცნენ ცაგერის მიმართულებით და ჩვენ დავედევნეთ გზათ და თანდა­
თან ვხვდებოდით ზოგს გამოქცეულს, ზოგ გზა-აბნეულს, არავითარი ზომები 
მათ წინააღმდეგ არ ყოფილა მიღებული. ჩვენ ჩავედით ცაგერში, მაგრამ აქ 
ჩვენ გავიგეთ,  რომ გადატრიალება არ არის, ჩაქრობილი იქმნა აჯანყება. 

ჩვენ შემოვარტყით ალყა ცაგერს, დავიკავეთ სტრატეგიული ადგილები იმ 
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მოსაზრებით, რომ თუ შემთხვევა მოითხოვდა წაგვეწია ქუთაისისკენ. აქ ერთი 
ხანი დავყავით, გვქონდა შეტაკება რუსის ჯართან და როცა გავიგეთ, რომ 
არსაიდან გამოსავალი აღარ არის და აჯანყება ჩაქრა სვანეთში დავბრუნდით 
უკან, იმ მოსაზრებით რომ ჩვენ ვიცოდით ქვემო სვანეთი გამაგრებული გვქონ­
და, მაგრამ მეორე ნაწილი სვანეთისა არა გვქონდა გამაგრებული და იქიდან თუ 
ჯარი შემოგვესეოდა ჩავრჩებოდით ტყვეთ. ამ დროს მოხდა შეტაკება რუსის 
ჯარებთან. უნდა აღვნიშნოთ, რომ ისინი სასტიკი იერიშით მიდიოდნენ, მაგ­
რამ ვერაფერს გვაკლებდნენ. რუსის ჯარის ნაწილები გვივარდებოდა ხელში, 
ჩვენ იმათ განვაიარაღებდით და თუ რომელიმე მათგანს ექიმობა ან სხვა რამე 
სჭირდებოდა გვქონდა საამისოდ მშვენივრად მოწყობილი საექიმო პუნქტები 
და ვშველოდით. ამ დროს ზემო სვანეთიდანაც ჩამოვიდა ასორმოცდაათი კაცი. 
გამოვიდნენ ჩვენთან სამეგრელოდან კალანდარიშვილი და ლაშქარი და გვით­
ხრეს,  რომ სამეგრელოში აჯანყება ჩაქრაო. ამავე დროს მივიღე გაზეთები, რომ 
საქართველოში აჯანყება ჩაქრაო. წავიკითხეთ დეკლარაციაც, საქართველოს 
პარიტეტულ კომიტეტის მიერ ხელმოწერილი და რაკი დავინახეთ, რომ საბაბი 
აღარ ჰქონდა ჩვენ მოქმედებას, ავიწიეთ ზემო სვანეთში და იმ გზას დავადე­
ქით, რომ საჭიროა მოქმედება ახლა საკუთარი ქურქის შესანახადო და ასეთი 
წერილები დავუგზავნეთ ყველა აქტიურ მონაწილეს, რომ რუსის ჯარს აღარა­
ვითარი წინააღმდეგობა აღარ გაუწიოთო. ჩვენ იარაღი ჩავაბარეთ, რაზმი დავ­
შალეთ და მე ტყეში გავედი. სანამ ეს მოწერილობა მოუვიდოდათ ჩვენ აქტიურ 
მუშაკებს რუსის ჯარს შემოსვლა დაეწყო. ხალხი სტიქიურად შეტაკებოდა მათ 
და 9 კაცი მოეკლათ, მაგრამ ჩემი წერილი მისვლოდათ და გადაეცათ იარაღი. 
ამის შემდეგ იწყება მოლაპარაკება ჩემსა და მთავრობის შუა. იქ გამოვგზავნე 
ერთი რწმუნებული საგანგებო კომისიისა, იმან მნახა მე და რაკი აჯანყება ასე 
დამთავრდა, რა კი ამაში ეს ჩემი აზრი გამტყუნდა, ახალ გზას დავადექი, შე­
უძლებელია ამ გზით სიარული. მე დავრწმუნდი, რომ ის ბრძოლა, რომელსაც 
მე მთელი ენერგიით, მთელი სიცოცხლით ვქმნიდი ოთხი წლის განმავლობაში, 
დავრწმუნდი, რომ ის არ არის სწორი და ვგრძნობდი, თუ განვაგრძეთ, მეტ 
ზიანს მოვუტანდით ქვეყანას. ამიტომ ავირჩიე თანამშრომლობა საბჭოთა ხე­
ლისუფლებასთან ერის კულტურულ და ეკონომიკურ აღმშენებლობისთვის. მე 
დავთანხმდი ამაზე და როცა მოვიდა საგანგებო კომისიის რწმუნებული მასთან 
გამოვცხადდი. მან განმიცხადა: თუ გულწრფელად აღიარებთ ყველაფერს, 
მთავრობა გაპატიებსო, გამოცხადდით მთავრობაშიო. მე ვსთქვი, რომ ეს არის 
ჩემი გზა და გეუბნებით, რომ ამიერიდან თქვენს წინააღმდეგ ბრძოლაზე ხელს 
ვიღებ, მოვდივარ თქვენთან. ამ დროს იყო ნაწილი ჯგუფების, რომელიც ცუდს 
მოელოდენ კერძო ინტერესების გამო რევკომის თავმჯდომარისგან და პასუ­
ხისმგებელ პირებისაგან, და ამიტომ ისინი იყვნენ გასული ტყეში და როდესაც 
მე მომიხდა ჩამოვლა, ჩამოვიყვანე ტყეში გასულები, მათ იარაღი ჩააბარეს 
მთავრობას, მთავრობასთან შევარიგე ისინი. მთავრობამ აპატია მათ. მე კი სა­
განგებო რწმუნებულთან წამოვედი თბილისში. იმის შემდეგ მე ვთანამშრომლობ 
საბჭოთა მთავრობასთან და დღეს საბრალდებო სკამზე ვზივარ. 

თავმჯდომარე: თქვენ იყავით სვანეთისა და ლეჩხუმის სარდალი, ვინ დაგ­
ნიშნათ?



28

პირველი: ხალხმა ამირჩია.
თავმჯდომარე: სად, რანაირ პირობებში?
პირველი: როდესაც მოხდა აჯანყება სვანეთში, სვანეთის ხალხმა აირჩია 

ხელმძღვანელად ის, ვისაც ენდობოდა.
თავმჯდომარე: სვანეთის და ლეჩხუმის ხალხმა?
პირველი: სვანეთში როდესაც აჯანყება მოხდა, მოიყარა თავი ხალხმა, მეც 

იქ ვიყავი და ხალხმა ამირჩია ხელმძღვანელათ.
თავმჯდომარე: როდის გაიგეთ თქვენ პარიტეტული კომიტეტის დაარსება?
პირველი: მე 24 წლის ივნისამდე არ გამიგია.
თავმჯდომარე: როდის ჩამოხვედით თქვენ თბილისში?
პირველი: 24 წელში.
თავმჯდომარე: რა თვეში?
პირველი: ივლისში.
თავმჯდომარე: მაშინ გაიგეთ პირველათ პარიტეტული კომიტეტის არსებობა?
პირველი: დიახ.
თავმჯდომარე: ვინ გითხრათ?
პირველი: ჩემთან მოვიდა სტუდენტი პატარიძე, რომელთან ერთადაც მე 

ვმუშაობდი 17 წელში ქუთაისში. მან იცოდა, რომ მე ვიყავი ხელმძღვანელი სვა­
ნეთის გამოსვლების, იცოდა, რომ არავითარ ჯაშუშობას არ ჩავიდენდი, მენდო­
ბოდა და მითხრა: ასეთი მდგომარეობაა დღეს და შენი ნახვა უნდა ცეკას წევრს 
და უნდა ნახოვო. მე ვინახულე იასონ ჯავახიშვილი.

თავმჯდომარე: იცოდით, რომ იასონ ჯავახიშვილი იყო პარიტეტულ კომი­
ტეტის წევრი?

პირველი: ვიცნობდი როგორც ცეკას წევრს.
თავმჯდომარე: პარიტეტული კომიტეტის წევრს როდის შეხვდით?
პირველი: იმ დღეებშივე.
თავმჯდომარე: ვის და რანაირად ხვდებოდით?
პირველი: პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდომარეს კოტე ანდრონიკაშვილს.
თავმჯდომარე: კიდევ?
პირველი: მეტს არავის.
თავმჯდომარე: თქვენ იცოდით, რომ ის პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდო­

მარე იყო?
პირველი: დიახ, მე გადმომცეს, რომ არსებობს პარიტეტული კომიტეტი და 

მიგიყვანთ მის თავმჯდომარესთან. 
თავმჯდომარე: რა დავალებით წახვედით?
პირველი: მე მათ განვუცხადე წინასწარ თუ კი გამოსვლები იქნება მთლიანი...
თავმჯდომარე: ბრალდებულო, სასამართლო გეკითხებათ, კონკრეტულად, 

რა დაგავალათ პარიტეტულმა კომიტეტმა ანდრონიკაშვილის სახით?
პირველი: მე მან დამავალა: თუ კი საქართველოში დაიწყება აჯანყება, ამას 

წინასწარ გაცნობებ და შეეცადე სვანეთს გაუწიო ერთგვარი ხელმძღვანელობა 
და ორგანიზაციულად ჩამოაყალიბო მათი მოძრაობა. 

თავმჯდომარე: სად უნდა მომხდარიყო აჯანყება, მარტო საქართველოში თუ 
სად.
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პირველი: მთლიანად მთელ საქართველოში. 
თავმჯდომარე: კიდევ?
პირველი: მეტი არა.
თავმჯდომარე: თქვენ უჩვენეთ წინად: პარიტეტულ კომიტეტის წევრმა გად­

მომცა, რომ მოკლე ხანში მოხდება აჯანყება საქართველოში, დაღესტანში, 
აზერბაიჯანში და სომხეთში. 

პირველი: მაგის შესახებ მოგახსენებთ: როდესაც მე დამკითხეს, მე ვუპა­
სუხე, რომ აჯანყება უნდა მომხდარიყო მთელი საქართველოს მასშტაბით, რო­
დესაც გამომძიებელმა შემეკითხა, გითხრათ თუ არა თქვენ მან, გამოსვლაში 
მონაწილეობას მიიღებს დაღესტანი, აზერბაიჯანი და სომხეთი, მე ვუთხარი, 
ჩემთვის არაფერი არ უთქვამს და შეიძლება ეს იყო ასე. 

თავმჯდომარე: თქვენ სასამართლომ შეგეკითხათ, ვინ დაგნიშნათ სარდლად, 
თქვენ უპასუხეთ, რომ თვით ხალხმა აგირჩიათ, ჩვენებაში კი გაქვთ ნათქვამი, 
რომ „პარიტეტულმა კომიტეტმა” წინადადება მომცა მიმეღო ხელმძღვანელობა 
სვანეთში და ლეჩხუმში.

პირველი: საზოგადოდ მე მოგახსენებთ, რომ ვიყავი გამოსვლების ხელმ­
ძღვანელი, მე აქედან ეს დავალება მქონდა. მაგრამ მე ამით არ დავკმაყოფილ­
დებოდი, რომ ნდობა ხალხის არ ყოფილიყო. მე ეს საკითხი დავსვი ბეჩოში, რო­
დესაც ხალხმა შეიყარა თავი. მე ვუთხარი მათ: ამოირჩიეთ ხელმძღვანელი და 
მათ ამირჩიეს მე.

თავმჯდომარე: მე გეკითხებით თქვენ, ვინ დაგნიშნათ პირველად სვანეთისა 
და ლეჩხუმის სარდლად. პარიტეტულმა კომიტეტმა აქედანვე გითხრათ თქვენ, 
რომ იქნებით სვანეთის და ლეჩხუმის ხელმძღვანელი. 

პირველი: პარიტეტულმა კომიტეტმა მითხრა: შენ წადი სვანეთში, მე გაცნო­
ბებთ აჯანყების დროს და მაშინ გაუწევთ ხელმძღვანელობას სვანეთში გამოს­
ვლებს. ეს ასე იყო, მე ამას არ ვუარყოფ.

თავმჯდომარე: თქვენ ადასტურებთ, რომ პარიტეტულმა კომიტეტმა წინას­
წარ დაგავალათ მიგეღოთ სვანეთში და ლეჩხუმში რაზმების სარდლობა.

პირველი: დიახ, სვანეთის.
თავმჯდომარე: ვინ აწარმოებდა სვანეთში აღრიცხვას?
პირველი: არ ყოფილა აღრიცხვა. 
თავმჯდომარე: თქვენ სარდალი იყავით და არ იცოდით, რა ძალა გყავდათ?
პირველი: მე ვიცოდი, რომ მთელი სვანეთის ხალხი...
თავმჯდომარე: მე გეკითხებით შეიარაღებულ ძალაზე და არა მცხოვრებ­

ლებზე. რამდენი შეიარაღებული ძალის იმედი გქონდათ.
პირველი: 600 კაცის.
თავმჯდომარე: არავითარი წინასწარი აღრიცხვა არ ყოფილა?
პირველი: მე ვიყავი იქ 1921 წ. როდესაც გამოსვლები მოხდა, მერმედ თი­

თონ მთავრობასთან ვმუშაობდი, მე ვიცნობ მთელი სვანეთის ვაჟკაცებს, ვიც­
ნობდი თუ რას წარმოადგენდა თითოეული მათგანი, ვთვლიდი თუ რა იქნებოდა 
მათგან.

თავმჯდომარე: მაშასადამე, თქვენი ანგარიშით უნდა გამოსულიყო 600 
კაცი, რამდენი გამოვიდა?
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პირველი: თითქმის არაფერი დაჰკლებია.
თავმჯდომარე: თქვენ თუ იცით, ვინ მოიტანა ბეჩოში წერილი ტფილისიდან?
პირველი: ეს მოიტანა ერთმა სვანმა, არ ვიცი ჩარლიანმა თუ ფირცლიანმა. 
თავმჯდომარე: თქვენ წაიკითხეთ ეს წერილი.
პირველი: წავიკითხე.
თავმჯდომარე: რა ეწერა შიგ?
პირველი: ის, რომ საქართველოში ხდება გამოსვლები, მთლიანი საქარ­

თველოს მასშტაბით, აგრეთვე აღნიშნული იყო, რომ დახმარებას გაგვიწევს 
ევროპაო. 

თავმჯდომარე: მაშასადამე, იყო, რომ ამ დღისთვის არის გამოსვლები და­
ნიშნული და დაგვეხმარება ევროპაო. ვისი ხელმოწერილი იყო ეს წერილი?

პირველი: პარიტეტული კომიტეტის.
თავმჯდომარე: ხელს ვინ აწერდა?
პირველი: ფსევდონიმები იყო მიწერილი და მე მგონი, პარიტეტულ კომიტ­

ეტს ეკუთვნოდა.
ღვამიჩავა: თქვენ მოახსენეთ სასამართლოს, რომ მოგიხდათ შეხვედრა კა­

ლანდარიშვილთან – შალვა და აკაკისთან. ესენი, ორივე ძმები შეირაღებული 
იყვნენ, თუ არა?

პირველი: არა, იარაღი არ ჰქონდათ.
ღვამიჩავა: ესენი შეიარაღებულ რაზმელებთან მოვიდნენ, თუ ცალკე?
პირველი: ცალკე და უიარაღოდ.
ღვამიჩავა: მეორე ჯგუფს კი იარაღი ჰქონდა? 
პირველი: მეორე ჯგუფს კი.
ღვამიჩავა: ესენი ბრძოლის მომხრეები იყვნენ, თუ პირიქით?
პირველი: ისინი ამბობდნენ, სამეგრელოში გამოსვლები ჩამქრალია და ახლა 

ბრძოლა აღარ ღირსო.
ღვამიჩავა: ისინი მომხრე იყვნენ შერიგებისა?
პირველი: რასაკვირველია. 
დადიანი: თქვენ მოახსენეთ სასამართლოს, რომ ტფილისში თქვენი წინა­

დადება გადაეცით ამხანაგებს, რომ დავალება გაქვთ აჯანყებაზე და ზოგი მა­
თგანი წინააღმდეგი იყოო.

პირველი: მე ეს აზრი გავუზიარე გაბლიანსაც და ისიც არ მოემხრო. გვი­
თხრა, რომ გადატრიალება არ მოხდება. ეს მხოლოდ უბრალო მსხვერპლს მო­
ითხოვსო. 

დადიანი: ვინ გითხრათ ეს – ეგნატე გაბლიანმა? 
პირველი: დიახ.
დადიანი: იყო თუ არა სვანეთში წინადაც შესაძლებლობა, რომ ხალხი გამოს­

ვლას აპირებდა და გაბლიანი იყო ამის წინააღმდეგი.
პირველი: დიახ, იყო. ჩვენ მუდამ გვიხდებოდა იმ მხრივ მუშაობა, რომ ხალხი 

შეგვეჩერებია. ამას აქაური აღმასკომის თავმჯდომარე დაამტკიცებს, რომ 
ჩვენ მუშაობა გვიხდებოდა, რომ ხალხს რამე სეპარატიული გამოსვლები არ 
ეწარმოებიათ. 

დადიანი: რად უნდა გამოსულიყო ხალხი, პროპაგანდას ეწეოდნენ, თუ რა 
მიზეზი იყო?
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პირველი: საზოგადო მდგომარეობა ასეთი იყო. გეცოდინებათ, რომ სვანები 
არასდროს არ დაივიწყებენ, თუ ვინმემ მას შეურაცხყოფა მიაყენა. 

1876 წ. რუსის ჯარმა გაანადგურა სვანეთი და ერთ სოფელში წითელი მი­
წის მეტი არაფერი დასტოვა. სვანეთში დარჩენილი იყო შურისძიების ინსტიქტი 
იმ ნაციის წინააღმდეგ, რომელმაც ასე დაიმსახურა მხეცური ნაბიჯებით. ამის 
გამო რუსეთისადმი სიმპატია არ იყო სვანეთში. როდესაც საქართველოს ოკუ­
პაცია მოხდა, ჩვენ ვხედავთ სვანეთში სურვილს, 21 წელში ცდა იყო, რომ რუ­
სის ჯარი, როდესაც სვანები ვერ ეთვისებოდნენ, არ შემოსულიყო იქ. ამნაირათ 
მთავარი იყო რუსის ჯარის სიძულვილი ერთის მხრივ და მეორეს მხრივ ის გა­
რემოება, რომ ადგილობრივი ხელისუფლების წარმომადგენელნი აწარმოებდ­
ნენ რუსოფილურ პოლიტიკას. შემოიღეს წარმოება რუსულ ენაზე, სვანებში 
ეწეოდნენ აგიტაციას, რომ ჩვენ ქართველები არა ვართ და ჩრდილო კავკასიის 
საშუალებით უნდა დავიკავოთ კავშირი რუსეთთან.

დადიანი (დამცველი): ლაფანის მთაზე სანამ დაიწყებოდა აქტიური შეტევა, 
გაბლიანმა გააფრთხილა თუ არა ხალხი?

პირველი: საზოგადოდ ჩვენ ასეთი პოლიტიკის ვიყავით რომ რომელიმე პირი 
მთელი თავისი ნებითა და სურვილით არ გამოყვებოდა, ჩვენს წრეში არ ჩაებ­
მოდა. ეგნატე გაბლიანმა უთხრა: იცოდეთ ამ ჩვენს ცდას შეიძლება მოყვეს და­
მარცხება, შემდეგ განადგურებაც და ამიტომ ვისაც არა გაქვთ სურვილი, არ 
გამოხვიდეთო. მეც ვუთხარი ეს, მაგრამ ხალხმა გვითხრა: ჩვენ ეს ვიცით, ამას 
ვზომავთო. 

დადიანი: წერილის შესახებ, რომელიც გაბლიანმა გამოგიგზავნათ, რა გახ­
სოვთ?

პირველი: ეს ის წერილია, რომელშიაც გაბლიანი სწერდა, ცნობა არის და 
საჩქაროთ ჩამოდიო. მე ჩავედი ბეჩოში, ტყეში ვინახულე გაბლიანი და გავეცანი 
ცნობას.

დადიანი: ის წერილი ვინ გადმოგცათ თქვენ, გაბლიანმა გადმოგცათ? 
პირველი: არა, ხებლიანმა გადმომცა ეს წერილი.
დადიანი: თუ იცით, რატომ არის აქ ნათქვამი, რომ 25 აგვისტოს გაბლიანმა 

გაუგზავნა პირველს წერილი, ეს შეცდომაა?
პირველი: დიახ, ეს შეცდომაა...
ჯავახიშვილი: რამდენჯერ მოხდა სვანეთში აჯანყება?
თავმჯდომარე: ჩვენ ვარჩევთ ამ აჯანყებას.
ჯავახიშვილი: მე მხოლოდ მინდა გამოვარკვიო, რომ ჩვენ იქ არავითარ მო­

ნაწილეობას არ ვღებულობდით.
ღვამიჩავა: თქვენ იცით თუ არა, რომ 1924 წ. ხდებოდა ლიკვიდაცია ეროვ­

ნული დემოკრატიული პარტიის.
პირველი: დიახ, ვიცი.
ღვამიჩავა: ეთანხმებით თქვენ თუ არა იმ დეკლარაციას, რომელიც ახალგაზ­

რდებმა გამოაქვეყნეს.
პირველი:  დიახ, ამას  ადასტურებს ის მდგომარეობა,  რომ    მე  თვითონ   გამოვცხადდი, 
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თორემ მე შემეძლო ტყეში წავსულიყავი და ძვირად დავუჯენდი თავს მტერს”.1 

სასამართლო პროცესზე ბიძინა პირველს საბოლოო სიტყვის თქმის უფლება 
მისცეს, რომელიც ასევე დაცულია შსს არქივში და რომელსაც ასევე უცვლელად 
გთავაზობთ ყოველგვარი კომენტარის გარეშე: 

„პატივცემულო მოსამართლენო, აქ ბრალდებულმა სრულიად დამშვიდებით 
გადასწყვიტა ჩემი ბედის საკითხი და მოითხოვა განაჩენი უმაღლესი სასჯელი. 
ეს გარემოება მე მამძიმებს იმ მხრივ, რომ შეიძლება ის, რაც მე აქ უნდა ვთქვა 
თქვენ მიიღებთ იმათ, რომ თითქოს მე მეშინოდეს ან მე რაიმე შიშს მგვრიდეს 
და ამით იყოს გამოწვეული. სრულებით არა. მე მხოლოდ მინდა სასამართლოს 
მოვახსენო ის, რაც ჩავიდინე. დიახ, მე ამ 4 წლის განმავლობაში გებრძოდით 
თქვენ და მეკუთვნის უმაღლესი სასჯელი. დიახ, მართალია 4 წლის განმავლო­
ბაში ვებრძოდი იმ მთავრობას, რომლის იდეური პოლიტიკური მოწინააღმდეგე 
ვიყავი. მე ამ 4 წლის განმავლობაში მთელი ჩემის არსებით იმ გზაზე ვიდექი. მე 
ამ ბრძოლაში ჩემს სიცოცხლეზე არ ვფიქრობდი. მე ვფიქრობდი გამარჯვებაზე, 
რომელსაც ჩემი სიცოცხლე ვანაცვალე. არ იყო აქ პირადი მომენტი. აქ არ იყო 
რაიმე სხვა პირადი ანგარიში. აქ იყო სულ სხვა. ეს იყო ის, რომ მე ჩემი ერი მი­
ყვარდა და ვგრძნობდი, რომ 21 წელი იყო სახიფათო ამ ერისათვის. ჩამოსული 
ჯარი იყო საოკუპაციო ჯარი და მე ამ შთაბეჭდილებით წავედი აქედან. მე არ 
მინდა მოგახსენოთ იმ შთაბეჭდილებაზე, რომელიც შექმნილი იყო იქ, მე ოთხი 
წლის განმავლობაში გებრძოდით თქვენ და არასოდეს არ მიფიქრია ჩემ პირად 
ცხოვრებაზე და არასოდეს არ უნახივარ მე მტერს უკან მოხედილი, მაგრამ 
უნდა აღვნიშნო ისიც, რომ კარგად ვიცოდი, რომ დამარცხებულებს არ სჯიან, 
ვინაიდან მე ძვალში და რბილში მქონდა გამჯდარი, რომ დამარცხებულს არ 
სჭირია დამცირება. მე ჩემის ხელით ვუხვევდი ჭრილობებს იმ დაჭრილებს, რო­
მელთაც ბრძოლის ველზე ვნახულობდი და რომელნიც შეიძლება ჩემის ხელით 
იყვნენ დაჭრილნი. მაგრამ რაც იყო, იყოს. რაც მოხდა მოხდა. მე ამის შეფასე­
ბას არ შევუდგები, მე არ შევუდგები იმ პირობების შეფასებას, რომელმაც ამ 
გზამდე მიმიყვანა. აი დღეს, რაკი ასე დასვით საკითხი, მე უარს ვამბობ. მე მხო­
ლოდ ვიტყვი, რომ ის პირობები, რომელიც საერთოდ შეიქმნა საქართველოში 
და რომელმაც მე განსაკუთრებულ მდგომარეობაში ჩამაყენა, თავის-თავად მა­
მართლებენ სრულიად. მე მივიღე მონაწილეობა 21 წლის მიწურულში სვანეთის 
აჯანყებაში, მაგრამ ეს არ იყო ხელმძღვანელობა ჩემ მხრივ. მე როგორც ერთ-ე­
რთი სვანი შვილი იმ კუთხისა, ვიდექი იმ გზაზე, საიდანაც უნდა მოსულიყო 
უცხო ძალა და მე უნდა დამეცვა ჩემი პატარა კუთხის უფლება. ამის შემდეგ 
24 წელში ისევ მომიხდა ამ როლის შესრულება, მაგრამ 24 წელში მომხდარმა 
ამბებმა, როგორც მოგახსენეთ, სასტიკი შთაბეჭდილება დასტოვა ჩვენზე. 

მე ვიგრძენი რომ ამ გზით სიარული არ შეიძლებოდა და თუ ამ გზას გავაგ­
რძელებდი მე არა თუ ბედნიერებას, პირიქით უბედურებას მოვუტანდი ჩემს 
კუთხეს. ეს აზრი გულწრფელი იყო და გადავწყვიტე გამოვცხადებულიყავი 
მთავრობის წარმომადგენელთან, ჯერ ლიკვიდაცია მომეხდინა იმ ნაწილე­
ბის, რომელიც გაჭრილი იყვნენ ტყეში და მერე წამოვსულიყავი ტფილისში 

1. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2,  ს. 377, ტ. 3, ფურც. 19-40.
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მთავრობასთან, რომელიც შემპირდა სიცოცხლეს. მე შევასრულე ჩემი გულ­
წრფელი სიტყვა და ნაბიჯი, რომელიც აუცილებელი იყო სვანეთისთვის მოვახ­
დინე, მერე წამოვედი ტფილისში. ჩემსში ასეთი შთაბეჭდილება იყო: შენ რომ 
ჩახვალ ტფილისში მოგკიდებენ ხელს და დაპირებას არ შეასრულებენ. მე არ 
მქონდა ნდობა, ვგრძნობდი, რომ მომატყუებდნენ, მაგრამ გადავდგი ეს ნაბიჯი. 
როდესაც ჩამოვედი, აქ მთავრობამ მომცა ამნისტიის ქაღალდი, შემპირდა, რომ 
დამაყენებდა გზაზე და ვმსახურობდი. გადის რამდენიმე ხანი, ერთი წელი აქ 
ვარ და ვასრულებ ჩემს სიტყვას, რაც განვაცხადე, მაგრამ დღეს პირობები შე­
იცვალა, მთავრობის მხრით და არა ჩემი მხრით. აქ მოქ. ბრალდებულმა მოინ­
დომა რომ უმაღლესი სასჯელით დავისაჯო. შეიძლება ზოგჯერ კიდევაც გაგი­
კვირდათ, როდესაც ნერვებ აშლილი ჩემს თითებს ვკმენდი და ვამბობდი – ეს 
არ უნდა დაგმართნოდა, არ უნდა მოტყუებულიყავი, როგორც არ უნდა წავი­
დეს ჩემი ბედი, მე ამას არ ვაქცევ ყურადღებას, მე ახალგაზრდა ვარ და ჩემი 
მომავალი წინ არის. ჩემი ახალგაზრდული გატაცებით ვფიქრობდი, რომ სარ­
გებლობა მომეტანა ჩემი პატარა კუთხისთვის, ამ აზრით ვიყავი. ამავე დროს 
ჩემი მიზანი არის ხალხის სამსახური. როგორც გითხარით, ჩემი მომავალი წინ 
არის, მთელი ჩემი შეხედულება გადავიტანე, რომ დავეწაფო მეცნიერებას, შე­
ვიძინო რამე ისეთი, რომ მომავალში მეტი ბაგაჟით, მეტი წონით თუ გამოვიდე 
და გამოვადგე ჩემს ერს. ბევრს არ ვიტყვი. მე ვიტყვი – დეე, გაიგოთ ამ ჩემი 
მაგალითით, თქვენ როგორ ასრულებთ თქვენ სიტყვას, როგორ აფასებთ თქვენ 
სიტყვას. თუ თქვენ მუხანათურათ, ეგრე ღალატური ნაბიჯით ჩამიგდებთ, მა­
შინ მე მარტო მექნება სათქმელი მართალი ვიყავი, როდესაც თქვენ გებრძო­
დით. ეს მარტო შემიძლია ვსთქვა და უკანასკნელი სალამი მივუძღვნა ჩემს ერს, 
პატარა კუთხეს, რომელსაც მე ვემსახურებოდი მთელი ჩემი ახალგაზრდობით. 
სვანეთი, ჩემი პატარა სამშობლო, ლეგენდარული ქვეყანა არის. ის დღესაც 
ლეგენდებით იკვებება. მე ვიცი, იქ დაარსდება ლეგენდა ერთი ახალგაზრდის 
სიცოცხლის ტრაგიკული ბედის შესახებ. მე ვიცი, ვინმე მოხუცი სვანი აიღებს 
ჭიანურს და დაამღერებს ჩემი ეგრედ უდროოდ დაღუპულ ბედ-იღბალს. მო­
ხუცი ქალები ატირდებიან და ცრემლით დასველებული გასწყდება ჭიანურის 
სიმი და ამით შეშფოთებული ვაჟკაცი ავარდება მაღლა კოშკზე და ჩამორეკს 
სამგლოვიარო ზარს, რომ ამცნოს ქვეყანას და იმ პატარა კუთხეს, რომელსაც 
მე გულწრფელად ვემსახურებოდი, რომ კიდევ შესრულდა ერთი ტრაგედია.

დიახ, მოსამართლენო. მე მზათ ვარ, ჩემი მოქმედებისათვის პასუხი ვაგო. 
აი, ჩემი გული, ის სამ ტყვიას გააცივებს მაინც. აი, ჩემი სხეული, გინდათ ჩამაგ­
დეთ ბნელ სარდაფში, მაწამეთ, ამკუწეთ, დამგლიჯეთ, თქვენ წინაშე ვარ გულ­
წრფელი სურვილით, რომ ჩემი ერისათვის რაიმე მომეტანა. დღესაც მარტო ეს 
დამრჩენია ვთქვა, რომ მე ვემსახურებოდი ჩემს ერს, ჩემს ქვეყანას.

ეხლა მე სრულიად შეგნებულად გამოვცხადდი თქვენს წინაშე. მე გულწრფე­
ლად გენდვეთ თქვენ და თუ მოვტყუვდი, რა ვუყოთ, ალბათ ისტორია თუმცა 
ისტორია არ შეჩერდება ჩემზე, ნაწილი საზოგადეობისა მაინც იტყვის.

მოსამართლენო, მე ვათავებ ჩემ სიტყვას. მე ბევრს არ მოგაწყენთ ჩემი ლა­
პარაკით. მე გეუბნებით მხოლოდ, მე მიყვარდა ჩემი ერი, ჩემი ქვეყანა, ის მუ­
დამ მეყვარება. 
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მოსამართლენო, როდესაც თქვენ შეუდგებით ჩემი ბედის გადაწყვეტას, მა­
შინ გახსოვდეთ მე მიყვარს ჩემი ერი, მუდამ ვიქნები მასთან და თქვენთანაც, 
თუ ჩემს ერს ანგარიშს გაუწევთ. 

მე ვათავებ ჩემ სიტყვას და დეე თქვენ სინდისზე იყოს გადაწყვეტა, მოსამარ­
თლენო”.2

1924 წლის აჯანყების გამო ბიძინა პირველს გადასახლება მიესაჯა, თუმცა 
ეს მხოლოდ დასაწყისი იყო. საბჭოთა ხელისუფლებამ 1937 წლის 14 ნოემბერს 
ქართველ მამულიშვილს სასჯელის უმაღლესი ზომა – დახვრეტა მიუსაჯა. ბი­
ძინა პირველი განაჩენის გამოტანიდან მეორე დღესვე, 15 ნოემბერს დახვრიტეს.  

„მე ვიცი იქ დაარსდება ლეგენდა ერთი ახალგაზრდის სიცოცხლის ტრაგი­
კული ბედის შესახებ”, –  ეს სიტყვები ბიძინა პირველს ეკუთვნის და წლების 
შემდეგ  მის კუთხეში მართლაც „დაარსდა” ლეგენდა საქართველოს თავი­
სუფლებისთვის უანგაროდ მებრძოლ მამულიშვილზე. 

ნესტორ გარდაფხაძე

როდესაც 1924 წლის აჯანყებასა და სვანეთში არსებულ ანტისაბჭოთა 
გამოსვლებზე ვსაუბრობთ, შეუძლებელია არ შევეხოთ ქართველ გენერალს, 
ნესტორ გარდაფხაძეს, რომელიც ერთ-ერთი თვალსაჩინო მამულიშვილი გახ­
ლდათ, რომელმაც სიცოცხლე საქართველოს დამოუკიდებლობისთვის ბრძო­
ლას შეალია.

ნესტორ გარდაფხაძე 1867 წელს ქუთაისის მაზრაში დაიბადა, ცხოვრობდა 
ლეჩხუმის მაზრის სოფელ ჩალაურში, მიეკუთვნებოდა ეროვნულ-დემოკრა­
ტიულ პარტიას. 1921 წლის თებერვალში იუნკერთა ასეულს მეთაურობდა; 
სვანეთში იყო საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ დაწყებული გამოსვლების 
ლიდერი. მონაწილეობას იღებდა 1924 წლის აგვისტოს აჯანყების ორგანიზე­
ბაში. იგი იყო ერთ-ერთი ხელმძღვანელი სვანეთის ამბოხებისა. 

1924 წლის ცენტრალური კომიტეტის ანგარიშებიდან კარგად ჩანს ის გან­
წყობა, რომელიც საბჭოთა ხელისუფლების მიმართ ზემო სვანეთში არსებობდა. 
თავად ნესტორ გარდაფხაძეც მოხსენიებულია, როგორც პოლიტიკური ბანდის 
ხელმძღვანელი, რომელსაც ისეთი ძალაუფლება და გავლენა ჰქონდა, რომ ნე­
ბისმიერ მომენტში შეეძლო სვანეთიდან საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ 
ასეულობით შეიარაღებული ადამიანის გამოყვანა. ადგილობრივ ხელისუფლე­
ბას კი, ფაქტობრივად, მხოლოდ ფორმალური სახე ჰქონდა, რეალურად სიტუ­
აციას ზემო სვანეთში ნესტორ გარდაფხაძე მართავდა. ანტისაბჭოთა ბანდას, 
ნესტორ გარდაფხაძესთან ერთად, ბიძინა პირველი და ეგნატე გაბლიანი ხელმ­
ძღვანელობდნენ. ნესტორ გარდაფხაძეს კავშირი ჰქონდა ქაქუცა ჩოლოყაშვი­
ლის დაჯგუფებასთან და სერიოზულ დასაყრდენ ძალას წარმოადგენდა 1924 
წლის აგვისტოს აჯანყებაში. ბოლშევიკურმა ხელისუფლებამ ნესტორ გარდაფ­
ხაძე 1924 წლის 21 ივლისს დააპატიმრა. იგი მალევე გაათავისუფლეს, თუმცა 
აგვისტოში კვლავ დააკავეს და სასჯელის უმაღლესი ზომა – დახვრეტა მიუსა­
ჯეს. ქართველი გენერალი 1924 წლის პირველ სექტემბერს დახვრიტეს.

2.  საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2,  ს. 377, ტ. 5,  ფურც. 315-325.
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ეგნატე გაბლიანი

„სვანეთის სალოცავებო თქვენ იცით მე რა გამიკეთებია”
საქართველოს თავისუფლებისთვის მებრძოლი კიდევ ერთი გმირი ეგნატე 

გაბლიანი საბჭოთა ხელისუფლებამ 1937 წელს სასტიკად დასაჯა. 
ეგნატე გაბლიანის დამსახურება დიდია ქართველი ერის წინაშე, მნიშვნე­

ლოვანი წვლილი აქვს შეტანილი ქართული კულტურის განვითარებაში. მის 
სახელს უკავშირდება სვანეთის სიძველეთა მოძიებისა და დაცვის ისტორია; 
ისტორიულ-ეთნოგრაფიული მუზეუმის დაფუძნება; სვანეთთან დამაკავშირე­
ბელი გზებისა და ხიდების მშენებლობა. ეგნატე გაბლიანი იყო საზოგადო მოღ­
ვაწე, მეცნიერი, პუბლიცისტი, პირველი სვანი არქეოლოგი, ქართველთა შორის 
წერა-კითხვის გამავრცელებელი საზოგადოების წევრი, სვანეთის განმანათლე­
ბელი და თავკაცი, საქართველოს ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაო­
ბის თვალსაჩინო წარმომადგენელი. 1924 წლის აჯანყების დროს კი ერთ-ერთი 
ლიდერი გახლდათ მშობლიურ კუთხეში. 

ეგნატე გაბლიანი 1883 წელს სვანეთში, მულახის საზოგადოების ისტო­
რიულ სოფელ ზაარდლაშში დაიბადა. განათლება ქუთაისის გიმნაზიაში მიიღო, 
შემდეგ კი სწავლა პეტერბურგის უნივერსიტეტის აღმოსავლეთმცოდნეობის 
ფაკულტეტზე განაგრძო. უმაღლესი სასწავლებლის დასრულებისთანავე სამ­
შობლოში დაბრუნდა და მუშაობდა სხვადასხვა ადმინისტრაციულ თანამდებო­
ბაზე, ყველა თანამდებობას სვანეთის განვითარებისთვის იყენებდა. აქტიურად 

ნესტორ გარდაფხაძე
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თანამშრომლობდა ქართულ ჟურნალ-გაზეთებთან და საზოგადოებას აცნობდა 
სვანეთის პრობლემებსაც და წინსვლასაც. 

საქართველოს ოკუპაციის შემდეგ ეგნატე გაბლიანი ანტისაბჭოთა მოძრაო­
ბაში ჩაება. 1921 წელს სვანეთი მისი მეთაურობით კარგა ხანს უმკლავდებოდა 
საოკუპაციო ჯარებს. 1924 წელს კი ჩართული გახლდათ საყოველთაო აჯანყე­
ბის მომზადებაში. შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულია პარიტე­
ტული კომიტეტის საქმე, სადაც ინახება 1924 წლის აჯანყებასთან დაკავშირე­
ბით დაპატიმრებულ პირთა დაკითხვის სტენოგრაფიული ჩანაწერები. 

ეგნატე გაბლიანი სვანეთში არსებულ მდგომარეობაზე შემდეგი სახის ინ­
ფორმაციას იძლევა (სტილი დაცულია): „მე უთხარი ხალხს უცვლელად მოგახ­
სენებთ, მართალია საქართველოში აჯანყება ეწყობა, მაგრამ დაუკვირდით 
თქვენ საქმეს. მოსალოდნელია აჯანყება დამარცხდეს. შედეგები აუცილებლად 
ცუდი მოყვება... გავაფრთხილე, მაგრამ ახლა უნდა ითქვას სიმართლე, ისეთი 
მდგომარეობა დავინახე, რომ ყოვლად შეუძლებელი იყო, რომ არ ჩავდგომოდი 
სათავეში და ხელმძღვანელობა არ გაგვეწია. ბეჩოს ლიკვიდაციის შემდეგ მოი­
ყარა თავი რამდენიმე ასეულმა ხალხმა. როცა ლიტვარის საზღვარზე მივედით, 
იქ გავაჩერე ხალხი და უთხარი – აჯანყება არის მართალია, მაგრამ შეიძლება 
აჯანყება დამარცხდეს. არ ვიყავი ისე უგუნური, რომ ეს არ გამეთვალისწინებია, 
შესაძლებელი არის მძიმე რეპრესიები და დაუფიქრდით ამ საქმეს... ვუთხარი – 
ჩვენ შეიძლება შეგნებულად მივდივართ ამ საქმეზე, თქვენ ეგებ შეუგნებლად 
მოგვყვებით და თუ გული არ გერჩით დაუკვირდით ამ საქმეს კარგად და თუ არ 
მოგწონთ უკან დაბრუნდით. ხალხმა თავისი არ დაიშალა და წამოვიდა. ქვემო 
სვანეთში საქმე უკვე გათავებული იყო. იქ ერთი თუ ორი სვანი იყვნენ, რომლის 
მეოხებით დაეტუსაღებინად ადგილობრივი ხელისუფლება და იარაღი ხელში 
ჩაეგდოთ. ძალაუფლება ხელში ჩავიგდეთ, დაგვხვდა ამბავი, ბათომი, ქუთაისი, 
ჭიათურა, თბილისი ჩვენს ხელშიაო, წამოვედით და გზა-და-გზა შეტაკება მოგ­
ვიხდა კომუნარებთან. ჩაგვივარდა ხელში 23 კაცი და უნდა ითქვას, რომ მე და 
ბიძინამ გადავარჩინეთ ისინი, თორემ იყო მდგომარეობა, რომ  ცოცხალი არ 
იქნებოდნენ. მე პირადად კმაყოფილი ვარ, რომ გავერიე ამ აჯანყებაში. ხუთი 
დღის განმავლობაში ცაგერი ჩვენს ხელში იყო, მთელი სიმაგრეები ჩვენ დავი­
კავეთ, მაგრამ ამ დროს მოგვივიდა ცნობა, რომ არაფერი იმის მსგავსი რაც 
გვესმოდა არ არის. ეს ყველაფერი ტყუილია. ამის შემდეგ ვიბრუნეთ პირი და 
წავედით სვანეთისკენ.”3

ბოლშევიკები გაბლიანის დაპატიმრებას ცდილობდნენ, ის კი ტყეს აფა­
რებდა თავს. საბჭოთა ხელისუფლებამ გაბლიანი მოლაპარაკებების შედეგად 
შემოირიგა. თუმცა მას თავისუფალ საქართველოზე ფიქრი არასოდეს შეუწყვე­
ტია და საბჭოთა ხელისუფლებისთვის მაინც დაუძინებელ მტრად რჩებოდა, 
რის გამოც 1937 წელს დააპატიმრეს და იმავე წლის 15 ოქტომბერს სასჯელის 
უმაღლესი ზომა – დახვრეტა მიუსაჯეს.

შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში შემდეგი სახის ინფორმაციაა და­
ცული: ეგნატე გიორგის ძე გაბლიანი – დაბადებული 1883 წელს, მესტიიდან, 

3.  საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. №14, აღწ. 2,  ს. №377, ტ. III, ფურც. 12-14.
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სვანი, გლეხი, დაოჯახებული, პროფესიით პედაგოგ-ლიტერატორი. ბოლო სა­
მუშაო ადგილი – სვანეთის ისტორიული მუზეუმის დირექტორი. ორჯერ იყო 
ნასამართლევი, ერთხელ გაიქცა – ბრალდებული იყო არალეგალური ორგანი­
ზაციის წევრობის გამო.

გაბლიანმა საბჭოთა ხელისუფლების დამყარების შემდეგ ორჯერ მოახდინა 
სვანების პროვოცირება და შეიარაღებულ გამოსვლაში ჩართვა, ითამაშა რა 
მათ რელიგიურ გრძნობებზე. რის გამოც 1921 წელს სვანების მიერ მოკლული 
იქნა 113 წითელარმიელი, 1922 წელს კი – 6 მეტყვიამფრქვევე. აჯანყების ჩახ­
შობის შემდეგ იგი ტყეში იმალებოდა და საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ 
აწყობდა პროვოკაციებს. 

1924 წელს ხალხის მტრებთან – ბიძინა პირველთან, ალექსანდრე წერე­
თელთან, მოსესტრო დადეშქელიანთან და სხვებთან ერთად, მისთვის საძულ­
ველი საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ, შეიარაღებული აჯანყება მოაწყო. 
აგვისტოს ავანტიურის ჩახშობის შემდეგ გაბლიანი ისევ ტყეში გაიქცა. მოგვი­
ანებით მოხდა მისი შემორიგება, რის შემდეგაც საპასუხისმგებლო თანამდებო­
ბებზე მუშაობდა. თუმცა ისევ შემოიკრიბა ხალხის მტრები: შალიკო ჩანტლაძე, 
ზედგი შერვაშიძე, მიხეილ გეთია და სხვები. გაჰყავდა რა სვანეთის გზა, მათ­
თან ერთად ეწეოდა მავნებლობას, აფერხებდა მშენებლობას და ფლანგავდა 

ეგნატე გაბლიანი
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სახელმწიფო ქონებას… – ესაა ამონარიდი  შინაგან საქმეთა სამინისტროს 
არქივში დაცული №34 „პროტოკოლიდან”. ყოველივე აქედან გამომდინარე, 
განაჩენმაც არ დააყოვნა და გაბლიანს საბჭოთა ხელისუფლებამ დახვრეტა 
მიუსაჯა. 

1937 წელს, როდესაც 20 ოქტომბრის ღამე სრულდებოდა და 21 ოქტომბერი 
თენდებოდა, ქართველი მამულიშვილი ეგნატე გაბლიანი დახვრიტეს.  

უმძიმესი და ამავე დროს საამაყოა თოთოეული გმირის ისტორია, რომლებ­
მაც არაფერი დაიშურეს ქვეყნის კეთილდღეობისთვის და ყველაზე ძვირფასი, 
სიცოცხლე მიიტანეს სამშობლოს სამსხვერპლოზე. 
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1924 წლის აჯანყება და სამეგრელო

ერთი საუკუნის წინ, 1924 წელს საქართველოს მოსახლეობამ ქვეყნის დამო­
უკიდებლობის დასაბრუნებლად საბჭოთა რეჟიმს ბრძოლა გამოუცხადა. ქვე­
ყანაში შეიქმნა იატაკქვეშა ორგანიზაციები და პარტიზანული რაზმები, რომ­
ლებიც ტყეს აფარებდნენ თავს. საქართველოს ყველა რეგიონი ემზადებოდა 
საყოველთაო აჯანყებისთვის. საბჭოთა რეჟიმი კი ყველანაირ ზომებს მიმარ­
თავდა ეროვნული ღირსებისა და ბრძოლის ჩასახშობად. განსაკუთრებული 
სიმკაცრით ეკიდებოდნენ საზოგადოების მხრიდან გამოვლენილ ნებისმიერ 
წინააღმდეგობას. მიუხედავად ამისა, დაუმორჩილებლობა და ეროვნული მოძ­
რაობა ნელ-ნელა ძლიერდებოდა.

1924 წლის აგვისტოში ქვეყანა აჯანყების ტალღამ მოიცვა. საქართველოს 
სხვადასხვა რეგიონში გამოსვლები დაიწყო, რომლებშიც მონაწილეობას იღებ­
დნენ სხვადასხვა სოციალური ფენის წარმომადგენლები. 

აჯანყების ჩახშობას სასტიკი რეპრესიები მოჰყვა. ეროვნული ძალების 
მიმართ ხელისუფლება განსაკუთრებულ სისასტიკეს იჩენდა. დაიწყო ამბოხე­
ბულების დიდი ნაწილის დაპატიმრება. მათ ყოველგვარი ძიებისა და გასამართ­
ლების გარეშე ხვრეტდნენ და ასახლებდნენ. 

მოსახლეობის უკმაყოფილებამ და პროტესტმა პიკს მიაღწია და 1924 წელს 
ქვეყანაში საყოველთაო ამბოხი დაიწყო. 

საყოველთაო აჯანყების ერთ-ერთი მონაწილეა ზუგდიდის მკვიდრი, აჯან­
ყებულთა შტაბის უფროსი, აზნაური, ყოფილი ოფიცერი, 29 წლის ივანე (ბიდი) 
წულეისკირი, რომელიც აქტიურად იყო ჩართული აგვისტოს აჯანყებაში და 
ხელმძღვანელობდა კიდეც.

ბრალდების საქმეში ინახება ბიდი წულეისკირის შესახებ დოკუმენტი, რომე­
ლიც დათარიღებულია 1925 წლის 24 სექტემბრით. 

„ქ. ზუგდიდი 1925 წლ. ოქტომბრის 19 დღესა მე ზუგდიდის მაზრის რწმუ­
ნებულის თანაშემწე ამხ. კუკუტარიამ განვიხილე რა საბრალდებო საქმე №20 
პატიმარი  ბიდი იგივე ივანე კოხტას ძე წულეისკირის − 29 წლის, ინტილიგენტი 
ყოფ. ოფიცერი, სწავლა-განათლებით-დაბალი, ნაც. დემოკრატიული პარტიის 
წევრი 1917 წლიდან, უცოლო და მცხ. ქ. ზუგდიდის, ბრალდებული 1924 წლის 
აგვისტოს ავანტიურის აქტიურ მონაწილეობის მიღებაში და ხელისუფლების­
გან მიმალვაში, რაც გათვალისწინებულია სსსრ სისხლის სამართლის კოდექსის 
მუხ. 59. 

...1924 წლის აგვისტოს ავანტიურის დღეებში წულეისკირი ღებულობდა 
აქტიურ მონაწილეობას და იყო აჯანყებულთა შტაბის უფროსი ზუგდიდის 
მაზრაში”1.

ჩატარებული სამძებრო ღონისძიებების საფუძველზე და თავად წულეისკი­
რის დაკითხვის შედეგად დადგინდა, რომ ნაციონალ-დემოკრატიულ პარტიას, 
ზუგდიდის საოლქო კომიტეტის ნაცდემოკრატიული პარტიის თავმჯდომარის 

1.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 26185, გვ. 30.
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ივანე წულეისკირი

რეკომენდაციით, 1924 წელს თავისი სურვილით შეუერთდა. პარტიაში შეს­
ვლისთანავე წულეისკირისთვის ცნობილი გახდა, რომ საბჭოთა ხელისუფლე­
ბის დამხობის მიზნით მთელი ქვეყნის მასშტაბით საერთო სახალხო აჯანყება 
იგეგმებოდა და მას, როგორც ყოფილ ოფიცერს, აქტიური მონაწილეობა უნდა 
მიეღო აჯანყებაში, რაზეც დათანხმდა. 

პარტიაში გაწევრიანების შემდეგ ივანე წულეისკირი აქტიურად ჩაერთო ამ­
ბოხის მომზადებაში. მან რაიონის მასშტაბით შექმნა საბრძოლო დანაყოფები 
და პრაქტიკული დავალებებიც მისცა. ამ ქმედებით წულეისკირმა პარტიის 
ხელმძღვანელობის მხრიდან სრული ნდობა მოიპოვა და შტაბის უფროსადაც 
დაინიშნა. 

1924 წლის 29 აგვისტოს  წულეისკირი შტაბში გამოცხადდა და მოვალეობე­
ბის შესრულებას შეუდგა. იგი ცდილობდა ყველაფრით, მათ შორის სამედიცინო 
დახმარებითაც უზრუნველეყო აჯანყებულები2. 

ამბოხების ჩახშობისა და აჯანყებულთა დაპატიმრებების მიუხედავად, ივანე 
წულეისკირი ბოლომდე მედგრად იდგა, თუმცა  გაქცევა მაინც მოუწია და სენა­
კიდან  ბათუმის გავლით გაგრაში, დის ოჯახს შეაფარა თავი, სადაც 1925 წლის 
13 ივლისამდე − დაპატიმრებამდე იმალებოდა. 

1925 წლის 17 დეკემბრის ოქმიდან ვიგებთ, რომ ივანე წულეისკირი, როგ­
ორც მავნე ელემენტი, ხელისუფლებამ დამნაშავედ ცნო და მიესაჯა სოლოვეც­
კის საკონცენტრაციო ბანაკში სამი წლით გადასახლება3. 

2.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 26185, გვ. 87-88.
3.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 26185, გვ. 90.
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ალექსანდრე ჩიქავა

საყოველთაო აჯანყების ერთ-ერთ მონაწილედ ითვლება ალექსანდრე ხი­
ტუს ძე ჩიქავა, დაბადებული ზუგდიდის მაზრის სოფელ შამგონაში. პედაგოგი­
ური განათლება ქუთაისში მიიღო, დაამთავრა სამოქალაქო სასწავლებელი და 
სამეურნეო სკოლა. მუშაობდა მასწავლებლად. 

პოლიტიკურ საქმიანობაში თავიდანვე ჩაერთო. იყო რუსეთის სოციალ-დე­
მოკრატიული მუშათა პარტიის „მენშევიკების ფრაქციის” წევრი, პარტიის სამეგ­
რელოს კომიტეტის წევრი და აქტიური ორგანიზატორი. მეფის რეჟიმის დროს 
არაერთხელ იქნა დაპატიმრებული. პატიმრობიდან გათავისუფლების შემდეგ 
ცხოვრობდა ზუგდიდში. პოლიტიკური აქტიურობისა და ციხიდან გაქცევის 
გამო, პოლიციის მხრიდან მასზე მუდმივად ხორციელდებოდა კონტროლი. 

ალექსანდრე ჩიქავა 1919 წელს საქართველოს დამფუძნებელი კრების წევ­
რი გახდა. საქართველოს ოკუპაციის შემდეგ სამშობლოში დარჩა და არალეგა­
ლური საქმიანობა განაგრძო. 

ჩიქავას ბრალდების სისხლის სამართლის №24413 საქმის მასალებიდან ირკ­
ვევა, რომ 1924 წლის აპრილში ჩიქავა თბილისის სახელმწიფო უნივერსიტეტის 
ისტორია-ფილოლოგიის ფაკულტეტის დამამთავრებელი კურსის  სტუდენტი 
იყო, როდესაც დააპატიმრეს. მას, როგორც პოლიტიკურად არასაიმედო ელე­
მენტს, სამწლიანი პატიმრობა მიუსაჯეს. 

პატიმრობაში მყოფმა ალექსანდრე ჩიქავამ თხოვნით მიმართა საქართვე­
ლოს საგანგებო კომისიის თავმჯდომარეს, კვანტალიანს:

„... საქართველოს საგანგებო კომისიის განკარგულებით დამაპატიმრეს და 
დღეს დატუსაღებული ვარ. ბრალდება ჯერ არ წაუყენებიათ და ვერც კი წარმო­
მიდგენია რას მაბრალებენ. მართალია საქართველოს გასაბჭოებამდე მონაწი­
ლეობას ვღებულობდი რევოლუციურ მოძრაობაში, როგორც საქართველოს 
სოციალ-დემოკრატიული პარტიის წევრი და საქართველოს დამფუძნებელი 
კრების წევრიც ვიყავი, მაგრამ გასაბჭოების დღიდანვე დავიწყე რა მეცადინე­
ობა ტფილისის სახელმწიფო უნივერსიტეტში, ყველანაირ პოლიტიკურ მუშა­
ობას თავი დავანებე. ამჟამად ვირიცხები უნივერსიტეტის მეოთხე კურსზე და 
ვაპირებდი კურსის გათავებას მაისში... გთხოვთ მოახდინოთ სათანადო გან­
კარგულება ჩემი საქმის გამოძიების დასაჩქარებლად. მანამდის კი, სანამ ჩემი 
საქმე გამოირკვეოდეს, გთხოვთ ნება დამრთოთ საუნივერსიტეტო სახელმ­
ძღვანელოები ჩამოვატანინო ჩემს ნათესავებს... პირველ რიგში მესაჭიროება 
ფრანგული ენის სახელმძღვანელო. ალექსანდრე ხიტუს ძე ჩიქავა.

                                                                                     24 აპრილი 1924 წელი”4. 

1924 წლის 19 მაისს ჩიქავა დაკითხა საქართველოს საგანგებო კომისიის თა­
ნამშრომელმა მელიქაძემ და დაადგინა, რომ „მოქალაქე ჩიქავა, მენშევიკური 
პარტიის ერთ-ერთი აქტიური წევრი იყო. დიქტატურის პერიოდში იყო დამ­
ფუძნებელი კრების წევრი, სადაც მუშაობდა აგრარულ სექციაში. წარსულშიც 
და შემდგომაც სარგებლობდა დიდი ავტორიტეტითა და გავლენით, როგორც 

4.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 24413, ტ.1, გვ. 10-11.
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ალექსანდრე 
ჩიქავა

გლეხობაში, ასევე სახელმწიფო უნივერსიტეტის სტუდენტებს შორის. პირ­
დაპირი კავშირი ჰქონდა მენშევიკური პარტიის იატაკქვეშა ორგანიზაციის 
თანამშრომლებთან. თვალთვალის შედეგად დაკავებულ იქნა თანაკურსელის 
− ბოჯგუას ბინაზე, რომელიც ავრცელებდა არალეგალურ ლიტერატურას მენ­
შევიკური პარტიისა და ორგანიზაციის წევრებს და შორის.

დაკითხვისას ჩიქავამ განაცხადა, რომ იგი საქართველოს გასაბჭოების შემ­
დეგ, 1921 წლიდან დამოუკიდებელი მარქსისტია. კითხვაზე, თუ რატომ არ და­
ტოვა მან პარტიის რიგები, ალექსანდრე ჩიქავამ დუმილი არჩია. 

ძიების შედეგად მხედველობაში მიღებულ იქნა ის გარემოება, რომ ჩიქავა, 
როგორც აქტიური და მენშევიკური პარტიის ძველი წევრი, ოფიციალურად 
კვლავ ირიცხებოდა პარტიაში, და ის ფაქტიც, რომ იგი პოლიტიკურად არასაი­
მედო ელემენტი იყო, სასჯელის ზომად განესაზღვრა სამი წლით თავისუფლე­
ბის აღკვეთა”5. 

მიუხედავად იმისა, რომ 1924 წლის აგვისტოს აჯანყების დროს ალექსანდრე 
ჩიქავა უკვე პატიმარი იყო და ვერ მიიღებდა აჯანყებაში მონაწილეობას, სხვა 
პოლიტპატიმრებთან ერთად მაინც დახვრიტეს. დახვრეტის ზუსტი თარიღი 
უცნობია. 

საბჭოთა ხელისუფლებამ აჯანყება ჩაახშო. მუშათა და გლეხთა ხელი­
სუფლებისთვის კატეგორიულად მიუღებელი იყო სოციალური პრობლემების 
გამო ხალხის ამბოხი, მაგრამ გაცილებით დიდ პრობლემას წარმოადგენდა და­
მოუკიდებლობის აღსადგენად ბრძოლა. ზუგდიდის მაზრაში გამოსვლებთან 
დაკავშირებით, 1924 წლის სექტემბერში საქართველოს კომუნისტური პარტიის 
ცენტრალურ კომიტეტს გადაეგზავნა მოხსენება, გრიფით სრულიად საიდუმლო. 

5.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 24413, ტ. 1, გვ. 15.
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„ს.კ.პ. ცენტრალურ კომიტეტს.
ზუგდიდის მაზრაში ბანდიტურ გამოსვლებს ადგილი ქონდა თითქმის მთელ 

რეგიონში. გამონაკლისს შეადგენენ ორულ-ერგეტის, ანაკლიის და ნიკოსიის 
თემები, სადაც არავითარ გამოსვლებს ადგილი არ ჰქონია.

ბანდიტურ გამოსვლებში მონაწილეთა რიცხვი მაზრის მასშტაბით აღწევს 769-მდე. 
ბანდა შესდგებოდა უმთავრესად თავადებისა, აზნაურების, ვაჭარ-სპეკულიანტების, 
სამღვდელოებისა და ყოფილი ოფიცრებისგან. მონაწილეობას ღებულობდა 
აგრეთვე მასწავლებლობაც. გვარი და სახელი მეთაურებისა რაიონებში: დარჩე­
ლის რაიონი: 1/ ანჩაბაძე ვარლამი, 2/ ჩხოლარია ვალოდია, ყოფილი თავადები. 
ზუგდიდის რაიონი: 1/ ჩიქოვანი ჭუჭუ, 2/ გეგეჭკორი ვლადიმირი, 3/ ხუბუტია 
ნიკოლოზ, ყოფილი თავადები, ოფიცრები. 

ღ..ის რაიონი: 1/ დადიანი ნესტორი ყოფილი თავადი და ყაჩაღი, 2/ ანდრო 
წულუკიძე თავადი, რეციდივისტი, 3/ კოწია და ჯვებე დადიანი − თავადები, 
ილარიონ ხუბუტია აზნაური, ყოფილი ოფიცერი. 

ხიბულის რაიონი: 1/ დადიანი ჯუგუ − თავადი, 2/ ლომაია ფუხული, ლომაია 
ალექსანდრე აზნაური-რეციდივისტები, 3/ ყურაშვილი რაჟდენი − ყაჩაღი, 4/ ქა­
ჯაია აკაკი ცნობილი დიდ სტაჟიანი ყაჩაღი.

წალენჯიხის რაიონი: 1/ თვალთვაძე შალვა, აზნაური, ნაციონალ-დემოკ­
რატი, 2/ კვარაცხელია იოსები დამფუძნებელი კრების ყოფილი წევრი.

ჩხოროწყუს რაიონი: 1/ გობეჩია ერმინე − აზნაური, 2/ ქუთელია ცაქალა − 
აზნაური, 3/ დადიანი ნიკოლოზი − თავადი, ყოფილი მარშალი.

ხობის რაიონი: 1/ კობახიძე ვარლამი − აზნაური, 2/ დუნდუა ლევანი − აზნა­
ური − ექიმი, 3/ აფაქიძე აქვსენტი − თავადი, ყოფილი ბოქაული, ვექილი.

გლეხობის იმ ნაწილმა, რომელიც მტრულად იყო განწყობილი საბჭოთა ხე­
ლისუფლებისადმი, მაგალითად: ბობოლა გლეხების მცირე ნაწილმა მიიღო მონა­
წილეობა გამოსვლებში, მხოლოდ მეთაურების როლში, არც ერთი არ გამოსულა. 

გლეხობის სხვა ფენებს აქტიური მონაწილეობები არ მიუღია და იმათი 
თანაგრძნობა სრულიად ჩვენს მხარეზე იყო.

დარჩელის რაიონში, ორულ-ერგეტის და ანაკლიის თემის და ზუგდიდის 
რაიონში ნიკოსიის თემის გლეხები აქტიურ მონაწილეობას ღებულობდნენ 
ბრძოლაში ბანდიტების წინააღმდეგ. შემდეგ კი როდესაც მიეცათ საშუალება 
თითქმის ყველა რაიონებში გლეხობის ღარიბ თემებიდან თითქმის ყველანი 
იარაღით ხელში იბრძოდნენ ბანდიტების წინააღმდეგ და მოითხოვდნენ დამნა­
შავეთა სასტიკ დასჯას, ადგილებზე გასამართლებას. 

ბანდიტების ლოზუნგები: „საქართველოს დამოუკიდებლობა”, „სარწმუ­
ნოების, ეკლესიის და კერძო საკუთრების აღდგენა”. დაპყრობილ ადგილებში 
ავანტიურისტები ბანდიტები ნიშნავდნენ კომისრებს თავადებისა და ყოფილი 
ოფიცრებისაგან და აცხადებდნენ სამი წლის მობილიზაციას, მაგალითად: ხო­
ბის რაიონში, სადაც დაჰყვეს ორი დღე. საერთოდ მაზრაში ერთი ან ორი დღის 
მეტს არც ერთი თემი არ ყოფილა. 

ქ. ზუგდიდი მუდამ ჩვენს ხელში იყო. უმთავრეს მიზეზად გამოსვლებისა 
შესაძლებელია ჩათვლილ იქნას ამ უკანასკნელ დროს ეკონომიურ ფრონტზე 
გამარჯვება, ფართლეულობაზე და პირველ საჭიროების საგნებზე ფასების 
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დაკლება, კოოპერატივებისა და სახელმწიფო სავაჭრო ორგანოების მიერ, რა­
მაც სასოწარკვეთაში ჩააგდო ვაჭრები, თავად-აზნაურობა, ყოფილი ოფიცრები 
და ყველა ჯურის კონტრ-რევოლუციონერები, დაარწმუნა რა უკანასკნელნი 
საბჭოთა ხელისუფლების პოლიტიკურად განმტკიცებაში და ეკონომიურ 
აღორძინებაში; უკანასკნელად სცადეს დაკარგული უფლებების მოპოვება. 

ადგილობრივი მილიცია კომპარტიისა და კომკავშირის წევრები ეგზემ­
პლიარულ გამონაკლისით იბრძოდნენ თავგამოდებით ბანდიტების წინააღ­
მდეგ, რასაც ადასტურებს თითქმის ყველა თემში წარმოებული ხელჩართული 
ბრძოლა და თემების ხელიდან ხელში გადასვლა. 

კომუნარები და მილიცია სუსტად იყვნენ შეიარაღებულნი მხოლოდ  ბანდი­
ტების მდგომარეობა სრულიად უმწეო იყო: ზოგიერთებს სამ-ხუთ ვაზნაზე 
მეტი არ ქონია და ზოგიერთებს კი იარაღი სრულებით არ ქონდათ. 

გამოსვლების  დღის შესახებ წინასწარ შემოწმებული ცნობა არ იყო მიღე­
ბული. ზარალი ჩვენ მხრივ 13 მოკლული და 15 დაჭრილი, მათ შორის, მაზრის 
აღმასკომის თავმჯდომარე ამხ. როგავა, პარტკომის საინფორმაციო ქ/განყოფი­
ლების გამგე ამხ. ჩხეტია და წალენჯიხის რაიკომის მდივანი ამხ. გოგია. 

მტრის ბანაკში ზარალი 4-ჯერ მეტია, დაახლოებით ას კაცამდე მოკლულ 
დაჭრილით.

გადამალული არიან შემდეგი მეთაურები: 1/ ლატარია ესტატე, ყოფილი 
მენშევიკი, მაზრის კომისარი, 2/ ანჯაფარიძე მამია, ყოფილი მაზრის ერობის 
წევრი, ახლა კი მაზრის პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდომარე, 3/ ხუბულავა 
კანდია, პარ. კომიტეტის წევრი, 4/ გვათუა ნიკოლოზი, პარ. კომიტეტის წევ­
რი, 5/ ხუბუტია ილარიონი − ბანდიტების რაზმის უფროსი, 6/ ჯღამაია იასონი 
− ბანდ. რაზმის უფროსი, 7/ გეგეჭკორი ვლადიმერი, ბანდ. რაზმის უფროსი, 
8/ ლომაია ფუსული − რეციდივისტების და „უგალოვნიკების” მეთაური, 9/ გვა­
თუა არისტრახო, ბანდ. რაზმის მეთაური, 10/ დუნდუა ლევანი, ხობის რაიონის 
პარ. კომიტეტის თავმჯდომარე − ექიმი. 11/ აფაქიძე აქვსენტი, პარ. კომიტე­
ტის სამობილიზაციო ნაწილის გამგე ხობში − ყოფილი ბოქაული. თათარიშვილი 
ვლადიმირი პარ. კომიტეტის წევრი ხობის რაიონში და სხვა.

საერთო გადამალულთა რიცხვი აღწევს 75-მდე.
გამოსვლებს მაზრის მშრომელი გლეხობა და საერთო მოსახლეობა აფასებს 

როგორც ავანტიურას და მოითხოვენ სასტიკ რეპრესიულ ზომების მიღებას 
ავანტიურისტების მიმართ განსაკუთრებით თავად-აზნაურების წინააღმდეგ.

ს.კ.პ. ზუგდიდის სამაზროკომის პასუხისმგებელი მდივანი: ....
საორგანიზაციო განყოფილების გამგე: ...”6

აჯანყების შემდგომი პერიოდი, ცხადია, განსაკუთრებულად მკაცრი უნდა 
ყოფილიყო, ამიტომაც რეპრესიები დიდხანს გაგრძელდა.

6.  საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ.  28, აღწ. 1, საქმე 160.
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1921 წელს საბჭოთა რუსეთის მიერ საქართველოს ოკუპაციას არ შერიგებია 
თავისუფლებისმოყვარე ქართველი ერი და დაპყრობის დღიდან დამოუკიდებ­
ლობისათვის დაიწყო ბრძოლა. ჯერ იყო სვანეთის ამბოხება, შემდგომ – ხევსუ­
რეთის, 1924 წლის აგვისტოში კი აჯანყებამ მთელი საქართველო მოიცვა.

1924 წლის სახალხო აჯანყების მომზადებაში საქართველოს ყველა კუთხე 
იყო ჩართული, გამონაკლისი არც აჭარა გახლდათ. 1923 წლის დასაწყისში 
საქართველოს ეროვნულ-დემოკრატიულმა პარტიამ ქუთაისში დასავლეთ სა­
ქართველოს კომიტეტი შექმნა. აღნიშნულ კომიტეტს ბათუმში მუშაობაც ევა­
ლებოდა. ბათუმსა და მთელ აჭარაში საქართველოს დამოუკიდებლობის კომი­
ტეტის რწმუნებული სოციალ-დემოკრატი გიორგი ანჯაფარიძე იყო. ბათუმში 
აჯანყებისთვის სამხედრო ორგანიზაციას უნდა ეხელმძღვანელა, რომელიც 
უშუალოდ თბილისს ემორჩილებოდა. სამხედრო ორგანიზაციას სათავეში ვა­
სილ ჩიტაიშვილი ედგა. აჯანყების დროს ბათუმს 300 შეიარაღებული მებრძო­
ლის გამოყვანა ევალებოდა. 

აჭარის საბჭოთა ხელისუფლებამ საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული 
პარტიის აჭარის ორგანიზაციის აქტიური წევრების დევნა-დაპატიმრება და­
იწყო. აპატიმრებდნენ როგორც რიგით წევრებს, ასევე ლიდერებს. დააკავეს 
ბათუმის სამხედრო ორგანიზაციის ხელმძღვანელი ვასო ჩიტაიშვილი, დასავ­
ლეთ საქართველოს შეიარაღებული ძალების მეთაური, გენერალი ყარალაშ­
ვილი, საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული პარტიის ბათუმის კომიტეტის 
თავმჯდომარე მიხეილ (მიხა) საბაშვილი. 

აჭარაში დაპატიმრებული პირების მიმართ საბჭოთა ხელისუფლებამ განსა­
კუთრებული სიმკაცრე გამოიჩინა. 1924 წლის 31 აგვისტოს გაიცა განკარგუ­
ლება და 23 პირს სასჯელის უმაღლესი ზომა – დახვრეტა მიესაჯა. განაჩენი 
პირველი სექტემბრის ღამის 3 საათზე იქნა სისრულეში მოყვანილი. ოცდასა­
მივე ქართველი ერთდროულად დახვრიტეს1. 

მათ შორის ორი – ასაკით 19 წლის გახლდათ: ალექსანდრე ზოიძე და კირასი 
მკურნალიძე. ერთი-ერთი კი ახალგაზრდა ქალი იყო – აღათი გორდელაძე. 

1924 წლის 30 აგვისტოს აჭარის საგანგებო კომისის კოლეგიის სხდომა გაი­
მართა. აჭარაში შეიარაღებული აჯანყების მოწყობის ბრალდებით დაპატიმრე­
ბული პირების მიმართ მიღებული იქნა გადაწყვეტილება. 23 პირს სასჯელის 
უმაღლესი ზომა – დახვრეტა მიესაჯა. ესენი იყვნენ:

1) მიხეილ სიმონის ძე საბაშვილი – 35 წლის, ბათუმის პარიტეტული კომი­
ტეტის თავმჯდომარე, ხელმძღვანელობდა აჭარის სამხედრო ორგანიზაციას, 
ეწეოდა ჯაშუშობას, ცხოვრობდა არალეგალურად და მთელი მისი საქმიანობა 
მიმართული იყო შეიარაღებული გზით საბჭოთა ხელისუფლების დასამხობად. 

2) ვასილ ალექსანდრეს ძე ჩიტაიშვილი – 27 წლის, მენშევიკი და ბათუ­
მის კომიტეტის წევრი. სოციალ-დემოკრატების ცენტრალური კომიტეტის 

1.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 1, ფურც. 66.

აჭარაში ერთ დღეს დახვრეტილი 23 პირი
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რწმუნებული, ხელმძღვანელობდა სამხედრო ორგანიზაციას, ცხოვრობდა 
არალეგალურად. მისი საქმიანობა მიმართული იყო საბჭოთა ხელისუფლების 
დასამხობად. 

3) გიორგი მიხეილის ძე ფურცელაძე – 56 წლის, აზნაური, გენერალ-მაიორი, 
მენშევიკების დროს ბათუმის შტაბის ხელმძღვანელი, სამხედრო ატაშე ბათუმ­
ში, სოციალ-ფედერალისტური პარტიის სამხედრო ორგანიზაციის ხელმძღვა­
ნელი. თავის სამხედრო გამოცდილებას იყენებდა საბჭოთა ხელისუფლების 
დასამხობად.

4) ვლადიმერ ივანეს ძე ახვლედიანი – 33 წლის, სოციალ-ფედერალისტური 
პარტიის წევრი 1912 წლიდან. აქტიურ მონაწილეობას იღებდა შეიარაღებულ 
აჯანყებაში. 

5) გიგა პლატონის ძე ჩიქოვანი – 30 წლის, ყოფილი აზნაური, სოციალ-ფე­
დერალისტური პარტიის ბათუმის ორგანიზაციის თავმჯდომარე. პარიტეტული 
კომიტეტის წევრი. აქტიურ მონაწილეობას იღებდა ბათუმში შეიარაღებული 
აჯანყების მოწყობაში. 

6) ანტონ ოსეკოს ძე იმნაძე – 60 წლის, ხე-ტყის საწყობის მფლობელი. მალავ­
და მენშევიკებს, დამკომში მუშაობდა მეკავშირედ.

7) აკაკი ონისიმეს ძე რამიშვილი – 34 წლის, ვაჭარი, მენშევიკური გვარდიის 
ასეულის ყოფილი ხელმძღვანელი. მენშევიკური პარტიის სამხედრო ორგანი­
ზაციის სამეულის წევრი. აქტიურ მონაწილეობას იღებდა აჭარაში საბჭოთა ხე­
ლისუფლების წინააღმდეგ მიმართული შეიარაღებული აჯანყების მოწყობაში. 

8) დიომიდე ალექსანდრეს ძე გეგიაძე – 45 წლის, ვაჭარი, მენშევიკი. აქტიურ 
მონაწილეობას იღებდა საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ მიმართული შეი­
არაღებული აჯანყების მომზადებაში. 

9) დავით ნიკოლოზის ძე დადიანი – 36 წლის, სამხედრო-საზღვაო მილიციის 
ბადრაგთა რაზმის ყოფილი უფროსი, მენშევიკური პარტიის სამხედრო ცენტ­
რის აქტიური წევრი.

10) ნიკოლოზ აპოლონის ძე ფანცულაია – 38 წლის, პროვოკაციულ საქმია­
ნობას ეწეოდა საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ.

11) აღათი მაქსიმეს ასული გორდელაძე – 26 წლის, კავშირი ჰქონდა ბათუ­
მის ორგანიზაციასა და მენშევიკური პარტიის ცენტრალურ კომიტეტთან. მა­
ლავდა არალეგალურად მცხოვრებ მენშევიკებს. კავშირი ჰქონდა სამხედრო 
ცენტრთან და მონაწილეობას იღებდა შეიარაღებული აჯანყების მოწყობაში. 

12) ანტონ პლატონის ძე ჩიქოვანი – 23 წლის, მენშევიკური პარტიის ბათუ­
მის კომიტეტის წევრი. მონაწილეობდა სამხედრო ორგანიზაციის მუშაობაში.

13) ალექსანდრე ქიშვარდის ძე ზოიძე – 19 წლის;
14 კალენიკე ვასილის ძე მალაზონია – 28 წლის;
15) ალფესი ერმოლოზის ძე ხომერიკი – 30 წლის;
16) ისიდორე ივანეს ძე ზოიძე – 20 წლის;
17) კირასი თედოს ძე მკურნალიძე – 19 წლის;
18) ვლადიმერ ვასილის ძე ზაპერტოვი – 25 წლის;
19) ნიკოლოზ ლევარსას ძე მუჯირი – 36 წლის;
20) ლავრენტი იოსების ძე ქადეიშვილი – 25 წლის;
21) მიხეილ ერმოლოზის ძე თაყაიშვილი – 35 წლის;
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22) ვიქტორ ვლადიმერის ძე ხომერიკი – 20 წლის;
23) სოფრომ ლავრენტის ძე კიკნაძე – 30 წლის.
ტელეგრაფის შენობის დანგრევის, სარკინიგზო ხაზის დაზიანებისა და საბ­

ჭოთა ხელისუფლების წარმომადგენელთა დახოცვის გამო, ეს პირები იარაღით 
ხელში იყვნენ დაპატიმრებულები. მათი დანაშაული სავსებით დამტკიცებულია 
და ასევე ვითვალისწინებთ რა შექმნილ პოლიტიკურ მდგომარეობას, ოცდასა­
მივე პირს მიესაჯოს სასჯელის უმაღლესი ზომა – დახვრეტა პირადი ქონების 
კონფისკაციით.2 

ამ ოცდასამ პირს შორის იყო ბათუმის პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდო­
მარე მიხეილ საბაშვილი, რომლის ძებნისა და დაპატიმრების შესახებ განკარ­
გულება თავად ლავრენტი ბერიამ გასცა. როგორც შინაგან საქმეთა სამინისტ­
როს არქივში დაცული საქმიდან ირკვევა, 1924 წლის 19 თებერვალს ბერია 
სრულიად საიდუმლოდ აგზავნის დეპეშას აჭარის `ჩეკაში” და მოითხოვს, რომ 
აუცილებლობიდან გამომდინარე, სასწრაფოდ იქნას მიხო საბაშვილი დაპატიმ­
რებული. აჭარის წარმომადგენლობას მოუწოდებს, რომ სპეცოპერაცია გურიის 
მხარესთან თანამშრომლობით განხორციელდეს3. 

ვინ იყო მიხეილ საბაშვილი?
მიხეილ საბაშვილი – 34 წლის, გლეხი, დაბადებული ოზურგეთის რაიონის 

სოფელ შემოქმედში. მამა მეფსალმუნე ჰყავდა, თავადაც თბილისის სასუ­
ლიერო სემინარია ჰქონდა დამთავრებული, იყო დაოჯახებული, ჰყავდა ორი 
შვილი. 1904 წლიდან გახლდათ მენშევიკური პარტიის წევრი. 

მიხეილ საბაშვილი 1913 წელს ადმინისტრაციული წესით გადაასახლეს ქალაქ 
ასტრახანში, 1914 წელს კვლავ დააპატიმრეს და ორ თვეში გაათავისუფლეს. 

იყო ბათუმის პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდომარე. სოციალ-დემოკ­
რატიული პარტიის ბათუმის კომიტეტის თავმჯდომარე, ხელმძღვანელობდა 
სამხედრო ორგანიზაციას აჭარაში, ამზადებდა შეიარაღებულ აჯანყებას საბ­
ჭოთა მთავრობის დასამხობად.4 

გარეგნული მახასიათებლები: 40 წლამდე, მაღალი, ჰქონდა მოგრძო სახე, 
ღია ფერის მოკლე თმა, გრძელი ცხვირი, წვერსა და ულვაშს არ ატარებდა, ხში­
რად ეცვა სამხედრო ფორმა. 

თუ როგორ ჩაერთო საბაშვილი ანტისაბჭოთა საქმიანობაში და როგორ 
გახდა ბათუმის ანტისაბჭოთა ორგანიზაციის ერთ-ერთი ლიდერი, კარგად ჩანს 
მისი დაკითხვის ოქმიდან. გთავაზობთ ამონარიდს:

კითხვა: გვიამბეთ, რა საქმიანობას ეწეოდით საქართველოს გასაბჭოების 
შემდეგ?

პასუხი: საქართველოს გასაბჭოების შემდეგ ოზურგეთში დამაპატიმრეს, 15 
დღეში გამათავისუფლეს, რის შემდეგაც არალეგალურ საქმიანობაზე გადა­
ვედი. ჩემზე ძებნა იყო გამოცხადებული. 1922 წლამდე გურიაში ვმუშაობდი, 
კომიტეტის წევრი გახლდით. 1922 წლიდან ბათუმში გადავედი საკუთარი 
სურვილით და იქ ვმუშაობდი დაპატიმრებამდე...

2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 1, ფურც. 62-63.
3. იქვე, ფურც. 53.
4. იქვე, ფურც. 38.
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კითხვა: რა სახის საქმიანობას ეწეოდით კომიტეტში?
პასუხი: კონკრეტული მოვალეობები არ მქონდა.
კითხვა: როგორ აფასებთ შეიარაღებულ აჯანყებას?
პასუხი: უარყოფითად ვაფასებ როგორც პრინციპულად, ასევე ტაქტიკურად. 
კითხვა: დაასახელეთ ბათუმის პარიტეტული კომიტეტის შემადგენლობა.
პასუხი: პარიტეტული კომიტეტის რწმუნებული იყო გიზო ანჯაფარიძე, 

რომელსაც ჰყავდა მდივნები სოციალ-დემოკრატებიდან და ნაციონალ-დემოკ­
რატებიდან, კონკრეტულად ვინ, არ ვიცი. პარიტეტული კომიტეტის წევრები 
ვიყავით: მე, ვიქტორ ცენტერაძე, ვასო ჩიტაიშვილი და რკინიგზელი წითლიძე, 
ფილიპე ქიქავა, რომელიც აპრილში დააპატიმრეს, სევერიან ვადაჭკორია ქო­
ბულეთიდან, ხომერიკი – 35-40 წლის. 

კითხვა: ვინ იყვნენ კომიტეტის პრეზიდიუმის წევრები?
პასუხი: მე, ვიქტორ ცენტერაძე და ვასო ჩიტაიშვილი.
კითხვა: ვინ ხელმძღვანელობდა სამხედრო საქმიანობას?
პასუხი: სამხედრო საქმიანობას ვასო ჩიტაიშვილი ხელმძღვანელობდა. მთა­

ვარი ნაწილი იყო ბათუმში და უჯრედები ჰქონდა რაიონებში. ბათუმი ცენტ­
რიდან იმართებოდა. საბრძოლო განყოფილება პირდაპირ ცენტრს უკავშირ­
დებოდა. აჭარაში სულ 40 უჯრედი არსებობდა, რომლებშიც დაახლოებით 400 
ადამიანი შედიოდა.5 

საარქივო საქმეში სრულიად საიდუმლო გრიფით დაცულია აგენტურული 
ცნობები. როგორც ჩანს, მიხეილ საბაშვილზე და ზოგადად, აჭარაში არსებულ 
ანტისაბჭოთა ორგანიზაციაზე თვალთვალი კარგა ხანს მიმდინარეობდა. სხვა­
დასხვა აგენტურული ცნობის მიხედვით ირკვევა შემდეგი:

ბათუმის კომიტეტში თავდაპირველად შედიოდნენ: თავმჯდომარე შუტუ სა­
ბაშვილი (სავარაუდოდ, მიხეილ საბაშვილის ძმა), მდივანი მიხეილ საბაშვილი, 
წევრები – რაფაელ ჩხაიძე, ბარნაბა სურგულაძე, ონიფანტე რამიშვილი.6

ორგანიზაცია საქართველოს გასაბჭოების ორი წლისთავთან დაკავშირებით 
ანტისაბჭოთა პროკლამაციების გავრცელებას გეგმავდა ბათუმში, სადაც მენ­
შევიკების მიერ იატაკქვეშა საქმიანობა განსაკუთრებით გააქტიურებული იყო. 

მოგვიანებით კომიტეტის შემადგენლობა იცვლება და ბათუმის კომიტეტში 
შედიან: მიხეილ საბაშვილი, მიხაკო შარაშიძე, გიგა ჩიქოვანი – სოციალისტ-ფე­
დერალისტი, დიომიდე გეგია.7

ორგანიზაციის ანტისაბჭოთა შეკრებები სხვადასხვა ადგილებში ეწყობოდა. 
აგენტურული ცნობები იუწყება, რომ ერთ-ერთი შეკრება ივანე ქართველიშვი­
ლის ბინაში გაიმართა: „პლატონ კვირკველია ერთი დღე-ღამით ჩამოვიდა 
ბათუმში. ანტისაბჭოთა შეკრება ივანე ქართველიშვილის ბინაში გაიმართა, 
რომელსაც მიხეილ საბაშვილი თავმჯდომარეობდა. შეკრებას ესწრებოდნენ 
– ოზურგეთიდან ჩამოსული მარიამ სიხარულიძე, სერგო ყუფარაძე, ალექსან­
დრე ჩარგეიშვილი და კიდევ სამი უცნობი პიროვნება. კვირკველია 5 ივნისს, 
დღის 5 საათზე ლანჩხუთში გაემგზავრა, ლანჩხუთიდან კი ოზურგეთში ჩავა. 

5. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 93-94.
6. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 14.
7. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 21.
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კვირკველიას ოზურგეთში გამგზავრება ბანდიტების საქმიანობის რეორგანი­
ზაციას უკავშირდებოდა, რეორგანიზაცია მიმდინარეობდა მთელ საქართვე­
ლოში. კვირკველიას ოზურგეთში კარგად იცნობდნენ როგორც გიმნაზიის 
ყოფილ მასწავლებელს. ანტისაბჭოთა ორგანიზაციაში ხელმძღვანელებად მუ­
შაობდნენ შემდეგი პირები: ბათუმი – მიხეილ საბაშვილი, სერგო ყუფარაძე და 
ალექსანდრე ჩარგეიშვილი, ლანჩხუთი – აპოლონ კვირკველია, ოზურგეთი – 
ვლადიმერ გორგაძე, ელისო ანთელაძე, კირილე მჭედლიძე”.8 

დევნის გამო საბაშვილი ხშირად იცვლიდა საცხოვრებელ მისამართს და მისი 
ადგილსამყოფელი ოჯახის წევრებისთვისაც კი უცნობი იყო:

„მიხა საბაშვილსა და მის მეგობარ გიორგი კოპლატაძეს მუდმივი საცხო­
ვრებელი მისამართი არ აქვთ. მათ მალავენ და ეხმარებიან შემდეგი პირები: 
აკაკი რამიშვილი, სერგო ყუფარაძე, დავით სარჯველაძე, ალექსანდრე ჩარ­
გეიშვილი, აკაკი ხუჭუა და ასე შემდეგ. მიხა საბაშვილის ადგილსამყოფლის 
დასადგენად ჩვენი ინფორმატორი გაგზავნილ იქნა ოზურგეთში, საბაშვილის 
დედასთან. მისგან ვერაფერი გაიგო, მაგრამ საბაშვილის დედამ ინფორმატორს 
რძლისთვის გასაგზავნი წერილი გადასცა, სადაც ეწერა, რომ შეიტყო ანტონ 
იმნაძის დაპატიმრების შესახებ და იმედი ჰქონდა, მალე გაათავისუფლებდნენ. 
წერილი ინფორმატორმა საბაშვილის მეუღლეს ჩაუტანა, რომელმაც ასევე არ 
იცოდა საბაშვილის მისამართი და საუბარში მხოლოდ ის გაარკვია, რომ მიხო გი­
ჟივით მოვარდება ხოლმე სახლში, გაჩერდება რამდენიმე წუთი და ისევ ქალაქში 
გარბის”.9

როგორც ჩანს, ბათუმში მიხეილ საბაშვილი საკმაო ავტორიტეტით სარგებ­
ლობდა. პარტიაშიც და ანტისაბჭოთა ორგანიზაციაშიც მისი იმედი განსაკუთ­
რებით ჰქონდათ, ამაზე მეტყველებს ერთ-ერთი ჩანაწერი, რომელიც ასევე 
აგენტურულ ცნობებშია დაცული. 

„ალექსანდროვის ბაღთან გავლისას ჩვენმა ინფორმატორმა სამი საეჭვო 
პიროვნება შენიშნა, 2 მამაკაცი და ერთი ქალი. ისინი ერთმანეთში ჩუმად სა­
უბრობდნენ. ინფორმატორი იქვე კუთხეში მიიმალა და მოსაუბრეებს ყური 
დაუგდო. ერთ-ერთმა მათგანმა დასძინა: არჩევნები ჩავარდა, რადგან ღამით 
დაპატიმრებები იყო. ძალიან ბევრი ადამიანი დააპატიმრეს, მათ შორის ჩვენე­
ბიდან ორი, კოპლატაძე – ორგანიზაციის ხელმძღვანელი და მეორე კომიტეტის 
წევრი – დოლიძე. თუმცა ჩვენს საქმიანობას ხელი არ შეეშლება, რადგან საბაშ­
ვილი თავისუფალია და ის უხელმძღვანელებს ყოველივეს”.10 

ბერიას განკარგულების შემდეგ კიდევ უფრო აქტიურდება ძებნა მიხეილ 
საბაშვილზე. საბაშვილი ხშირად აფარებდა თავს ბათუმში მცხოვრებ ნათესავ 
ანტონ იმნაძესთან, რომელიც ხე-ტყის საწყობის მფლობელი იყო. იმნაძის სახ­
ლში ცხოვრობდა საბაშვილის მეუღლეც. სახლს საიდუმლო გასასვლელი ჰქონ­
და, ამიტომაც მისი დაჭერა შეუძლებელი იყო. იმნაძის სახლს „ჩეკისტებმა” 
რამდენჯერმე მიაკითხეს, მაგრამ ამაოდ. კვალის ასარევად საბაშვილის მე­
უღლესთან წერილები კახეთიდან მოდიოდა, თითქოსდა მიხეილ საბაშვილი 

8.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 28.
9.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 32.
10. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 56.
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კახეთში იმყოფებოდა, თუმცა პარტიაში შეგზავნილი აგენტის მიერ ეს საი­
დუმლო მოგვიანებით გამოირკვა.11 

1924 წელი 6 მაისს გამოიცა განკარგულება: „დაწესდეს ხუთ დღიანი თვალ­
თვალი ანტონ იმნაძისა და სიმონ თოთიბაძის სახლებზე. მისამართები ოლგას 
ქუჩა №78 და პუშკინისა და საბჭოთა ქუჩების კუთხე. თვალთვალი განხორცი­
ელდეს შემდეგი ნიშნების მქონე პიროვნებაზე – საშუალოზე მაღალი, მოგრძო 
სახის, გრძელი და სწორი ცხვირი, წვერსა და ულვაშს იპარსავს, აცვია ნაც­
რისფერი პალტო და ახურავს ნაცრისფერი კეპი, ხანდახან ატარებს სამხედრო 
ფორმას. 

საქმის შესრულება დაევალოს ყველაზე საიმედო, გამოცდილ და მოხერხე­
ბულ საიდუმლო თანამშრომლებს, რათა გამოირიცხოს ჩავარდნა. სახლების 
თვალთვალი უნდა განხორციელდეს შებინდებიდან შუაღამემდე. სათვალთ­
ვალო ობიექტის აღმოჩენის შემთხვევაში დააკავონ, საიმედო ადგილზე გადამა­
ლონ და დაუყოვნებლივ აცნობონ საიდუმლო განყოფილებას”.12 

ხუთი დღისა და ღამის განმავლობაში მიმდინარებდა ორივე სახლზე თვალ­
თვალი, აკვირდებოდნენ ყველას, ვინც აღნიშნულ სახლებში შედიოდა და გა­
მოდიოდა. განსაკუთრებული დაკვირვების ობიექტი იყო საბაშვილის მეუღლე 
– 28 წლის პედაგოგი პელაგია საბაშვილი. თუმცა ამ ხუთი დღის განმავლობაში 
საბაშვილი აღნიშნულ მისამართზე არ გამოჩენილა და არც თვალთვალზე აყვა­
ნილი პირები შეხვედრიან მას, რის გამოც 20 მაისს თვალთვალი აღნიშნულ მი­
სამართებზე შეწყდა.13

თუმცა 1924 წლის 27 აგვისტოს მიხეილ საბაშვილს დეომიდე გეგიაძესთან 
ერთად მაინც აპატიმრებენ. როგორ და რა ვითარებაში მოხდა საბაშვილის და­
პატიმრება, საქმიდან უკვე აღარ იკვეთება.

„1924 წლის 30 აგვისტოს გადახედილ იქნა რა საქმე მიხეილ სამსონის ძე 
საბაშვილისა, რომელიც გახლავთ 34 წლის, ქართველი, საშუალო განათლებით, 
დაბადებული ოზურგეთის რაიონის სოფელ შემოქმედში, დაოჯახებული. 1904 
წლიდან მენშევიკური პარტიის წევრი და ასევე დეომიდე ალექსანდრეს ძე გეგი­
აძისა: 45 წლის, ვაჭარი, ქართველი, დაბადებული ოზურგეთის რაიონის სოფელ 
შემოქმედში, 1905 წლიდან მენშევიკი. დადგინდა, რომ ბრალდებულები ეწეოდ­
ნენ კონტრრევოლუციურ საქმიანობას და მონაწილეობდნენ შეიარაღებული 
აჯანყების მომზადებაში. საბაშვილი იყო ბათუმის პარიტეტული კომიტეტისა 
და ბათუმის მენშევიკური პარტიის თავმჯდომარე, ასევე ხელმძღვანელობდა 
ბათუმის სამხედრო ფრონტს. გეგიაძე აქტიურ მენშევიკურ საქმიანობას ეწე­
ოდა, მას ევალებოდა საზღვარგარეთიდან შემოსული პირების დახვედრა. სწო­
რედ გეგიაძემ გააცილა მატარებლით თბილისამდე ვალიკო ჯუღელი და ბენია 
ჩხიკვიშვილი, რომლებიც საქართველოში შეიარაღებული აჯანყების მოსაწყო­
ბად ჩამოვიდნენ.

აქედან გამომდინარე და არსებული სიტუაციის გამო, მიხეილ სამსონის 
ძე საბაშვილსა და დეომიდე ალექსანდრეს ძე გეგიაძეს მიესაჯოთ სასჯელის 

11. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 32.
12. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 59.
13. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 2, ფურც. 86.
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უმაღლესი ზომა – დახვრეტა. ორივე პიროვნება დანარჩენებთან ერთად პირ­
ველ სექტემბერს, ღამის 3 საათზე დახვრიტეს”.14 

დახვრეტილებს შორის იყო ანტონ იმნაძეც, რომლის ბინასაც საბაშვილი 
ოჯახთან ერთად აფარებდა თავს. განაჩენის შესაბამისად, ყველა დახვრეტი­
ლის ქონების კონფისკაცია მოხდა. საქმეში დაცულია ანტონ იმნაძის მეუღლის 
წერილი. ნინო ასლანის ასული იმნაძე აჭარის სახალხო კომისართა საბჭოს 
თავმჯდომარეს წერდა (სტილი დაცულია): „ა/წ/ 31 აგვისტოს დახვრიტეს ჩემი 
ქმარი ანტონ იმნაძე. დავრჩით გარეთ დაყრილი მე და სამი მცირეწლოვანი ბოვ­
შვები: ვლადიმერ, ქეთევან და ზინაიდა; რაც ქონება და ავეჯეულობა გვქონ­
და მე და ჩემს ქმარს ოჯახში, საგანგებო კომისიის განკარგულებით აწერეს: 
რამოდენიმე წაიღეს და რამოდენიმე დაბეჭდეს. დაბეჭდილია ჩემი საკუთარი 
ნამზითვის ავეჯეულობა და ნივთები. საცხოვრებელი ბინაც არ დამიტოვეს თა­
ვის სახლში, რომელიც არის აშენებული უმთავრესი ნაწილად გარდა ჩემი შრო­
მისა ჩემივე ნამზითვი ფულით. ოთახები დაბეჭდეს და ბავშვებით ვყრივართ გა­
რეთ. ჩემი ქმარი აწარმოებდა ხე-ტყის მასალის ვაჭრობას. ქონდა მოქ. ზაქარია 
გურგენიძესთან საერთო ხე-ტყის საწყობი, სადაც აწერეს მთელი მასალა და 
დაბეჭდეს... ამრიგათ, არც მე და არც მცირეწლოვან ბოვშვებს აღარ დაგვრჩა 
არც ბინა და არც არავითარი სახსარი, რომ ვიცხოვროთ, ვისაზრდოვოთ...”15 
ეს არის ამონარიდი წერილიდან. იმნაძეების ოჯახი გამონაკლისი არ გახლდათ, 
მათ მსგავსად, ასობით ადამიანი იყო დარჩენილი უჭეროდ და უსახსროდ. საბ­
ჭოთა რეჟიმის პირობებში ცოცხლად დარჩენილებსაც ურთულეს პირობებში 
უხდებოდათ თავის გატანა...

ვასილ ჩიტაიშვილი
„ხან წავიფორხილებთ, ხან წელში გავიმართებით, მაგრამ ის მძიმე ჯვარი, 

რომლის გულისთვის თქვენ დღეს იტანჯებით მაინც მედგრად წინ უნდა ვწიოთ, 
აღთქმის კარებში უნდა შევიტანოთ!” – ეს სიტყვები 1924 წლის აჯანყების ერთ-
ერთ მონაწილესა და აჭარის ანტისაბჭოთა ორგანიზაციის კიდევ ერთ ლიდერს, 
27 წლის ვასილ ჩიტაიშვილს ეკუთვნის, რომელიც იმ ოცდასამ ქართველს შო­
რის იყო ერთ ღამეს რომ დახვრტეს. 

შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში ვასილ ჩიტაიშვილზე შემდეგი სახის 
ინფორმაციაა დაცული: ვასილ ჩიტაიშვილი 1898 წელს ოზურგეთში, გლეხის 
ოჯახში დაიბადა. დაამთავრა თბილისის სამიწათმოქმედო სასწავლებელი, 
პროფესიით მხოლოდ რამდენიმე თვე იმუშავა, მოგვიანებით იყო მასწავლე­
ბელი. ჩიტაიშვილი პირველად საქართველოს ოკუპაციის შემდეგ, 1921 წელს 
დააპატიმრეს 25 დღით. გათავისუფლების დღიდან კვლავ აქტიურად ჩაე­
რთო ანტისაბჭოთა საქმიანობაში. 1922 წლიდან იყო მენშევიკური ორგანი­
ზაციის კომიტეტის მდივანი. მას არაერთი პარტიული მეტსახელი ჰქონდა: 
„გლახუნა”, „აბრაგი”, „თარხანი”, ბათუმში მოღვაწეობის დროს  მას იცნობ­
დნენ როგორც „მოუსვენარს”, ხოლო თბილისის ცენტრს „კატოს” მეტსახელით 
უკავშირდებოდა. 

14. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24245, ტ. 1, ფურც. 61.
15. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 25311, ტ. 1, ფურც. 62.
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ვასილ ჩიტაიშვილი 1924 წლის 16 ივლისს დაა­
პატიმრეს. ბრალად კონტრრევოლუციური საქმი­
ანობა წაუყენეს. როგორც სისხლის სამართლის 
№22272 საქმიდან ირკვევა, პატიმრობაში მყოფი 
ვასილ ჩიტაიშვილი ერთადერთს ითხოვდა, მისთვის 
წიგნები მიეტანათ.

„პირველ აგვისტოს საუბარში თქვენ შემპირდით 
ჩემი საქმის დაჩქარებულ წარმოებას, აღმითქვით 
მეორე დღესვე დაკითხვაზე გამოძახება. გადის 
უკვე ერთი კვირა და საქმეს წინ წაწევა არ ემჩნევა 
კიდევ. არავის გაუძახებივარ. მე გაცნობებთ რა 
ამ გარემოებას, გთხოვთ გამიძახოთ დაკითხვაზე, 
ამით დააჩქაროთ ჩემი საქმე. რაც დამაპატიმრეთ 
მას აქეთ ვზივარ საკანში მარტო, ვერ ვსარგებლობ 
სისტემატიურად გაზეთებით. არ გამაჩნია საკით­
ხავი წიგნები, ამიტომ გთხოვთ მომცეთ საშუალება 
ვისარგებლო საკითხავი წიგნებით მათხოვე სამკით­
ხველოდან ან თქვენი”16 (სტილი დაცულია). 

ვასილ ჩიტაიშვილის სისხლის სამართლის საქმეში ასევე ინახება მისი ჩა­
ნაწერების დღიური, რომელიც სწორედ 1924 წლით თარიღდება და აგვისტოს 
აჯანყების წინა პერიოდს ეხება. ერთ-ერთ ჩანაწერში იგი დაპატიმრებულ მე­
გობრებს მიმართავს: „საბრალო ვანო და გოგია! მესმის ეხლა ისე როგორც 
არასდროს თქვენი გულისტკივილი და განცდანი, წარმოდგენილი მაქვს თქვენი 
მდგომარეობა, მძიმეა და აუტანელი, მაგრამ რას იზამთ! ამას ხომ ყოველ წამს 
მოელოდით თქვენ და ჩვენც! ვარდი უეკლოდ ვის მოუგლეჯია?! ასეა ძმებო... 
ხან ვინ დაეცემა, ხან ვინ ჩავარდება, ხან წავიფორხილებთ, ხან წელში გავიმარ­
თებით, მაგრამ ის მძიმე ჯვარი, რომლის გულისთვის თქვენ დღეს იტანჯებით 
მაინც მედგრად წინ უნდა ვწიოთ, აღთქმის კარებში უნდა შევიტანოთ! იცოდეთ 
რომ ერთს ადგილზე ათი გაჩნდება, საქმე არ შეფერხდება... თქვენ მოგელით 
წამება, დამცირება, შეურაცხყოფა, მაგრამ ის დიდი საქმე, რომელიც ჩვენ 
გვასულდგმულებდა, დე, მაქაც, საძაგელ ჯურღმულებში, გახდეს გზის მანა­
თობელი თავის ბრწყინვალე შუქებით, დარწმუნებული ვარ, ასეც იქნება... დი­
დება ჩვენს მომავალს, დღეგრძელობა და ჯანმრთელობა, ვინც მისთვის თავს 
დებს!”17 ასეთი გახლდათ საქართველოს დამოუკიდებლობისთვის მებრძოლი 
კიდევ ერთი ახალგაზრდის ისტორია, რომელიც 1924 წლის პირველ სექტემ­
ბერს დახვრიტეს. 

გიორგი ანჯაფარიძე აჭარის ანტისაბჭოთა ორგანიზაციის ერთ-ერთი ლი­
დერი გახლდათ. მართალია, 1924 წელს იგი დახვრეტას გადაურჩა, მაგრამ 
აჯანყებაში მონაწილეობა მოგვიანებით, 1937 წელს გაუხსენეს და დახვრიტეს. 

გიორგი (გიზო) ნესტორის ძე ანჯაფარიძე 1887 წელს ქუთაისის გუბერნიის 

16. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 22272, ფურც. 56.
17. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 22272, ფურც. 79-80.
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სენაკის მაზრის სოფელ კიწიაში დაიბადა. საშუალო განათლება ბათუმის ვაჟთა 
გიმნაზიაში მიიღო. სწავლა მოსკოვის უნივერსიტეტის იურიდიულ ფაკულ­
ტეტზე განაგრძო. 1913 წლიდან  კი სამშობლოში დაბრუნდა. 

მისი ხელმოწერა დაცულია საქართველოს დამოუკიდებლობის აქტზე. 1919 
წლიდან იყო საქართველოს დამფუძნებელი კრების წევრი. 1920 წელს აირჩიეს 
ბათუმის ქალაქის თავად. საქართველოს ოკუპაციის შემდეგ ემიგრაციაში არ 
გამგზავრებულა და სამშობლოში დარჩა. 1921 წელს, სხვა პოლიტიკურ ფი­
გურებთან ერთად, დააპატიმრეს. შინაგან საქმეთა სამინისტროში არქივში 
დაცულია მისი წერილი, რომელშიც ავადმყოფი მამის გამო გათავისუფლებას 
ითხოვს. ამონარიდი გიორგი ანჯაფარიძის წერილიდან (სტილი დაცულია): „გუ­
შინ მე გამომიცხადეს დადგენილება საქართველოს სახალხო კომისართა საბ­
ჭოში ჩემი საზღვარგარეთ გადასახლების შესახებ. 

არ ვეხები საკითხს თუ რამდენად სამართლიანია ეს დადგენილება მოგმარ­
თავთ მხოლოდ ერთის თხოვნით...

მე საქართველოში მრჩება მოხუცი დედა, ცოლი, ორი მცირეწლოვანი ვაჟი და 
დაბლადაცემული მამა, რომელსაც არა თუ ადგომა და სიარული თავისი ხელით 
ჭამა-სმაც არ შეუძლია. მატერიალური სამშობლოში მე არაფერი არ მრჩება. 
ასე რომ უჩემოდ ჩემი ოჯახი განწირულია შიმშილისგან სიკვდილისთვის”18 –  
და ითხოვდა გათავისუფლებას.

ანჯაფარიძე პატიმრობიდან გაათავისუფლეს. თუმცა ამით საბჭოთა ხე­
ლისუფლების წინააღმდეგ ბრძოლა არ დაუსრულებია. 1924 წლიდან გიორგი 
ანჯაფარიძე იყო დამოუკიდებელი კომიტეტის რწმუნებული ბათუმში და მონა­
წილეობდა ანტისაბჭოთა აჯანყების ორგანიზებაში. 

აჭარაში არსებულ მდგომარეობასა და შესრულებულ სამუშაოს ანჯაფა­
რიძე მოგვიანებით შემდეგნაირად ახსნის (სტილი დასულია): „მე ვფიქრობ რომ 
ბათომის ოლქში რწმუნებულის ფუნქცია განსაკუთრებული იყო. ეს არ გავდა იმ 
ფუნქციებს, რომელიც უნდა შეესრულებინა რწმუნებულს საქართველოს სხვა 
კუთხეებში. ბათომის ოლქი განსაკუთრებულია იმიტომ, რომ ადგილობრივი 
მკვიდრნი აქ აჭარლები არიან და ამიტომ განსაკუთრებული მიდგომა არის სა­
ჭირო. მე არ მილაპარაკნია ამის შესახებ და უნდა გითხრათ, რომ ჩვენ ვინც 
იქ ვმუშაობდით, გადავწყვიტეთ აჭარისტანში არ გვეწარმოებინა არავითარი 
მუშაობა იმ სახით და იმ ხასიათით, რომელსაც დამოუკიდებლობის კომიტეტი 
აწარმოებდა. ჩვენ განსაზღვრული პოლიტიკური მოსაზრებით ვხელმძღვა­
ნელობდით არა ქალაქის, არამედ ოლქის. მაგრამ უნდა გითხრათ, რომ ჩვენ 
ფაქტიურად არავითარი მუშაობა არ გვიწარმოებია, მაგრამ თუ კი მოხდება, 
რომ საქართველოში საბჭოთა ხელისუფლება დაემხობოდა და იმ შემთხვევაში 
დაიწყებოდა იქ ნამდვილი მუშაობა. იმიტომ რომ წინააღმდეგ შემთხვევაში შე­
უძლებელი იქნებოდა იქ დიდ გამწვავებებს ჰქონოდა ადგილი”.19 

1924 წელს ჩეკამ მისი მოხუცი მშობლები დააპატიმრა, რის შემდეგაც ანჯა­
ფარიძე თავად ჩაბარდა. 1925 წელს გიორგი ანჯაფარიძე ე.წ. „პარიტეტული 
კომიტეტის” პროცესზე გაასამართლეს. 

18. საქართველოს შსს არქივი, (I),  ფ. 6, ს. 21329, ტ. III, ფურც 16.
19. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2,  ს. 377, ტ. III, ფურც. 208.



54

პროცესზე დაკითხვის დროს აღიარა, რომ წი­
ნააღმდეგი იყო საბჭოთა ხელისუფლების, მაგრამ 
თავად აჯანყებას ამ ფორმით არ ეთანხმებოდა 
(დოკუმენტის სტილი დაცულია):

„როგორც არ უნდა ვუყურებდე აჯანყებას, 
უნდა ვაღიარო რომ მე მაინც მიდევს წილი და პა­
სუხისმგებლობას ვღებულობ თავზე. მე ნათქვამი 
მაქვს ერთხელ და აქაც უნდა აღვნიშნო, რომ მე 
არ ვუყურებდი დადებითად ამ გადაწყვეტილე­
ბას, მე ვფიქრობდი, ეს მიზანშეწონილი არ იყო. 
რასაკვირველია მე იმის თქმა არ შემიძლია, რომ 
მიუხედავად ამისა ვიდექი საბჭოთა პლატფორ­
მაზე, მე არ მიმაჩნია მისაღებად საბჭოთა ხელი­
სუფლება, ამიტომ პრინციპი მე სრულად მისაღე­
ბათ მიმაჩნდა, მაგრამ მიზანშეწონილობა არ იყო 
ჩემი აზრით იმ პირობებში და იმ მდგომარეობაში, 
როგორც ეს მოხდა საქართველოში. ამიტომ მე ვი­

ყავი წინააღმდეგი, მაგრამ მიუხედავად ამისა მივიღებ პასუხისმგებლობას... მე 
ვფიქრობ, რომ ამ მხრივ მსხვერპლი, რომელიც იყო გაღებული საქართველოს 
მიერ ვერ გამართლდება ვერცერთი მიზნით”.20

სასამართლომ მას 5 წლით პატიმრობა მიუსაჯა სასტიკი იზოლაციით. სას­
ჯელის ვადის გასვლის შემდეგ გადაასახლეს ომსკის მხარეში, 1935 წელს კი 
გადასახლებული იყო ციმბირში, სადაც  ეგრეთ წოდებულ „ციმბირის ცენტრის” 
საქმესთან დაკავშირებით კვლავ დააპატიმრეს და აღმოსავლეთ ციმბირში გა­
დაასახლეს, 1937 წელს კი დახვრეტა მიუსაჯეს. 

1924 წლის 30 აგვისტოდან სექტემბრის ბოლომდე მთელ საქართველოში სა­
შინელი რეპრესიული ტალღა დატრიალდა. ქართველ ხალხს სისხლიანი დღეები 
დაუდგა, აგვისტოს აჯანყებას ათიათასობით ადამიანის სიცოცხლე შეეწირა. 
განადგურდა ეროვნულ-პოლიტიკური ოპოზიციის დიდი ნაწილი. დაიხვრიტა 
პოლიტიკური ოპოზიციის, ოფიცრობის, თავადაზნაურობის, ინტელიგენციის, 
სამღვდელოების, გლეხობის, საზოგადოების საუკეთესო წარმომადგენლები, 
მაგრამ მიუხედავად ამისა და მიუხედავად მარცხისა – 1924 წლის აჯანყებას 
დიდი მნიშვნელობა ჰქონდა ეროვნული სულისკვეთების განსამტკიცებლად. 
დამოუკიდებლობისთვის ბრძოლა არა თუ განელდა, პირიქით, კიდევ უფრო 
გაძლიერდა, რისი ნათელი მაგალითიც იყო უკვე შემდგომი წლები, რომელ­
საც ასევე დიდი რეპრესიები მოჰყვა და საქართველოს ისტორიაში 1937-1938 
წლები წითელი ტერორის სახელით შევიდა.

20. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2,  ს. 377, ტ. III, ფურც. 201.

გიორგი ანჯაფარიძე
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საქართველოში საბჭოთა ხელისუფლების დამყარების შემდეგ, საზოგადოე­
ბის არცთუ ისე მცირე ნაწილი აგრძელებდა ანტისაბჭოთა საქმიანობას. ქვეყ­
ნის სხვადასხვა რეგიონში მომრავლდა ბოლშევიკური რეჟიმის წინააღმდეგ 
მებრძოლი ორგანიზაციები, დაჯგუფებები და პარტიზანთა რაზმები, რომლე­
ბიც არსებული წყობილების დასამხობად  ემზადებოდნენ. 

ზუსტად 100 წლის წინ, 1924 წელს საქართველოს ყველა რეგიონი საყოველ­
თაო სახალხო აჯანყებამ მოიცვა. ტყეს შეფარებული რაზმები ხელისუფლებას 
დაუმორჩილებლობას უცხადებდნენ და მოსახლეობას აჯანყებისკენ მოუწო­
დებდნენ. 

შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულია სისხლის სამართლის 
№25153 საქმე. მასში თავმოყრილია აჯანყების მონაწილეთა ჩვენებები და იმ 
პირთა ჩამონათვალი, ვინც შორაპნის მაზრაში, კერძოდ კი ჭიათურის აჯანყე­
ბაში იღებდა მონაწილეობას (სტილი დაცულია):

„სია
იმ პირთა, რომლებიც დაპატიმრებულები არიან შორაპნის მაზრაში 28 

აგვისტოს მენშევიკურ გამოსვლებში მონაწილეობის გამო და იგზავნებიან ქალ. 
თბილისში საქ. საგ. კომისიაში. 

1.	 გამყრელიძე ზურაბ არჩილის ძე 24 წლის, მცხ. ზოდის ჭიათურის რაი­
ონის, ყ/აზნაური, სტუდენტი, მემარჯვენე სოც. ფედერალისტი, ყოფილი 
მემამულე. ღებულობდა მონაწილეობას ჭიათურის გამოსვლებში აქტიუ­
რად იარაღით ხელში – აცილებდა ტუსაღ კომუნისტებს.

2.	 მემარნიშვილი ნიკოლოზ კონსტანტინეს ძე 24 წლის, გლეხი, მცხ. 
სოფ. რუფოთის, საშუალო განათლების, გამგე რგანის სასწავლებლის, 
სოც. ფედერალისტი მემარჯვენე 1917 წლიდან. მიიღო მონაწილეობა 
სოფ. რგანში იარაღით ხელში.

3.	 კიღურაძე დავით ნესტორის ძე 24 წლის, მცხ. ოზურგეთის, ჭიათურის 
გლეხკომის მდივანი, საშუალო განათლებით, ყოფილი შორაპნის მაზრის 
მილიციის მდივანი საბჭოთა ხელისუფლების დროს. უპარტიო მისივე გან­
ცხადებით, მონაწილეობა მიიღო ჭიათურაში და საჩხერეში გამოსვლებში 
იარაღით, შემდეგ 25 ბანდიტთან ერთად დანებდა ხელისუფლებას. 

4.	 მაჭავარიანი ალექსანდრე ფარნაოზის ძე 22 წლის, მცხ. საჩხერის, 
ყ/აზნაური, მასწავლებელი, საშ. მესაკუთრე, 1918 წლიდან მემარჯვენე 
სოც. ფედერალისტი, პირველად ყოვლისა, ვინემ ჭიათურაში სროლა შე­
იქნებოდა 28 აგვიტოს დილის 4 საათზე ორგანიზაციის დავალებით მან 
შოთა გამყრელიძესთან ერთად განაიარაღა რკინისგზის ჩეკისტი და შემ­
დეგშიდაც მიიღო მონაწილეობა გამოსვლებში შეგნებულად. 

5.	 ალფაიძე ნიკო სიმონის ძე 50 წლის, ქუთაისის მცხ. მუშაობდა ქ. ჭი­
ათურაში, გლეხი, წვრილი მესაკუთრე, წერაკითხვის მცოდნე, მენშევიკი 
1905 წლიდან. გამოსვლებში მიიღო აქტიური მონაწილეობა იარაღით. 

ჭიათურის აჯანყება
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6.	 აბდუშელიშვილი პლატონ დიმიტრის ძე 46 წლის, მცხ. სოფ. მერევის, 
ყოფ. აზნაური, საშ. მესაკუთრე, შინაური განათლებით, უპარტიო. მი­
იღო მონაწილეობა გამოსვლებში იარაღით.

7.	 ლეჟავა დავით კონსტანტინეს ძე 31 წლის, მცხ. დიდი ჯიხაისში, ზეინ­
კალი... „კარუტოს” გლეხი, წვრ. მესაკუთრე, შინაური განათლების, მენ­
შევიკი 1912 წლიდან. მიიღო მონაწილეობა იარაღით ხელში, როგორც 
ერთ-ერთი ხელმძღვანელი. იყო დაპატიმრებული ქუთაისის პოლიტბიუ­
როში 24 მაისის გამოსვლებში მონაწილეობის მიღების გამო 1922 წელში. 

8.	 მოდებაძე სიმონ საჩინოს ძე 35 წლის, მცხ. ქ. ჭიათურის, გლეხი, მიწის 
მუშა, წვრ. მესაკუთრე, მდაბალი განათლებით, მენშევიკი 1913 წლიდან, 
ოფიციალურად გამოსული პარტიიდან, მიიღო გამოსვლებში აქტიური მო­
ნაწილეობა იარაღით.

9.	 კოპალეიშვილი ალექსანდრე სოლომონის ძე 26 წლის, მცხ. სამტრე­
დიის, ჭიათურის პროფკავშირის საქმის მწარმოებელი, მდაბალი განათ­
ლებით, გლეხი, ღებულობდა მონაწილეობას ჭიათურის გამოსვლებში. 
იყო დანიშნული ფოსტა-ტელეგრაფში სამუშაოდ აჯანყებულების მიერ.

10.	ზაქარიაძე სანდრო იოსების ძე 36 წლის, მცხ. სამტრედიის, სოფ. ჭა­
განის, ვაჭარი ღვინით, შინაური განათლების, უპარტიო, ღებულობდა 
მონაწილეობას იარაღით.

11.	ჩუბინიძე ბარნაბა ტარიელის ძე 31 წლის, მცხ. ჭიათურის, გლეხი, 
სპეციალობა ტელეგრაფისტი, მუშაობს კომუნალური განყოფილების 
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საწყობში, უპარტიო, დაბალი განათლების, მიიღო მონაწილეობა გამოს­
ვლებში, დანიშნული იქმნა აჯანყებულების მიერ ფოსტა-ტელეგრაფის 
კომისრად.

12.	გალანიდი კოსტა პანაიოს ძე 40 წლის, მცხ. წარქვალის, გლეხი, ბერ­
ძენი, შინაური განათლების, შავი მუშა „ფორუდის” ფირმაში, უპარტიო, 
ყოფ. მენშევიკი, მიიღო აქტიური მინაწილეობა გამოსვლებში იარაღით 
ხელში. 

13.	წერეთელი ივანე დიმიტრის ძე 33 წლის, მცხ. ხრეითის, ყ/ აზნაური, მი­
წის მუშა, შინაური განათლების, წვრ. მესაკუთრე, მენშევიკი 1918 წლი­
დან, მიიღო აქტიური მონაწილეობა იარაღით ხელში.

14.	კახიძე გრიშა სოლომონის ძე 24 წლის, ჭიათურის მცხ. ყ/აზნაური, 
შავი მუშა მაღარო „კარუტოს”, დაბალი განათლების, უპარტიო. ღებუ­
ლობდა მონაწილეობას გამოსვლებში იარაღით. ყოფილი ბანდიტი. 

15.	წერეთელი ვანო სერგოს ძე 34 წლის, მცხ. მერევის, ყ/აზნაური, მემა­
მულე, შავი მუშა, მდაბალი განათლების. 1905 წელში იყო მარქსისტთა 
ორგანიზაციაში. გამოსვლებში მიიღო აქტიური მონაწილეობა იარაღით 
ხელში. 

16.	მაჭავარიანი ანდრო ზურაბის ძე 24 წლის, მცხ. .... ყ/აზნაური, და­
ბალი განათლების, ... დამცველი რაზმის მოსამსახურე, ...ღებულობდა 
მონაწილეობას დ. საჩხერეში გამოსვლებში აქტიურად იარაღით ხელში, 
გ. აბდუშელიშვილის რაზმში. 

17.	ჩაჩანიძე კოწია გრიგოლის ძე 44 წლის, ყოფ. მაიორი, ღებულობდა 
მონაწილეობას აქტიურს – ხელმძღვანელობდა ჭიათურის რაზმს აჯან­
ყებულებისას, ამოცანა იყო მისი ქალ. ჭიათურის აღება, რომელიც შეას­
რულა. იყო დანიშნული ჭიათურის კომენდანტად. 

18.	ჩაჩანიძე გრიგოლ ლევანტის ძე 31 წლის,  ხუთ-კლასიანი, მენშევიკი, 
ყოფილი ოფიცერი გვარდიის, ხელმძღვანელობდა ერთ-ერთ რაზმს. 

19.	ქავთარაძე ლავრენტი გიორგის ძე 55 წლის, ყ. აზნაური, საშ. მესა­
კუთრე, მიკიტანი, დ. საჩხერეში გამოსვლებში ღებულობდა იარაღით 
ხელში მონაწილეობას.

20.	ჩაჩანიძე ილარიონ ოქროპირის ძე 34 წლის, ყ/მწერალი მეფის ჯარში, 
საშ. მესაკუთრე, კულაკი, გლეხი, 6 კლასის განათლებით. გამოსვლებში 
ღებულობდა აქტიურ მონაწილეობას იარაღით. 

21.	ჩაჩანიძე ტიტე აბესალომის ძე 29 წლის, სოფ. შუქრუთის მცხ. ჭი­
ათურის რაიონის, ყ/ოფიცერი, მსახურობდა „ჩონში” ოფიცრად. მიიღო 
მონაწილეობა გამოსვლებში აქტიურად იარაღით. 

22.	გაფრინდაშვილი თა(ო)დეოზ ივანეს ძე 34 წლის, მცხ. სოფ. შუქრუ­
თის, გლეხი, დაბალი განათლების, ყოფ. ოფიცერი, მწონელი სააქციო 
საზოგადოების, ყ/მასწავლებელი, ესერი, მიიღო აქტიური მონაწილე­
ობა იარაღით ხელში, ხელმძღვანელობდა ნაწილს აჯანყებისას, იცოდა 
წინასწარ გამოსვლები. 

23.	ჭუმბურიძე შალვა ამბაკოს ძე 29 წლის, მცხ. სოფ. (ჭვარი) ეწერის, 
სტუდენტი მესამე კურსის, ყოფ. მენშევიკი, ოფიციალურად გამოსული 
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პარტიიდან, განაგრძობს არალეგალურ მუშაობას საბჭოთა მთავრობის 
წინააღმდეგ – ჭიათურის რაიონში ხელმძღვანელობდა რამდენიმე ორგა­
ნიზაციას. გამოსვლებში ღებულობდა მონაწილეობას იარაღით.

24.	ნეფარიძე მინა ვლადიმერის ძე 33 წლის, მცხ. შუქრუთის, კულაკი, 
წერა-კითხვის მცოდნე, მეურნე. გამოსვლებში მიიღო მონაწილეობა 
იარაღით ხელში, შევიდა საბჭოს თავმჯდომარე დარბაიძესთან გასაია­
რაღებლად, სადაც გაისროლა რამდენიმე ტყვია თოფიდან.

25.	გამყრელიძე შოთა გაბრიელის ძე 22 წლის, მცხ. საჩხერის, დაბალი 
განათლებით, ყ/აზნაური. მიიღო ქ. ჭიათურის გამოსვლებში აქტიური 
მონაწილეობა იარაღით. პირველმა მან განაიარაღა ჩეკისტი...

26.	ჩუბინიძე ივანე ფარსადანის ძე 25 წლის, მცხ. სოფ. ხრეითის, ყოფილი 
გვარდიელი, ბანდიტი, წერაკითხვის მცოდნე, შავი მუშა. გამოსვლებში 
მიიღო აქტიური მონაწილეობა იარაღით ხელში. დაჭერილ იქმნა ბრძო­
ლოს დროს.

27.	კახიძე სეფე დავითის ძე 38 წლის, მცხ. სოფ. ჩხარის, ყ/აზნაური, საშ. 
მესაკუთრე, ყ/ბანდიტი, ეროვნულ-დემოკრატი. ღებულობდა მონაწილე­
ობას ჩხარის გამოსვლებში, აქტიურად იარაღით ხელში, გამოცხადდა 
თავისი ნებით

შორაპნის მაზრის საგანგებო სამეულის თავმჯდომარე: ვალ. გოგიბერიძე”.1

დასავლეთ საქართველოში აჯანყება შორაპნის მაზრაში, ჭიათურასთან 
ახლოს 28 აგვისტოს დაიწყო. ამბოხებულებმა ხელისუფლებას იარაღი აჰყარეს 
და დააპატიმრეს. მალევე დაიკავეს ქალაქი ჭიათურაც. აჯანყებაში აქტიურად 
იყო ჩართული სოფელ შუქრუთის მკვიდრი, 43 წლის კონსტანტინე გრიგოლის 
ძე ჩაჩანიძე. ბრალდების სისხლის სამართლის საქმეში დაცულ დადგენილებაში 
ვკითხულობთ: გასული წლის 27 აგვისტოს ჩაჩანიძე შეხვდა ვინმე გიორგი წე­
რეთელს, რომლისგანაც მიიღო ინფორმაცია, რომ საბჭოთა ხელისუფლების 
რეჟიმის დასამხობად იგეგმებოდა საყოველთაო სახალხო ამბოხი და მოუწოდა 
ჩაჩანიძეს, როგორც გამოცდილ ოფიცერს, აქტიური მონაწილეობა მიეღო ჭია­
თურის სამხრეთ აღმოსავლეთი ნაწილის აღებაში, რაზეც ჩაჩანიძემ თანხმობა 
განუცხადა. 

მეორე დღეს, 28 აგვისტოს, დილას ჩაჩანიძე გამოცხადდა დათქმულ ადგი­
ლას. მის განკარგულებაში იყო  შეიარაღებული 20 კაცი. მან ამ დაჯგუფებით 
მოახერხა და დაიკავა ჭიათურის პარტკომის შენობა და საავადმყოფო. მას შემ­
დეგ, რაც ამბოხებულებმა ჭიათურა აიღეს, მათი რიცხვი 200-მდე გაიზარდა. ამ­
ბოხის მთავარი ხელმძღვანელის, სიმონ წერეთლის მოსვლის შემდეგ კონსტან­
ტინე ჩაჩანიძე ჭიათურის კომენდანტად დაინიშნა.2

არეულობა მთელ რეგიონს მოედო. აჯანყებულთა რაოდენობა თანდათან 
იზრდებოდა. ქალაქის აღების შემდეგ ამბოხებულებმა დაიკავეს რკინიგზის 
სადგური. 

მიუხედავად იმისა, რომ მასშტაბი დიდი იყო, აჯანყებულები მაინც დამარ­
ცხდნენ. 

1. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 25153, გვ. 90-93.
2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 25153, გვ. 393.
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29 აგვისტოს შორაპნის მაზრა უკვე ხელისუფლების ხელში იყო, საღამოს­
თვის კი – ქალაქი ამბოხებულებისაგან გაწმენდილი. აჯანყების მარცხის შემ­
დეგ ჩაჩანიძემ, სხვა პირებთან ერთად, ქალაქი დატოვა.

ჭიათურაში აჯანყების ჩახშობის შემდეგ საბჭოთა ხელისუფლებამ რეპრე­
სიების განხორციელება დაიწყო, რასაც მასობრივი დაპატიმრებები მოჰყვა.  
აჯანყებაში მონაწილეებსა და მათ ხელშემწყობებს ხელისუფლების მიერ შექმ­
ნილი გამსამართლებელი ორგანო, ე.წ. „ტროიკა” ძიებისა და გასამართლების 
გარეშე აპატიმრებდა, ქვეყნიდან ასახლებდა და ხვრეტდა კიდეც.

„1924 წლის 10 სექტემბერს ხელისუფლების წარმომადგენლებმა კ. ჩაჩანიძე 
კოკისწყალთან (მდ. კორისწყალი ბაღდათისა და ვანის მუნიციპალიტეტი, – 
ავტ. ) ტყეში დაიჭირეს”3.

ჩაჩანიძესთან ერთად დაკავებულები იყვნენ: 

3. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე  25153, გვ. 393.
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„წერეთელი ივანე დიმიტრის ძე 33 წლის, სოფელ ხრეითის მკვიდრი, ყოფილი 
აზნაური, შინაური განათლებით, ყოფილი მენშევიკი;

ჭუმბურიძე ივანე ფარსადანის ძე, 25 წლის სახალხო გვარდიელი, განათლე­
ბული, შავი მუშა;

ჩუბინიძე შალვა აბრაამის ძე, 29 წლის, მესამე კურსის სტუდენტი, ყოფილი 
მენშევიკი;

კახიძე სეფე დავითის ძე, 38 წლის, ყოფილი აზნაური, უპარტიო, ღარიბი;
ბრალეულობის საქმის გაცნობისას გამოიკვეთა, რომ ეს პირები შეიარა­

ღებულ აჯანყებაში მხოლოდ ტექნიკურ მონაწილეობას იღებდნენ. ამიტომაც, 
საბჭოთა კავშირის ცენტრალური აღმასრულებელი კომიტეტის (ЦИК) მესამე 
სესიის (1925 წლის 7/III) ამნისტიის საფუძველზე გათავისუფლდნენ პატიმრო­
ბიდან. 

თავად კონსტანტინე ჩაჩანიძე დამნაშავედ ცნეს კონტრრევოლუციურ საქმი­
ანობაში, მასზედ, რომ იგი გააზრებულად მოქმედებდა საბჭოთა ხელისუფლე­
ბის დასამხობად. შეიარაღებული, პირველი შეიჭრა და აჯანყებულ რაზმთან 
ერთად აიღო ქალაქი, საქართველოს სსრ საგანგებო კომისიამ  1925 წლის 25 
მარტის დადგენილებით, მიუსაჯა 5-წლიანი პატიმრობა მკაცრი იზოლაციით”.4

თუმცა ესეც არ აკმარეს... 1926 წლის 23 ივნისით დათარიღებული დოკუ­
მენტის მიხედვით, „ჩაჩანიძე სპეცდანიშნულების იზოლატორში მასთან ერთად 
საკანში მყოფი პატიმრების მიმართ სისტემატურად ავლენდა დანაშაულებრივ 
ქმედებებს. ცენტრალური გამანაწილებელი კომისიის დასკვნით, იგი მიჩნეულ 
იქნა, როგორც სოციალურად საშიში ელემენტი და რსფსრ-ის სასჯელაღსრუ­
ლების ადგილების მთავარი სამმართველოს მოთხოვნით, გადაწყდა მისი გადაგ­
ზავნა ნოვოჩერკასკის იზოლატორში”.5  

 სამეულის სხდომის 1937 წლის 17 ნოემბრის ოქმის მიხედვით ირკვევა, 
რომ კონსტანტინე ჩაჩანიძე გადასახლებაში 1924 წლიდან 1935 წლამდე იმყო­
ფებოდა. თითქმის 11 წელი გადასახლებაში მყოფი ჩაჩანიძე საბჭოთა ხელი­
სუფლებამ უყურადღებოდ არ დატოვა და მას, როგორც განსაკუთრებულად 
საშიშ სოციალურ ელემენტს, რომელმაც თავი დამნაშავედ არ ცნო, 1937 წელს 
კვლავ 10-წლიანი პატიმრობა მიუსაჯა. 

4. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 25153, გვ. 393. 
5. იქვე, გვ. 399-400.
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1924 წლის აგვისტოს აჯანყების შემდეგ საქართველოს რეპრესიების მას­
შტაბურმა ტალღამ გადაუარა. ეს იყო ურთულესი პერიოდი ჩვენი ქვეყნის 
ყველა რეგიონისთვის, გამონაკლისი არც კახეთი გახლდათ. 1924 წლის აჯან­
ყებაში მონაწილეობის ბრალდებით საბჭოთა ხელისუფლების ადგილობრივმა 
ორგანოებმა საშინელი სისასტიკე გამოავლინეს და მათთვის მიუღებელი სხვა­
დასხვა სოციალური ფენის წარმომადგენელს აჯანყებულის იარლიყი მიაკერეს. 
ძირითად სამიზნეს განათლებული საზოგადოება, ინტელიგენცია წარმოადგენ­
და. არ ინდობდნენ არავის, აპატიმრებდნენ, აწამებდნენ, ხვრეტდნენ, შემდეგ კი 
დახვრეტილთა სიებს საჩვენებლად კედლებზე აკრავდნენ, უფრო დიდი შიში და 
ტერორი რომ დაეთესათ. 

ამჯერად მკითხველს შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცული ერთი 
დოკუმენტი გვინდა წარვუდგინოთ, რომელშიც დეტალურადაა აღწერილი, რა 
ხდებოდა მეოცე საუკუნის ოციან წლებში თელავის მაზრაში.  

„თუ ვინმე მათ ინტერესს არ იზიარებდა, კონტრრევოლუციონერად მონათ­
ლეს. მღვდლები სახალხოდ გაპარსეს, ეკლესიებში ღვთისმსახურება შეწყვი­
ტეს. ხატებს იარაღს უმიზნებდნენ, ვინ უკეთ მოახვედრებდა თვალში, შემდეგ 
ხსნიდნენ კედლებიდან და წვავდნენ”, – ვკითხულობთ შსს არქივში დაცულ 
№2426 სისხლის სამართლის საქმეში. აღნიშნულ საქმეში ინახება ირაკლი რაზ­
მაძის ძალიან მნიშვნელოვანი წერილი მამის შესახებ და მისი რეაბილიტაციის 
მოთხოვნა. წერილი ნათელ სურათს ქმნის გასული საუკუნის თელავის შესა­
ხებ და ამიტომაც მკითხველს აღნიშნულ დოკუმენტს მცირედი შემოკლებით  
ვთავაზობთ:

1921-1924 წლები საქართველოში

ეს წლები საქართველოს რეპრესიებს უკავშირდება. გამოსცეს ლოზუნგი: 
„ვინც ჩვენთან არ არის, ჩვენი მტერია”. თუ ვინმე მათ ინტერესს არ იზიარებდა, 
კონტრრევოლუციონერად მონათლეს. მღვდლები სახალხოდ გაპარსეს, ეკლე­
სიებში ღვთისმსახურება შეწყვიტეს. ხატებს იარაღს უმიზნებდნენ – „ვინ უკეთ 
მოახვედრებდა თვალში”, შემდეგ ხატებს ხსნიდნენ კედლებიდან და წვავდნენ. 
ერთხელ, როდესაც გავბედე და ვუთხარი, რას აკეთებთ, ეს ხომ ხალხის საკუთ­
რებაა, კულტურული ღირებულებაა-მეთქი, ცემა დამიპირეს, მაგრამ გაქცევა 
მოვასწარი.

იმას აკეთებდნენ, რაც მოესურვებოდათ, ქვეყნის ბატონ-პატრონები ეგონათ 
თავი. ხოლო თუ შეეწინააღმდეგებოდი, კონტრრევოლუციონერად გამოგაც­
ხადებდნენ და გაგისწორდებოდნენ.

                 

„ვინც ჩვენთან არ არის, ჩვენი მტერია” 
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1924 წელი 

რეპრესიები და საქართველოს ინტელიგენციის საუკეთესო ნაწილის განადგურება
აღმოსავლეთ საქართველოში, კერძოდ, კახეთში არანაირი ამბოხება, წინააღ­
მდეგობის მოძრაობა, საპროტესო მიტინგი არ ყოფილა. ცხოვრება თავისი 
დინებით მიედინებოდა და უცებ, რაღაც ავანტიურა გამოიგონეს. დღისით და 
ღამით დაიწყეს მასობრივი დაპატიმრებები. არ იყო შებრალება, ბავშვებს მშობ­
ლების გარეშე ტოვებდნენ, მოხუცებს – პატრონის. 

ღამით, როდესაც მე შინ არ ვიყავი, ძიძა ნათესავებთან გურიაში იმყოფე­
ბოდა და სახლში მხოლოდ ჩემი 10 წლის და და მამა იყვნენ, „პოლიტბიუროდან” 
მივიდნენ და მამა დააპატიმრეს. მთელი სახლი გადაატრიალეს, რას ეძებდნენ, 
არ ვიცი.

შინ რომ დავბრუნდი, ყველაფერი თავდაყირა იყო, ჩემი და საწოლში თავჩარ­
გული იწვა და ტიროდა. 

ზუსტად ერთი კვირის შემდეგ პოლიტბიუროდან კაცი გამოიყვანეს საკაცით 
და საავადმყოფოში წაიყვანეს. მამა მხოლოდ ლაბადით ვიცანი, ისე იყო ნაცემი 
და ნაწამები. ექიმთან კაბინეტში შევიჭერი. საკაცე ძირს იდო და მამა უგო­
ნოდ იწვა. ექიმმა გიორგი ავალიშვილმა მთხოვა, კაბინეტიდან გავსულიყავი 
და დამპირდა, ყველაფერს გავაკეთებ, რისი გაკეთებაც შეიძლებაო. დერეფან­
ში ჩეკისტები იდგნენ და მამას დარაჯობდნენ, მე მათ ჯალათები და ხალხის 
მკვლელები ვუწოდე, ყველა იმ ეპითეტით შევამკე, რასაც თავიანთ მბრძანებ­
ლებთან ერთად იმსახურებდნენ. ოთხმა პირმა ალყაში მომაქცია, გამაკავეს და 
პოლიტბიუროში მიმიყვანეს, იქიდან კი საკანში ჩამსვევს. იმავე საკანში ჩემი 
თანაკლასელი საშა ჯორჯაძეც იჯდა. მან სინანული გამოთქვა, ლაბადა რომ 
არ მეცვა (აგვისტო იდგა), მითხრა, რომ ცემის დროს ლაბადა დარტყმებისგან 
მიყენებულ ტკივილს შემიმსუბუქებდა. ღამით პოლიტბიუროს უფროსთან, ჯა­
ფარიძესთან შემიყვანეს. მან ნოტაციები წამიკითხა და იმ პირობით გამიშვა, 
რომ თვალში აღარ გავჩხეროდი. 

საშა ჯორჯაძე ჩემზე ცოტათი უფროსი იყო, ტექნიკუმი იმ წელს დაამთავრა 
და კომკავშირში მხოლოდ იმიტომ შევიდა, რომ „ბრაუნინგი” მიეღო. იარაღს 
ყველას დაჰპირდნენ, ვინც იმ წელს კომკავშირელი გახდებოდა. როდის გაათა­
ვისუფლეს, არ ვიცი.

სამი-ოთხი დღის შემდეგ მასობრივი დახვრეტები დაიწყო. იმ ღამით 17 წლის 
ლამაზი ბიჭი, საშა ჯორჯაძე, როგორც კომკავშირელი, პატრულში გაგზავნეს. 
ციხე და პოლიტბიურო მოედანთან ახლოს იყო. საშა ჯორჯაძემ პოლიტბიუროს­
თან მისვლისას გაიგო, რომ იქ მამამისი და ბიძა ჰყავდათ მიყვანილი. 

ერთი სართულით ქვევით, აივნის ქვეშ ასევე ჰყავდათ ხელშეკრული პატიმ­
რები, მათ შორის ჩვენი თანატოლი სულხან სულხანიშვილიც. 

საშა ჯორჯაძე ჯაფარიძესთან შევიდა კაბინეტში და სთხოვა, „მე ხომ 
კომკავშირელი ვარ, თქვენიანი, მაჩუქეთ მამისა და ბიძის სიცოცხლე”. ჯაფარი­
ძემ უარი უთხრა და ოთახიდან გააგდო, თუმცა საშა არ ეშვებოდა, ისევ შევიდა 
ჯაფარიძესთან და ასევე სხვა ჯალათებთან თხოვნით, ჯაფარიძემ კი დაუყ­
ვირა – დაიკარგე, ძაღლის გაგდებულო, თორემ შენვე დაგახვრეტინებთ მა­
მასაც და ბიძასაცო. გამწარებულმა საშა ჯორჯაძემ ამოიღო მათივე მიცემული 
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„ბრაუნინგი” და ორი ტყვია ესროლა ჯაფარიძეს, ხელში დაჭრა ქორიძე, ხოლო 
როცა მათიკაშვილისკენ შებრუნდა, ტყვია გაიჭედა და გასროლა ვეღარ შეძლო. 
ალექსანდრე ჯორჯაძე იქვე, მამისა და ბიძის თვალწინ დაცხრილეს და ხმლე­
ბით აკუწეს. 

ჯაფარიძის კაბინეტში განუკითხავი სროლა ატყდა, ასევე აივანზე, ქვედა 
სართულებზე, ქუჩაში, მოედანზე, ციხის კართან.  ხალხს ხვრეტდნენ მასობ­
რივად, ხმლებით კუწავდნენ, სისხლის მდინარე ზედა სართულიდან ქვევით, 
აივანზე მოედინებოდა, სადაც ხელშეკრული პატიმრები დახვრეტას ელოდნენ. 
ამ ქაოსში მამაჩემი საკაცით გამოიყვანეს და იქვე გამოასალმეს სიცოცხლეს. 
ერთი დღის შემდეგ, როდესაც დახვრეტილების სია გამოაკრეს კედელზე, მა­
მაზე ეწერა, რომ დახვრიტეს, როგორც ინტელიგენტი. 

ინათა. ეს ყველაფერი პატარა ქალაქ თელავის ცენტრში ხდებოდა. საჭირო 
იყო გვამების გატანა, სისხლის ჩამორეცხვა. ქვედა სართულზე მყოფების დახ­
ვრეტა ვეღარ მოასწრეს, რადგან მეორე დღეს მოვიდა განკარგულება დახვრე­
ტების შეჩერების შესახებ. 

ამგვარად, 17 წლის კომკავშირელმა ჯორჯაძემ თავი გასწირა. მართალია, 
მამისა და ბიძის გადარჩენა ვერ შეძლო, თუმცა თავის სიკვდილით გადაარჩინა 
ქვედა სართულზე დასახვრეტად გამზადებული ათობით ადამიანი. 

მოგვიანებით საბჭოთა პრესაში დაიწერა, რომ ჯაფარიძე სამსახურებრივი 
მოვალეობის შესრულების დროს მოკლეს მენშევიკებმა, სიმართლე კი დაიმალა... 

ამ მოვლენებიდან ბევრი საკუთარი თვალით ვიხილე, ზოგიც ქორიძემ და 
შემთხვევით გადარჩენილმა სულხან სულხანიშვილმა მიამბო. 

იმავე დღეს ჩემმა ამხანაგმა ელიზბარ ბურდილაძემ თელავიდან მე და ჩემი 
და სოფელ ვაჩნაძიანში წაგვიყვანა. მეორე დღეს მეზობელმა გამაფრთხილა, 
რომ თელავში პოლიტბიურადან მისულან ჩემ წასაყვანად და დიასახლისს უთქ­
ვამს, სადაც ვიმყოფებოდით. სასწრაფოდ გავეცალე იქაურობას, ბაღებისა და 
ვენახების გავლით ორი სოფელი გადავიარე. ღამის გასათევად სოფლის მასწა­
ვლებლის ოჯახში გავჩერდი. დილით კი მუკუზანის სადგურზე მივედი, რათა 
თბილისში გავმგზავრებულიყავი. რაღაც განსაკუთრებული შემთხვევის გამო 
ბილეთები არ იყიდებოდა. როგორც მოგვიანებით გავარკვიე, ჯაფარიძის გვამს 
მიასვენებდნენ, რომელიც მიყენებული ჭრილობებისგან გარდაცვლილიყო. 

მატარებელზე მალულად ავძვერი, ხოლო გურჯაანში ნახევრად ცარიელი ვა­
გონი რომ მიაბეს, თავისუფალი ადგილი ვიპოვე და სხვებისთვის შეუმჩნევლად 
კუთხეში მივიყუჟე. როგორც კი დავიძარით, ჩემ წინ იმ საბედისწერო ღამით 
დაჭრილი ქორიძე დაჯდა და ყველაფერი მიამბო, რაც მოხდა. როგორც ჩანს, 
ქორიძე ჯაფარიძის გვამს მიაცილებდა. 

სამი პირი მომიახლოვდა, ჩეკისტები იყვნენ და შემამჩნიეს. მათთან ქორიძე 
მივიდა, რაღაც უთხრა. სიტყვების გარკვევა მოვახერხე და მიუხედავად იმისა, 
რომ ჩეკისტები გაგვეცალნენ, დაპატიმრების საფრთხეც ვიგრძენი. თუმცა არ 
შევიმჩნიე და ქორიძეს ვუთხარი, რომ თელავში ერთ კვირაში დავბრუნდებოდი 
და სამსახურის დაწყებაში დამხმარებოდა. დახმარებას დამპირდა, ასევე დას­
ძინა, რომ თბილისში კომენდანტის საათი იყო, ქალაქში არ შემიშვებდნენ და შე­
მომთავაზა, მანქანა უნდა დამხვდეს და დანიშნულების ადგილამდე მიგიყვანო. 
მადლობა გადავუხადე და შევთანხმდით, რომ გასასვლელთან დაველოდებოდი. 
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ჩამობნელდა. ვაგონში განათება არ იყო. ქორიძე რომ გავიდა, თბილისს 
ვუახლოვდებოდით. მე კი ჩუმად გავიპარე და სხვებისთვის შეუმჩნევლად მა­
ტარებლიდან გადავხტი. სტუდენტურ საცხოვრებელთან რომ მივედი, სადაც 
ოთახი მქონდა, შევამჩნიე, რომ შესასვლელ კართან ტყავის ქურთუკებში გა­
მოწყობილი შეიარაღებული ჩეკისტები იდგნენ. ისევ დამალვა მომიწია.  საარ­
სებო საშუალება არ მქონდა, ვშიმშილობდი. არსაიდან იყო საშველი. მამაჩემის 
ყოფილ მოსწავლესთან, ანდრო ახმეტელთან მივედი, რომელიც უმაღლესი სა­
სამართლოს მოსამართლის მოადგილე იყო და ყველაფერი ვუამბე. მან დიდი 
როლი ითამაშა ჩემს ცხოვრებაში. ვთხოვე, სამსახურის დაწყებაში დამხმარე­
ბოდა. რამდენჯერმე მომიწია ახმეტელთან მისვლა. მორიგი ვიზიტის დროს 
უცნობ პირთან უნდა მივეყვანე. კიბეზე მათიკაშვილი შემხვდა. რომ დამინახა, 
„მაუზერი” მოიმარჯვა და ყვიროდა, რომ მის მოსაკლავად ვიყავი მისული. და­
მაპატიმრეს და სადღაც მიმიყვანეს დასაკითხად.

მათიკაშვილმა დაკითხვის დროს მკითხა, თუ რატომ დავტოვე პოლიტბიუ­
როს შენობა და თელავი უნებართვოდ. ვუპასუხე, რომ მსგავსი აკრძალვა არ 
მქონია. ჩემი დაკითხვის ოქმის შედგენა დაიწყო და დასრულების შემდეგ, ფურ­
ცელი გადმომცა რომელშიც ეწერა, რომ მამა კონტრრევოლუციონერი იყო და 
სწორად მოიქცნენ, რომ დააპატიმრეს და დახვრიტეს, მე კი ამაზე ხელი უნდა 
მომეწერა. ვუთხარი, რომ წერა-კითხვა ვიცოდი და თავად დავწერდი ჩვენებას, 
რაზეც პასუხად მივიღე, ზედმეტი ლაპარაკის გარეშე მომეწერა ხელი. ჩვენება 
გადავხიე. ამას არ ელოდა და ცოტა დაიბნა, შემდეგ კი მოულოდნელად მკით­
ხა, რატომ არ გინდა ჩვენთან მუშაობაო? ვუპასუხე, რომ ახმეტელთან სწორედ 
სამსახურის საკითხზე ვიყავი მოსული. მან კი ცინიკურად მითხრა – ხომ კარგად 
ხვდები, რა სამსახურზეც გეუბნები და ბავშვად ნუ მოგაქვს თავიო. ავფეთქდი 
და პირდაპირ მივახალე, ასეთი სამსახური თქვენთვის და თქვენისთანა სისხ­
ლისმსმელებისთვის შემოინახეთ-მეთქი და დასარტყმელად მოვემზადე, მაგრამ 
ხელი რომ მოვიქნიე, ვიღაცამ დამიჭირა. ახმეტელი აღმოჩნდა, რომელიც მთა­
ვარ მოსამართლე ალექსანდრე კაჭარავასა და რესპუბლიკის პროკურორ ვარ­
ძიელთან ერთად შემოსულიყო ოთახში. 

ვარძიელმა მათიკაშვილს მიმართა: „შეწყვიტე ეს არაკანონიერი და და­
მამცირებელი ქმედებები ამ ბიჭის მისამართით”, შემდეგ კი მე მომიბრუნდა 
და მითხრა, თქვენ თავისუფალი ხართო. ასე გადამარჩინეს მათიკაშვილის 
რისხვისგან...

მათიკაშვილი, ისევე, როგორც ჯალათების უმრავლესობა, იმავე მეთოდე­
ბით დაისაჯა, რასაც თავად იყენებდა...1

როგორც ზემოაღნიშნული საქმიდან ირკვევა, ოფიციალურად ნიკოლოზ 
რაზმაძე და მასთან ერთად დახვრეტილები შეიარაღებული აჯანყების მოწყო­
ბის ბრალდებით გაასამართლეს და დახვრიტეს. თელავის მაზრის პოლიტბიუ­
როს 1924 წლის 30 სექტემბრის დადგენილების თანახმად, კონტრრევოლუციურ 
ორგანიზაციაში მონაწილეობისა და შეიარაღებული აჯანყების მომზადების 
საქმეში ბრალდებულები იყვნენ:

1. ხიზანიშვილი გიორგი ივანეს ძე, დაბადებული 1877 წელს, ქართველი, 

1. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 2426, ფურც. 5-12.
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გლეხი, დაოჯახებული, პროფესიით ბუღალტერი, 4 კლასის განათლებით – მი­
ესაჯა დახვრეტა.

2. ყარალაშვილი ლუკა ნიკოლოზის ძე, დაბადებული 1864 წელს, ყოფილი 
თავადი, ქართველი, დაოჯახებული – დახვრეტა.

3. მიხაილოვი სიმონ თადეოზის ძე, დაბადებული 1903 წელს, რუსი, გლეხი, 
დაოჯახებული, 6 კლასის განათლებით – დახვრეტა.

4. სიდამონ-ერისთავი შალვა იოსების ძე, დაბადებული 1897 წელს, ქარ­
თველი, ყოფილი თავადი – დახვრეტა.

5. ბაბუნიძე იოსებ ლუარსაბის ძე, დაბადებული 1898 წელს, ქართველი, 
გლეხი, 3 კლასის განათლებით – დახვრეტა.

6. რაზმაძე ნიკოლოზ კირილეს ძე, დაბადებული 1869 წელს, ქართველი, იუ­
რისტი, დაოჯახებული – დახვრეტა.

7. კოლელიშვილი იოსებ სიმონის ძე, დაბადებული 1894 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული, პროფესიით კოოპერატორი –  დახვრეტა.

8. პეტრიაშვილი ილია ივანეს ძე, დაბადებული 1865 წელს, ქართველი, დაო­
ჯახებული, აზნაური – დახვრეტა.

9. აგურაშვილი ქრისტეფორე სიმონის ძე, დაბადებული 1889 წელს, ქარ­
თველი, დაოჯახებული, მუშა – დახვრეტა.

10. ქობულაშვილი ლევან დავითის ძე, დაბადებული 1892 წელს, ქართველი, 
საშუალო განათლებით, დაოჯახებული – დახვრეტა. 

11. ხატიაშვილი შალვა ივანეს ძე, დაბადებული 1893 წელს, ქართველი, 
გლეხი, დაოჯახებული – დახვრეტა.

12. სპარსიაშვილი ივანე გიორგის ძე, დაბადებული 1893 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული, გლეხი – დახვრეტა.

13. ლაზარიშვილი გიორგი ივანეს ძე, დაბადებული 1874 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული, გლეხი – დახვრეტა.

14. ყარალაშვილი რევაზ მიხეილის ძე, დაბადებული 1859 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული – დახვრეტა.

15. ბაკურაძე ვახტანგ კონსტანტინეს ძე, დაბადებული 1899 წელს, დაოჯა­
ხებული – დახვრეტა.

16. არველაძე იუსტინე ივანეს ძე, დაბადებული 1888 წელს, ქართველი, დაო­
ჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

17. რამიშვილი კონსტანტინე ტიტეს ძე, დაბადებული 1885 წელს, გლეხი, 
დაოჯახებული – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

18. ბურჭულაძე გიორგი იოსების ძე, დაბადებული 1860 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული – დახვრეტა. 

19. მამულაშვილი ანდრია დიმიტრის ძე, დაბადებული 1894 წელს, ქართველი, 
გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

20. ღვინაძეული მიხეილ გიგოს ძე, დაბადებული 1894 წელს, ქართველი, და­
ოჯახებული,  გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა. 

21. მწყერაძე ივანე იოსების ძე, დაბადებული 1898 წელს, ქართველი, დაუო­
ჯახებელი, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

22. ზაუტაშვილი ივანე გიორგის ძე, დაბადებული 1887 წელს, ქართველი, 
დაუოჯახებელი, გლეხი – დახვრეტა.
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23. მეჟევიძე გიორგი გიორგის ძე, დაბადებული 1889 წელს, ქართველი, და­
უოჯახებელი, გლეხი – დახვრეტა.

24. მწყერაძე ზაქრო იოსების ძე, დაბადებული 1896 წელს, დაუოჯახებელი, 
გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

25. კევლიშვილი ვასილ ივანეს ძე, დაბადებული 1883 წელს, ქართველი, და­
ოჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

26. ნიკოლაიშვილი ივლიანე სილიბისტროს ძე, დაბადებული 1885 წელს, 
ქართველი, დაუოჯახებელი, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა. 

27. მიქაძე გიორგი ლაზარეს ძე, დაბადებული 1904 წელს, ქართველი, დაუო­
ჯახებელი, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

28. ელიოზაშვილი იაკობ დიმიტრის ძე, დაბადებული 1868 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

29. მაჭავარიანი დავით ივანეს ძე, დაბადებული 1890 წელს, ქართველი, 
უცოლშვილო, გლეხი – დახვრეტა.

30. მწყერაძე ბესარიონ იოსების ძე, დაბადებული 1905 წელს, ქართველი, 
დაუოჯახებელი, გლეხი – დახვრეტა.

31. ავალიშვილი გიორგი გიორგის ძე, დაბადებული 1895 წელს, დაოჯახე­
ბული, ყოფილი თავადი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

32. ჯანდიერი გიორგი დავითის ძე, დაბადებული 1885 წელს, ქართველი, 
გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა. 

33. ლეჟავა გიორგი ალექსის ძე, დაბადებული 1880 წელს, ქართველი, დაო­
ჯახებული, გლეხი – დახვრეტა.

34. ციცქიშვილი გიორგი მიხეილის ძე, დაბადებული 1894 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული – დახვრეტა.

35. გურგენიძე იოსებ სიმონის ძე, დაბადებული 1894 წელს, ქართველი, და­
უოჯახებელი, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა. 

36. კახაბერი შალვა დავითის ძე, დაბადებული 1892 წელს, ქართველი, დაო­
ჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა. 

37. ხომასურიძე ივანე ალექსის ძე, დაბადებული 1896 წელს, ქართველი, და­
ოჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

38. ბოსიკაშვილი გაბრიელ იოსების ძე, დაბადებული 1890 წელს, ქართველი, 
დაოჯახებული, გლეხი – 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა.

39. ლეჟავა პავლე დიმიტრის ძე, დაბადებული 1892 წელს, ქართველი, დაო­
ჯახებული, გლეხი – დახვრეტა.2

წლების შემდეგ კი ირაკლი რაზმაძემ არა მარტო მამის, არამედ მასთან 
ერთად ბრალდებულების რეაბილიტაციაც მოითხოვა. სისხლის სამართლის 
საქმეში ვკითხულობთ: თელავის მაზრის პოლიტბიუროს 1924 წლის 30 სექტემ­
ბრისა და 1924 წლის 30 დეკემბრის დადგენილებები უნდა გაუქმდეს ყველა 
ბრალდებულის მიმართ, ვინც დასახელებულია ამ საქმეში. საქმის წარმო­
ება შეწყდეს შემდეგი გარემოებებიდან გამომდინარე: არსებული სისხლის 
სამართლის საქმე შეიქმნა აგენტურის მონაცემებზე დაყრდნობით, რომ თე­
ლავის რაიონში არსებობდა კონტრრევოლუციური ორგანიზაცია, რომელიც 

2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 2426, ფურც. 44-47.
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მიზნად ისახავდა შეიარაღებული აჯანყების მოწყობას. ამ საქმეზე არ არის 
დაკითხული არც ერთი მოწმე, ხოლო არსებული ჩვენებები ურთიერთსაწინაა­
ღმდეგოა და არ არის სანდო. ამრიგად, დოკუმენტებიდან ჩანს, რომ არავითარი 
კონტრრევოლუციური ორგანიზაცია თელავში არ არსებობდა. გამომდინარე 
ზემოთქმულიდან, სასამართლო კოლეგიამ გადაწყვიტა აღნიშნულ სისხლის 
სამართლის საქმეებზე გამოთქმული პროტესტი დაკმაყოფილდეს, გაუქმდეს 
თელავის მაზრის პოლიტბიუროს 1924 წლის 30 სექტემბრისა და 1924 წლის 
30 დეკემბრის დადგენილებები ზემოთ ჩამოთვლილ პირთა მიმართ და მოხდეს 
მათი რეაბილიტაცია.3

ათწლეულების შემდეგ დამტკიცდა, რომ ეს ადამიანები სრულიად უდანაუ­
შაულოები იყვნენ და უმიზეზოდ დახვრიტეს... 

3. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2426, ფურც. 48. 
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XX ს.-ის მიწურულს ტაბუ აიხსნა და ქაქუცას სახელმა იფეთქა, საზოგადო­
ების ფართო მასებმა გაიგეს XX ს.-ის დასაწყისის  ეროვნული გმირის − ქაქუცა 
ჩოლოყაშვილის შესახებ, მაგრამ ცოტა რამ არის ცნობილი იმ ვაჟკაცებზე, 
რომლებიც მის მხარდამხარ იბრძოდნენ. ერთ-ერთი მათგანი იყო მიხეილ ლაშ­
ქარაშვილი. საარქივო მასალების შესწავლისას  გადავაწყდით 1921 წელს აღძ­
რულ მისი ბრალდების საქმეს.

მიხეილ ლაშქარაშვილი დაიბადა 1884 წელს კასპის რაიონის სოფელ ქვემო 
ხანდაკში. 1902-1903 წწ. მუშაობდა იარალოვის ქარხანაში, შემდეგ რკინიგზის 
მთავარი სახელოსნოს სადურგლო საამქროში, მონაწილეობდა პირველი მარ­
ქსისტული ჯგუფების ჩამოყალიბებაში, 1903-1905 წწ. მოვლენების დროს იყო 
გვარდიის საველე სასამართლოს თავმჯდომარე, სოციალ-დემოკრატიული პარ­
ტიის აქტიური წევრი, მაგრამ, როგორც ჩანს, მალე ჩაწვდა მარქსისტების იდე­
ოლოგიის უარყოფით მხარეებს  და განუდგა. აი, რას წერს თავის მოგონებებში: 

„ამნაირათ, ყველა ის პირი, ვინც კი მარქსისტებისთვის თვალში მოსაწონი არ 
იყო, ხდებოდა ტერორისტების მსხვერპლი, მათ მიერ ჩადენილი მუხანათური 
საქმეების მოწმე მე თვითონ ვიყავი ქარხანაში მუშაობის დროს. მთელი მარ­
ქსისტული მოძრაობა ამაზედ იყო დაყრდნობილი და მამულიშვილების უმანკო 
და უდანაშაულო სისხლის დაღვრით მოიკაფავდნენ გზას ხელისუფლებისაკენ. 
განა შემიძლია ყველა იმ საშინელების აღწერა ქაღალდზედ, რასაც მაშინ ისინი 
შთადიოდნენ?! ეს ძალიან შორს წაგვიყვანს, მაგრამ რაცა ვსთქვი, ეს იმიტომ, 
რომ ფარდა აეხადოს მათ საქმიანობას და ნათელ ვყოთ ყველაფერი, ამით 
უტყუარი სურათი გადავცეთ ქართველი ერის მომავალ თაობებს და ისტორიას, 
როგორც მასალა, რომ ყველამ იცოდეს ზემოთ აღნიშნული შეცდომები და სას­
ტიკი მუხანათობა ქართველი ერის წინაშე ჩადენილი − გადაგვარებული, გარუ­
სებული მარქსისტების მიერ”.1 

ლაშქარაშვილი ბოლშევიკების მოსვლის შემდეგ წყნარად ცხოვრობდა მა­
მისეულ სახლ-კარში და სოფლის მეურნეობით იყო დაკავებული, მაგრამ თა­
ნასოფლელ ვინმე ადამაშვილს რამდენჯერმე შეუხსენებია საბჭოთა ხელი­
სუფლებისთვის მისი მენშევიკური წარსული და „დანაშაულებრივი ქმედებები” 
(ადამაშვილი სოფელში ცნობილი ყოფილა, როგორც განთქმული დამბეზღე­
ბელი). ერთ-ერთ ასეთ შეხსენებას მოჰყვა სწორედ ის ამბავი, რამაც აიძულა 
მიხეილი მთებისთვის შეეფარებინა თავი და კვლავ ეროვნულ-განმათავი­
სუფლებელ მოძრაობაში ჩართულიყო. სწორედ მისი ცხოვრების ეს ეპიზოდია 
შემონახული შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულ №21317 საქმეში.

1921 წლის 29 აპრილს გორის მაზრის პოლიტბიუროში შევიდა თანამშრომლე­
ბის − არუცევის, არაქელოვის, ხემიზურის განცხადება, რომელიც იუწყებოდა, 

1.  მიხეილ ლაშქარაშვილი, „მოგონებები”, გაზ, „რესპუბლიკა”, 1991 წ. 

მიხეილ ლაშქარაშვილი − შეფიცულთაგან 
ერთ-ერთი  და სამშობლოსათვის თავგადადებული
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რომ სოფელ ახალქალაქში იმყოფება მენშევი­
კური მთავრობის ჯალათი, 1919 წელს სამხე­
დრო-საველე სასამართლოს თავმჯდომარე, 
კომუნისტების − შახნაზაროვის, ზარაპოვის, 
მეცხვარიშვილის − დამხვრეტი მიხეილ ლაშ­
ქარაშვილი. რა თქმა უნდა, სადამსჯელო ღო­
ნისძიებამაც არ დააყოვნა და მილიციელი არა­
ქელოვი თანამშრომელ ინაურსა და სხვებთან 
ერთად გაემართა ქვემო ხანდაკში, მიხეილის 
შესაპყრობად. მისი მეუღლის, ელენე ჩივა­
ძე-ლაშქარაშვილის დაკითხვის ოქმში ვკითხუ­
ლობთ: 

„29 აპრილს, დილით დაახლოებით ოთხი 
საათი იქნებოდა, როდესაც კარებს დაუწყეს 
ბრახუნი, გავიგე, ავდექი ჩაუცმელი და გა­
ვაღე კარები, დავინახე შეიარაღებული კა­
ცები, მე მივმართე, ვინ ხართ მეთქი, მათ შე­
მიყვირეს, ჩვენა ვართო, რო შევეკითხე, რა 

გინდათ მეთქი, მათ მითხრეს, თქვენს სახლს ობისკი უნდა დავარტყათო, მე, 
რასაკვირველია მანდატი მოვითხოვე, რა უფლებით უნდა გაეჩხრიკათ სახ­
ლი, მათ მითხრეს, მანდატი ჩვენ აფიცერს აქვსო, მე უთხარი, წადით, მანდატი 
მოიტანეთ, სანამ მეც ჩავიცვამ და მობრძანდითო, ბევრი აღარ მალაპარაკეს, 
აი, ეს არის ჩვენი მანდატიო და მოაწვნენ სახლს და შემოვიდნენ ძალით, ერთი 
კარებში გაჩერდა, ორნი აკოშკასთან გაჩერდნენ, ერთიც მწოლარეს მივარდა, 
მიხეილ ლაშქარაშვილს და ყელში წაუჭირა, მე ვთხოვდი დაშოშმინებას და ვე­
უბნებოდი, დააცადეთ, ადგეს და სახლი ისე გაჩხრიკეთ, მაგრამ მაინც ყელში 
წაუჭირა ერთი ხელი და მეორე ხელით იღებდა ლევარველს, მე ხელი დაუჭირე, 
რომ ლევარველი არ ამოეღო და არ დაერტყა, იმან ხელი მკრა და გადამაგდო 
იქით, უცბად გავარდა გარედან თოფი და მოხვდა ჩემს დედამთილს და წააქცია, 
რამოდენიმე წუთის ბრძოლის შემდეგ მე ვაშველებდი ჩემს ქმარს და შემოსულ 
კაცს, მომიბრუნდა, მკრა წიხლი შიგ გულ-მუცელში და გადავარდი იქით, ამ 
ბრძოლაში მეორე ტყვიაც გავარდა საიდან და როგორ, ვერ გავიგე, მე გავარ­
დი გარეთ და დავიწყე ყვირილი, ხალხო, მიშველეთ მეთქი, ქმარიც მომიკლეს 
და დედაც, ეგეც მოკალითო, მომესმა ხმა მათგან, მაშინ ისინი გაცვივდნენ და 
გაიქცნენ, ზოგნი კი აქ სოფელმა დაატყვევა, ვინაიდან მათ არანაირი მანდატი 
არ აღმოაჩნდათ. ვარ 32 წლისა, (ქართველი), ეს არის ჩემი ჩვენება, ჩვენება 
ნამდვილია და ხელს აწერს ელენე ლაშქარაშვილისა”...2

დატყვევებული  მილიციელები ხალხმა მათი სახლის წინ მდგარ ჩიქოვანე­
ბის კოშკში გამოამწყვდია. ქვემო ხანდაკის მკვიდრი, მურად მამულაშვილი იხ­
სენებს: მეორე დღეს დაბრუნებულა წინა დღეს ფანჯრიდან გადამხტარი მიშა, 
მილიციელებისთვის ერთი კი შეუხედავს, როგორ დაგხოცოთ, მაგის ღირსიც 

2.  საქართველოს შსს-ს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 21317, გვ. 25.

მიხეილ ლაშქარაშვილი
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არ ხართ, თქვენი გულისთვის ხალხს ააწიოკებენო, დაუტირია მის ამბავს შე­
წირული დედა და გადახვეწილა. ხალხში ხმა დადიოდა, თურმე მიშა დედის და­
კრძალვას სასაფლაოს მოპირდაპირე მთებიდან, „მირიანის ბოსლებიდან” დუ­
რბინდით უყურებდაო... კომუნისტებმა კი მას დააბრალეს დედის სიკვდილი, 
თუმცა საქმეში დაცულია გორის მაზრის მილიციის უფროსის მიმართვა პო­
ლიტბიუროსადმი, რომელშიც ხაზგასმით არის ნათქვამი, რომ ლაშქარაშვილის 
დედის და თარხნიშვილის მკვლელობა „გამოწვეული იყო ახალქალაქის და კა­
ვთისხევის რევკომების და მათი მილიციის შემადგენლობის ფრიად უტაქტიკო 
მოქმედების მეოხებით”.3 (თარხნიშვილი გახლდათ მიხეილის მეგობარი, რო­
მელიც მისი გამოქომაგების გამო და ფრაზისთვის − „თქვენ რა გვარდიელები 
ხართ, რომ მიშა ლაშქარაშვილს დაესხნენ ყაჩაღურათ, ბოლშევიკურად კი ნუ 
მოდიხართ, ვაჟკაცურად მოდითო”, − მეორე-მესამე დღეს  დაცხრილეს). 

მიშა კი გადახვეწილა... ველად გაჭრილმა ლაშქარაშვილმა შემოიკრიბა თა­
ნამებრძოლები და უკვე 1922 წლის ზაფხულის ხევსურეთის აჯანყებისთვის 
ხელმძღვანელობდა საკმაოდ დიდ პარტიზანულ რაზმს. ერთხანს იმალებოდა 
ახალშენ მირიანში, მაგრამ 14 ენკენისთვეს (სექტემბერს) ვინმე კაციაშვილის­
გან გაიგო დამარცხების ამბავი, რაზმი ნაწილობრივ დაშალა, თავად უიმედო­
ბამ შეიპყრო, ციხის შიგნიდან გატეხვამ იმედგაცრუებული დატოვა და შეიარა­
ღებულ აჯანყებაზე ფიქრსაც შეეშვა, მხოლოდ სასწაულის იმედიღა ჰქონდა. 
გადაწყვიტა, 1924 წლის გაზაფხულზე მეუღლესთან ერთად ოსმალეთში და 
იქიდან ევროპაში გადასვლა, მაგრამ ქაქუცასგან შეტყობინება მიიღო და მისი 
გეგმებიც ჩაიშალა...

აჯანყების მოლოდინში მიხეილმა თავის ერთგულ მოძმეებთან ერთად ოთხი 
თვე გაატარა მანგლისიდან სამი კილომეტრის მოშორებით, სოფელ ბოტისის 
ტყეში. შემდეგ ქაქუცაც შეუერთდა დანარჩენი შეფიცულებით. ადგილობრივი 
მოსახლეობა სიყვარულით ამარაგებდა სურსათ-სანოვაგით, ეხმარებოდა მო­
რალურად. საგულისხმოა, რომ არც ერთ გლეხკაცს არ უცნობებია მთავრობის 
ხალხისთვის სამშობლოს თავისუფლებისათვის თავგადადებული დევნილი ვაჟ­
კაცების თავშესაფრის ადგილმდებარეობა. მთელი ამ პერიოდის განმავლობაში 
მიხეილის მეუღლე, ელენე (ჩივაძის ქალი) ერთგულად ედგა მხარში შეთქმუ­
ლებს, მიჰქონდა საჭირო ინფორმაციები და ტყვია-წამალი. თავად მიხეილი 
წერს: „ჩემი მეუღლე... არამც თუ იყო ყველა ჩემი ბრძოლების თანაზიარი, იგი 
ხშირად აქტიურათაც მონაწილეობდა და ძალიან ხშირათ დიდ ხიფათშიაც იყო 
ჩავარდნილი...”4

აჯანყება 1924 წლის 20 აგვისტოსთვის იყო დაგეგმილი, შემდეგ გადაიდო 
28 აგვისტოსთვის. რა თქმა უნდა, კვლავაც ღალატს ჰქონდა ადგილი. ჯერ გას­
ცეს ვალიკო ჯუღელი, რომელიც გარე კახელების დაჯგუფებას ხელმძღვანე­
ლობდა. მისმა დაჭერამ და დასჯამ მნიშვნელოვნად შეცვალა აჯანყების ბედი 
− აწ უკვე ბოლშევიკების მიერ გამაგრებულ თბილისში შეჭრის ნაცვლად გადაწ­
ყვიტეს რეგიონებიდან დაეცხოთ. პარიტეტულმა კომიტეტმა ლაშქარაშვილს 
ქართლი ჩააბარა. ყველაფერი სპონტანურად ხდებოდა. აღმოჩნდა, რომ დიდად 

3.  საქართველოს შსს-ს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 21317, გვ. 20.
4.  მიხეილ ლაშქარაშვილი, „მოგონებები”, გაზ, „რესპუბლიკა”, 1991 წ.
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მისიყვარულე და მოამაგე თავისი ქვეყნისა, ქვემოჭალელი პოლკოვნიკი მესხი, 
ვისი დახმარების იმედიც ჰქონდათ, საქმის კურსში არ იყო (იგი მზადყოფნაში 
ყოფილა 1922 წ. დაგეგმილი აჯანყებისთვის?!), მაგრამ უკან არ დაუხევია, ბო­
ლომდე უერთგულა შეფიცულებს და, რაღა თქმა უნდა, ამ ამბავს შეეწირა კი­
დეც. 1924 წლის 31 აგვისტოს ბოლშევიკებმა პოლკოვნიკი მესხი დახვრიტეს 22 
უდანაშაულო ქვემოჭალელსა და ამილახვართან ერთად.

ამას მოჰყვა შეფიცულ ელიზბარ ვაჩნაძის მარცხი მანგლისში. გამცემის წყა­
ლობით ოკუპანტებმა აქაც წინასწარ იცოდნენ თავდასხმის შესახებ და მზად­
ყოფნაში იყვნენ...

მართალია, ქაქუცამ ბრძოლით აიღო დუშეთი, შევიდა ზემო კახეთში, გა­
დავიდა ყარაიაზსა და ბორჩალოში და დაიწყო თბილისის დაზვერვა, მაგრამ... 
აჯანყება მაინც მარცხით დამთავრდა... 

„ჯალათურ მოსკოვს, ორჯონიკიძეს, მახარაძეს და სტალინს მახვილი გალე­
სილი ჰქონდათ და მზად იყვნენ ქართველების სისხლის დასაღვრელად... ჩეკამ 
კარგად იცოდა პარიტეტული კომიტეტის შემადგენლობა, მაგრამ განგებ ხელს 
არ ჰკიდებდა, რომ აჯანყება არ ჩაშლილიყო, ამ მიზეზით შემდეგში დაერბია 
და სისხლში ჩაეხრჩო მთელი საქართველო და შური ეძია ყველა პატრიოტ მა­
მულიშვილზედ. მისთვის ეს საოცნებო დღეც დადგა და მოღალატეებისგან გა­
ცემული აჯანყებაც ჩაიხშო ნამდვილ ბრძოლების დაწყებამდე...”  მარქსისტები 
„მოუწოდებდნენ გლეხობას, ამოეწყვიტათ თავადაზნაურობა... რადგან ყველა 
ჯიშის მარქსისტებისთვის თავადაზნაურობა იყო მარქსიზმის წინააღმდეგ ის 
ციხესიმაგრე, რომ მის დაუნგრევლად მარქსიზმს არასოდეს გამარჯვება არ 
ეწერა... მარქსისტები მოითხოვდნენ ამ ხალხის ამოწყვეტას, რომლებიც იმ ხა­
ნებში წარმოადგენდნენ ეროვნული ბრძოლებისათვის მთავარ ძალას!”5

ოქტომბრის დასაწყისში ქაქუცამ, გადარჩენილ შეფიცულებთან ერთად და­
ტოვა სამშობლო და საფრანგეთში გადავიდა. მოგვიანებით მისი ბედი გაიზიარა 
მიხეილ ლაშქარაშვილმაც... 

საფრანგეთში, ლევილის ქართველთა სასაფლაოზე გადახვეწილთა ოთხასამ­
დე სამარეა, ამათგან ორზე ვკითხულობთ:

      
     მიხეილ ლაშქარაშვილი, 1884 – 1952.
   ელენე ლაშქარაშვილი, 1884 – 1950.

5. მიხეილ ლაშქარაშვილი, „მოგონებები”, გაზ, „რესპუბლიკა”, 1991 წ.



73

„ქაქუცა ჩოლოყაშვილი მოჰქროლავს, როგორც ქარია, 
თან ახლავს ქართველთ შვილები, – თითო ლომისა დარია”...

                                                                                                 მიხა ხელაშვილი

რუსეთის მიერ საქართველოს ოკუპაციის შემდეგ პოლიტიკური ვითარება 
ქვეყანაში ასეთი გახლდათ: პატრიოტულად განწყობილი ძალები აჯანყებას 
აჯანყებაზე აწყობდნენ. 1921 წლის სვანეთის ამბოხება მარცხით დამთავ­
რდა. 1921 წლის შემოდგომაზე პარტიები გაერთიანდნენ. ამ გაერთიანებამ 
ორგანიზაციული სახე მიიღო და 1922 წელს  დაარსდა „საქართველოს დამო­
უკიდებლობის კომიტეტი” (დამკომი), იგივე პარიტეტული კომიტეტი, რომ­
ლის შემადგენლობაში შედიოდა საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული პარ­
ტია, ეროვნულ-დემოკრატიული პარტია, სოციალ-ფედერალისტური პარტია, 
სოციალ-რევოლუციონერთა პარტია, სხიველები. კომიტეტს ჯერ ნიკოლოზ 
ქარცივაძე ხელმძღვანელობდა, შემდეგ კონსტანტინე ანდრონიკაშვილი. პა­
რალელურად, საზღვარგარეთ დაარსდა საერთო კომიტეტი იგივე პარტიების 
შემადგენლობით, რომელსაც ევალებოდა დიპლომატიური მუშაობა უცხოეთში. 
1922 წლის მარტში დამკომის ბაზაზე შეიქმნა „სამხედრო ცენტრი”, რომელსაც 
ქართველი ხალხის მხედრული დარაზმვა და აჯანყების მომზადება დაეკისრა. 
მისი თავმჯდომარე გახლდათ გენერალი ალექსანდრე ანდრონიკაშვილი, ცენტ­
რის შტაბის უფროსის თანამდებობა კი კოტე აფხაზმა დაიკავა. პარტიზანული 
რაზმის უფროსად კახეთში დაინიშნა პოლკოვნიკი ქაქუცა ჩოლოყაშვილი, ქარ­
თლში – მიხეილ ლაშქარაშვილი1. 

1922 წლის ივლის-აგვისტოში ამბოხება დაიწყო კახეთსა და ფშავ-ხევსუ­
რეთში. ცენტრი დუშეთი იყო. გეგმის მიხედვით, წითელი არმიისა და ქაქუცას 
რაზმის შებრძოლებისას მტერს ზურგიდან ლაშქარაშვილის დაჯგუფება დაარ­
ტყამდა. გამარჯვების შემთხვევაში ჩოლოყაშვილი გეზს პირდაპირ თბილისის­
კენ აიღებდა. პარალელურად, აჯანყებები მოხდებოდა გურიაში, სამეგრელოში, 
ქართლსა და კახეთში, მაგრამ სოციალ-დემოკრატების გაურკვეველი ქმედე­
ბების გამო ამბოხებულები დამარცხდნენ. დაიწყო სასტიკი ანგარიშსწორება. 
1923 წლის თებერვალ-მარტში ეროვნულ-დემოკრატიული პარტიის სტუდენ­
ტთა კომიტეტის წევრის, მისაბიშვილის  ჩვენების საფუძველზე, „სამხედრო 
ცენტრის” თხუთმეტივე წევრი დააპატიმრეს და დღევანდელი ვაკის პარკის ტე­
რიტორიაზე დახვრიტეს. 

გლოვისა და მარცხის მიუხედავად, ეროვნულ-განმათავისუფლებელი 
ბრძოლის მესვეურებს უკან არ დაუხევიათ. „სამხედრო ცენტრის” მაგივრად 

1. სოლომონ ზალდასტანიშვილი,  „საქართველოს 1924 წლის ამბოხება”, თბილისი, მერანი, 
1989. გვ. 12.	

ქაქუცა ჩოლოყაშვილი და შეფიცულები
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დამკომთან დაარსდა „სამხედრო კომისია”,2 რომელმაც დაიწყო უფრო დიდი და 
მასშტაბური აჯანყებისთვის მზადება, მთავარი მამოძრავებელი ძალის როლი 
კი ქაქუცას და მის შეფიცულთა რაზმს დააკისრა. 

1923 წლის შემოდგომისთვის სამხედრო კომისიას თავისი მუშაობა დამთა­
ვრებული ჰქონდა. ხალხი დარაზმული ჰყავდა და ელოდა ხელსაყრელ მომენტს. 
აჯანყება მთელ საქართველოში უნდა დაწყებულიყო ერთ დღეს, ერთსა და 
იმავე დროს, რათა ხელისუფლებას რეაგირების დრო ნაკლებად ჰქონოდა. 

როგორც ვხედავთ, ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მოძრაობის მთავარი  
მოქმედი პირი ქაქუცა ჩოლოყაშვილი და მისი შეფიცულთა რაზმი გახლდათ. 
ვინ იყო და როგორი  ბიოგრაფია ჰქონდა ქაქუცას? 

ჩოლოყაშვილების გვარს დიდი დამსახურება აქვს სამშობლოს წინაშე. საკ­
მარისია დავასახელოთ ბახტრიონის აჯანყების ერთ-ერთი ორგანიზატორი და 
სულისჩამდგმელი, საქართველოს მართლმადიდებლური ეკლესიის მიერ წმინ­
დანად შერაცხული ბიძინა ჩოლოყაშვილი, ცნობილი დიპლომატი ნიკოლოზ 
ჩოლოყაშვილი,  იგივე ნიკიფორე ირბახი (მე-17 საუკუნე), კახეთის სამეფოს 
სახლთუხუცესები გარსევან და რევაზ ჩოლოყაშვილები (მე-17 საუკუნე), ანა 
დედოფალი (მეფე ერეკლეს პირველი თანამეცხედრე), ჯიმშერ ჩოლოყაშვილი 
და სხვ. ქაიხოსრო, მეტსახელად ქაქუცა 1888 წლის 14 ივლისს დაიბადა სოფელ 
მატანში, დარია და იოსებ ჩოლოყაშვილების ოჯახში (მამა პირდაპირი ჩამო­
მავალი გახლდათ ბიძინა ჩოლოყაშვილისა). 1907 წელს დაამთავრა ტფილისის 
სათავადაზნაურო გიმნაზია; 21 წლის ასაკში ჯარში გაიწვიეს. მსახურობდა 
ტვერის დრაგუნთა პოლკში. ოფიცრის წოდებაც აქ მიიღო. 1912 წელს სამშობ­
ლოში დაბრუნდა, 1913 წელს კი ცოლად ნინო მეღვინეთუხუცესი შეირთო, სა­
კუთარ მამულში დასახლდა და სოფლის მეურნეობას მიჰყო ხელი. შეეძინა ორი 
ქალიშვილი – თამარი (ციცნა) და ქეთევანი. 

 პირველი მსოფლიო ომის დროს ქაქუცა ავსტრია-უნგრეთის ფრონტზე 
იბრძოდა, თავი გამოიჩინა და წმ. გიორგის ჯვრით დააჯილდოვეს. დაჭრის 

2. სოლომონ ზალდასტანიშვილი, „საქართველოს 1924 წლის ამბოხება”, თბილისი, მერანი, 
1989. გვ. 18. 

შეფიცულთა რაზმი – 
ფოტოზე მარცხნიდან 
სხედან ქაიხოსრო (ქაქუცა) 
ჩოლოყაშვილი; 
 სპირიდონ ჭავჭავაძე; 
მარცხნიდან დგანან 
ლელო ჩიქოვანი;
ელიზბარ ვაჩნაძე;
რაფო ერისთავი;
ალექსანდრე 
(საშა) სულხანიშვილი;



75

შემდეგ კავკასიის ფრონტზე გადმოიყვანეს. სარიყამიშის ბრძოლაში, კერძოდ, 
სტრატეგიულად მნიშვნელოვანი ობიექტის, „არწივის ბუდის” აღების, დაცვისა 
და თავდადებული ბრძოლისთვის ქაქუცა ოქროს სახელობითი ხმლით დაა­
ჯილდოვეს. 1915 წელს საქართველოს ახალდაარსებულ ცხენოსანთა რაზმში 
ჩაეწერა, იბრძოდა სპარსეთში, მესოპოტამიის უდაბნოს გავლით შეუერთდა 
ბრიტანეთის არმიას. 1917 წელს დაბრუნდა საქართველოში. დამოუკიდებლო­
ბის გამოცხადების შემდეგ მონაწილეობდა ქართული კავალერიის ჩამოყალიბე­
ბაში, მეთაურობდა სახალხო გვარდიის ცხენოსანი დივიზიონის პირველ ესკად­
რონს. იბრძოდა სომხეთ-საქართველოს 1918 წლის ომში, დენიკინის ნაწილების 
წინააღმდეგ...

1920 წლის ზაფხულიდან მსახურობდა ბათუმის ოლქის გენერალ-გუბერნა­
ტორ ბენიამინ ჩხიკვიშვილთან. რუსეთის მიერ საქართველოს ოკუპაციის დროს 
ქაქუცა სამეგრელოში იყო მივლინებული ცხენოსანთა არმიის ჩამოსაყალიბებ­
ლად. 1922 წლის მარტიდან  თავის მეგობრებთან – მიხა ბალიაშვილთან, ვასო 
თამაზაშვილთან, სოსო ლოსაბერიძესთან, მიშა ნაცვლიშვილთან, ს. ჩითინაშ­
ვილთან და ქიზიყელ ბიჭ ქარუმასთან ერთად  ქიზიყის ტყეში გაიჭრა და რუსე­
თის წინააღმდეგ პარტიზანულ ბრძოლას ჩაუდგა სათავეში. თანამებრძოლთა 
რიგებს თანდათან შეუერთდნენ ქაქუცას ძმა – სვიმონ (სიკო) ჩოლოყაშვილი 
(მალევე დაიღუპა მორიგი შეტაკების დროს), ალექსანდრე სულხანიშვილი, 
რაფიელ ერისთავი, ელიზბარ ვაჩნაძე, ლელო ჩიქოვანი, ელიზბარ მაყაშვილი, 
ალექსანდრე კარგარეთელი, სერგო მაისურაძე, დიმიტრი ჭინჭარაული, 
მიხა ხელაშვილი, ალექსანდრე ბადურაშვილი, ილია ქარუმიძე, ალექსანდრე 
ცხვედაძე, გოლა პავლიაშვილი, მერაბ ჯორჯაძე, შალვა ნებიერიძე, მიხეილ 

მიხა ხელაშვილი ქაქუცა ჩოლოყაშვილი და
 ალექსანდრე სულხანიშვილი
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ლაშქარაშვილი, ალექსი ფეიქრიშვილი, 
შალვა და ლევან ჯავრიშვილები და სხვ. 

1922 წლის მარტში, ალვანის ტყეში 
შეხიზნულ ქაქუცას და მის მეგობრებს  
ნადიმზე ხალხში ერთობ დაფასებული 
დიმიტრი ჭინჭარაული (მეტსახელად 
ბაბო) ესტუმრა. მან შემდეგი სიტყვებით 
მიმართა ქაქუცას: დღეს ჩვენ ვუქმობთ 
ბრწყინვალე საქრისტიანო დღეს, აღდ­
გომას, და მასთან ერთად ბრძოლის დასა­
წყისს წმინდა საქმისათვის. აი, ამ მთებში 
ბალახმა აიტანა ალექსანდრე ბატონიშვი­
ლის მიერ დაქნილი ბილიკები. რუსეთის 
უსამართლობას ებრძოდნენ ჩვენი წინაპ­
რები. ვითომდა მოყვრულად მოსულნი, 
მტრად გადაგვექცნენ, რომლებიც ოჯა­
ხებს გვიწიოკებდნენ და ქალებს გვიუპა­
ტიურებდნენ. იგივე მეორდება დღესაც. 
შენ, ქაქუცაო, შენა გხვდა წილად შენი წი­
ნაპრების ნაბრძოლი საქმის გაგრძელება 
შენი სამშობლოს საკეთილდღეოდ. შენ 
უნდა აღადგინო ალექსანდრე ბატონიშვი­
ლის ნათელი ბილიკები. თქვენ, რაზმე­

ლებო, ალბათ გახსოვთ, რომ ალექსანდრე ბატონიშვილს შეფიცულები ჰყავდა 
შემოკრებილი თავის ირგვლივ. თქვენც უნდა შეიფიცნოთ და გერქვათ შეფი­
ცულთა რაზმი, რომელიც სამუდამოდ დარჩება. თქვენ შემოგყურებთ მთელი 
საქართველო. ეს პატარა რაზმი უნდა გადააქციოთ ქართულ ჯარად. თქვენზეა 
დამოკიდებული ჩვენი ლამაზი ქვეყნის სიდიადე. ჩვენ მედგრად უნდა ვებრძო­
ლოთ რუსეთს. ეს არის ჩვენი მთავარი მტერი. ჩვენ უნდა გავაკეთოთ ის, რაც 
ვერ შეძლო ჩვენმა მამა-პაპამ. ჩვენი წინაპრების თავგანწირული ღვაწლის მე­
ოხებით კიდევ ღვივის საქართველოს ნაპერწკალი. ჩვენ არ უნდა ჩავაქროთ ეს 
ნაპერწკალი. დღეს თქვენზეა დამოკიდებული ამ ნაპერწკლის გაღვივება. მაშ 
გაუმარჯოს დიდი თამარის და ერეკლეს საქართველოს! – ამ სიტყვის შემდეგ 
ჭინჭარაულმა ხევსურული წესით დააფიცა რაზმელები, დაახლოებით ოცამდე  
ვაჟკაცი და სწორედ აქედან იწყება შეფიცულთა ისტორიაც, თუმცა სოლომონ 
ზალდასტანიშვილის ვერსია განსხვავებულია: „1923 წლის აპრილში მე და მე­
ორე ეროვ-დემოკრატმა მოვაწყეთ სამხედრო საიდუმლო ყრილობა... ამ კრე­
ბაზე  წაკითხულ და მიღებულ იქნა ფიცის ტექსტი. ეს ფიცი მიღებული  ჰქონდა 
აგრეთვე მთელ ეროვ-დემ. სტუდენტთა რაზმს და იგივე ფიცი ჩემ მიერ იქმნა 
გაგზავნილი ქაქუცასთან როტმ. ყარანგოზაშვილის საშუალებით 1923 წლის 
მაისში, და ამ დღიდან ქაქუცას რაზმი ხდება „შეფიცულთა რაზმი”3 და ბოლო 
წუთამდე იბრძოდა სამშობლოს დამოუკიდებლობისთვის. 

3. სოლომონ ზალდასტანიშვილი, „საქართველოს 1924 წლის ამბოხება”, თბილისი, მერანი, 
1989. გვ. 19. 

ლელო ჩიქოვანი, ელიზბარ 
ვაჩნაძე, სპირიდონ ჭავჭავაძე და 

ქაქუცა ჩოლოყაშვილი
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შეფიცულები თავდაპირველად კახეთის ტყეებში მოქმედებდნენ პარტიზა­
ნულად, შემდეგ ქიზიყისკენ გადაინაცვლეს. მოსახლეობა ყველგან სიხარულით 
ხვდებოდა და ყველანაირად უწყობდა ხელს. დაბანაკდნენ დედოფლისწყარო­
სთან ახლოს, ყარაღაჩის ტყეებში. ხელისუფლება დევნიდა და ავიწროებდა ქა­
ქუცას. ერთ-ერთი ასეთი შეტაკება  მოხდა უზუნდარას ხევში. დაიჭრა ვაჩნაძე, 
ხელისუფლების რაზმში კი მსხვერპლი დიდი იყო. ტყვედ აყვანილებს ქაქუცამ 
შემდეგი სიტყვებით მიმართა: საქართველო დამოუკიდებელი უნდა იქნეს, ნუ 
შეხვალთ მილიციასა და პარტიაში, აი, ხომ ხედავთ, დღეს ჩვენ ქართველები 
ერთმანეთსა ვხოცავთ. რისთვის? ნუთუ იმისთვის, რომ რუსეთის ინტერესები 
დავიცვათ?  საბოლოოდ ტყვეები გაათავისუფლეს. ამ და სხვა ბევრი შეხლა-შე­
მოხლის შემდეგ ქაქუცა თავისი ერთგული თანამებრძოლებით ხევსურეთში გა­
დავიდა მორიგი აჯანყების მოსაწყობად. ამ დროისთვის შეფიცულთა რიცხვი 
უკვე სამოცდახუთს აღწევდა.

ხევსურეთის აჯანყება 6 აგვისტოს უნდა დაწყებულიყო. შეფიცულებს ყო­
ველ სოფელში ჰყავდათ ათისთავები და ასისთავები. მაგრამ  ღალატის, დიდი 
მსხვერპლისა და  მრავალი უთანასწორო ბრძოლის შემდეგ ხევსურეთის აჯან­
ყებაც დამარცხდა. ტყეში გახიზნულ ქაქუცას მთავრობამ ბიძა – შაქრო ჩოლო­
ყაშვილი და ბიძინა მაყაშვილი მიუგზავნა და საზღვარგარეთ წასვლა და დიდ­
ძალი ფული შესთავაზა, ქაქუცამ კი შეუთვალა, ქართველ ხალხს თუ მოსწონს 
ბოლშევიკური ხელისუფლება, ჩვენ მასაც ვემსახურებით, მაგრამ რუსის ჯარი 
უნდა წავიდეს აქედან, დამოუკიდებლობისთვის ვიბრძოლებთ მანამ, სანამ 
პირში სული გვიდგასო… 

1922 წლის აჯანყების მერე შეფიცულები ხან ახმეტის ტყეებში იმალებოდ­
ნენ, ხან გომბორის მთის ჩრდილოეთით – შროშანის ტყეებში, ხანაც მატანის 
ზემოთ, ტყეში.  მატანში ცხოვრობდა ქაქუცას ბიძაშვილი ანეტა ჩოლოყაშვილი, 
რომელიც წამლებით და ჭრილობის მოშუშებისთვის საჭირო მასალით ეხმარე­
ბოდა შეფიცულებს. ერთ დღეს ეს ქალბატონი ჩეკამ დააპატიმრა, აწამა და რომ 
ვერაფერი წამოაცდევინა, დახვრიტა (ეს იყო ქალბატონის დახვრეტის პირველი 
ფაქტი საქართველოში). 1923 წლის ერთ სუსხიან დღეს შეფიცული მიხა ხელაშ­
ვილი დედისა და ნათესავების სანახავად თავის სოფელში ჩასულა. დუშეთის 
მილიციის უფროსს მოუკლავს. 

ქაქუცას იმიერკავკასიელებთან ურთიერთობის  დამყარება და მათი აჯან­
ყებაში მოკავშირედ ჩაბმა სურდა. ამ მიზნით 1923 წლის აპრილში ჩეჩნეთში, 
ათაბეი უმაევთან ჯერ ალექსანდრე სულხანიშვილი გაგზავნა, შემდეგ კი თავად 
ქაქუცაც გადავიდა ოთხ შეფიცულთან ერთად და შეხვდა ალი მიტაევს. გადა­
წყდა, რომ ამბოხების გეგმის შემუშავების შემდეგ მას ჩრდილოკავკასიელ მე­
თაურებსაც გააცნობდნენ და აჯანყებას ერთდროულად დაიწყებდნენ. კერძოდ, 
მთიელები არ გამოუშვებდნენ რუსებს, აყრიდნენ რკინიგზის ლიანდაგებს და 
თავს დაესხმოდნენ იქ განლაგებულ რუსის ჯარებს. 

ამის შემდეგ შეფიცულები გომბორის მთის ჩრდილოეთით, შროშანის ტყე­
ებში დაბინავდნენ და გაჭირვებით გამოიზამთრეს, 1924 წლის გაზაფხულზე კი 
უკვე დუშეთის ტყეებში იყვნენ და 17 აგვისტოს დაგეგმილი აჯანყებისთვის ემ­
ზადებოდნენ, მაგრამ პარტიათა ქიშპობისა და მოვლენების გართულების გამო 
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გამოსვლა აგვისტოს ბოლოსთვის გადაიდო. ქაქუცა ამის წინააღმდეგი იყო, 
რადგან მიუვალ ადგილებში გაჭირდებოდა რაზმის ორი კვირით შენახვა და 
სურდა, ამბოხება ოქტომბრამდე გადადებულიყო, მაგრამ დამკომის გადაწყვე­
ტილებით გამოსვლა 29 აგვისტოს დაინიშნა. ამ დროისთვის კი ხალხი უკვე შე­
მოფანტული გახლდათ, ამას დაერთო თავზარდამცემი ფაქტიც – მავანთა მოღა­
ლატური საქციელის გამო ჭიათურაში გამოსვლა 28 აგვისტოს დაიწყო, რითიც 
კარგად ისარგებლა მთავრობამ და აჯანყება სისხლში ჩაახშო. 29 აგვისტოს ქა­
ქუცამ თავისი მცირერიცხოვანი რაზმით აიღო მანგლისი, დალაშქრა დუშეთი, 
მაგრამ დახმარება ვერ მიიღო და მალე დატოვა იქაურობა. 3 სექტემბერს სვი­
მონიანთ ხევთან დაამარცხა წითლები. 4 სექტემბერს შიომღვიმის ტყეში დაა­
პატიმრეს დამკომის წევრები – კოტე ანდრონიკაშვილი და იასონ ჯავახიშვილი. 
მიუხედავად იმისა, რომ მათ ოფიციალურად აუწყეს ქართველ ხალხს აჯანყე­
ბის დამარცხება, ქაქუცამ 6 სექტემბერს კახეთში, ხევგრძელასთან კიდევ და­
ამარცხა წითელთა რაზმი; ერთხანს თბილისის შემოგარენში დაყო, აპირებდა 
თბილისზე თავდასხმას, მაგრამ მიხვდა, რომ ზედმეტი სისხლი დაიღვრებოდა 
უშედეგოდ და გაერიდა. დამარცხების შემთხვევაში შეფიცულებს ქვეყნის და­
ტოვება ჰქონდათ გადაწყვეტილი. თიანეთიდან თელავის მაზრაში გადავიდნენ, 
იქ ადგილობრივმა ოსმა გასცა მათი სამყოფელი, კომუნისტებთან შეტაკების 
შემდეგ ყარაიაზის ტყეში გადაინაცვლეს, შემდეგ ბორჩალოს მინდვრებში, აღ­
ბულახის ტყეებიდან თეთრიწყაროსკენ, თრიალეთის გავლით თურქეთისკენ 
დაიძრნენ... ქაქუცა ოცდაათამდე თანამებრძოლთან ერთად ჯერ ტრაპიზონში 
ჩავიდა, იქიდან კი საფრანგეთში გადავიდა. საქართველოში დარჩენილი ქაქუ­
ცას სიმამრი, ილია მეღვინეთუხუცესი დახვრიტეს. დახვრეტა მიუსაჯეს მის 
ცოლსაც, ნინოს, მაგრამ შემდეგ შვილებთან, შვიდი წლის თამართან და სამი 
წლის ქეთევანთან ერთად გადაასახლეს. 

არც ემიგრაციაში დანებებია ქაქუცა ბედს. სპირიდონ ჭავჭავაძესთან ერთად 
პოლონეთში  გაემგზავრა და იქიდან ცდილობდა სამშობლოს ხსნას. 

ავსტრიასა და სარიყამიშში მიღებულმა ჭრილობებმა უცხოეთის მიწაზე შე­
ახსენეს თავი ქაქუცას და მეგობრებმა ოსტსაუას სანატორიუმში დააწვინეს. 
1930 წლის 27 ივნისს ტუბერკულოზით გარდაიცვალა. მისი სურვილი იყო, ნეშ­
ტი დაეწვათ და ფერფლი საქართველოში მიმოებნიათ, მაგრამ ეს ვერ მოხერ­
ხდა. დაკრძალეს პარიზთან ახლოს, სენტ-უანის სასაფლაოზე, მოგვიანებით 
გადაასვენეს ლევილის ქართველთა სასაფლაოზე, 2005 წლის 21 ნოემბერს კი 
ქაქუცას ნეშტი  თბილისში, წმინდა სამების საკათედრო ტაძარში დაასვენეს. 
სრულიად საქართველოს კათოლიკოს-პატრიარქმა ილია მეორემ მისი სულის 
მოსახსენებელი პანაშვიდი გადაიხადა.  23 ნოემბერს კი მთაწმინდის მიწამ მიი­
ბარა წამებული რაინდი. 
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1924 წელს დახვრეტილი 
დამფუძნებელი კრების წევრები

1924 წლის აჯანყების ჩახშობას დიდი რეპრესიები მოჰყვა. ვინც 1924 წელს 
გადაურჩა, მოგვიანებით გაუხსენეს წარსული და 1937-1938 წლებში დახვრიტეს. 

დახვრეტილთა შორის იყო დამფუძნებელი კრების 11 წევრი. ესენი გახლდნენ:

1.	 სარდიონ თევზაძე –  დაბადებული 1882 წელს ქუთაისის მაზრის სოფელ 
წიაღუბანში. 1924 წელს იგი ჯერ დააპატიმრეს, შემდეგ კი სხვა პოლიტი­
კურ ლიდერებთან ერთად დახვრიტეს.

2.	 ვასო ცაბაძე – დაბადებული 1872 წელს გორის მაზრის სოფელ საცი­
ხურში. 1924 წლის 28 აგვისტოს აჯანყების მიმდინარეობისას „ჩეკამ” 
დააპატიმრა და 30 აგვისტოს სხვა პოლიტიკურ ლიდერებთან ერთად 
დახვრიტა. 

3.	 გაბრიელ ცისკარიშვილი – დაბადებული 1892 წელს თელავის მაზრის სო­
ფელ ალვანში. 1924 წლის აგვისტოს აჯანყების შემდეგ, 32 წლის ასაკში 
დახვრიტეს.

4.	 ვასილ გურჯუა – დამფუძნებელი კრების აფხაზი დეპუტატი, დაბადე­
ბული 1885 წელს კოდორის მაზრის სოფელ კინდღში. დახვრიტეს 1924 
წლის 19 სექტემბერს.

5.	 ალექსანდრე ჩიქავა – დაბადებული 1882 წელს ზუგდიდის მაზრის სოფელ 
შამგონაში. 1924 წელს დააპატიმრეს და აგვისტოს ბოლოს დახვრიტეს. 

6.	 ილია კოპალეიშვილი – დაბადებული 1865 წელს ქუთაისის მაზრის სო­
ფელ ეწერში, დახვრიტეს 1924 წელს. 

7.	 ვალიკო ჯუღელი – დაბადებული 1887 წელს შორაპნის მაზრის სოფელ 
სვირში. 1924 წელს ჯერ დააპატიმრეს, შემდეგ კი 30 აგვისტოს დახვრიტეს. 

8.	 ვასილ ნოდია – დაბადებული 1891 წელს ქუთაისის გუბერნიის ქალაქ 
ფოთში. 1924 წელს დააპატიმრეს და იმავე წელს სუზდალის პოლიტიზო­
ლატორიდან გადაყვანისას დახვრიტეს, მასთან ერთად ასევე დახვრიტეს 
დამფუძნებელი კრების 3 წევრი: 9) ბენიამინ ჩხიკვიშვილი, 10) ნოე ხომე­
რიკი და 11) გოგიტა ფაღავა, რომელთა შესახებ უფრო ვრცელ ინფორმა­
ციას ვთავაზობთ მკითხველს. 

1924 წლის 28 აგვისტოს, ანტისაბჭოთა შეიარაღებული აჯანყების დაწყები­
დან ორ დღეში გაიცა ბრძანება, რომლის მიხედვითაც, გადასახლებაში მყოფი 
საქართველოს განმათავისუფლებელი მოძრაობის ლიდერები – ბენიამინ ჩხიკ­
ვიშვილი, ნოე ხომერიკი, გოგიტა ფაღავა, ვასილ ნოდია და გიორგი წინამ­
ძღვრიშვილი უნდა დაეხვრიტათ. სანქცია ამიერკავკასიის სფსრ მთავრობის 
მოთხოვნით, სსრკ გაერთიანებული სახელმწიფო პოლიტიკური სამმართველოს 
თავმჯდომარის, ძერჟინსკის მიერ მომზადდა. გადაწყვეტილება მალევე იქნა 
სისრულეში მოყვანილი, ტუსაღები სუზდალის პოლიტიზოლატორიდან ეტაპით 
გადაყვანისას დახვრიტეს. დასაფლავების ადგილი უცნობია. 
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ბენიამინ ჩხიკვიშვილი
ბენიამინ ჩხიკვიშვილი 1879 წელს, ქუთაისის გუბერნიის ოზურგეთის მაზ­

რის სოფელ ციხეში, აზნაურის ოჯახში დაიბადა. სწავლობდა ქუთაისის სა­
სოფლო-სამეურნეო სკოლაში. ბოლო კლასიდან გარიცხეს, რადგან არალეგა­
ლური ჟურნალის გამოცემაში მონაწილეობდა. 1918 წლამდე ჩხიკვიშვილმა 
პოლიტიკურად საკმაოდ აქტიური გზა განვლო. გამოირჩეოდა ორატორული და 
ორგანიზატორული ნიჭით. რევოლუციურ მოძრაობაში ერთ-ერთი თვალსაჩინო 
წარმომადგენელი გახლდათ. 1905 წელს გურიაში რევოლუციური მოძრაობის 
ლიდერი იყო. მას მოიხსენიებდნენ როგორც „გურიის რესპუბლიკის პრეზი­
დენტს”. რევოლუციური მოძრაობის დამარცხების შემდეგ მალევე დააპატი­
მრეს და ციმბირში გადასახლება მიუსაჯეს. ბენიამინ ჩხიკვიშვილი სამშობ­
ლოში 1917 წელს დაბრუნდა. იყო სოხუმის ქალაქის თავი და სოხუმის მუშათა 
და ჯარისკაცთა დეპუტატების საბჭოს თავმჯდომარე. 

1918 წელს არჩეულ იქნა გურიის სამაზრო ერობის ხმოსნად, ხოლო 1919 
წლის 12 მარტიდან – საქართველოს  რესპუბლიკის დამფუძნებელი კრების წევ­
რად. 1919 წელს აირჩიეს თბილისის მოურავად. 

რუსეთის მიერ საქართველოს ოკუპაციის დროს იყო აღმოსავლეთ საქარ­
თველოს გენერალ-გუბერნატორი. ბენიამინ ჩხიკვიშვილი საქართველოს დე­
მოკრატიული მთავრობის დანარჩენ წევრებთან ერთად ემიგრაციაში გაემგზავ­
რა. იგი ჯერ კონსტანტინოპოლში იმყოფებოდა, შემდეგ – საფრანგეთში. 

აქტიურად იყო ჩართული ბოლშევიკური საოკუპაციო რეჟიმის წინააღმდეგ 
ბრძოლაში. 1924 წელს ბენიამინ ჩხიკვიშვილი სამშობლოში არალეგალურად  
დაბრუნდა. ხელმძღვანელობდა აჯანყების მოწყობის ორგანიზებას, თუმცა 25 
ივნისს საქართველოს სსრ საგანგებო კომისიამ დააპატიმრა. დაპატიმრების 
დროს მას ნოე ჟორდანიას მიერ გამოგზავნილი შემდეგი შინაარსის წერილი 
აღმოაჩნდა (სტილი დაცულია):

„წერილი ს.- დ. პარტიის ცეკას
თქვენ მიერ წამოყენებულ გაუწყებთ შემდეგ ჩემ აზრს.
ჩვენი პარტიის პოლიტიკური მუშაობის მთავარი მიზანია დღევანდელ პირო­

ბებში საქართველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის აღდგენა. აი ეს მისწრაფება 
აცხოველებს პარტიის მუშაობას და აძლევს მას სამოქმედო შინაარსს. ამით 
ჩვენს სოც.-დემოკრ. პარტიის პროგრამაში შეტანილია ახალი პუნქტი საქარ­
თველოს დამოუკიდებლობა – არა როგორც დეკლარატიული მოთხოვნილება 
არამედ როგორც უახლოვესი პრაქტიკული პოლიტიკა. ის დეკლარატიულ პუნ­
ქტად გახდება მხოლოდ მას შემდეგ, როცა ყველა მისი განმახორციელებელი 
პირობები გაქრება და ისტორიას შორეული პერსპექტივა დაგვრჩება. ახლა კი 
ასეთი მდგომარეობიდან შორს ვართ. 

ჩვენი დამოუკიდებლობის აღდგენა შეიძლება ორი გზით: ჩვენი საქმის რუ­
სეთის შინაურ მდგომარეობასთან გადაბმით და ჩვენი საკუთარი გამოსვლით, – 
გზა პირველი. – სადაო არავისთვის არ არის, რომ რუსეთის დღევანდელი დღის 
რეჟიმი ახლო მომავალში დაინგრევა, ხიშტზე აგებული ურთიერთობა მოიშ­
ლება და სოციალურ ძალთა ახალი გადაჯგუფება მოხდება – აი ამ რღვევის 
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დროს ჩვენი ხალხი გამოვა და ფაქტიურად 
აღადგენს წართმეულ თავისუფელბას. როდის 
მოხდება ასეთი გარდატეხა ამის თქმა ძნელია. 
უეჭველია ის მოხდება ან შინაგანი მიზეზე­
ბით, ან და გარეთ საქმის გართულებით – რუ­
სეთის საგარეო ავანტურაში ჩათრევა ჩვენ 
მოგვცემს საშუალებას განთავისუფლებისას. 
რუსეთის რევოლუცია, რუსეთის ომი, აქედან 
დაიბადება საქართველოს განთავისუფლება. 
მაგრამ ვინაიდან  არავინ იცის როდის ეს 
მოხდება, ხოლო პარტია კი ყოველ დღიურ 
მუშაობას აწარმოებს, ამიტომ საჭიროა მისი 
მუშაობა არ იყოს მარტო პერსპექტივები და 
იმედებით შემოფარგლული და მით უშინაარ­
სოთ ქცეული. პარტიის მუშაობის შინაარსია 
ამ შემთხვევაში ბრძოლა არსებულ რეჟიმთან 
სოციალიზმის და დემოკრატიზმის ნიადაგზე. აქ ჩვენი მუშაობა არსებითად 
იგივეა, რაც ძველი რეჟიმის დროს იყო. რევოლუცია დემოკრატიული და ნაცი­
ონალური რჩება მუშაობის უახლოვეს მიზნათ. ხალხის და ერის სუვერენიტეტი 
არა მარტო საქართველოსთვის, რასაკვირველია, არამედ ყველა იმ ხალხების 
და ერებისთვის, რომელნიც მოსკოვის საბჭოთა ტირანიას განიცდიან. ბრძოლა 
დემოკრატიისათვის ჩვენ გვაერთებს ამ დაჩაგრულ ხალხებთან, თვით ველი­
კორუსებთანაც, ხოლო ბრძოლა ერის თავისუფლებისათვის ჩვენ გვაერთებს 
ყველა დაჩაგრულ ხალხებთან, თვით ველიკორუსებთანაც, ხოლო ბრძოლა 
ერის თავისუფლებისათვის ჩვენ გვაერთებს ყველა დაჩაგრულ ერებთან ველი­
კორუსების გამოკლებით, პირველ ყოვლისა ჩვენ მოსაზღვრე ერებთან. სამწუ­
ხაროდ, რუსეთის სოციალ-დემოკრატია არ აწარმოებს ამ  რევოლუციურ ბრძო­
ლას. მას სურს დარჩეს ლოიალურ ოპოზიციათ. ჩვენ ამ ოპორტიუნიზმთან არ 
გვაქვს რა საერთო. დევდარიანი და ძმანი მისი ქართული ნაშხეფია ამ რუსული 
ოპორტიუნიზმის. ჩვენ ვართ რევოლუციური სოციალ-დემოკრატია. ტერმინი 
„მენშევიკი” ჩვენი ტერმინი არ არის. ის მივიღეთ მაშინ, როცა რუსეთის სოც. – 
დემ. პარტიის ფარგლებში ვიყავით, მაგრამ უკვე მაშინ ნათელი იყო ორგვარი 
მენშევიზმი – რუსული ოპორტიონისტული, ლიკვიდატორული, ქართული რე­
ვოლუციურ პარტიული. ახლა როცა ჩვენი პარტია მოეწყო საქართველოს ფარ­
გლებში, როცა მენშევიკობა რუსის სოციალ-დემოკრატებმა ოპორტიუნიზმის 
და პოლიტიკური უხასიათობის აშკარა სინონიმათ გადააქცია, ჩვენ მენშევიკები 
არა ვართ, ვიყავით და ვართ რევოლუციური სოციალ-დემოკრატია. ამ ნაირათ, 
საქართველოს სოციალ-დემოკრატია თავისი ბრძოლით სოციალიზმის, დემოკ­
რატიზმის და ერთი თვით გამორკვევის დროშის ქვეშ არის ნაციონალური და 
იმავე დროს უაღრესად ინტერნაციონალური პარტია. ჩვენ ვეუბნებით ყველა 
ხალხს და პარტიას – ებრძოლეთ საბჭოთა ტირანიას ისე და იმ გზით, როგორც 
ებრძვის საქართველოს სოციალ-დემოკრატია, მთელი ქართველი ერი. ძნელია, 
ეს ბრძოლა, ეკლიანი ეს გზა, მაგრამ ვარდი უეკლოთ ჯერ არავის მოუკრეფია. 

ბენიამინ ჩხიკვიშვილი
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პარტიამ უნდა აღზარდოს ამ ბრძოლაში ახალი თაობა, გაწვრთნას მთელი 
ხალხი, უწინამძღვროს და უმეთაუროს მას და მით მომზადებული, მომწიფე­
ბული შეხვდეს იმ დიდ  კრიზისს, საითკენაც რუსეთი ბეცი ბოლშევიკების წყა­
ლობით დღეს სწრაფი ნაბიჯით მიექანება...

გზა მეორე: ეს გზა მდგომარეობს საქართველოს განთავისუფლებაში, დამო­
უკიდებლათ რუსეთის კრიზისისა. ეს, რასაკვირველია, არ შეიძლება განხორცი­
ელდეს მარტო საქართველოს შეიარაღებული ბრძოლით. ეს იქნება დაშნაკური 
ავანტიურა და გათავდება ჩვენი განადგურებით. სამაგიეროთ გამოსვლა ამიერ 
კავკასიის (დაღესტანითურთ) მასშტაბით უეჭველათ მიგვიყვანს გამარჯვე­
ბამდე, თუ კი ეს გამოსვლა იქნება საერთო ძალ-ღონით წარმოებული. რუსის 
მეფენი მარტო დაღესტანს ებრძოდნენ ოც და ათ წელზე მეტს. ხოლო ბოლშე­
ვიკები რამდენ ხანს მოუნდებიან ამ ბრძოლას არა მარტო დაღესტანთან, მთელ 
ამიერ-კავკასიასთანაც ადვილად წარმოსადგენია. საომარი ბაზის კავკასიის 
ქედზე გადატანა და იქ მთელი ჩვენი შეერთებული ძალებით გამაგრება თავდე­
ბია გამარჯვების. მხოლოდ ამ შემთხვევაში ევროპა მოგვაქცევს სერიოზულ 
ყურადღებას და დახმარებას აღმოგვიჩენს. რომ არ მოვტყუვდეთ საჭიროა ნა­
თელი წარმოდგენა გვქონდეს ჩვენს მოკავშირეებზე. აზერბაიჯანი პოლიტიკუ­
რად ვერ აღმოჩნდება სანდო, მან პირველად მოიწვია ოსმალო, ხოლო შემდეგ 
რუსი. ამიერ-კავკასიის ფრონტზე მან დაარღვია ორჯერ. სამხედრო თვალსაზ­
რისით აზერბაიჯანელები ვერ წარმოადგენენ სასურველ ძალას რეგულიარულ 
ბრძოლისთვის (ვინაიდან სამხედრო სამსახური არ განუცდიათ) სამაგიეროდ 
აჯანყების საქმეში ისინი დიდათ გამოსადეგი არიან თავისი სიმამაცით და უშიშ­
რობით. მაშასადამე აზერბაიჯანში თავიდანვე უნდა შეიქმნას ისეთი სამხედრო 
ცენტრი, რომელიც ამ პასიურ მასალას აქცევს აქტიურ ელემენტათ საერთო 
ბრძოლისთვის. ასეთი ცენტრის შექმნაში  მხურვალე მონაწილეობას მიიღებს 
ქართველობა. საუკეთესო მებრძოლი ელემენტია  მთიელნი და ამათ უნდა მიექცეს 
განსაკუთრებული ყურადღება. სომხეთი ხომ ჩვენთან არ წამოვა, ყოველ შემთხვე­
ვაში თავში. ხოლო შემდეგ იძულებული იქნება ბრძოლაში ჩაებას. მაშასადამე პირ­
ველი დამწყები კომბინაცია შესდგება საქართველო – აზერბაიჯან-მთისაგან.

პირველი გამოსვლა უნდა მოხდეს მთაში და აზერბაიჯანში, მხოლოდ მას 
შემდეგ, რაც ისინი ჩაიგდებენ ხელში რუსეთის გზებს, მოსჭრიან ამიერ-კავკა­
სიას დაღესტანის გზით, ესეიგი მათი გამოსვლა სერიოზულია და დაუხეველი 
იქნება, მას შემდეგ გამოვა საქართველო და თავის ჯარებს მიაშველებს პირველ 
ორს. ჯერ საქართველო გამოვიდეს, მერე ისინი, არ არის მისაღები არავითარ 
შემთხვევაში, მაგათი ნდობა ძნელია. როცა ჩვენ მოსკოვი შემოგვესია, აზერბა­
იჯანში და მთაში უცებ შეწყდა მოძრაობა და მით დავრწმუნდი მთავარი არაა 
საქართველოს გაწმენდა ბოლშევიკებისაგან, არამედ სტრატეგიული ხაზის მო­
პოვებაც აუცილებელია.

ამ ნაირათ მე თანახმა ვარ მეორე გზით ბრძოლის წარმოების, თუ მასში ჩა­
ებმიან მთა და აზერბაიჯანი და ბრძოლის ხაზი თავიდანვე კავკასიის ქედი გახ­
დება. სხვა ყოველ გვარი კომბინაცია ჩვენთვის მიუღებელია. და ისევ პირველი 
გზა უნდა ვარჩიოთ და მასზე უნდა შევჩერდეთ. აზერბაიჯანის და მთის გამო­
სვლა პირველათ საჭიროა იმისთვისაც, რომ ამით გავაჩერებთ ოსმალეთს, ის 
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მაშინ აღარ მოინდომებს საქართველოს წინააღმდეგ გამოლაშქრებით დაამარ­
ცხოს აზერბაიჯანი და მთა. აი ასეთია ჩემი საერთო შეხედულება და იმედია მი­
იღებთ მხედველობაში მას როცა საჭიროდ დაინახავთ საკითხის პრაქტიკულად 
გადაჭრას. დანარჩენს გადმოგცემენ ის ამხანაგები, რომლებიც მანდ მოდიან ამ 
საღამოთი 

ნ. ჟორდანია. 
წერილის დედანი ჩემთან ინახება არქივი მოსპეთ.”1

სასამართლო პროცესზე, ცხადია, წერილი ჩხიკვიშვილის წინააღმდეგ მტკი­
ცებულებად იქნა გამოყენებული. დაკითხვაზე ბენიამინ ჩხიკვიშვილი კატეგო­
რიულად უარყოფდა ჟორდანიას წერილთან რაიმე კავშირსა და აჯანყების ორ­
განიზებაში მონაწილეობას. ეს კარგად ჩანს მის სისხლის სამართლის საქმეში. 

პირველად  ბ. ჩხიკვიშვილი 1924 წლის 11 ივლისს დაკითხეს, რა დროსაც 
განაცხადა, რომ სამშობლოში მხოლოდ იმიტომ დაბრუნდა, ჩეხოსლოვაკიაში  
აპირებდა გადასვლას სასოფლო-სამეურნეო ფირმაში სამუშაოდ, ასევე სურდა 
ოჯახის გადაყვანაც. საქართველოშიც მხოლოდ ამ საქმეების მოსაგვარებლად 
იყო ჩამოსული და არავითარი პოლიტიკური მიზნები არ ჰქონია.

თუმცა აგენტურული ცნობები სხვას მეტყველებდა. ასევე სისხლის სამარ­
თლის საქმიდან ირკვევა, რომ „1924 წლის მაისის შუა რიცხვებში მენშევიკების 
საზღვარგარეთის ბიუროს მითითებით ემიგრაციიდან საქართველოში დაბრუ­
ნდა დამფუძნებელი კრების ყოფილი წევრი, ყოფილი გენერალ-გუბერნატორი 
ბენიამინ ჩხიკვიშვილი, რომელსაც საგანგებო დავალება ჰქონდა, ეწარმოებინა 
იატაკქვეშა საქმიანობა და საქართველოში შეიარაღებული აჯანყება მოეწყო. 
ამ მიზნით საქართველოს პროვინციული ქალაქები შემოიარა და ადგილობ­
რივი ორგანიზაციების მდგომარეობას გაეცნო. დაპატიმრებამდე ორი კვირით 
ადრე კი თბილისში გამოემგზავრა, რათა პარტიის ცენტრალურ კომიტეტს 
დაკავშირებოდა. 

ჩხიკვიშვილს  ცენტრალური კომიტეტის სახელზე გამოგზავნილი ნოე ჟორ­
დანიას წერილი აღმოაჩნდა, რომელშიც ჟორდანია გამოთქვამს მოსაზრებებს, 
თუ როგორ უნდა მოხდეს თავისუფალი დემოკრატიული საქართველოს აღ­
დგენა. ამ მიზნით უნდა გაგრძელდეს იატაკქვეშა საქმიანობა და უნდა დაიწყოს 
შეიარაღებული გამოსვლები სომხეთსა და აზერბაიჯანში. როცა რუსეთის ძი­
რითადი ყურადღება და ძალები გადასროლილი იქნება აღნიშნულ ტერიტორი­
ებზე, აჯანყება დაიწყება საქართველოში, რათა ნაკლები მსხვერპლით დას­
რულდეს და მოპოვებული იქნას ძალაუფლება. ჟორდანია აღნიშნულ წერილში 
კატეგორიულად გამორიცხავს გამოსვლების საქართველოში დაწყებას, რად­
გან, მისი თქმით, ეს დიდ რეპრესიებს გამოიწვევს.

ბრალდებასთან დაკავშირებით ჩხიკვიშვილმა განაცხადა, რომ საფრანგეთში 
მძიმე მატერიალური მდგომარეობის გამო გადაწყვიტა ჩეხოსლოვაკიაში გადა­
სავლა სოფლის მეურნეობის შესასწავლად, საქართველოში კი მხოლოდ გასაფ­
რთხილებლად ჩამოვიდა. საფრანგეთში მყოფი ემიგრაციული მთავრობისგან 

1. საქართველოს შსს არქივი, ფ. 6, ს. 24343. ფურც. 13-15.
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არანაირი დავალება არ მიუღია და არც იმ წერილის შესახებ იცოდა რამე, 
რომელიც ჩხრეკის დროს აღმოაჩნდა. ასევე დასძინა, რომ არც პარტიის ცენ­
ტრალურ კომიტეტთან ჰქონია კავშირი, რადგან თბილისში მცირე დროით 
იმყოფებოდა.”2

1924 წლის 30 ივლისს საქართველოს სსრ საგანგებო კომისიის საიდუმლო 
განყოფილების რწმუნებულმა ჯალაღანიამ განიხილა ბენია ჩხიკვიშვილის საბ­
რალდებო საქმე:

აგენტურული ცნობებიდან და იქედან გამომდინარე, რომ ბენიამინ ჩხი­
კვიშვილი იყო მენშევიკური ბიუროს მიერ საქართველოში საგანგებოდ წარ­
მოგზავნილი და მას ჰქონდა დავალება: 1) ეწარმოებინა იატაკქვეშა საქმია­
ნობა, 2) მოეხდინა იატაკქვეშა საქმიანობის გაშლა და მეტი ადამიანი ჩაერთო, 
3) საქართველოში არსებული მდგომარეობის შესახებ ინფორმაცია მიეწოდე­
ბინა ემიგრაციული მთავრობისთვის, 4) მოემზადებინა შეიარაღებული გამოს­
ვლები, როგორც მეზობელ რესპუბლიკებში, ასევე საქართველოში. ბენიამინ 
გიორგის ძე ჩხიკვიშვილს – 45 წლისას, მიესაჯოს გადასახლება საქართველოს 
ფარგლებს გარეთ, საკონცენტრაციო ბანაკში 5 წლით.3 განაჩენი მალევე მოიყ­
ვანეს სისრულეში და ჩხიკვიშვილი მართლაც გადაასახლეს, მაგრამ როგორც 
უკვე ზემოთ მოგახსენეთ, ეს არ იყო საბოლოო გადაწყვეტილება და 1924 წლის 
აგვისტოში საქართველოს დამოუკიდებლობისთვის მოღვაწე ბენიამინ ჩხიკ­
ვიშვილი თანამებრძოლებთან ერთად დახვრიტეს. 

ნოე ხომერიკი
ბენიამინ ჩხიკვიშვილთან ერთად დახვრიტეს დამფუძნებელი კრების კიდევ 

ერთი წევრი, ნოე ხომერიკი. აღსანიშნავია, რომ პატიმრობის განმავლობაში ძი­
ებამ ვერ მოახერხა მისგან აღიარებითი ჩვენების მიღება. ერთ-ერთ დაკითხვაზე 
ნოე ხომერიკმა დასძინა, რომ  „ვერასოდეს შეეგუება საქართველოს ოკუპაციას 
და იმას, რომ ქართველი ხალხი დამონებულია, ამიტომ თავს ვალდებულად 
თვლიდა საქართველოში დაბრუნებულიყო და მოძალადეების წინააღმდეგ ებრ­
ძოლა. საკუთარი სურვილით დავბრუნდი  სამშობლოში და არა ვინმეს დავალე­
ბით. ამ მომენტისთვის თავს რეჟიმის ტყვედ ვთვლი”.

ნოე გიორგის ძე ხომერიკი 1883 წელს ოზურგეთის მაზრის სოფელ მიქე­
ლ-გაბრიელში დაიბადა. დაწყებითი განათლება სოფლის 2-კლასიან სკოლაში 
მიიღო. შემდგომ კი სწავლა ქუთაისის სასოფლო-სამეურნეო სასწავლებელში 
განაგრძო. სწორედ ქუთაისიდან იწყება მისი პოლიტიკური მოღვაწეობა, როდე­
საც სოციალ-დემოკრატიული წრეების მუშაობაში ერთვება.

პოლიტიკური საქმიანობის გამო არაერთხელ დააპატიმრეს.	
მის სახელს უკავშირდება არალეგალური სტამბის მოწყობაც. ბეჭდავდა და 

ავრცელებდა არალეგალურ ლიტერატურას, პროკლამაციებს. იყო სოციალ-დე­
მოკრატიული მუშათა პარტიის იმერეთის კომიტეტის ერთ-ერთი მთავარი ორ­
განიზატორი, რისთვისაც დააპატიმრეს, თუმცა მოახერხა გაქცევა. გაქცე­
ვის შემდეგ თბილისში დასახლდა და რევოლუციური მოძრაობის ერთ-ერთი 

2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24343. ფურც. 31-32.
3. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24343. ფურც. 33-35.
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ლიდერიც გახდა. მოგვიანებით ხომერიკი კვლავ 
დააპატიმრეს და გადაასახლეს. გადასახლები­
დან დაბრუნების შემდეგ „მნათობს” რედაქტო­
რობდა. იყო ქართველთა შორის წერა-კითხვის 
გამავრცელებელი ორგანიზაციის წევრი.

1915 წელს ხომერიკი ისევ  დააპატიმრეს და 
ციმბირში გადაასახლეს. რევოლუციის შემდეგ 
იგი სამშობლოში დაბრუნდა.	

1918 წლის თებერვლიდან ამიერკავკასიის სე­
იმის წევრი იყო.

ამიერკავკასიის მთავრობის კაბინეტში ჩა­
იბარა მიწათმოქმედების მინისტრის თანამდე­
ბობა და აგრარული რეფორმა წამოიწყო.

1917 წლის ნოემბერში აირჩიეს საქართვე­
ლოს ეროვნული საბჭოს წევრად.

1918 წლის 26 მაისს კი ხელი მოაწერა საქართველოს დემოკრატიული რეს­
პუბლიკის დამოუკიდებლობის გამოცხადების აქტს. 1918 წლიდან იყო საქარ­
თველოს დემოკრატიული რესპუბლიკის პარლამენტის წევრი; პარალელურად 
მუშაობდა შრომის, გზათა და მიწათმოქმედების მინისტრად და აგრძელებდა 
აგრარულ რეფორმას.

1919 წლის 12 მარტიდან აირჩიეს საქართველოს რესპუბლიკის დამფუძნე­
ბელი კრების წევრად საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული მუშათა პარ­
ტიის სიით.

1921 წელს, საბჭოთა რუსეთის მიერ საქართველოს დემოკრატიული რეს­
პუბლიკის ოკუპირების შემდეგ, დატოვა სამშობლო და ცხოვრობდა სტამბო­
ლში. თუმცა არც იქ შეუწყვეტია პოლიტიკური საქმიანობა.

1922 წლის ოქტომბრის ბოლოს ნოე ხომერიკი არალეგალური გზით დაბ­
რუნდა საქართველოში, როგორც საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული 
მუშათა პარტიის საზღვარგარეთის ბიუროს, საქართველოს დემოკრატიული 
რესპუბლიკის მთავრობის და ინტერპარტიული კომიტეტის რწმუნებული. 
ჩამოსვლისთანავე ჩაერთო არალეგალურ იატაკქვეშა საქმიანობაში. აქტიუ­
რობდა არალეგალური ანტისაბჭოთა გამოცემების ბეჭდვისა და გავრცელების 
კუთხით. ნოე ხომერიკი წინააღმდეგობის მოძრაობის ერთ-ერთი თვალსაჩინო 
ლიდერი და ორგანიზატორი იყო.  იგი საქართველოს სსრ საგანგებო კომისიამ 
(„ჩეკა”) 1923 წლის 9 ნოემბერს, თბილისში, გვანცელაძის ბინაში დააპატიმრა.

დაკავებისას ბინიდან ამოიღეს დიდი რაოდენობით მიმოწერა, დაშიფრული 
დოკუმენტები და პროკლამაციები; ჩამოართვეს ფული – 150 თურქული ლირა 
და 15 ოქროს რუბლი. ნოე ხომერიკის დაპატიმრებას საბჭოთა ხელისუფლების 
წინააღმდეგ მებრძოლი ძალებისგან დიდი გამოხმაურება მოჰყვა. გამოჩნდა 
პროკლამაციები, გავრცელდა მიმართვები, ნოე ხომერიკის დაპატიმრება სერი­
ოზული დარტყმა იყო საქართველოს განმათავისუფლებელი მოძრაობისთვის. 

ნოე ხომერიკი
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„მიმართვა მენშევიკური პარტიის ყველა ადგილობრივ ორგანიზაციას 
ძვირფასო მეგობრებო, 9 ნოემბერს საქართველოს საგანგებო კომისიამ დაა­

პატიმრა ჩვენი პარტიის ცნობილი წევრი და ერთ-ერთი ლიდერი ნოე ხომერიკი. 
ის გაკოჭეს და ისე წაიყვანეს. ეს ფაქტი კომუნისტური ხელისუფლების სახეზე 
მეტყველებს. ამას დავამატებთ იმ ამაზრზენ განცხადებას, რომელიც საოკუ­
პაციო ორგანოებმა 10 ნოემბერს გაზეთ „კომუნისტში” გამოაქვეყნეს – „გუშინ 
დაპატიმრებულ იქნა მენშევიკური პარტიის ლიდერი და ჩოლოყაშვილის ბან­
დის ორგანიზატორი ნოე ხომერიკი”... „ამხანაგებო, ნოე ხომერიკის დაპატი­
მრება ჩვენთვის დიდი დარტყმაა, მისი დაპატიმრებით რიგებიდან საუკეთესო 
მებრძოლი და გამოცდილი რევოლუციონერი გამოგვეთიშა, ამიტომაც ზეიმო­
ბენ კომუნისტები. თუმცა, ღრმად ვართ დარწმუნებული, რომ შემდგომი ძალა­
დობრივი ფაქტი ქართველ ხალხზე ვეღარ განხორციელდება და საქართველოს 
დამპყრობლებს მალე დაუდგებათ დასასრული. საქართველო კვლავ იხილავს 
თავის საუკეთესო შვილებს. 

სოციალ დემ. პარტიის ცენტრალური კომიტეტი 
1923 წ. 10 ნოემბერი”4

ნოე ხომერიკის დაპატიმრებით ბოლშევიკური ხელისუფლების წარმომად­
გენლებმა რომ წარმატებას მიაღწიეს და თავს მართლაც გამარჯვებულად 
მიიჩნევდნენ, კარგად ჩანს ლავრენტი ბერიას წერილიდანაც.

გთავაზობთ ამონარიდს საქართველოს საგანგებო კომისიის თავმჯდომარის 
მოადგილის, ლავრენტი ბერიას საუბრიდან:

„მენშევიკებმა, დაკარგეს რა გავლენა მუშათა და გლეხთა კლასებზე, ახლა 
ამ გავლენის მოპოვებას იარაღით ცდილობენ. საქართველოს ჩეკას ბევრი დო­
კუმენტი და აგენტურული ინფორმაცია აქვს იმის შესახებ, თუ როგორ ცდილო­
ბენ მენშევიკები შეიარაღებული აჯანყების მოწყობას საბჭოთა ხელისუფლე­
ბის წინააღმდეგ.

 საქართველოს საგანგებო კომისიამ ბოლო ხანებში მენშევიკური პარტიის 
ორი მნიშვნელოვანი ფიგურა – ნოე ხომერიკი და დევდარიანი დააკავა. ხომე­
რიკს დაპატიმრების დროს ბევრი საყურადღებო დოკუმენტი აღმოუჩინეს, მათ 
შორის საქართველოსა და საზღვარგარეთ არსებული მენშევიკების ბიუროებს 
შორის გაგზავნილ-გამოგზავნილი დაშიფრული დეპეშები. ზოგიერთი მათგანის 
გაშიფვრა მოხერხდა, გაშიფრულია ნოე ხომერიკის წერილი „ფრანსუას” ფსე­
ვდონიმით, რომელსაც საზღვარგარეთის ბიუროს  წერს. წერილში საუბარია იმის 
შესახებ, რომ მენშევიკებს განზრახული აქვთ ბანდების შექმნა და ამ გზით შეი­
არაღებული აჯანყების მოწყობა: „როგორც წინა წერილში გწერდით, აჯანყების 
მოწყობის საკითხი აქტიურად დგას დღის წესრიგში, რაც შესაძლოა უახლოეს 
მომავალში განხორციელდეს. ხოლო თუ ჩაიშალა ვიხსნი პასუხისმგებლობას. 
ამაში თქვენ იქნებით დამნაშავენი. დროულად რომ ამოგეღოთ ხმა, იქნებ, 
საქმე სხვაგვარად ყოფილიყო. ამ საქმის წარსამართად იარაღი დაგვჭირდება 
და იქნებ ამ მიმართულებით დაგვეხმაროთ. ძალაუფლებას თუ ხელში ავიღებთ 
და რუსის ჯარი უკან დაიხევს, როგორ იქნება, რომ პოლონეთმა საპროტესტო 

4. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23587, ფურც. 39.
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აქციები მაინც არ მოაწყოს საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ”. ხომერიკის 
აღნიშნული წერილი მთლიანად სიცრუეზე იყო აგებული. წერილში ასევე საუ­
ბარია იმაზე, რომ საგანგებო კომისია მასობრივ რეპრესიებს ეწევა. ხომერიკის 
მიერ გავრცელებული ინფორმაციით, „დაპატიმრებულ ს. დობორჯგინიძესა და 
ილია გიორგაძეს საშინლად ტანჯავენ და აწამებენ, რისთვისაც მათ შიმშილობა 
გამოაცხადეს.  „ჩეკაში” უკიდურეს ხერხებს მიმართავენ  აღიარებითი ჩვენე­
ბების მოსაპოვებლად. ამის შესახებ უკვე მოგწერეთ, აღნიშნული ინფორმაცია 
პრესაში გაავრცელეთ, თუ საჭირო გახდა, ჩვენი სახელითაც იმოქმედეთ”. 

ყველასთვის ცნობილია, რომ მენშევიკები ყველა გზას მიმართავდნენ დასა­
ვლეთ ევროპის მხარდაჭერის მოსაპოვებლად, რათა თავიანთი ავანტიურა გა­
ემართლებინათ. ამ მომენტისთვის დოკუმენტის გაშიფრვა მიმდინარეობს და 
როგორც კი დასრულდება, ყველა საკადრისად დაისჯება. 

ჩვენ ვდგავართ რევოლუციური მიღწევების სადარაჯოზე და არავის მივ­
ცემთ უფლებას მშვიდობიან მშრომელ მასებს ხელი შეეშალოთ. ყველა მცდე­
ლობა ამ მიმართულებით სათავეშივე იქნება აღმოფხვრილი.”5 

მუქარამ არ დააყოვნა...
ხომერიკის სისხლის სამართლის საქმეში ვკითხულობთ:
გადახედილ იქნა ნოე გიორგის ძე ხომერიკის საქმე. ნოე ხომერიკი –  40 წლის, 

ქართველი, გლეხი, ოზურგეთის მაზრიდან, ინტელიგენტი, ქვრივი, თვითგანათ­
ლებით, მენშევიკური პარტიის წევრი. გასამართლებული კონტრრევოლუცი­
ური საქმიანობისთვის. 

აღნიშნული საქმე აღიძრა აგენტურული გამოძიების საფუძველზე. ნოე ხო­
მერიკი დემოკრატიული რესპუბლიკის სხვა წევრებთან ერთად ემიგრაციაში 
გაემგზავრა. 1922 წელს სამშობლოში დაბრუნდა და პარტიის საორგანიზაციო 
საქმეებს სათავეში ჩაუდგა. ხელმძღვანელობდა არალეგალურ გამოცემებს. 
ფაქტობრივად, პარტიის მმართველიც ნოე ხომერიკი იყო, რასაც დევდარიანიც 
ადასტურებს. მისი თქმით, საზღვარგარეთის ბიუროსთან მიმოწერას ხომერიკი 
აწარმოებდა. იმ დოკუმენტებზე, რომელიც ხომერიკს დაპატიმრებისას აღმო­
აჩნდა, დევდარიანი აღნიშნავდა, რომ ამ მიმოწერის საქმის კურსში თავად არ 
იყო. ჩვენებებში დევდარიანი ასევე დასძენდა, რომ იგი ხომერიკს აჯანყების 
მოწყობაში კატეგორიულად ეწინააღმდეგებოდა, რის გამოც უთანხმოებაც კი 
მოსვლიათ.  დევდარიანი ხომერიკის ამგვარ საქმიანობას ავანტიურას უწოდებს, 
რისთვისაც პასუხი პარტიის წინაშე სწორედ ხომერიკმა უნდა აგოს. 

გაზეთ „საქართველოს ხმის” პარალელურად, რომელსაც დევდარიანი რე­
დაქტორობდა, ხომერიკმა გაზეთ „ჩვენი ერთობის” გამოცემა დაიწყო. მისი 
მარჯვენა ხელი გოგიტა ფაღავა იყო, რომელიც ხომერიკის ყველა დავალებას 
საგულდაგულოდ ასრულებდა. ფაღავას ხშირად ჰქონდა საუბრები დევდარიან­
თან, მაგრამ ერთხელ, როცა აჯანყებაზე ჩამოუგდო სიტყვა და დევდარიანის 
უარყოფითი განწყობა შეამჩნია, ამ თემაზე აღარ დალაპარაკებია.

სისხლის სამართლის საქმიდან ირკვევა, რომ ხომერიკის წინააღმდეგ ძირი­
თად მოწმედ დევდარიანი გამოიყენეს.

დევდარიანი ჩვენებაში დასძენს: „დაშიფრული მიმოწერა საზღვარგარეთთან, 

5. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23587, ფურც. 37-38.
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რომელსაც ხომერიკი აწარმოებდა, უკვე მოწმობს იმას, რომ ხომერიკი პარტიის 
სახელით აჯანყების მოწყობის ორგანიზებას ეწეოდა. როდესაც კავშირი ჰქონ­
და ჩოლოყაშვილის და მსგავსი ტიპის ბანდებთან. სოციალ დემოკრატიულმა 
პარტიამ თავის პლატფორმიდან გადაუხვია და ავანტიურიზმის გზას დაადგა. 

ამხანაგი ხომერიკი რატომღაც ერთს ამბობდა და მეორეს აკეთებდა, ცენტ­
რალური კომიტეტი და მთელი პარტია ხელში ჩაიგდო.

ხმალაძის (ყოფილი მენშევიკი, ხომერიკთან ერთად დააპატიმრეს) ჩვენე­
ბიდან ირკვევა, რომ პირადად მან ხომერიკისგან არაერთი დავალება მიიღო 
კომუნისტების წინააღმდეგ ტერორისტული აქტების მოსაწყობად. ხმალაძეს 
ჰქონდა დავალებული ბორჯომის რაიონში, კასრაძისა და ფორია ცაგურიშვი­
ლის ბანდებთან ერთად, შეიარაღებული ამბოხის მოწყობა, რისთვისაც ცენტრი 
80-100 ოფიცრის გამოყოფას ჰპირდებოდა, მაგრამ ოფიცრების დანიშნულების 
ადგილზე გაგზავნა ვერ მოხერხდა და ეს გამოსვლა ჩაიშალა. 

1922 წელს ბორჯომ-ახალაციხის გზაზე კასრაძის დაჯგუფებამ ფაეტონები 
გაძარცვა. წაღებული 4 000.000 მანეთი მენშევიკური ორგანიზაციის ხელში 
გადავიდა. 

1923 წლის 25 აგვისტოს ხომერიკის ინიციატივით ძალების მობილიზაცია 
მოხდა, რათა მენშევიკების კონფერენცია ან ჩაეშალათ ან კიდევ მიეღოთ დეკ­
ლარაცია, თუმცა ამის გაკეთება არ გამოუვიდა. 

1923 წელს, ზაფხულში, კახეთიდან სხვადასხვა სოფლის წარმომადგენელი, 
ყოფილი სახალხო გვარდიელი გაგნიძე ჩამოვიდა წინადადებით, ჩოლოყაშვი­
ლის ბანდის ლიკვიდაციის უფლება მიეღო, ცენტრალურმა კომიტეტმა კატე­
გორიულად აუკრძალა”. 

ამ ჩვენებებიდან გამომდინარე, იატაკქვეშა საქმიანობისა და საბჭოთა ხე­
ლისუფლების მიმართ შეურიგებლობის გამო, ნოე ხომერიკს საკონცენტრაციო 
ბანაკში 5 წლით გადასახლება მიესაჯა.6

როგორც უკვე მოგახსენეთ, მასაც იგივე ბედი ეწია, რაც ბენიამინ ჩხიკვიშვილს.
 
გოგიტა ფაღავა                  
დამფუძნებელი კრების ყველაზე ახალგაზრდა წევრი გიორგი (გოგიტა) აქვ­

სენტის ძე ფაღავა 1895 წელს ქალაქ ქუთაისში, თავადის ოჯახში დაიბადა. მან 
კარგი განათლება მიიღო ჯერ საქართველოში, შემდეგ რუსეთში. სწავლობდა 
რუსეთის უნივერსიტეტის იურიდიულ ფაკულტეტზე. თუმცა პოლიტიკური სა­
ბაბით არაერთხელ დააპატიმრეს. რევოლუციური მოძრაობის დაწყების შემდეგ 
დაბრუნდა სამშობლოში.

აქტიურად მონაწილეობდა დასავლეთ საქართველოში სახალხო გვარდიის 
სისტემის ფორმირებაში; შემდგომ წლებში სახალხო გვარდიის მთავარი შტაბის 
წევრად აირჩიეს.

1919 წლის 12 მარტს საქართველოს სოციალ-დემოკრატიული მუშათა პარ­
ტიის სიით აირჩიეს საქართველოს რესპუბლიკის დამფუძნებელი კრების წევ­
რად; იყო საკონსტიტუციო კომისიის წევრი.

1921 წელს საბჭოთა რუსეთის წითელი არმიის წინააღმდეგ ბრძოლებში 

6. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23587. ფურც. 91-93.
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მონაწილეობდა; ოკუპაციის შემდეგ დარჩა სა­
ქართველოში და წინააღმდეგობის მოძრაობაში 
აქტიურად ჩაება, რისთვისაც 1921 წლის 29 აპ­
რილს დააპატიმრეს.

მის სისხლის სამართლის საქმეში შემდეგი სა­
ხის ცნობებია დაცული (სტილი დაცულია):

„გიორგი აქვსენტის ძე ფაღავა 26 წლის, 
ცოლშვილიანი, ადმინისტრაციული წესით დაპა­
ტიმრებული. მცხოვრები ქ. ქუთაისში.

1921 წლის მაისის დღესა ქუთ. საგ. საგანგებო 
კომისიის უფროსმა გამომძიებელმა ნ. ჟღენტმა 
დავკითხე მოქალაქე გიორგი აქვსენტის ძე ფა­
ღავა, რომელმაც მაჩვენა შემდეგი: 1913 წლი­
დან ვეკუთვნი სოციალ-დემოკრატიულ პარტიას.  
მართალია, მე ვამბობ, რომ სოციალ დემოკრა­
ტიული პარტიის წევრი ვარ, მაგრამ არასდროს 
არ მქონებია ისეთი შემთხვევა, რომ მას შემდეგ რაც საქართველოში საბჭოთა 
ძალა უფლება გამოცხადდა არალეგალურად მემუშავნოს და ან საბჭოთა წეს­
წყობილების წინააღმდეგ მემოქმედოს. არც არავითარი ექსესების მომსწრე არ 
ვყოფილვარ და არც ვიქნები. ყოველივე ამის შემდეგ ვაცხადებ, რომ გარდა 
იმისა რომ მე სოციალ-დემოკრატიული პარტიის წევრი ვარ, არავითარი დანა­
შაული  არ მიმიძღვის. 

შეკითხვა: როგორი შეხედულების ხართ მომავალში ბოლშევიკებსა და მენ­
შევიკების ურთიერთობაზე? როგორ უნდა ვიმუშავოთ რომ მუშათა კლასი არ 
დაზარალდეს.

პასუხი: თქვენ შეკითხვაზე გიპასუხებთ შემდეგს: მე მწამს, რომ დღევანდელ 
პირობებში თუ ჩვენ მოვნახავთ ისეთ საშუალებას, რომ ამ საშუალებით ვიმუ­
შავებთ რომლითაც შეგვიძლია შევებრძოლოთ შექმნილ პირობებს რომელიც 
არის მაგ. სიძვირე და სხვა ასეთი ეს იქნება ჩემი აზრით უფრო მიზანშეწონილი. 
თუ რომ ჩვენ შორის იქნება უთანხმოება, მმართველი პარტია არ მოგვცემს სა­
შუალებას რომ ჩვენ იდეურად (ლეგალურად) ვიმუშაოთ. მე არ ვიტყვი იმას რომ 
ამით ასე და ისე იქნებათქო. უბრალოდ ბევრად სასარგებლო იქნება საერთო 
საქართველოსთვის ჩვენი ლეგალური მუშაობა. უკანასკნელად ვაცხადებ რომ 
ჩვენ თუ მივიღებთ ლეგალური მუშაობის ნებართვას. მე მზათ ვარ ყოველივე 
ძალღონით ვიმუშავო ხალხის საკეთილდღეოთ.  სხვა საჩვენებელი არაფერი არ 
მაქვს. ხელს ვაწერ გიორგი ფაღავა.”7  

გოგიტა ფაღავას პატიმრობა მიესაჯა:
დადგენილება 

„1921 წელს მაისის 1 დღესა ქუთაისის საგ. საგანგებო კომისიის გამომძიებე­
ლმა ჟღენტმა განვიხილე საქმე მოქალაქე გიორგი აქვსენტის ძე ფაღავასი და 

7. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24343. ფურც. 13-14.

გოგიტა ფაღავა
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მივიღე რა მხედველობაში ის გარემოება, რომ ხსენებული ფაღავა არის ყოფილი 
დამფუძნებელი კრების წევრი და არის გავლენიანი პიროვნება და აწარმოებს 
არალეგალურ მუშაობას საბჭოთა წესწყობილების წინააღმდეგ. ამასთანავე ამ 
ოქმში თან ჩაკერებულია წერილი, რომელიც ამტკიცებს, რომ გიორგი ფაღავა 
მუშაობდა არალეგალურად. ამისათვის დავადგინე: გიორგი აქვსენტის ძე ფა­
ღავა დაპატიმრებულ იქნას და მოთავსებული ქუთ. საგ. ციხეში.  ქუთ.  საგ. 
საგანგებო კომისიაზე ჩარიცხვით. ასლი ამ დადგენილებისა გაეგზავნოს ციხის 
უფროსს სახელმძღვანელოთ და შესასრულებლად.”8 

თუმცა გოგიტა ფაღავა პატიმრობიდან იმავე წელს ავადმყოფობის გამო 
გაათავისუფლეს.

გათავისუფლების შემდეგ ფაღავა საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ ია­
ტაკქვეშა არალეგალურ საქმიანობას ეწეოდა.

გოგიტა ფაღავა იყო საქართველოს დამოუკიდებლობის კომიტეტის ერთ-
ერთი დამაარსებელი და წევრი.

ნოე ხომერიკის დაბრუნებისთანავე გოგიტა ფაღავა წინააღმდეგობის მოძ­
რაობის ერთ-ერთ უმნიშვნელოვანეს ფიგურად იქცა. ცნობილი იყო „ავთანდი­
ლის” ფსევდონიმით.

ხომერიკის დაპატიმრების შემდეგ სწორედ გოგიტა ფაღავა გახდა წინააღ­
მდეგობის მოძრაობის მთავარი ორგანიზატორი.

1924 წლის 15 თებერვალს გოგიტა ფაღავაც დააპატიმრეს.
როგორც ირკვევა, აღიარებითი ჩვენებების მისაღებად გოგიტა ფაღავა სა­

განგებო კომისიის სატუსაღოში ურთულეს პირობებში ჰყავდათ, რაც მის ჯან­
მრთელობის მდგომარეობაზე ისახებოდა, ამაზე ნათლად მეტყველებს თავად 
გოგიტა ფაღავას წერილი:

„საგანგებო კომისიას  პატ: გ. ფაღავას განცხადება
მეექვსე თვეა ჩეკაში ვიმყოფები, მაგრამ ის სამი კვირა რაც „ზაკჩეკაში” 

ვარ მთელ დანარჩენ დროს უდრის: ჩემი საკანი სავსებით დახურული და დღის 
სინათლეს მოკლებულია. ასე ხანგრძლივად ყოფნა ფიზიკურ განადგურებას 
მოასწავებს, და რადგანაც მე კიდევ არა ვარ დარწმუნებული, რომ ეს თქვენს 
გეგმაში შედის, გაუწყებთ ამას იმ იმედით, რომ ოდნავათ ადამიანურ პირო­
ბებში ჩამაყენებთ. მით უფრო რომ როგორც ეტყობა ციხეს ვერ ვეღირსები”9...  
წერილი 1924 წლის 18 ივლისით თარიღდება.

გოგიტა ფაღავას წინასწარმეტყველება ნამდვილად ახდა – ისიც, თანამებ­
რძოლებთან ერთად, 1924 წლის 28 აგვისტოს აჯანყების დაწყების შემდეგ 
დახვრიტეს.

როგორც უკვე აღვნიშნეთ, დამფუძნებელი კრების ის წევრები, რომლებიც 
1924 წელს რეპრესიებს გადაურჩნენ, 1937-1938 წლებში სასტიკად დაისაჯნენ. 

8. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24343. ფურც. 15.
9. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23587. ფურც. 15.
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1918 წლის 26 მაისს კავკასიის მეფისნაცვლის ყო­
ფილ რეზიდენციაში გამართულ საქართველოს ეროვ­
ნული საბჭოს სხდომაზე ნოე ჟორდანიამ „საქარ­
თველოს დამოუკიდებლობის აქტი” წაიკითხა. ასე 
დაიწყო დამოუკიდებელი საქართველოს არსებობა, 
რომელიც 1921 წლის 25 თებერვალს საქართველოში 
ბოლშევიკური რეჟიმის დამყარებით დასრულდა. მი­
უხედავად ამისა, ქართველი ხალხი დანებებას არ 
აპირებდა. ამის დასტურია 1921 წლის აჯანყება სვა­
ნეთში, 1922 წლის აჯანყება ხევსურეთში, ამავე წლის 
26 მაისის მასობრივი მანიფესტაცია თბილისში, ქუ­
თაისში, ბათუმსა და საქართველოს სხვა ქალაქებში. 
ეროვნული სულისკვეთება თანდათან ძლიერდებოდა 
და 1924 წელს ფართომასშტაბიან შეიარაღებულ გა­
მოსვლაში გადაიზარდა, რომლის მიზანსაც საქართველოს დამოუკიდებლობის 
აღდგენა წარმოადგენდა. 

აჯანყების მომზადებისთვის 1922 წელს შექმნილ ინტერპარტიულ ორგანი­
ზაცია „საქართველოს დამოუკიდებლობის კომიტეტს”, იგივე „პარიტეტულ კო­
მიტეტს” უნდა ეხელმძღვანელა. მისი პირველი თავმჯდომარე გოგიტა ფაღავა 
იყო, ხოლო პირველი წევრები: იასონ ჯავახიშვილი, გრიგოლ რცხილაძე, იოსებ 
გობეჩია და მუხრან ხოჭოლავა იყვნენ.1 მასში შემავალ ანტისაბჭოთა პარტიებს 
კავშირი ჰქონდათ როგორც დამოუკიდებლობის კომიტეტთან, ისე ერთმანეთ­
თან. პარიტეტული და პარტიული კომიტეტების მეკავშირე გახლდათ იასონ 
ჯავახიშვილი.2 სწორედ მასზე შევაჩერებთ მოგვიანებით თქვენს ყურადღებას. 

1923 წელს ბოლშევიკურმა რუსეთმა პარიტეტულ კომიტეტთან შექმნილი 
„სამხედრო ცენტრის” 15 წევრი დააპატიმრა და დღევანდელი ვაკის პარკის ტე­
რიტორიაზე დახვრიტა; 1924 წელს კი აგვისტოს აჯანყების ჩახშობა და მისი 
მონაწილეთა დაპატიმრებაც მოახერხა. 1925 წლის ივლისში პარიტეტული კო­
მიტეტის 47 წევრის სასამართლო პროცესი გაიმართა. ბრალდებულთა უმეტე­
სობას სასჯელის უმაღლესი ზომა − დახვრეტა მიესაჯა. საქართველოს შინაგან 
საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულია ბრალდებულთა სასამართლო პრო­
ცესზე მიცემული ჩვენებების სტენოგრაფიული ჩანაწერები. 

იასონ ვლადიმერის ძე ჯავახიშვილი დაიბადა 1887 წელს გორის რაიონის 
სოფელ ძევერაში. პროფესიით იყო იურისტი. 1920-იანი წლების დასაწყისში 

1. საქართველოს შსს არქივი, „მშვიდობით, ძმებო, გვხვრეტენ ამაღამ!”, წინასიტყვაობა, 
2016, გვ. 8.
2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23496, ტ. 1, კოტე აფხაზის ჩვენება, 1923, გვ. 42-43: 
„ეროვნულ-დემოკრატებიდან პარიტეტულ კომიტეტში შედიოდა იასონ ჯავახოვი, რომელიც 
ამავდროულად პარიტეტული და პარტიული კომიტეტების მეკავშირე იყო”. 

იასონ ჯავახიშვილი: „საქართველოს 
დამოუკიდებლობის კომიტეტის გედის სიმღერა“

 თუ ბრძოლის დასაწყისი

იასონ ჯავახიშვილი
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გახლდათ საქართველოს ეროვნულ-დემოკრატიული პარტიის ცენტრალური 
კომიტეტის წევრი. პარიტეტული კომიტეტის დაარსებისთანავე გახდა ჯერ მისი 
წევრი, მოგვიანებით კი − კომიტეტის თავმჯდომარის, კონსტანტინე ანდრო­
ნიკაშვილის, მოადგილე. 1924 წლის 3 სექტემბერს საბჭოთა ხელისუფლებამ 
იასონ ჯავახიშვილი კომიტეტის სხვა წევრებთან ერთად შიომღვიმეში დააპა­
ტიმრა და გაასამართლა. მას ბრალი ედებოდა საქართველოს სსრ სისხლის სა­
მართლის კოდექსის მე-16, 58-ე (ნაწილი I), 59-ე, მე-60, 64-ე და 66-ე მუხლებით 
გათვალისწინებული დანაშაულის ჩადენაში.3 აჯანყების ერთ-ერთი აქტიური 
მონაწილე სოლომონ ზალდასტანიშვილი თავის მემუარებში აღწერს: „სექტემ­
ბერში მცხეთის მიდამოებში დაიჭირეს კოტე ანდრონიკაშვილი და იასონ ჯა­
ვახიშვილი; უკანასკნელი ფეხში დასჭრეს ჩეკისტებმა. 5 სექტემბერს ორივე 
აიძულეს, ხალხისთვის მიემართათ, რომ აჯანყება დამარცხებულია და გასულ 
რაზმებს სთხოვეს, იარაღი აეყარათ და ხელისუფლებას დამორჩილებოდნენ, 
წინააღმდეგ შემთხვევაში უპირებდნენ კიდევ ათასობით ხალხის დახვრეტას”.4 

იასონ ჯავახიშვილის ფიზიკური მახასიათებლების შესახებ მცირე ინფორმა­
ციას  მისივე სააღრიცხვო ბარათიდან ვიგებთ: „საშუალოზე დაბალი, შავგვრე­
მანი პირისახის, დიდი თავით, შავი თვალებითა და შავი ულვაშებით”.5  სამხედრო 
ცენტრის ერთ-ერთი წევრის, დიმიტრი ჩრდილელის, ჩვენებაში კი ვკითხულობთ: 
„ჯავახიშვილი 1920 ან 1921 წელს ქუჩაში გავიცანი. მისი გარეგნული ნიშნებია: 
დაბალი, დაახლოებით 30 წლის, გაპარსული წვერით, ატარებს ულვაშს”.6

საქართველოს შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულ აგვისტოს 
აჯანყებისთვის გასამართლებულთა ჩვენებების სტენოგრაფიულ ჩანაწერებს 
შორის  იასონ ჯავახიშვილის ჩვენებაც გვხვდება. მის დასაკითხად ერთმანეთს 
ენაცვლებიან თავმჯდომარე ვაშაძე, სახალხო მსაჯული სტურუა, სახელმწიფო 
ბრალმდებელი ოკუჯავა და ვექილები: მაჭავარიანი და ღვამიჩავა. 

მიუხედავად ყველაფრისა, იასონ ჯავახიშვილს არავინ დაუსმენია. არც სამ­
ხედრო ცენტრის გამცემ მისაბიშვილის მკვლელობაში თავისი ირიბი თანამონა­
წილეობის აღიარებაზე დაუხევია უკან; მოსამართლის გულის მოსაგებად არც 
ქაქუცა ჩოლოყაშვილის წინააღმდეგ წარმოდგენილი ბრალდებები დაუდას­
ტურებია და არც პარიტეტული კომიტეტის და, შესაბამისად, თავისი წამყვანი 
როლი უარუყვია აჯანყების მომზადებაში. სახალხო მსაჯულის შეკითხვაზე: 
„პარიტეტული კომიტეტი საზღვარგარეთ დასტურს სთხოვდა თუ არა?”, მან 
უპასუხა: „პარიტეტული კომიტეტი არავის არ ექვემდებარებოდა. პირიქით, მას 
ექვემდებარებოდნენ”.

მკითხველს უცვლელად ვთავაზობთ საინტერესო ამონარიდებს სასამარ­
თლო პროცესზე იასონ ჯავახიშვილის მიერ მიცემული ჩვენებიდან, რომელშიც 
ის დეტალურად აღწერს საქართველოში ყველაზე ორგანიზებული და ფართო­
მასშტაბიანი აჯანყების მომზადების პროცესსა და მის წინაპირობას (დოკუმენ­
ტის სტილი დაცულია):

3.  საქართველოს შსს არქივი, ფ. 14, აღწ. 2, ს. 375, ტ. 1, გვ. 1.
4. ზალდასტანიშვილი ს., „საქართველოს 1924 წლის ამბოხება: მოგონებები”, თბილისი, „მე­
რანი”, 1989. გვ. 40. 
5.  საქართველოს შსს-ს საინფორმაციო-ანალიტიკური დეპარტამენტი, სააღრიცხვო ბარათი. 
6.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 23484, ტ. 2, გვ. 57. 
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„16 ივლისი საღამოს სხდომა
ბ რ ა ლ დ ე ბ უ ლ ი    ჯ ა ვ ა ხ ი შ ვ ი ლ ი

შეკითხვა: თქვენ რომელ მუხლს აღიარებთ სწორად?
პასუხი: ბრალდების არც ერთ მუხლში მე ჩემ თავს დამნაშავეთ არ ვცნობ.
შეკითხვა: დამნაშავეთ თუ არა სწორად. მე გეკითხებით თქვენ, სწორად 

სცნობთ ბრალდების 4 მუხლს თუ არა?
პასუხი: არ არის სწორი.
შეკითხვა: როდის გსურთ დაკითხვა?
პასუხი: როდესაც გნებავთ, ჩემთვის სულერთია7...

22 ივლისი საღამოს სხდომა
მე-XIV-ე.

თავმჯდომარე: უზენაეს სასამართლოს სხდომას გახსნილათ ვაცხადებ. 
გრძელდება ბრალდებულების დაკითხვა. ბრალდებულო ჯავახიშვილო, / დგება 
ჯავახიშვილი / რამდენი წლისა ხართ?

ჯავახიშვილი: 37 წლის.
თავმჯდომარე: ყოფილი წოდება?
ჯავახიშვილი: აზნაური.
თავმჯდომარე: ოჯახური მდგომარეობა?
ჯავახიშვილი: უცოლო.
თავმჯდომარე: თქვენი სპეციალობა?
ჯავახიშვილი: ინტელეგენტი.
თავმჯდომარე: ქონებრივი მდგომარეობა?
ჯავახიშვილი: არაფერი არ მაქვს.
თავმჯდომარე: რა განათლების?
ჯავახიშვილი: უმაღლესი.
თავმჯდომარე: რა პარტიის ხართ?
ჯავახიშვილი: საქართველოს დამოუკიდებელი დემოკრატიული პარტიის.
თავმჯდომარე: პასუხისგებაში არ ყოფილხართ მიცემული?
ჯავახიშვილი: არასდროს.
თავმჯდომარე: რომელი წლიდან ირიცხებოდით პარტიის წევრად?
ჯავახიშვილი: 1917 წლიდან.
თავმჯდომარე: რომელი წლიდან ითვლებოდით თქვენი პარტიის ცეკას წევრად?
ჯავახიშვილი: დაახლოებით, 19 წლიდან.
თავმჯდომარე: როდის მიიღეთ დადგენილება თქვენი პარიტეტულ კომი­

ტეტში გაგზავნის შესახებ?
ჯავახიშვილი: თავიდანვე, როცა დაარსდა პარიტეტული კომიტეტი. მე 

ვაწარმოებდი მოლაპარაკებას და გამაგზავნეს კიდეც წევრად. 
თავმჯდომარე: რა მიზანი ქონდათ პარიტეტულ კომიტეტს?
ჯავახიშვილი: 1921 წლის თებერვლის და მარტის დღეების შემდეგ ჩვენ 

პარტიულ წრეებში დაისვა საკითხი შესახებ ჩვენი დამოკიდებულებისა 
ხელისუფლებასთან. 

7. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 375, ტ. 1, გვ. 69.
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თავმჯდომარე: მე გეკითხებით პარიტეტულ კომიტეტის მიზნებზე. რა მი­
ზანი ქონდა მის დაარსებას?

ჯავახიშვილი: საქართველოს დამოუკიდებლობის აღდგენა.
თავმჯდომარე: რომელ წელში შესდგა დამოუკიდებლობის კომიტეტი?
ჯავახიშვილი: ის შესდგა 22 წლის აგვისტოში.
თავმჯდომარე: რა პირობებზე იყო პარიტეტული კომიტეტი შექმნილი?
ჯავახიშვილი: მე მოგახსენეთ, რომ ჩვენს პარტიულ წრეებში თებერვლის და 

მარტის დღეების შემდეგ დაისვა საკითხი ჩვენი დამოკიდებულების შესახებ ხე­
ლისუფლებასთან. თითქოს ყველა იმ აზრის გახდა, რომ ფაქტს დაპყრობისას 
უარვყოფთ, მაგრამ თუ ხელისუფლება გაატარებს ეროვნულ გეზს, ჩვენ მას 
მხარში ამოუდგებით და შევეცდებით საქართველოს დამოუკიდებლობის დაც­
ვას და განმტკიცებას, ჩვენთვის არავითარი მნიშვნელობა ან უკეთ ვსთქვათ 
ნაკლები მნიშვნელობა ქონდა სხვა საკითხს, გარდა ეროვნულისა. რა შემდეგ 
დავრწმუნდით, რომ საბჭოთა ხელისუფლება ჩვენის აზრით ატარებდა გეზს, 
ჩვენ იძულებული ვიყავით დაგვეწყო მუშაობა მიმართული საქართველოს და­
მოუკიდებლობის აღსადგენათ. ამ მიზნის მისაღწევად ბუნებრივია ჩვენი შეთან­
ხმება სხვა პარტიებთან, რომელთაც იგივე მიზანი ქონდათ. დავიწყეთ მოლაპა­
რაკება. ამ მოლაპარაკების დროს ფსიქოლოგიური უფსკრული იყო პარტიათა 
შორის, მაგრამ ჩვენ შევსძელით ყოველი კერძო დაგვევიწყებია და მიუხედავათ 
იმ დაბრკოლებისა შევთანხმდით... ჩვენთვის ნაკლები ან უკეთ ვსთქვათ არავი­
თარი მნიშვნელობა არ ქონდა სოციალურ პოლიტიკურ საკითხს. მე ვიტყვი, რომ 
ჩვენ არ გვაინტერესებდა, ან ნაკლებ გვაინტერესებდა ბრძოლა ხელისუფლე­
ბასთან. მე ვამტკიცებ და ვგონებ ყველა დამეთანხმება, რომ კომუნისტური 
საქართველო რომ გამოეცხადებიათ და დაეცვათ საქართველოს დამოუკიდებ­
ლობა, ყოველივე მიზანი, რომელიც კი ჰქონდა დასახული დამოუკიდებლობის 
კომიტეტს, მიღწეული იქნებოდა და ყოველივე ძალა ჩვენ შორის მოსპობილი 
იქნებოდა. ერთად ერთი მიზანი, ლოზუნგი, რომლის გარშემო ტრიალებდა 
მთელი დამოუკიდებლობის კომიტეტის მოქმედება დღიდან მისი დაარსებამ­
დე დღევანდლამდე, იყო საქართველოს დამოუკიდებლობა. მან შეგვაერთა და 
მიგვიყვანა ამ შედეგამდე... შეთანხმების თანახმად ჩვენ გათვალისწინებული 
გვქონდა ეროვნული საკითხი მთელი მისი მასშტაბით. დასმული ეროვნული პო­
ლიტიკის წარმოება. ეს იყო დამოუკიდებლობის კომიტეტის მიზანი და საქმე. 

მე ვაცხადებ, რომ არავითარი აზრი აჯანყების შესახებ პირველად ჩვენ არ 
გვქონდა.8 ჩვენ ვფიქრობდით, რა საბუთით, ეს სხვა საქმეა, მაგრამ ყოველ შემ­
თხვევაში ჩვენ ვფიქრობდით იმას, რომ შეიძლება შექმნილიყო ისეთი პირობები, 
როდესაც რუსეთი იძულებული იქნებოდა წასულიყო აქედან. არა იმიტომ, რომ 

8. ამავეს ადასტურებს გენერალი კონსტანტინე (კოტე) აფხაზი (საქართველოს შსს არქივი, 
(I), ფ. 6, ს. 23496, ტ. 1, კოტე აფხაზის ჩვენება, 1923, გვ. 42-43): „დაახლოებით დეკემბ­
რის თვეში კომიტეტში განხილული იყო საკითხი გამოსვლებისადმი მასების მზაობისა და 
აქტიურ მოქმედებათა დაწყების აუცილებლობის შესახებ. ამასთან მიმართებაში კრების 
მონაწილეთა აზრი ორად გაიყო – მოწინააღმდეგეებად და მომხრეებად. პირველ, ანუ მოწი­
ნააღმდეგეთა ჯგუფში იყვნენ იასონ და მიხეილ ჯავახოვები და წინამძღვაროვი, სხვები არ 
მახსოვს. მე მეორე, ანუ გამოსვლების დაწყების მომხრეთა ჯგუფში ვიყავი. ამ აზრს კიდევ 
ვინ იზიარებდა, არ მახსოვს. ხმათა უმრავლესობით გამოსვლები უარყოფილი იქნა. ჩვენი 
გადაწყვეტილება პარიტეტული კომიტეტისთვის იასონ ჯავახოვს უნდა გადაეცა”. 
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ჩვენ უცხო ჯარებს მოვიყვანთ, არამედ მიტომ რომ თვით რუსეთში მოხდებოდა 
რაიმე გართულება. ეს მომენტი გვქონდა გათვალისწინებული... მუშაობა იყო 
პროპაგანდისტული, კულტურული. პირველი პოლიტიკური საკითხი, რომელ­
საც ჩვენ შევეჯახეთ მუშაობის დროს, ეს იყო ხევსურების გამოსვლა. ამის გამო 
პრეზიდიუმმა მოიწვია ზოგიერთი სამხედრო პირები და მსჯელობა იქონია იმის 
შესახებ, თუ როგორ მოგვეწყო ამ აჯანყების ჩაქრობა. სამხედრო პირებმა გაი­
ზიარეს ჩვენი აზრი და კიდეც ჩააქრეს გამოსვლა. 

ამის შემდეგ დააპატიმრეს თავმჯდომარე. ეს არის პირველი პერიოდი ჩვენი 
მუშაობის. მეორე პერიოდი − დამოუკიდებლობის კომიტეტში სოციალ-დემოკ­
რატების მხრივ შემოვიდა კოტე ანდრონიკაშვილი. აქ ლაპარაკი იყო იმის შე­
სახებ, რომ დამოუკიდებლობის კომიტეტის შეთანხმების ძალით უთუოდ თავ­
მჯდომარე უნდა ყოფილიყო სოციალ-დემოკრატი. მე ვამტკიცებ, რომ ეს არ 
არის მართალი. ჩვენ პირველათ სრულიათ შემთხვევით ავირჩიეთ თავმჯდომა­
რეთ სოციალ-დემოკრატი. შემდეგში ჩვენ ვირჩევდით მხოლოდ მას, ვისაც ღირ­
სეულათ დავინახავდით. და თუ ჩვენ ავირჩიეთ ქარცივაძე ან ანდრონიკაშვილი, 
ამას ვუწევდით ანგარიშს და არა მათ პარტიულობას.

პარალელურად დაიწყო პოლიტიკური რეპრესიები და ქონდა ადგილი სამწუ­
ხარო მოვლენებს, დაიწყო პოლიტიკურების ხვრეტა, გურიის, ხევსურეთის, და 
ცენტრის ამბები. იყო დიდი საშიშარი სტიქიური გამოსვლები. ჩვენ ნელ-ნელა 
არა მაშინვე, როცა ანდრონიკაშვილი შემოვიდა, არამედ ნელ-ნელა დავიწყეთ 
მზადება. მე მინდა ვიყო უფრო სწორი, აჯანყებას კი არ ვამზადებდით, აჯანყე­
ბისთვის ვემზადებოდით. აქედან დამოკიდებულება დამოუკიდებლობის კომი­
ტეტსა და პარტიებს შორის შეიცვალა, როცა გადამჭრელი მნიშვნელობა წინეთ 
პარტიას ქონდა, ეხლა ინიციატივა გადავიდა დამოუკიდებლობის კომიტეტის 
ხელში.

1923 წლის ზაფხულზე ჩვენ პრაქტიკულად შევუდექით აჯანყების საკითხს. 
ამოვირჩიეთ სამხედრო კომისია, სადაც შედიოდენ განსვენებული ხომერიკი 
და წინამძღვრიშვილი. დავუკავშირეთ ეს კომისია პარტიებს, ვინაიდან წინეთ 
ჩვენს პარტიას ქონდა ჩოლოყაშვილთან კავშირი. დაკავშირების მიზანი კი იყო 
შეგვეჩერებია სეპარატიული გამოსვლები ჩოლოყაშვილის და შეგვენახა ეს გა­
მოსვლები საბოლოოდ გამოსვლებამდე. რადგან პრაქტიკულად დაისვა ეს სა­
კითხი, გავგზავნეთ ჩრდილო კავკასიაში წინამძღვრიშვილი, აქ აქედან იწყება 
ჩვენი პრაქტიკული მუშაობა აჯანყების მოსაწყობად. 

რაც შეეხება საზღვარგარეთს, ჩვენ იმედი გვქონდა, რომ თუ გავიმარჯვებთ, 
დადგებოდა ჩვენ შორის ნორმალური ურთიერთობა. აჯანყების დროს ჩვენ იმედი 
გვქონდა მხოლოდ დიპლომატიურ ჩარევის, აქ ლაპარაკი იყო სოციალისტურ 
ინტერვენციაზე. ყოველ შემთხვევაში დამოუკიდებლობის კომიტეტი არავი­
თარ იმედებს სოციალისტურ ინტერვენციაზე არ ამყარებდა. რაც შეეხება ჩვენ 
მეზობლებს, რასაკვირველია ჩვენ დაინტერესებული ვიყავით, რომ გამოსვლა 
მომხდარიყო მთლიანად ამიერ კავკასიაში, და თუ გნებავთ მთელ კავკასიაში. ეს 
ბუნებრივია და რომ ჩვენ ზომები არ მიგვეღო − ეს ჩვენი შეცდომა იქნებოდა. ჩვენ 
ყველაფერი გავაკეთეთ და თუ ისინი არ გამოგვყვენ − ეს ჩვენი ბრალი არ არის. 
სომხებმა უარი გვითხრეს, აზერბაიჯანთან კავშირი გაწყდა, ჩრდილო კავკასია 
ვერ გამოვიდა. მიუხედავად ამისა იმდენად შეგნებული გვქონდა აჯანყების აუ­
ცილებლობა, რომ ჩვენ მარტო მოვახდინეთ ის. აქ აცხადებდნენ, რომ მოელოდენ 
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რაღაც ჩარევას, ასახელებდენ ევროპას, ინგლისს, მე გულახდილად გეუბნებით, 
რომ ჩვენ გვქონდა მხოლოდ ქართველი ხალხის იმედი და მეზობლებისა. 

აჯანყება მოხდა მთლიან საქართველოს მასშტაბით. დასავლეთი საქარ­
თველო გამოვიდა, გამოვიდა სვანეთი, იმერეთი. საინტერესოა, რომ გამოვიდა 
სამეგრელო, სადაც უფრო მეტი ძალოვანი იყო ხელისუფლების წარმომადგენ­
ლები. გამოვიდა გურია. რაც შეეხება აღმოსავლეთ საქართველოს, აქაც იყო 
გამოსვლები, მაგრამ უფრო სუსტად. ყველა ამის მიზეზი იყო უფულობა. რა­
საკვირველია, ჭიათურამაც შეუშალა ხელი. იყო გამცემლებიც. შემდეგ ამისა, 
ვინაიდან ნათლად არ გვქონდა გადაწყვეტილი ტფილისში გამოსვლები, ამიტომ 
წავედით შიო-მღვიმის ტყეში. სექტემბრის ორს დაგვესხა რუსის ჯარი. ჩვენ 
შვიდი, თუ რვა კაცი ვიყავით. აგვიტეხეს სროლა. ჩვენ გავიფანტეთ, მე პირა­
დად დაჭრილი ვიყავი რამოდენიმე ადგილს. ბოლოს და ბოლოს დაგვაპატიმრეს 
სხვა და სხვა ადგილს და ჩამოგვიყვანეს ტფილისში საგანგებო კომისიაში. უკვე 
ნათელი იყო რომ აჯანყება წაგებულია და შემდეგი გამოსვლები იქნება მხო­
ლოდ უქმი სისხლის დაღვრა. მეორე მხრივ, ვხედავდით რომ საუკეთესო ქართ­
ველებს სწყვეტავდენ. ყველა ამან გვაიძულა და დავიწყეთ მთავრობასთან მო­
ლაპარაკება. ერთი მხრივ იმიტომ, რომ ბოლო მოღებოდა ამ რეპრესიებს, ჩვენ 
გამოვუშვით ეს რეზოლუცია. ჩვენ ვამბობდით, ჩვენ ვიცით, რომ ისე დაგვხვრე­
ტენ, როგორც დახვრიტეს ვალიკო ჯუღელი, მაგრამ ჩვენ აღვასრულეთ ჩვენი 
მოვალეობა. ეს ვთქვით ჩვენ 5 სექტემბერს, 1924 წელს და ეს განცხადება არის 
საქართველოს დამოუკიდებლობის კომიტეტის გედის სიმღერა... 

თავმჯდომარე: ბრალდებულო, ჯავახიშვილო, თქვენ როცა შეგეკითხენ, 
გრძნობთ თუ არა თქვენს თავს დამნაშავეთ ამ მუხლებით, რომელიც აღნიშ­
ნულია საბრალდებულო დასკვნაში, თქვენ უპასუხეთ − თავს დამნაშავეთ არ 
ვცნობო. ხომ ადასტურებთ, რომ თქვენ ღებულობდით მონაწილეობას პარიტე­
ტის მოქმედებაში? მან მოაწყო შეიარაღებული აჯანყება, კავშირი ქონდა ბან­
დიტებთან, კავშირი დაიკავა ჩრდილო-კავკასიასთან და სხვა ქვეყნებთან. თუ ეს 
ასეა, და რომ ეს ასეა თქვენ თითონ ადასტურებთ, მაშინ რატომ არ აღიარებთ 
თქვენ თავს დამნაშავეთ იმ მუხლების მიხედვით, რომლებიც წამოყენებული 
გაქვთ, როგორც წინასწარ გამოძიების დროს, ისე საბრალმდებლო დასკვნით? 
აღიარებთ თუ არა თავს დამნაშავეთ? უპასუხეთ მოკლეთ ან ჰო, ან არა. 

ჯავახიშვილი: არ ვაღიარებ.
თავმჯდომარე: მიუხედავად იმისა, რომ ჩაიდინეთ?
ჯავახიშვილი: დიახ, ნება მიბოძეთ განმარტებისათვის.
თავმჯდომარე: პირველი მუხლის შესახებ გეკითხებით − აქ ლაპარაკია შეი­

არაღებულ აჯანყების შესახებ, თქვენ უჩვენეთ სასამართლოს, რომ ამ აჯანყე­
ბის მოწყობაში თქვენ მონაწილეობას ღებულობდით არა?

ჯავახიშვილი: მე ვაცხადებ კატეგორიულათ, რომ არას დროს არც წავიდოდი 
ამ ხელისუფლების წინააღმდეგ, ხელისუფლებასთან ბრძოლას არ დავიწყებდი, 
და თუ ვმოქმედობდი, ვმოქმედობდი რუსეთის ძალების წინააღმდეგ. 

თავმჯდომარე: თქვენ გეკითხებათ სასამართლო, რომ თქვენ აჯანყება მო­
აწყვეთ საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ საქართველოში, როგორც ეს 
თქვენ განაცხადეთ. 

ჯავახიშვილი: მე თუ განვაცხადე ბოდიშს ვიხდი.
თავმჯდომარე: თქვენ განაცხადეთ, რომ აჯანყება უნდა მოწყობილიყო 



97

ამიერ-კავკასიისა და კავკასიის მაშტაბით. 
ჯავახიშვილი: ნება მიბოძეთ, მართალია ამ მასშტაბით უნდა გვემუშავა, მაგ­

რამ აჯანყება მიმართული იყო რუსეთის წინააღმდეგ და არა საქართველოს 
წინააღმდეგ. 

თავმჯდომარე: თქვენ უჩვენეთ სასამართლოს, რომ ევროპიდან არავითარი 
რეალური დახმარება არ გქონდათ. გახსოვთ თქვენი ჩვენება, მიეცით სასამარ­
თლოს გამომძიებელს, ამ გამომძიებელს ძალდატანება ხომ არ უხმარია? მე 
წაგიკითხავთ და გთხოვთ ის ან დაადასტუროთ ან უარჰყოთ: ჩვენ ვცდილობ­
დით საზღვარგარეთის ბიუროს საშუალებით უცხო სახელმწიფოებიდან მიგ­
ვეღო ფული და იარაღი. ეს თქვენი ჩვენებაა არა?

ჯავახიშვილი: დიახ.
თავმჯდომარე: მაშასადამე თქვენ იმედი გქონდათ და ცდაც იყო, რომ საზ­

ღვარგარეთიდან მიგეღოთ არა მარტო სიტყვიერი დახმარება, არამედ ფული 
და იარაღიც კი. 

ჯავახიშვილი: ეს ცდა იყო. ეს იყო მე ვადასტურებ, მაგრამ ყველაფერი ეს 
ჩვენ უნდა მიგვეღო არა ეხლა, არამედ მაშინ, როდესაც საქართველო აღადგენ­
და თავის დამოუკიდებლობას. მაშასადამე მე ვამტკიცებ, რომ არავითარი 
იმედი აჯანყების პროცესში ვინმესგან რაიმე დახმარების ჩვენ არ გვქონდა. 

თავმჯდომარე: პარიტეტული კომიტეტი საიდან ღებულობდა ფულებს?
ჯავახიშვილი: პარიტეტული კომიტეტი ღებულობდა ფულებს ერთი მხრივ 

აქ, და მეორე მხრივ თავის საზღვარგარეთელ ბიუროდან.
თავმჯდომარე: სისტემატიურად ღებულობდა თუ არა?
ჯავახიშვილი: არა.
თავმჯდომარე: დაახლოებით თქვენი იქ ყოფნის დროს რამდენი მიიღეთ?
ჯავახიშვილი: მე არ ვაწარმოებდი ანგარიშებს, მაგრამ ფიქრობ, რომ დაახ­

ლოებით 20.000 ლირამდე. ეს ფული იყო არა სხვისი, არა უცხოელების, არამედ 
აქედანვე გატანილი. 

თავმჯდომარე: ემორჩილებოდა თუ არა ჩოლოყაშვილის ბანდა პარიტეტულ 
კომიტეტს?

ჯავახიშვილი: სრულებით არა, ემორჩილებოდა მხოლოდ იმ მხრივ, რომ თუ 
ჩვენ მას დავავალებდით ეროვნული მიზნის მისაღწევად მოქმედებას, ის ვალ­
დებული იყო გამოსულიყო”.9 

მოგვიანებით იასონ ჯავახიშვილს ქაქუცა ჩოლოყაშვილის შესახებ სახელმწიფო 
ბრალმდებელი ოკუჯავაც უსვამს შეკითხვას:

„ოკუჯავა: თუ იცით თქვენ, რომ წინანდალში 1922 წელს 5 კომსომოლისტი 
მოკლა ჩოლოყაშვილის რაზმმა? გამოიყვანეს გლეხის შვილები, 4 ქართველი, 1 
სომეხი და დახვრიტეს. როგორ ფიქრობთ თქვენ, ეს ნაციონალური საქმე იყო?

ჯავახიშვილი: ეს ფაქტი მე გავიგე მხოლოდ საბრალმდებლო დასკვნიდან. რაც 
შეეხება შეფასებას, მე არ ვიცი მართალი არის თუ არა ეს ფაქტი. იქნებ სხვებმა 
ისარგებლეს მისი სახელით. მაგრამ მე მოგახსენებთ, არავითარი დასტური მას ამის 
შესახებ არ ჰქონდა და ეს რა თქმა უნდა არ არის ნაციონალური საქმე. 

ოკუჯავა: თქვენ პარიტეტულ კომიტეტს მოახსენეთ, რომ ჩოლოყაშვილს 
ყავს 600 კაცი, ფაქტიურად კი ამბობთ, რომ გამოვიდა 60 კაციო. რა იყო მიზეზი, 

9. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 376, ტ. 2, გვ. 581-599. 
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რომ პარიტეტულ კომიტეტში კეთდება მოხსენება 600 კაცზე და ფაქტიურად 
გამოდის 60 კაცი?

ჯავახიშვილი: საერთოდ ჩემთვის ძნელია ახლა თქმა იმისა, ამა თუ იმ ადგი­
ლას რატომ ვერ მოხდა ამა თუ იმ ოპერაციის შესრულება. 

ოკუჯავა: ჩოლოყაშვილი რომელი წლიდან იყო თქვენი პარტიის წევრი?
ჯავახიშვილი: მისი პარტიული წევრობის შესახებ წინად არაფერი ვიცოდი. 

მხოლოდ შემდეგში კი იმას კავშირი ქონდა ჩვენთან.
ოკუჯავა: რომელი წლიდან?
ჯავახიშვილი: დაახლოებით, 21 წლის გასულიდან. როდესაც ის ტყეში გა­

ვიდა, რასაკვირველია ეს მოხდა ჩვენ ნებადაურთველად.
ოკუჯავა: არის საქმეში ჩვენება, რომ ჩოლოყაშვილი წავიდა ტყეში 22 წლის 

მარტში, ჯავახიშვილის თანხმობით. მართალია ეს თუ არა?
ჯავახიშვილი: ვისი ჩვენებაა ასეთი?
ოკუჯავა: სვიმონ ყიფიანის.
ჯავახიშვილი: მაგ მე ხომ არ მიჩვენებია, მერე?!
ოკუჯავა: თქვენ არ გიჩვენებიათ, მაგრამ მე გეკითხებით, მართალია თუ არა?
ჯავახიშვილი: მე წავიკითხე სვიმონ ყიფიანის ჩვენება და იქ აუარებელი შეც­

დომებია, რომელიც სიმართლეს არ შეიცავენ. 
ოკუჯავა: ხომ არ ყოფილა ისეთი ხანა, რომ ჩოლოყაშვილი გთხოვდათ გაგეშ­

ვათ ის საზღვარგარეთ?
ჯავახიშვილი: იყო ასეთი ხანა; როცა ჩვენ სრულიად იმედი დავკარგეთ აჯან­

ყებაზე და მას ტყუილა-უბრალოდ ტყე-ტყე უნდა ევლო. მან არჩია საზღვარგა­
რეთ წასვლა, ვიდრე ჩეკაში ჩავარდნა”.10 

სასამართლოს თავმჯდომარე ვაშაძე ინტერესდება იასონ ჯავახიშვილის აზ­
რით სამხედრო ცენტრის გამცემ მისაბიშვილის მკვლელობის შესახებ:

„თავმჯდომარე: მისაბიშვილი თქვენი პარტიის წევრი იყო. 
ჯავახიშვილი: დიახ.
თავმჯდომარე: რატომ მოკალით?
ჯავახიშვილი: მისაბიშვილი იყო პროვოკატორი. ეს ჩვენთვის დამტკიცე­

ბული იყო. დაისვა საკითხი იმის შესახებ, რომ მისაბიშვილი როგორმე თავიდან 
მოგვეცილებია. მიუხედავად იმისა, რომ ჩვენ რევოლუციურ თვალსაზრისით 
მოვალენი ვიყავით მოგვეკლა ჩვენი პროვოკატორი. ის ვერ გავიმეტეთ და ბო­
ლოს, პირადად მე, სწორედ იმ დღეს, როცა ის უნდა მოეკლათ, გავიგე სრუ­
ლიად შემთხვევით. ეს იყო საღამოს 7 საათი. მე შემეძლო გამეგზავნა კაცი და 
ამრიგად, ამეცილებინა ეს. მაგრამ ეს კაცი ჯერ ვერ მონახავდა მას და მერე მე 
თითონ არ ვქენი. როცა მე წარმომიდგინეს ეს ბრალდება და დავინახე, რომ ეს 
ბრალდება ყველას ბრალდება მე ვსთქვი, თუ ვინმეა ამაში პასუხისმგებელი, მე 
ვფიქრობ, რომ მეც ვარ”.11 

იასონ ჯავახიშვილი ჩვენებაში საუბრობს ასევე საზღვარგარეთის როლზე, აჯან­
ყების დაფინანსებასა და მისი თავდაპირველი თარიღის გადადების მიზეზებზე:

„ოკუჯავა: 23 წლის დამლევს პარიტეტული კომიტეტისთვის პრაქტიკულად 
ცხადი იყო თუ არა, რომ აჯანყება უნდა მოხდეს?

10. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 376, ტ. 2, გვ. 606-630.
11. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 376, ტ. 2, გვ. 600-601.
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ჯავახიშვილი: დიახ.
ოკუჯავა: რა დროს გინდოდათ გამოსვლა?
ჯავახიშვილი: ჩვენ ასეთი დღე არ დაგვინიშნავს, მაგრამ ვფიქრობდით 15 

თებერვლამდე. შემდეგში გადავდევით.
ოკუჯავა: პარიტეტული კომიტეტიდან ხომ არ წასულა საზღვარგარეთ 

კაცი?
ჯავახიშვილი: დიახ. 
ოკუჯავა: როგორი მისია მიეცით?
ჯავახიშვილი: ჩვენ, რადგანაც დაყრდნობილი ვიყავით ჩვენს თავზე, ამიტომ 

ერთ-ერთ შველას ველოდით ჩვენი გასული ამხანაგებიდან. ჩვენ მოვალეთ ჩავ­
სთვალეთ ჩვენი თავი შეგვეტყობინებია მათთვის, რომ ჩვენ გამოვდივართ და 
შეგვეტყო იმათი აზრი. 

ოკუჯავა: პარიტეტული კომიტეტი საზღვარგარეთ დასტურს სთხოვდა თუ არა?
ჯავახიშვილი: უნდა მოგახსენოთ, რომ პარიტეტული კომიტეტი არავის არ 

ექვემდებარებოდა. პირიქით, მას ექვემდებარებოდნენ. ჩვენ ვერავის დასტურს ვერ 
ვთხოვდით, ჩვენ ვთხოვდით აზრს, თუ რამდენათ მართლაც სცნობდენ ისინი მარ­
თებულათ ჩვენს გამოსვლებს. გამოვიდოდით თუ არა დასტური საჭირო არ იყო. 

ოკუჯავა: როდესაც გადაწყდა, რომ აჯანყება მოხდეს საქართველოში, ვინ  
შეთვალა ფული საზღვარგარეთ. თქვენ ჩვენებაში გაქვთ, რომ როდესაც გადაწ­
ყდა აჯანყების საკითხი კოტემ სწრაფად გააგზავნა წერილი ფულზეო.

ჯავახიშვილი: მე არ ვუარყოფ და ვამბობ, რომ ჩვენ ფული არ გვქონდა და 
ვთხოვდით ჩვენს ამხანაგებს, ცოტაოდენი მოეწოდებიათ, მაგრამ სამწუხაროთ 
უშედეგოდ დარჩა ჩვენი თხოვნა. 

ოკუჯავა: რა იყო მიზეზი, რომ 1924 წ. თებერვალში არ მოხდა საქართვე­
ლოში აჯანყება?

ჯავახიშვილი: არ მოხდა ბევრი მიზეზების გამო. ჩვენ სრულებით არ გვქონ­
და ფული და ნაწილობრივ ამან შეგვიშალა ხელი. 

ოკუჯავა: საგანგებო კომისიაში თქვენ გაქვთ ნათქვამი „არესტ გოგიტა ფა­
ღავა ი წინამძღვრიშვილი...”

ჯავახიშვილი: ეს არ არის ერთად ერთი მიზეზი, ეს არის მხოლოდ ერთ-ერთი 
მიზეზთაგანი”.12 

სასამართლოზე ვექილი მაჭავარიანი იასონ ჯავახიშვილს ეკითხება აჯანყე­
ბაში აფხაზეთის ჩართულობის შესახებ: 

„მაჭავარიანი: თქვენ მოახსენეთ სასამართლოს, რომ ემზადებოდით შეიარა­
ღებული აჯანყებისთვის. მოიგონეთ, ემზადებოდით თქვენ თუ არა აფხაზეთში 
და კერძოთ სოხუმში?

ჯავახიშვილი: იქ არავითარ ზომებს არ ვიღებდი, ვინაიდან ვიყავი დარწმუ­
ნებული, რომ აფხაზეთი ვერ გამოვიდოდა. წინეთ იყო ერთგვარი ცდა, მაგრამ 
შემდეგ დავანებე თავი.

მაჭავარიანი: გთხოვთ აღნიშნოთ ეს ოქმში. 
თავმჯდომარე: თქვენ აჩვენეთ, რომ ამიერკავკასიის მასშტაბით აწყობდით 

აჯანყებას, მაგრამ როცა შეგეკითხენ აფხაზეთში აწყობდით აჯანყებას თუ 
არა, უპასუხეთ რომ არ ვაწყობდითო. 

12. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 376, ტ. 2, გვ. 612-625.
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ჯავახიშვილი: მართალია, ჩვენ გვინდოდა აჯანყება ამიერ-კავკასიის და 
მეტი მაშტაბით, მაგრამ როცა გამოირკვა, რომ აზერბაიჯანი არ გამოვიდოდა, 
ჩვენ ეს ვეღარ მოვახერხეთ.

თავმჯდომარე: როდის შესდგა უკანასკნელი პარიტეტული კომიტეტის სხდომა?
ჯავახიშვილი: 18 თუ 19 აგვისტოს.
თავმჯდომარე: 18 აგვისტოს შემდეგ სხდომა აღარ ყოფილა?
ჯავახიშვილი: ოფიციალური სხდომა 18 თუ 19 იყო, მეტი არ ყოფილა”.13

სასამართლო პროცესზე ბრალდებულებს უფლება ჰქონდათ, საბოლოო 
სიტყვით გამოსულიყვნენ. საქართველოს შინაგან საქმეთა სამინისტროს არ­
ქივში დაცული ხუთტომიანი საქმის მეხუთე ტომი ბრალდებულთა საბოლოო 
გამოსვლებს ინახავს. მკითხველს უცვლელად ვთავაზობთ იასონ ჯავახიშვი­
ლის საბოლოო სიტყვას:

„თავმჯდომარე: ბრალდებული ჯავახიშვილი. უკანასკნელი სიტყვა თქვენი.
ჯავახიშვილი: მე შეუძლოთ გახლავართ და ამიტომ ვიქნები ლაკონიური. 

გუშინ მე შევეცადე დამეხასიათებია წარსული მომენტები. ახლა მოგახსენებთ 
ჩემს აზრს დღევანდელ მომენტზე. მე ვიზიარებ ჩემი უფროსი ამხანაგის კოტე 
ანდრონიკაშვილის სიტყვის დასკვნით ნაწილს, რომელიც მან წარმოგიდგინათ 
წერილობით. მე არ შევდივარ მის დასაბუთებაში და მიმაჩნია, რომ ქართული 
ეროვნული იდეა დღეს მოითხოვს: 1) აჯანყების გადაჭრით უარყოფას, 2) რუ­
სეთთან შერიგებას. მართალია ჩვენ გულდაკოდილი ვართ კომუნისტურ რუ­
სეთისაგან, მაგრამ სამართლიანობა მოითხოვს აღვნიშნო, რომ კომუნისტური 
რუსეთი ჩვენ გვირჩევნია ყოველგვარ სხვა რუსეთს, ვინაიდან ჩვენი ეროვნული 
უფლება იმისგან არის დაცული ასე თუ ისე. შერიგება და თანხმობა საბჭოთა 
ხელისუფლებასთან და ყველაფერი ეს არა იმისთვის, რომ ჩვენ უარს ვამბობთ 
დამოუკიდებლობის იდეაზე, არამედ დამოუკიდებლობა კვლავ იქნება ჩვენი 
ფეტიში. მხოლოდ ჩვენ წავალთ მისკენ, არა აჯანყების, არამედ თანამშრომლო­
ბის გზით”.14 

„სასამართლო მიდის განაჩენის გამოსატანად,” − ამ სიტყვებით ასრულებს სა­
ქართველოს სსრ უზენაესი სასამართლოს თავმჯდომარე 1925 წლის 15 ივლისს  
დაწყებულ ბრალდებულთა დაკითხვის პროცესს, რომელმაც ერთ თვესაც არ 
გასტანა და ამავე წლის 10 აგვისტოს დასრულდა. იასონ ჯავახიშვილს დახ­
ვრეტა მიუსაჯეს. მოგვიანებით ბრალდებულს განაჩენი 10-წლიანი პატიმრო­
ბითა და „სასტიკი იზოლაციით” შეუცვალეს. იგი ომსკის ოლქში გადაასახლეს, 
სადაც 1937 წლამდე  ქალაქ ტარაში ცხოვრობდა. 1937 წლის მასობრივი რეპ­
რესიების დროს დააპატიმრეს და ამავე წლის პირველ ნოემბერს დახვრიტეს...

13. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 376, ტ. 2, გვ. 635-639.
14. საქართველოს შსს არქივი, (II), ფ. 14, აღწ. 2, ს. 379, ტ. 5, გვ. 241.
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ბოლშევიკური რუსეთის წინააღმდეგ მიმართული ყველა აჯანყება მარცხით 
დამთავრდა. ყველა მარცხს ანგარიშსწორება მოჰყვა ხელისუფლების მხრიდან. 
ასე იყო 1924 წლის „აგვისტოს ავანტიურად” მონათლული აჯანყების ჩახშობის 
შემდეგაც. სასტიკად გაუსწორდნენ მონაწილეებს და, რა თქმა უნდა, განსა­
კუთრებული აგრესიით მოექცნენ სასულიერო პირებს. 

 სულ არ ყოფილა ქუთათელ-გაენათელი მიტროპოლიტი ნაზარი 1924 წლის 
აჯანყების მონაწილე, მაგრამ საბაბი მიეცათ, არ დაინდეს ეკლესიის საკურ­
თხებლად სოფელ როდინაულში მისული და რამდენიმე სასულიერო პირთან 
ერთად დააპატიმრეს და დახვრიტეს. ორიოდე სიტყვით შევეხოთ ამ თემას: 
ბოლშევიკებმა სოფელ როდინაულის ეკლესია გააუქმეს და გადააკეთეს თეატ­
რად, მაგრამ მორწმუნეების დაჟინებული მოთხოვნით ეკლესიას პირვანდელი 
ფუნქცია დაუბრუნდა. საჭირო გახდა მისი ხელმეორედ კურთხევა, რისთვი­
საც 1924 წლის 30 ივლისს სოფლის საეკლესიო საბჭოს წევრმა მაღლაკელიძემ 
თხოვნით მიმართა ქუთათელ მიტროპოლიტ ნაზარი ლეჟავას. იერარქი სხვა სა­
ეკლესიო პირებთან ერთად 2 აგვისტოს ეწვია როდინაულს. მწუხრის და ცისკ­
რის ლოცვის შემდეგ, დაახლოებით საღამოს 8-9 საათზე, სოფლის მღვდელ 
მამა დომენტი გიორგაძესთან ერთად მოსასვენებლად ესტუმრა ახლომოსახლე 
გლეხ მათე ჩუბინიძეს, სადაც დაგვიანების გამო ვახშმადქცეული სადილი გაი­
მართა.

რასაკვირველია, ეს ამბავი უყურადღებოდ არ დარჩებოდათ მავანთ. სოფელ 
სვირის რაიაღმასკომში სასწრაფოდ მივიდა ცნობა „როდინოულის თემში” ჩატა­
რებული ანტისახელმწიფოებრივი, ანტიკომუნისტური „სერობის” შესახებ. რე­
აქციამაც არ დააყოვნა. რაიაღმასკომის თავმჯდომარის მოადგილე ჯუღელმა 
და რაიპარტკომის ინსტრუქტორმა გიგინეიშვილმა ოპერატიულად გაგზავნეს 
სვირის რაიმილიციის უფროსის მოადგილე მაღლაკელიძე დავალებით: − „წასუ­
ლიყო, მოენახა მღვდლები, დაეპატიმრებინა და წარმოედგინა სვირის რაიაღ­
მასკომში.1    	

იმ საღამოს მათე ჩუბინიძის სახლს მიადგნენ ხელისუფლების წარმომადგენ­
ლები: როდინაულის თემის საბჭოს თავმჯდომარე ხაჭაპურიძე, სვირის რაიმი­
ლიციის უფროსის მოადგილე მაღლაკელიძე, მილიციელები: უგრეხელიძე და 
ბურჯანაძე. დავალება წარმატებით შესრულდა – „მონახულ და დაპატიმრებულ 
იქნა ქუთათელ-გაენათელი მიტროპოლიტი ნაზარი ლეჟავა, დეკანოზი გერმანე 
ჯაჯანიძე, დეკანოზი ვასილ დოლაბერიძე, დეკანოზი იერეთეოზ ნიკოლაძე, 
მღვდელი სიმონ მჭედლიძე, მღვდელი პოლიევტო ვარდოსანიძე, მღვდელი დო­
მენტი გიორგაძე, პროტოდიაკონი ბესარიონ კუხიანიძე, მთავარდიაკონი ისი­
დორე სვანიძე, მოწაფე ნიკოლოზ ლეჟავა, მოწაფე არჩილ ლეჟავა (მიტროპი­
ლიტის ძმისშვილები).2 

1. საქართველოს შსს-ს  არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24424, გვ. 112.
2. საქართველოს შსს-ს  არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24424, გვ. 112.

1924 წელს დახვრეტილი სასულიერო პირები
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აი, რას წერს დაკითხვის ოქმში 56 წლის 
მიტროპოლიტი:  − „...ჩემი საწოლიდან კვლავ 
ამაგდეს და გამაგდეს ზალაშიდ, საიდა­
ნაც კვლავ ცემა ტყეპით და შემდეგ მიჩვენა 
რაღაცა წითელი მელნით წარწერა რომ­
ლითაც მათ ევალებოდათ დაეპატიმრებიათ 
მღვდლები და არა მიტროპოლიტი და მღვდელ 
მთავარი, ამ საშინელი წამების შემდეგ მე 
დაღლილ დაქანცულს შეუძლებლათ მიმაჩ­
ნდა მათ გავყოლოდი, და ვფიქრობდი რომ 
ისინი მე დამატყვევებდნენ სახლშიდ, მაგრამ 
მათ მე სულ მთლად გაშიშვლებული პერან­
გის ამხანაგის ამარა ღამის პირველი საათი 
იქნებოდა დაახლოებით ძალით დამაწვინეს 
ურემზედ, შემიკრეს ხელ ფეხი ვით ბოროტ 
ავაზაკს, და საშინელი ურმის რაძგუნით და 
ტკივილების გრძნობით ღამითვე მიმიყვანეს 
ერთ სახლშიდ, რომელიც ბოლოს აღმოჩნდა 
აღმასკომი და იქ შემაგდეს როგორც პატი­

მარი ერთ პატარა ოთახშიდ: ჩვენება ესე ჩემს მიერ სისწორით ნაჩვენები და 
რომელიც წამიკითხა და შემდეგ ჩემს საკუთარ ხელს ვაწერ ქუთათელი მიტრო­
პოლიტი ნაზარი”.3

დაპატიმრებულები, სულ თერთმეტი კაცი, თანდართული ოქმებით 1924 
წლის 4 აგვისტოს გაუგზავნეს ქუთაისის მაზრის პოლიტბიუროს. 

მათ, რომლებიც განსაკუთრებით საშიშნი იყვნენ, რომლებმაც არ უარყვეს 
მღვდელმსახურება, კონტრრევოლუციური მიზნებისთვის არალეგალური შეკ­
რებისა და ადგილობრივი ხელისუფლებისათვის წინააღმდეგობის გაწევის 
ბრალდებით, ქუთაისის პოლიტბიუროს საგანგებო სამეულის სხდომის 1924 
წლის 1 სექტემბრის დადგენილებით, მიესაჯათ სასჯელის უმაღლესი ზომა − 
დახვრეტა! დახვრეტილ იქნენ: მიტროპოლიტი ნაზარი ლეჟავა – 56 წლის, დე­
კანოზი გერმანე ჯაჯანიძე – 56 წლის, დეკანოზი ერთაოზ ნიკოლაძე – 59 წლის, 
მღვდელი სიმონ მჭედლიძე – 60 წლის, პროტოდიაკონი ბესარიონ კუხიანიძე – 
53 წლის.

დანარჩენები „განთავისუფლებულ იქნენ დარაჯ ქვეშ ყოფნიდან.”4 საქმე 
№590 დაიხურა და გადაეგზავნა საქართველოს საგანგებო კომისიას არქივში 
ჩასაბარებლად....

ხაზგასმით უნდა აღინიშნოს, რომ იმ დროს მოქმედი კანონმდებლობის მი­
ხედვით, მიტროპოლიტ ნაზარსა და მასთან ერთად დაპატიმრებულ სასულიერო 
პირებს არათუ სიკვდილით დასჯა, არამედ ხანგრძლივი პატიმრობაც არ შეიძ­
ლებოდა შეფარდებოდათ, უბრალოდ, 1924 წლის აგვისტოში დაწყებულ და მარ­
ცხით დამთავრებულ აჯანყებას  მოჰყვა საშინელი ანგარიშსწორება. სწორედ ამ 

3. საქართველოს შსს-ს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24424, გვ. 7.
4. საქართველოს შსს-ს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24424, გვ. 113.

მღვდელი სიმონ მჭედლიძე
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დროს გადაწყდა მიტროპოლიტ ნაზარისა და მასთან ერთად დაპატიმრებულე­
ბის სიკვდილით დასჯა. მათი საქმე განაჩენის გამოსატანად გადაეცა სწორედ 
იმ სამეულს, რომელიც 1924 წლის აგვისტოს აჯანყებულებს ასამართლებდა!   

1995 წლის 19 სექტემბერს, საქართველოს სამოციქულო მართლმადიდე­
ბელი  ეკლესიის გაფართოებულ კრებაზე ახალმოწამეთა წოდებით წმინდანე­
ბად შერაცხეს: მიტროპოლიტი ნაზარი (ლეჟავა), დეკანოზი გერმანე ჯაჯანიძე, 
დეკანოზი იეროთეოზ ნიკოლაძე, პროტოდიაკონი ბესარიონ კუხიანიძე და 
მღვდელი სიმონ მჭედლიძე. მათი ხსენების დღეა ახალი სტილით 27 აგვისტო. 

შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში ბევრი სისხლის სამართლის საქმეა 
დაცული, რომელიც სასულიერო პირების დახვრეტის შესახებ ინფორმაციას 
შეიცავს. მაგალითად, საარქივო საქმე №2423 გვამცნობს, რომ ამხანაგების − 
ბაუმფელდისა და მასლენიკოვისგან შემდგარმა კომისიამ, ამხანაგ მხეიძის თა­
ვმჯდომარეობით, 1924 წლის 3 სექტემბერს სისრულეში მოიყვანა სასიკვდილო 
განაჩენი და თორმეტ თანასოფლელთან ერთად დახვრიტა სოფელ პატარძეუ­
ლის ეკლესიის მღვდელი დიმიტრი უსტიაშვილი, ყოფილი აზნაური, 58 წლის. 
მას ბრალად წაუყენეს აგიტაცია-პროპაგანდა საბჭოთა ხელისუფლების წი­
ნააღმდეგ, ბოლო დროს გამოვლენილი მაქსიმალური აქტიურობა შეიარაღე­
ბული აჯანყების მიმართ, ასევე უარყოფითი დამოკიდებულება ადგილობრივი 
პარტიული მუშაკების მიმართ. როგორც მისი დაკითხვის ოქმიდან ვიგებთ, 
დაპატიმრების რეალური მიზეზი გახლდათ ის, რომ წესი აუგო აჯანყების და­
ღუპულ მონაწილეს.5 დაკითხვისას მას ასევე დაუპირისპირეს მოწმე (გვარი არ 
იკითხება, ავტ.), რომელმაც განაცხადა, რომ უსტიაშვილი აგროვებდა სოფელ 
პატარძეულის დახურული ეკლესიის გახსნის მსურველთა სიას და ზრდიდა, ანუ 
აყალბებდა მათ რაოდენობას. 

№2424 საარქივო საქმის მიხედვით, 1924 წლის აჯანყებას შეეწირა სამი 
მღვდელი: გიორგი მაცუკაძე, ივანე თუშმალიშვილი და გიორგი ინაშვილი. 

სოფელ ნორიოს მღვდელს, 53 წლის გიორგი მაცუკაძეს ბრალად დასდეს შე­
იარაღებული აჯანყების მომზადებასა და ანტისაბჭოთა აგიტაციაში მონაწილე­
ობის მიღება. ადგილობრივი საბჭოთა პარტმუშაკების დამოწმებით, მღვდელი 
მაცუკაძე  საქართველოს გასაბჭოების შემდეგ სისტემატურად აგრძელებდა 
გლეხების წაქეზებას საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ, ბოლო დროს კი 
განსაკუთრებით გააძლიერა იატაკქვეშა საქმიანობა მუშათა და გლეხთა სახელ­
მწიფოსთვის აშკარა ზიანის მიყენების მიზნით და მონაწილეობდა 28 აგვისტოს 
აჯანყების მომზადებაში, მჭიდრო კავშირი ჰქონდა აჯანყების მეთაურებთან, 
ყველანაირად ეხმარებოდა და თანაუგრძნობდა მათ, რის გამოც საქართველოს 
საბჭოთა სოციალისტური რესპუბლიკის სისხლის სამართლის კოდექსის 62-ე 
მუხლის (მონაწილეობა კონტრრევოლუციური ორგანიზაციის ქმედებაში, რო­
მელიც გამოიწვევს არსებულ მუშათა და გლეხთა მთავრობის დამხობას) თანახ­
მად, როგორც საბჭოთა ხელისუფლების საშიშ და  შეურიგებელ მტერს, შეეფარ­
და სასჯელის უმაღლესი ზომა – დახვრეტა და პირადი ქონების კონფისკაცია.6 

63 წლის მღვდელი, ყოფილი აზნაური ივანე თუშმალიშვილი არაერთხელ 

5. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2423, გვ. 47.
6. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2424, გვ. 5. 
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ყოფილა მხილებული საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ მავნებლურ აგიტა­
ციაში, რაც განსაკუთრებით გამოავლინა აჯანყების წინ. თავადაც აქტიურად 
მონაწილეობდა ამ აჯანყებაში, თავისთან მალავდა რა მეთაურებს ოფიცერთა 
რიგებიდან, რის გამოც საქართველოს საბჭოთა სოციალისტური რესპუბლიკის 
სისხლის სამართლის კოდექსის 62-ე მუხლის თანახმად, როგორც საბჭოთა ხე­
ლისუფლებისთვის  საშიშ და  შეურიგებელ  მტერს, შეეფარდა სასჯელის უმაღ­
ლესი ზომა − დახვრეტა და პირადი ქონების კონფისკაცია.7

აღსანიშნავია ის ფაქტი, რომ დაკითხვის დროს არც ერთ სასულიერო პირს 
არ გაუცია აჯანყებული თანასოფლელი. 

ნაწყვეტი მაცუკაძის დახვრეტის ოქმიდან: 
კითხვა: − გვითხარით, თქვენი სოფლიდან (ნორიო) როდის და რამდენი ადა­

მიანი შევიდა ბანდაში, დაასახელეთ გვარები.
პასუხი:  − როგორც ვიცი, არავინ.
კითხვა: − არ იცით, ბანდის რომელი წევრი მივიდა ხელისუფლებასთან აღი­

არებით?
პასუხი: − არ ვიცი.
კითხვა: − რა არის თქვენთვის ცნობილი თანამედროვე საქართველოში შექმ­

ნილი პოლიტიკის შესახებ?
პასუხი: − იმას თუ გავითვალისწინებთ, რომ გლეხები უკმაყოფილონი არიან 

ეკლესიების დაკეტვით, ხდებიან არსებული ხელისუფლების მოწინააღმდეგენი. 
კითხვა: − ვის იცნობთ ტყეში ბანდიტებთან გასულ თანასოფლელს?
პასუხი: − არ ვიცნობ არავის....
ყოფილ აზნაურსა და მღვდელს, თბილისის მაზრის გარე-კახეთის რაიონის  

სოფელ ახალსოფლის ეკლესიის წინამძღვარს, 48 წლის გიორგი ინაშვილს, 
სისტემატურად ეწეოდა რა იატაკქვეშა ანტისაბჭოთა აგიტაციას და ხელს 
უწყობდა შეიარაღებული აჯანყების მომზადებას მარტყოფის რაიონში, აქე­
ზებდა გლეხებს, იარაღით ხელში გამოსულიყვნენ საბჭოთა ხელისუფლების წი­
ნააღმდეგ, როგორც ცილისმწამებელ აგიტატორსა და ანტისაბჭოთა იდეების 
მქადაგებელს, შეეფარდა სასჯელის უმაღლესი ზომა − დახვრეტა და პირადი 
ქონების კონფისკაცია.8

აღსანიშნავია, რომ გიორგი ინაშვილმა აშკარად და ღიად დააფიქსირა თა­
ვისი პოზიცია საგანგებო სამეულის წევრის, საქართველოს საგანგებო კომი­
სიის სამწყობრო ნაწილის ინსპექტორის თანაშემწის, ბაუმფელდისთვის მიცე­
მულ ჩვენებაში: მაშინ, როდესაც  დავდექი ფაქტის წინაშე, რომ საქართველოში 
შემოვიდა რუსული ჯარი, ჩემში ითამაშა ეროვნულმა გრძნობამ... მე აგიტაციას 
ვეწეოდი მრევლის წინაშე, როგორც ნაციონალისტი და კიდევ იმიტომ, რომ ეკ­
ლესიის შესახებ არსებული კანონები ჩემთვის მიუღებელია და ამასთან ერთად, 
ჩვენ, სასულიერო პირებს გვდევნიან, განსაკუთრებით კომკავშირლები... 

სამეულმა არ გაითვალისწინა დეკანოზ გიორგი ინაშვილის დამსახურება 
ქვეყნისა და ერის წინაშე. ის, რომ პირველი მსოფლიო ომის დროს ბოლომდე მსა­
ხურობდა თურქეთის ფრონტზე დონის კაზაკთა I ბატალიონის თურქესტანის 

7. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2424, გვ. 6. 
8. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2424, გვ. 6.
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35-ე პოლკის მოძღვრად და სრულად მოიხადა სამშობლოს წინაშე თავისი ვალი, 
დაჯილდოებული იყო საპატიო მედლებითა და ორდენებით. არც ის გაუთვა­
ლისწინებიათ, რომ თბილისის სასულიერო სემინარიაში კომუნისტური პარტიის 
ერთ-ერთ ლიდერთან, იოსებ ჯუღაშვილთან, ერთად სწავლობდა, 1924 წლის 
პირველ სექტემბერს, ორ მღვდელთან და თორმეტ თანასოფლელთან ერთად 
სოფელ სართიჭალაში დახვრიტეს. აღნიშნული დადასტურებულია საგანგებო 
კომისიის წევრების − მხეიძის, ბაუმფელდისა და მასლენიკოვის მიერ ხელმოწე­
რილი შესაბამისი აქტით.9

შეიარაღებული აჯანყების მიზნით გაწეული ანტისაბჭოთა აგიტაციისთვის, 
ადგილობრივი პარტმუშაკების მიმართ ცუდი დამოკიდებულებისთვის, ასევე 
მისი წარსული საქმიანობისა და წარმომავლობის გამო, ყოფილ თავადსა და სო­
ფელ დიდი ლილოს ეკლესიის მღვდელს, 61 წლის დავით კახაბერს, დახვრეტა და 
პირადი ქონების კონფისკაცია მიუსაჯეს10. მისი ბედი გაიზიარა სოფელ პატარ­
ძეულის ეკლესიის მღვდელმა ვასილ კოზმოვმაც. გარე კახეთის ბანდიტიზმთან 
ბრძოლის საგანგებო სამეულის ოქმში ვკითხულობთ: მხედველობაში ვიღებთ 
რა მის დამოკიდებულებას ადგილობრივი პარტმუშაკების მიმართ, როგორც 
ზნეობრივად გახრწნილ ადამიანს, საზოგადოებისთვის არანაირი სარგებლის 
მომტანს, ყოფილ მოძღვარსა და მენშევიკს, ასევე დაკითხვის დროს არაგულწ­
რფელი პასუხების გამცემსა და აჯანყებაში მონაწილეობის უარმყოფელს, მიე­
საჯოს დახვრეტა და პირადი ქონების კონფისკაცია.11

9.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2424, გვ. 72. 
10. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2425, გვ. 5.
11. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2425, გვ. 4. 

დეკანოზი გიორგი
 ინაშვილი
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განაჩენი სისრულეში მოიყვანეს 1924 წლის 2 სექტემბერს. შემსრულებელი 
იგივე სამეული გახლდათ − მხეიძე, ბაუმფელდი და მასლენიკოვი12.  

1924 წლის აჯანყებას შეეწირნენ სოფელ ბაშის მღვდლები − 52 წლის გი­
ორგი კუჭუხიძე და 46 წლის ისიდორე ნაცვლიშვილი.13

შსს არქივის მეთორმეტე ფონდში დაცული დოკუმენტის მიხედვით დახ­
ვრეტა მიესაჯათ შემდეგ სასულიერო პირებს:14 

1.	 ანტონ კასრაძე, მღვდელი, 46 წლის, მენშევიკი;
2.	 გიორგი დედაბრიშვილი, მღვდელი, 45 წლის, მენშევიკი;
3.	 ალექსანდრე ბიბილური, 45 წლის, მენშევიკი;
4.	 ნიკოლოზ ჯავახიშვილი, მღვდელი, 61 წლის, ყოფილი მემამულე, 
5.	 ეროვნულ-დემოკრატი; 
6.	 ივანე კასრაძე, მღვდელი, 55 წლის, საშუალო გლეხი, მენშევიკი;
7.	 სტეფანე არშაკუნი, მღვდელი, 52 წლის, მენშევიკი;
8.	 ივანე ონოფრიშვილი, მღვდელი, მენშევიკი;
9.	 პანტელეიმონ გედევანიშვილი, მღვდელი, 60 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
10.	ნიკოლოზ კობერიძე, მღვდელი, 50 წლის, მენშევიკი;
11.	მიხეილ გიორგაძე, მღვდელი, 67 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი; 
12.	დანიელ ცქიტიშვილი, მღვდელი, 56 წლის, მენშევიკი;
13.	ნერსეს ტერ-პეტროსიანი, მღვდელი, 60 წლის, მენშევიკი;
14.	იოსებ ბებიაშვილი, მღვდელი, 49 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი; 
15.	შაქრო საძაგლიშილი, მღვდელი, 53 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
16.	დავით ოქროპირიძე, მღვდელი, 43 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
17.	ალექსანდრე ფხალაძე, მღვდელი, 51 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
18.	სერგო გელაშვილი, მღვდელი, 30 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
19.	თევდორე ლაფერაშვილი, მღვდელი, 50 წლის მენშევიკი;
20.	პეტრე კარბელაშვილი, მღვდელი, 45 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
21.	ანდრია კარბელაშვილი, 48 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
22.	გაბრიელ პარკაძე, მღვდელი, 51 წლის, მენშევიკი;
23.	სამსონ ფერაძე, 42 წლის, მღვდელი, მენშევიკი;
24.	გიორგი ილურიძე, მღვდელი, 51 წლის, მენშევიკი;
25.	ვასილ კალანდია, მღვდელი, 59 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
26.	კირილე მიშველაძე, მღვდელი, 45 წლის, ეროვნულ-დემოკრატი;
27.	ირაკლი საგანელიძე, მღვდელი, 38 წლის, სოც-დემოკრატი.

ჩვენ ხელთ არსებული და გამოკვლეული მასალების მიხედვით, 1924 წლის 
აჯანყებასთან კავშირის მიზეზით დახვრეტილ, დაპატიმრებულ და გადასახლე­
ბულ სასულიერო პირთა სია მიახლოებით ასეთია. თუმცა, შსს არქივში დაცული 
მასალების ზედმიწევნით კვლევის შემდეგ, დიდი ალბათობით, ეს სია გაიზრდება. 

12. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 2425, გვ. 43. 
13. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, ს. 24351, გვ. 7. 
14. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 12, ს. 54.
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ანტისაბჭოთა ამბოხებაში ბრალდებული ქალები 

„გაუმარჯოს სამფეროვან დროშას!!!  ძირს საბჭოთა ხელისუფლება!!!
ვაშა ქართველ ერს...”

საბჭოთა ხელისუფლებამ 1924 წლის ეროვნული, საყოველთაო აჯანყება სა­
ზოგადოების ზედა ფენების ამბოხებად გამოაცხადა. ცდილობდნენ დაემტკი­
ცებინათ, რომ აჯანყებაში მონაწილეობა არ მიუღია მოსახლეობის უმრავლესო­
ბას და ეს იყო მხოლოდ სამღვდელოების, თავადაზნაურობისა და ოფიცრების 
ავანტიურული გამოსვლები, რომელსაც მენშევიკები თავიანთი ინტერესების 
გასატარებლად იყენებდნენ.

საპირისპირო იყო რეალობა. 1924 წლის აჯანყებამ მთელი საქართველო მო­
იცვა, განურჩევლად სოციალური ფენისა და ასაკისა. ამის დასტურია საქართ­
ველოს შინაგან საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცული არაერთი სისხლის სა­
მართლის საქმე, რომლებიც საგანგებო კომისიაში ამბოხებულთა წინააღმდეგ 
აღიძრა. უფრო მეტიც, მათ შორის მრავლად იყვნენ ქალები, ჩართული საორგა­
ნიზაციო საქმიანობაში. ზოგიერთი მათგანი იარაღით ხელშიც გამოვიდა ამბო­
ხებულების დასახმარებლად საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ.  

***
საყოველთაო გამოსვლების მომზადებაში აქტიურად იყო ჩართული ბათუმ­

ში მცხოვრები 26 წლის აღათი გორდელაძე. იგი წარმოშობით ოზურგეთის 
მაზრიდან, სოფელ სუფსიდან იყო. დაბალი განათლების მქონე, პროფესიით 
მკერავი, ბათუმში, მის კუთვნილ ერთ ოთახში ცხოვრობდა და მუშაობდა. არც 
ერთ პარტიას არ მიეკუთვნებოდა. არ ჰყავდა საკუთარი ოჯახი. აჭარის ასსრ-ის 
საგანგებო კომისიას შეუმჩნეველი არ დარჩენია აღათის „საიდუმლო” საქმია­
ნობა. იგი თანამოაზრეებთან ერთად აჯანყების დაწყებამდე რამდენიმე დღით 
ადრე, 21 აგვისტოს დააპატიმრეს. 

1924 წლის 30 აგვისტოს აჭარის ასსრ-ის საგანგებო კომისიამ განიხილა აჭა­
რის ტერიტორიაზე შეიარაღებულ აჯანყებაში მონაწილეთა ბრალდების საქმე. 
ოცდასამ მსჯავრდებულს შორის იყო აღათი გორდელაძეც. მას ბრალად დას­
დეს ბათუმის ორგანიზაციასა და მენშევიკების ცენტრალურ კომიტეტთან კავ­
შირი, მენშევიკებისა და არალეგალურად მცხოვრები პირების მფარველობა, 
კავშირი სამხედრო კომიტეტთან და საქმიანობა შეიარაღებული აჯანყების 
მოსამზადებლად.  

გამოძიების შედეგად დადგინდა, რომ საიდუმლო მინიშნებით „სალამი 
თქვენი ძმისგან – ბესარიონისგან”, აჯანყებაში მონაწილეობის მსურველები 
უკავშირდებოდნენ აღათის, ის კი მათ მენშევიკების ცენტრალურ კომიტეტთან 
კავშირს უზრუნველყოფდა. სწორედ აღათიმ დააკავშირა გენერალი სოლომონ 
ყარალაშვილი „გურჯევანს”, ანუ ვიქტორ ცენტერაძეს (სოციალ-დემოკრატი­
ული პარტიის ცენტრალური კომიტეტის რწმუნებული აჭარაში). ქობულეთის 
მენშევიკთა არალეგალური კომიტეტის თავმჯდომარეს, ვლას მამალაძეს კავ­
შირი მიხეილ საბაშვილთან (ბათუმში პარიტეტული კომიტეტის თავმჯდომარე, 
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აღათი გორდელაძე

აჭარაში სამხედრო ორგანიზაციის ხელმძღვანელი) სწორედ აღათის მეშვეო­
ბით ჰქონდა.

აჭარის ასსრ-ის საგანგებო კომისიამ ბრალდება იმავე დღეს სრულად დამ­
ტკიცებულად გამოაცხადა და საქართველოს სსრ-ში შექმნილი საომარი მდგო­
მარეობის გათვალისწინებით, ოცდასამივე ბრალდებულს სასჯელის უამღლესი 
ზომა – დახვრეტა მიუსაჯა, ქონების კონფისკაციით.  

მეორე დღესვე, 31 აგვისტოს აჭარის ცენტრალურმა საგანგებო ხუთეულ­
მა სხდომაზე სანქცირებულად ცნო სასჯელის უმაღლესი ზომა. „პოლიტი­
კური პატიმრები, მენშევიკი ბანდიტები, ყოფილი გენერლები, პოლკოვნიკები, 
თავადები, რომლებიც დაპატიმრებულნი იყვნენ აჯანყების მომზადებისას და 
ნაწილი – იარაღით ხელში საომარი მოქმედებების დროს”, მათ შორის, აღათი 
გორდელაძეც, დახვრიტეს პირველ სექტემბერს, ღამის 3 საათზე.

1924 წლის პირველი სექტემბრის მოხსენებაში აჭარის ასსრ საგანგებო კო­
მისიის მდივანი იტყობინებოდა, რომ გვამები საფუძვლიანი დათვალიერების 
შემდეგ ჩამარხეს დახვრეტის ადგილას.1 საქართველოს საგანგებო კომისიის 
1925 წლის 21 იანვრის №541 მიმართვის საფუძველზე მენშევიკური ავატიურის 
დღეებში დახვრეტილთა სისხლის სამართლის საქმეები უნდა გადაგზავნილიყო 
საქართველოს საგანგებო კომისიაში.2  

***
22 წლის ქეთევან კვაჭანტირაძე ოზურგეთის მაზრის პოლიტბიურომ 1926 

წლის 9 დეკემბერს დააპატიმრა. პატიმრის ანკეტაში ვკითხულობთ: ქეთო ლუ­
კას ასული კვაჭანტირაძე, ქართველი, დაბადებული 1904 წელს, მარიამობის 

1. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 25311, ტ.1, გვ. 61.
2. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6,  საქმე 25311, ტ.1, გვ. 71.
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თვეში, ქუთაისის გებერნიაში, ოზურგეთის მაზრა, ნავომრის თემი, სოფ. ბუკ­
ნარი. განათლება საშუალო, უპარტიო, დიასახლისი, არ ყოფილა ნასამართლევი. 
ანკეტას მოსდევს შევსებული ოქმები, დადგენილებები, სადაც 22 წლის ქეთოს 
საქართველოს სსრ სისხ. სამ. კოდექსის 58-ე მუხ. I ნაწილით ბრალს სდებენ 
კონტრრევოლუციურ საქმიანობაში. დასკვნითი დადგენილების თანახმად, ქე­
თევან კვაჭანტირაძე საქართველოს გასაბჭოებამდე იყო მენშევიკთა ახალგაზ­
რდული ორგანიზაციის აქტიური წევრი, როდესაც ორგანიზაცია გადავიდა 
არალეგალურ საქმიანობაზე, კვლავ განაგრძობდა თანამშრომლობას. მონა­
წილეობას იღებდა 1924 წლის აგვისტოს ავანტიურაში იარაღით ხელში. რო­
მელიც მას ბანდიტმა სერგო მათითაშვილმა გადასცა. ავანტიურის ლიკვიდა­
ციის შემდეგ ემალებოდა ხელისუფლებას. ხელმძღვანელობდა სოფ. ბუკნარის 
ახალგაზრდულ მენშევიკურ ორგანიზაციას. ცენტრიდან იღებდა დირექტივებს 
და ასევე არალეგალურ ლიტერატურას. აგროვებდა შესაწირს, რომელსაც ორ­
განიზაციის წევრებისთვის და სხვა საქველმოქმედო მიზნებისთვის იყენებდა. 
კავშირი ჰქონდა რეგიონების მენშევიკური ორგანიზაციის წარმომადგენლებ­
თან. უზრუნველყოფდა არალალეგალური ლიტერატურის და წერილების გა­
დაგზავნას ადრესატებთან და ასევე საიდუმლო შეხვედრების ორგანიზებას. 
დაკითხვისას ქეთევან კვაჭანტირაძემ უარყო არალეგალურ ორგანიზაციასთან 
კავშირი, აღიარა მხოლოდ აგვისტოს აჯანყებაში პასიური მონაწილეობა.

1927 წლის 4 მაისს გაერთიანებული სახელმწიფოს პოლიტ. სამმართველოს 
განსაკუთრებული სათათბიროს დადგენილებით ქეთევან კვაჭანტირაძეს მი­
ესაჯა 3 წლით თვისუფლების აღკვეთა ციმბირში გადასახლებით. სასჯელის 
ვადის ამოწურვის შემდეგ, მას 6 წლის განმავლობაში აეკრძალა ჩრდილო 
კავკასიის მხარეში და ამიერკავკასიაში ცხოვრება. ქეთევან კვაჭანტირაძე 
მხოლოდ 1935 წელს დაბრუნდა გადასახლებიდან. ორ წელიწადში კი კვლავ 
დააპატიმრეს, როგორც კონტრრევოლუციონერი. ამჯერად საქართველოს 
სსრ შინსახკომთან არსებულმა სამეულმა 1937 წლის 4 ოქტომბერს 10 წლით 
მიუსაჯა გადასახლება შრომა-გასწორების ბანაკში3. ქეთევან კვაჭანტირაძე 
მესამედ 1949 წლის 19 თებერვალს დააპატიმრეს. ამავე წლის 27 აპრილს კი 
საბჭოთა კავშირის უშიშროების სამინისტროს გასაკუთრებული სათათბიროს 
დადგენილებით, კრასნოიარსკის მხარეში გადაასახლეს. საქართველოს სსრ 
უმაღლესი სასამართლოს 1959 წლის 27 აგვისტოს №789 განჩინებით, საქმე 
წარმოებით შეწყდა დანაშაულის არარსებობის გამო. 

***
პროფესიით პედაგოგი, 22 წლის ეკატერინე ჭანტურია პოლიტბიურომ 

კონტრრევოლუციური ბრალდებით 1926 წლის მიწურულს დააპატიმრა.
საქართველოს სახელმწიფო პოლიტსამმართველოს საგამოძიებო განყო­

ფილება ფლობდა ინფორმაციას, რომ ქ. ახალ-სენაკის მკვიდრ ეკატერინე 
ჭანტურიას კავშირი ჰქონდა სენაკის მაზრის არალეგალურ მენშევიკურ ორ­
განიზაციასთან, მუშაობდა მეტსახელით − „სესილია”, ასრულებდა ხელმძღვა­
ნელების დავალებებს, ავრცელებდა არალეგალურ ლიტერატურას, მიჰქონდა 

3. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 26308.
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ეკატერინე ჭანტურია

არალეგალური წერილები ადრესატებთან, საკუთარ ბინაში აწყობდა საიდუმლო 
შეკრებებს, ადგენდა პოლიტიკური ნიშნით დაპატიმრებულთა სიებს. დაკით­
ხვისას ეკატერინემ აღიარა მენშევიკურ ორგანიზაციასთან აქტიური თანამშ­
რომლობა აჯანყების მომზადების მიზნით, თუმცა აჯანყების დამარცხების 
შემდეგ გაწყვიტა ყოველგვარი კავშირი მენშევიკურ ორგანიზაციასთან, რაც 
სიმართლეს არ შეეფერება. აჯანყების დამარცხების შემდეგ იგი კვლავ ცდი­
ლობდა მენშევიკთა დახმარებას, რასაც ამოღებული ნივთიერი მტკიცებულება 
ადასტურებს. აჯანყების შემდეგ მას გადასცეს წერილი, რომელიც ვინმე „დუ­
ტუ”-სთვის უნდა გადაეცა. წერილი, რა თქმა უნდა, სახელმწიფო პოლიტსამმარ­
თველოში მოხვდა. 

ამონარიდი წერილიდან:
„მივიღე თქვენი უკანასკნელი წერილი და ლიტერატურა, უკანასკნელი წაუ­

კითხავად დავწვი, ამის მიზეზს კი სხვა დროს მოგახსენებ. ჩემი თხოვნაა იგივე 
და ახალი ლიტერატურაც გამომიგზავნო. გიგზავნი 29 აგვისტოს გამოსვლების 
დროს გარდაცვლილთა სიას. საფრთხიდან გამომდინარე არ გიგზავნი მათ ფო­
ტოგრაფიულ ბარათებს...

ეხლახანს გავიგე დაპატიმრებულთა გათავისუფლების შესახებ, რადგან ვერ 
მოიძიეს მაკომპრომეტირებელი მასალები. ოჯახის წევრები კატეგორიულად 
ითხოვენ ხელისუფლებისგან 29 აგვისტოს გარდაცვლილთა ცხედრების გადა­
ცემას, რათა შეძლონ მათი დაკრძალვა. ახლობლებმა ცხედრების მოპარვაც 
სცადეს, მაგრამ უშედეგოდ. ამის ნიადაგზე ხელჩართული ბრძოლა გაიმართა 



111

ოჯახის წევრებსა და ხელისუფლების წარმომადგენლებს შორის /ნოქალაქევი 
ძველი სენაკი/. მშობლები შეიარაღებულნი იყვნენ ფიწლებით და ნიჩბებით, მი­
ლიცია კი იარაღით. სროლა გრძელდებოდა ერთ საათს. ყველა დააპატიმრეს და 
ხუთ დღეში გაათავისუფლეს ხელწერილით. მიუხედავად ამისა, ახლობლებმა 
თვითნებურად ხელახლა სცადეს ცხედრების  გადასვენება, რასაც კვლავ მათი 
დაპატიმრება მოჰყვა. თუმცა, მალევე გაათავისუფლეს...

სია:
ალექსანდრე ჯანჯღავა, 
გიორგი გვასალია,
ევსეი გარუჩავა,
ელიზბარ გარუჩავა,
      −          ხოფერია,
ალექსანდრე ყორშია,
ბარნაბ ოდიშარია,
ხარლამპი ოდიშარია,
ამბაკო ოდიშარია,
შალვა გამსახურდია,
არსენ პაპავა /სტუდენტი/,
გოგო ჩიჩუა,
შალვა ჩიჩუა,
სპირიდონ ქლიცირაშვილი, 
ვანო აბშილავა,
ონიფანტე ჭანტურია,
ივლო კორჩილავა,
ჭიჭიკო ანჯაფარიძე,
ერმოლ ანჯაფარიძე,
თომა გაბუნია,
კვაჭი შენგელია,
გრიშა ფაღავა,
ვიქტორ კეკელავა,
მიხეილ კეკელავა /ძმები/,
სამსონ ფარულავა,
იროდიონ გოგინავა,
ბარბანა წითლიძე,
ბარდღა ჭუბაბრია,

ბესო ქანთარია,
პეტრე  ჭაჭეიშვილი,
ნიკო მხეიძე,
არტემ ბჟალავა,
კაპიტონ გეგენავა,
      −        გეგენავა,
 ბეგო ნარაკიძე,  
 უტუ ბეჭვაია,
მიტუშა ქაჯაია,
თადა რატიანი,
პარმენ კოკაია,
მიხა ფიჩხაია,
ფარნა ფიჩხაია,
უტუ ბერულავა,
ტერენტი გაბუნია,
ალექსანდრე ფარცვანია,
იპოლიტე ბარამი,ა
ესტატე კვაშილავა,
არ იკითხება
ნოე გვაზავა,
არჩილ ჯაგამია,
დომენტი კილასონია,
ნოე ოდიშარია,
დარისპან ოდიშარია,
ბაბილო ადამია,
აკაკი წულეისკირი, 
სპირიდონ მილორავა.

დახვრეტილთაგან დანარჩენი ეკუთვნის სხვა პოლიტიკურ მრწამსს, მთლია­
ნობაში 302 ადამიანი.”4

განაჩენის წარდგენამდე ბრალდებული მოსკოვში, ბუტირსკის ციხეში ჰყავ­
დათ გადაყვანილი.5 1927 წლის 30 მაისს გაერთიანებული სახელმწიფო პო­
ლიტსამმართველოს განსაკუთრებულმა სათათბირომ ეკატერინე ჭანტურიას 

4. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 26288, გვ. 33-34.
5. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 26288, გვ. 54.
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მიუსაჯა სამი წლით ურალში გადასახლება. სასჯელის ვადის ამოწურვის შემ­
დეგ, როგორც არასაიმედო პირს, 3 წლით კიდევ გაუხანგრძლივეს გადასახლე­
ბის ვადა ნიჟეგოროდის მხარეში. გათავისუფლდა 1933 წლის 22 დეკემბერს.

***
1924 წლის 4 სექტემბერს საგზაო-სატრანსპორტო საგანგებო კომისიის პო­

ლიტგანყოფილებას ხელთ ჩაუვარდა 25 წლის ელენე ვეშაპიძის პირადი წერილი. 
ამონარიდი წერილიდან (სტილი დაცულია): 
„როცა ამ წერილს ვწერ საშინლად აღელვებული ვარ... აღელვება პოლიტი­

კურ ნიადაგზეა. ბევრის მოწერა საშიშია − მოკლეთ გეტყვი 28/VIII დაიწყო ღა­
მის პირველ საათზე ჭიათურაში აჯანყება მენშევიკების. 28/VIII ჭიათურა თავი­
სუფალი იყო „წითლებისგან” და ფრიალებს სამფეროვანი დროშები − იმ დღესვე 
საღამოს 5 საათზე საჩხერეშიც გაისმის დიდება. სამფეროვანი დროშები ავა­
ფრიალეთ. მე რევოლვერით ხელში და მეორე ხელში დროშა − სროლა კარგა 
ხანს... მაგრამ [ტექსტი არ იკითხება] კურსანტები შემოდიან. ჩვენ დავმარც­
ხდით. მსხვერპლი არის ცუდია. დახვრიტეს ბევრი ღამე. დაჭერილია ყველა, 
სატუსაღოებში ყრიან [ტექსტი არ იკითხება]. მე მიშველეს ორმა კომუნარმა და 
ჯერ თავისუფლად ვარ ...6

გაუმარჯოს სამფეროვან დროშას!!! 
ძირს საბჭოთა ხელისუფლება!!!
ვაშა ქართველ ერს.7”
საგანგებო კომისიამ მყისიერად მოახდინა რეაგირება საბჭოთა ხელი­

სუფლების წინააღმდეგ მიმართულ კონტრრევოლუციური ხასიათის წერილზე. 
რა თქმა უნდა, დღის წესრიგში დადგა ელენე ვეშაპიძის პიროვნების დადგენა 
და დაპატიმრება, როგორც აჯანყების აქტიური მონაწილის და ხელისუფლების 
აშკარა მოწინააღმდეგის.

6.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24192, გვ. 65.
7.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24192, გვ. 92.
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ელენე ვეშაპიძე იმავე დღეს, 1924 წლის 4 სექტემბერს დააპატიმრეს საკუ­
თარ სახლში, საჩხერეში. პატიმრის ანკეტაში კი წერია: უპარტიო, დაოჯახე­
ბული, დიასახლისი, განათლებული, შორაპნის მაზრის აზნაურთა ფენიდან, ნა­
სამართლეობის არმქონე. კონტრრევოლუციური საქმიანობიდან გამომდინარე, 
მის წინააღმდეგ გამოძიება დაიწყო საქართველოს სსრ სისხ. სამ. კოდექსის 
58-ე მუხლით.

ოთხთვიანი პატიმრობის შემდეგ ელენე ვეშაპიძე 1924 წლის 29 დეკემ­
ბერს, სრულიად საქართველოს ცენტრალური აღმასრულებელი კომიტე­
ტის 1924 წლის 6 ნოემბრის №115 დადგენილების საფუძველზე, ამნისტიით 
გათავისუფლეს8.

***
სისხლის სამართლის საქმე №986 საქართველოს საგანგებო კომისიაში 

ახალგაზრდა ქალბატონების წინააღმდეგ აღიძრა. ობოლი დები, 21 წლის გაბ­
რიელა  და 25 წლის ნადეჟდა ივანეს ასული ნატალიშვილები 1924 წლის სექტემ­
ბერში, თბილისში, საკუთარ სახლში ღამის ორ საათზე დააპატიმრეს. დააკავეს 
ასევე 24 წლის ანა ვასილის ასული ლობჟანიძე, მცხოვრები ქალაქ თბილისში. 
საგანგებო კომისია ქალბატონებს მენშევიკი ბანდიტების − ვალერიან ბილა­
ნიშვილისა9 და ოფიცერ ირაკლი ცაგურიას10 შეფარებაში სდებდა ბრალს. 
ახალგაზრდები პატიმრობაში დიდხანს არ ყოფილან. საქართველოს საგანგებო 
კომისიის კ/რსთან ბრძოლის განყოფილების რწმუნებულის დადგენილებით, 
ბრალდებულები გათავისუფლდნენ ცაკის (1924 წლის 7 ნოემბრის) ამნისტიის 
შესახებ №115 დადგენილების საფუძველზე, რომელიც პოლიტპატიმრებზე 
გავრცელდა.11

***
სისხლის სამართლის საქმეში ნომრით 901, სოფ. სვირის რაიონის აღმასკო­

მის თავმჯდომარის მიერ სახელდახელოდ შედგენილ წერილში, რომელიც ქუ­
თაისის პოლიტბიუროში გაიგზავნა, ჩამოთვლილია იმ დაპატიმრებულ პირთა 
სია, ვინც საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ ამბოხებაში იღებდა მონა­
წილეობას. ოცკაციან სიაში ერთი ქალბატონია − ვერა ალექსანდრეს ასული 
ბურჯანაძე. დანიშნულების გრაფაში − ამბოხებაში იარაღით მონაწილეობა წე­
რია, შენიშვნის ველში კი − „ყოველივეს ხელის შემწყობი”.12 წერილთან ერთად 

8. საქართველოს პარლამენტის ეროვნული ბიბლიოთეკა, საქართველოს მუშათა და გლეხთა 
მთავრობის კანონთა და განკარგულებათა კრებული, 1924 წ. იუსტიციის სახალხო კომისა­
რიატის გამოცემა, 6 ნოემბერი. გვ. 11.
9. დამოუკიდებელო კომიტეტის წევრი, აჯანყების მონაწილე.
10. ირაკლი ცაგურია, ეროვნულ დემოკრატი, არტილერისტი პოლკოვნიკი. აჯანყების გეგ­
მის მიხედვით, ვაზიანში დისლოცირებული წითელი არმიის არტილერია, რომელიც 120 ზარ­
ბაზანს ითვლიდა, ირაკლი ცაგურიას რაზმს უნდა ჩაეგდო ხელში. ამ იარაღის ხელში ჩაგდება 
ნახევრად მაინც წყვეტდა თბილისის ბედს. ცაგურიას რაზმს რუსებისათვის უნდა წაერთმია 
ზარბაზნები და თბილისს ნავთლუღის მხრიდან მისდგომოდა. აჯანყების მეორე დღეს თე­
ლავის, სიღნაღისა და გურჯაანის რაზმები ი. ცაგურიას განკარგულებაში უნდა გადასულიყ­
ვნენ. ლევან ჯიქია, 1924 წლის აჯანყება დასავლეთ საქართველოში, 2012. 
11. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24209, გვ. 48.
12. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24311, გვ. 8.
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დაპატიმრებული „ბანდიტებიც” გადაიყვანეს ქუთაისის პოლიტბიუროში. პატი­
მრის საანკეტო მონაცემების თანახმად, 22 წლის ვერა ბურჯანაძე დაპატიმრე­
ბულია 1924 წლის 28 აგვისტოს სოფ. ობჩაში. დაკითხვისას მან უარყო აჯა­
ნყებაში იარაღით მონაწილეობა. აღიარა მხოლოდ ის ფაქტი, რომ სოფ. ობჩაში 
შესულ ამბოხებულთა რაზმს ამარაგებდა საკვებით და მათთვის კერავდა სამფე­
როვან დროშებს. რადენიმეთვიანი პატიმრობის შემდეგ საბჭოთა ცენტრალური 
აღმასრულებელი კომიტეტის 1924 წლის 10 ნოემბრის ამნისტიის შესახებ და­
დგენილების საფუძველზე, ვერა ბურჯანაძე პატიმრობიდან გათავისუფლდა. 

საბჭოთა რეჟიმი დაუნდობელი რომ იყო ქალბატონების მიმართ, ამას შე­
მდეგი ფაქტებიც მოწმობს: 1924 წლის საყოველთაო აჯანყების ჩახშობის შე­
მდეგ დახვრიტეს 53 წლის ოლღა ესტატეს ასული მერკუროვა.13 სისხლის სამა­
რთლის საქმეში დაცული „ცნობიდან” ირკვევა, რომ ოლღას აქტიური კავშირი 
ჰქონდა მიხეილ ლაშქარაშვილთან, მას ამარაგებდა საკვები პროდუქტებით, 
ასევე ტყვია-წამლით. ლაშქარაშვილი ხშირად სტუმრობდა და ოლღაც დიდ 
მზრუნველობას იჩენდა მის მიმართ. როდესაც ერთაწმინდის გამოსვლებისთვის 
ემზადებოდა, ოლღა ყოველდღე თავის გამომცხვარი პურით ამარაგებდა.14

აჯანყების დამარცხებიდან რამდენიმე დღეში დახვრიტეს დეკანოზ გრიგოლ 
დავითაშვილისა და ვალენტინა იშხნელის უმცროსი ქალიშვილი, 29 წლის მენ­
შევიკი მელანია დავითაშვილი.15 

სასჯელის უმაღლესი ზომით − დახვრეტით დაისაჯა ცაგერის მაზრის სოფ. 
ლარჩვალის მკვიდრი, ეროვნულ-დემოკრატი, პედაგოგი, 43 წლის ბაბუსია 
ჩიქოვანი. 

პირველ სექტემბერს დახვრიტეს 40 წლის ელენე თარხან-მოურავი, ეროვ­
ნულ დემოკრატიული პარტიის წევრი გორის მაზრიდან.16

***
1924 წლის აჯანყებას მასობრივი რეპრესიები მოყვა ხელისუფლების მხრი­

დან. არსებობს დახვრეტილთა ოფიციალური მონაცემები, თუმცა დადასტუ­
რებული ფაქტია, რომ თვითნებურ დახვრეტებსაც ჰქონდა ადგილი, რისი 
აღრიცხვაც არ ხდებოდა. რეპრესიების მასშტაბზე კარგად მეტყველებს ორჯო­
ნიკიძის მიერ 1924 წლის ოქტომბერში საკავშირო კომუნისტური პარტიის (ბ) 
ცენტრალური კომიტეტის პლენუმზე გაკეთებული განცხადება: „მივმართეთ 
მასობრივ დახვრეტებს. შეიძლება ცოტა გადავაჭარბეთ, მაგრამ ამას ახლა 
რაღა ეშველება”.

13. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 12, 1924 წელს დახვრეტილთა სიები.
14. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24214, გვ. 81-82.
15. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 12, 1924 წელს დახვრეტილთა სიები.
16. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 12, 1924 წელს დახვრეტილთა სიები.
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მიუხედავად იმისა, რომ საქართველოს გასაბჭოების 
შემდეგ ქვეყანაში რეპრესიები გრძელდებოდა, მუდმივ 
შევიწროვებასა და ტერორში იმყოფებოდა საზოგადო­
ება, ანტისაბჭოთა მუშაობა არ შეწყვეტილა. 

სრულიად საქართველოს მოსახლეობასთან  ერთად 
საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ ბრძოლაში აქტი­
ურად იყვნენ ჩართულები ახალგაზრდებიც. შინაგან 
საქმეთა სამინისტროს არქივში დაცულ სისხლის სამა­
რთლის საქმეებში ამის არაერთი დამადასტურებელი 
დოკუმენტი ინახება.  

ერთ-ერთი ასეთი გახლავთ სისხლის სამართლის 
საქმე №24383. საქმის მასალებიდან ირკვევა, რომ 
ახალგაზრდები აქტიურ მონაწილეობას იღებდნენ 
აჯანყებაში.   

1924 წლის აგვისტოს აჯანყების მონაწილეთა ერთ-
ერთ ჯგუფში შედიოდნენ: კვირიკაძე ამბროსი საბას ძე, კოსტავა გიორგი (გრი­
გოლი) ქრისტეფორეს ძე – დაბადებული 1907 წელს, ლორთქიფანიძე შალვა 
დომენტის ძე – დაბადებული 1906 წელს, ლორთქიფანიძე კონსტანტინე (ცი­
ცერონი) დარისპანის ძე – დაბადებული 1891 წელს და სხვები. ბრალდების სის­
ხლის სამართლის საქმეში (№24383) დაცულ სრულიად საიდუმლო დოკუმენ­
ტში ვკითხულობთ:

„23 ოქტომბერს დავაკავეთ ახალგაზრდა სოც. ფედერალისტების საოლქო 
კომიტეტის წევრები – კოსტავა გიორგი და დოლაქიძე შალვა. კოსტავას ბინის 
ჩხრეკისას აღმოჩენილი იქნა საოლქო კომიტეტის ბეჭედი, ორგანიზაციის სია, 
დანაყოფების (უჯრედების) შეხვედრების ჩანაწერები და ოქმები, ერთმანეთთან 
მიმოწერები, პარტიის ცენტრალური კომიტეტის ინსტრუქცია და არალეგალური 
ჟურნალები. მიმდინარეობს გამოძიება მთლიანი ორგანიზაციის გამოსავლენად.

მათი სამუშაოს სრულად გამოაშკარავებისთვის აუცილებელია ადგილზე 
იმყოფებოდეს სამაზრო კომიტეტის ორგანიზაციის მდივანი შოთა აბესაძე. 

ამ დროისთვის თბილისში იმყოფებიან: საოლქო კომიტეტის ორგანიზაციის 
წევრი – შალიკო ქელბაქიანი, ტექნიკუმის მოსწავლეთა კომიტეტის წევრი – ჩო­
გოვაძე გიორგი და ქუთაისის კომიტეტის ახალგაზრდა მემარცხენე სოც-ფედერა­
ლისტების ყოფილი პასუხისმგებელი მდივანი კონსტანტინე გედეონის ძე დანე­
ლია. ბინიდან ამოღებულ მასალებში აღმოჩენილია მისი განცხადება მემარჯვენე 
ფედერალისტების პარტიაში გაწევრიანებასთან დაკავშირებით... 

მოგმართავთ თხოვნით, დააკავოთ ზემოხსენებული პირები და თუ შესაძლე­
ბელი იქნება, იქნებ გადმოაგზავნოთ, უკანასკნელ შემთხვევაში შოთა აბესაძე 
მაინც იყოს ჩვენს განკარგულებაში.  

                                                                             28 ოქტომბერი, 1924 წელი”.1

1.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფონდი 6, საქმე 24383, გვ. 64.

ახალგაზრდები საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ

გრიგოლ კოსტავა
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დეპეშას ხელს აწერენ ქუთაისის პოლიტბიუროს ხელმძღვანელი კუჭუხიძე 
და მისი მოადგილე ძაგანია. 

გიორგი (გრიგოლ) ქრისტეფორეს ძე კოსტავა, საზოგადოებისთვის კარგად 
ცნობილი მსახიობი, ადრეული ასაკიდან იყო ჩაბმული ქვეყნის დამოუკიდებლო­
ბისთვის ბრძოლაში. 17 წლის კოსტავა,  როგორც ზემოთ აღვნიშნეთ, ახალგაზ­
რდა სოციალისტ-ფედერალისტური ფრთის აქტიური წევრი იყო.  

კოსტავა 1924 წლის ოქტომბერში, ჯერ კიდევ მე-9 კლასის მოსწავლე, არა­
ლეგალური პოლიტიკური საქმიანობისთვის დააპატიმრეს. საქმეში დაცულია 
გრიგოლ კოსტავას ჩვენება, რომელშიც იგი დეტალურად აღწერს საკუთარ საქ­
მიანობას და მეგობრების ჩართულობას არალეგალურ საქმიანობაში.

გ. კოსტავას ჩვენება (სტილი დაცულია):
„1918 წლიდან თანავუგრძნობდი სოც. ფედერალისტების პარტიას 1921 

წლამდე. 1921 წელს ჩავეწერე წევრად მემარცხენე სოც ფედერალისტების პარ­
ტიაში. მემარცხენე სოც. ფედერალისტების პარტიის ლიკვიდაციის შემდეგ 
გადავედი მემარჯვენე სოც. ფედერალისტების არალეგალურ ორგანიზაციაში 
წევრად შოთა აბესაძის საშუალებით. პირველად აბესაძემ დამავალა, რომ მე 
თვითონ შემედგინა უჯრედი. შევადგინე უჯრედი, რომელშიც შედიოდნენ წევ­
რებად: 1. დალაქიშვილი ნარიმან, ჩვენი ტექნიკუმის მეშვიდე კლასის მოწაფე, 
2. ლოლა ბერიძე, შურა (ალექსანდრე, სწავლობს ესეც ჩვენთან), 3. ცაგარელი 
საშა, იყო მხოლოდ ორი კვირის განმავლობაში, შემდეგ კი დაანება თავი, ვინაი­
დან ძმა ჰყავდა კომუნისტი. მუშაობა გამოიხატებოდა არალეგალური ლიტერა­
ტურის კითხვაში, რომელსაც გვაწვდიდა შოთა აბესაძე და აგრეთვე კრებების 
გამართვაში, რომელზედაც მოხსენებას აკეთებდნენ: პირველ ხანებში შოთა 
აბესაძე, შემდეგ კი მეც ვაკეთებდი. სამაზრო კომიტეტში იმ დროს რამდენა­
დაც მე ვიცოდი, შედიოდა შოთა აბესაძე, დანარჩენები არ ვიცი, მხოლოდ ამა 
წლის ზაფხულში თვით შოთასგან გავიგე, რომ თავმჯდომარედ მომავალ წე­
ლიწადში უნდა დარჩეს ძველი თავმჯდომარე ამბროსი კვირიკაძეო.  ქუთაისში 
არსებობდა ტექნიკუმის მოწაფეთა კომიტეტი, რომელშიც შედიოდნენ წევრე­
ბად თითო ტექნიკუმის წარმომადგენლები. მეორე ტექნიკუმიდან ამ კომი­
ტეტში შედიოდა გოგია ჩოგოვაძე, პირველი ტექნიკუმიდანაც, როგორც გავიგე 
გამოსვლების ჩახშობის შემდეგ შოთასგან და თვით ქელბაქიანისგან, ტექნიკუ­
მის მოწაფეთა კომიტეტში შედიოდა შალიკო ქელბაქიანი. ტექნიკუმებში არ­
სებული უჯრედების თავებს ჰქონდა უშუალო კავშირი ტექნიკუმის მოწაფეთა 
კომიტეტის ერთ-ერთ წევრთან. მე პირადად კი მქონდა უშუალო კავშირი შოთა 
აბესაძესთან. მეორე ტექნიკუმში დაახლოებით იქნებოდა 7-8 უჯრედი. თითო 
უჯრედში შედიოდა 2-დან 5-მდე წევრები. მეორე ტექნიკუმში სულ იყო 56 წევ­
რი, რომელ რიცხვშიაც შედიოდნენ დაწყებული 10 წლისან ბავშვებიდან. მეორე 
ტექნიკუმის და საერთოდ ქალების უჯრედების შესახებ მე არაფერი არ ვიცი, 
ეცოდინება შოთა აბესაძეს. პირველ ხანებში აბესაძეს უნდოდა მოწაფეთა კო­
მიტეტის წევრად დატოვება და ამ მიზნით დავდიოდი მის სახლში და ვმეცადი­
ნეობდით. მიკეთებდა მოხსენებებს პოლიტიკიდან. საერთოდ, როდესაც აბესა­
ძეს არ სცალოდა უჯრედებში მოხსენების გაკეთებისთვის, ის მე წამიკითხავდა 
და მოხსენებას, შემდეგ მე გავიმეორებდი და ამის შემდეგ მე ვაკეთებდი მოხსე­
ნებას უჯრედებში, უფრო დაბალ ჯგუფებში.  
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მოხსენებას ვაკეთებდი ექვს უჯრედში. უჯრედების თავები იყვნენ შემდეგნი: 
1. ნუქიბიშვილი, მე-2 ტექნიკუმის მეშვიდე კლასის მოწაფე ოკრობელია, 2. გო­
გელია პოლიევკტი, მე-2 ტექნიკუმის მე-7 კლასის მოწაფე გურგულია,  3. კიკვაძე 
მე-2 ტექნიკუმის მეექვსე კლასის მოწაფე, 4. ჩემი პატარა ძმა კოსტავა ვანო, 
მე-2 ტექნიკუმის მეოთხე კლასის მოწაფე, 5. იყო ქალების უჯრედი, რომელშიც 
შედიოდნენ 13-14 წლის ქალები, სამი სული, ერთი მათგანი იყო ცქიტიშვილი, 
დანარჩენი არ მახსოვს. იყვნენ დაახლოებით უჯრედში კვირა ნახევარი, მაგრამ 
შემდეგ აბესაძემ მითხრა, რომ თავი დამენებებია მათთვინ, რაც მე შევასრულე 
და ისინი შემდეგ ჩვენი ორგანიზაციის წევრებად არ ითვლებოდნენ. 

მოხსენებებს ვაკეთებდით ხან რიონის პირას ნაციხართან, (როდესაც მე 
ვიქნებოდი მომხსენებელი), ხან გოგელიას ნაქირავებ ოთახში ორპირის ქუჩაზე 
(როცა მომხსენებლად იყო აბესაძე), აგრეთვე ფერმასთან რიონის პირზე სი­
ლაზე და ერთხელაც აბესაძემ ჩემ სახლში გააკეთა მოხსენება. 

ნუქიბიშვილის უჯრედში შედიოდნენ წევრებად: 1. ყიფიანი, ოკრიბელია, 
შარშან იყო მეექვსე კლასში და ჩარჩა, 2. ჩხიკვაძე, ოკრიბელია პირველი ტექნი­
კუმის მოწაფე, მეტი არ ვიცი. 

გურგულიას უჯრედიდან მახსოვს: 1. გუბელაძე, მე-2 ტექნიკუმის მოწაფე, 
შარშან მეექვსე კლასში იყო. კიკვიძის უჯრედში: 1. კაპანაძე, მეექვსე კლასის 
მოწაფე მე-2 ტექნიკუმი, 2. ჩხიკვაძე მე-2 ტექნიკუმის მეექვსე კლასის მოწაფე, 
მეტი არ მახსოვს. კოსტავა ვანოს უჯრედში: 1. სვანიძე მესამე კლასის მოწაფე 
მე-2 ტექნიკუმის, 2. ფხაკაძე, მე-2 ტექნიკუმის მოწაფე. უფროსების ორგანიზა­
ციასთან ვის ქონდა კავშირი არ ვიცი. არ ვიცი აგრეთვე ვინ იყო ინტერპარტი­
ული კომიტეტის წევრი ჩვენი კომიტეტიდან.  რაიონების ორგანიზაციასთან 
კავშირი ჰქონდა შოთა აბესაძეს. როგორც უკანასკნელისგან გავიგე ორგანიზა­
ციები იყო კარგად მოწყობილი ხონში და ტობანიერში, დანარჩენი არ ვიცი. სულ 
მთელი მაზრის ორგანიზაციაში იქნებოდა დაახლოებით ასზე ცოტათი მეტი წევრი. 

რაც შეეხება სამხედო ორგანიზაციას, ვიცი შემდეგი – როდესაც საზაფხუ­
ლოდ ვიყავით დათხოვილები, მე წავედი ჭიათურაში სამსახურის საშოვნელად. 
დაახლოებით აგვისტოში, რომ ჩამოვედი ჭიათურიდან ქუთაისში, თანახმად 
აბესაძის მიერ მოწერილი წერილისა, აბესაძემ მითხრა, რომ ორგანიზაციას გა­
მოცხადებული აქვს სამხედრო წესები. უნდა დაგვეწყო გამოსვლებისთვის მზა­
დება. მაგალითად, შეგვეძინა იარაღი, ვაზნები და სხვა. ორგანიზაციას უნდოდა 
გამოერჩია სამხედრო პირი, რომელიც იქნებოდა სამხედრო სექციის ხელმძღვა­
ნელი. შოთას უნდოდა ჯერ მიხაილოვი მიშას დანიშვნა, მაგრამ შემდეგ სთქვა 
არ გამოგვადგებაო. ვინაიდან მოწაფეები უმეტესი ნაწილი იყვნენ ქუთაისში, 
იმდენი მზადებაც არ გვქონია. გამოსვლების წინ  სამი დღით (ადრე-ავტ.) შოთა 
აბესაძემ მომიყვა, რომ ჩვენი შტაბის ხელმძღვანელი პირია ციცერონ ლორთ­
ქიფანიძეო, ეს უკანასკნელი მოგვიტანს  ჩვენ იარაღს  და ჩვენც უნდა მივიღოთ 
გამოსვლებში მონაწილეობაო. 

აბესაძე ჩვენ არ გვეუბნებოდა რა დღეს იქნებოდა გამოსვლა, ვინაიდან შესაძ­
ლებელია გადაიტანონ სხვა დღისთვინაო. 28/VIII შუადღეზე აბესაძემ სათითაოდ 
დაგვიბარა მივსულიყავით საღამოს შებინდებისას ...ჩხაიძე ილიკოს სახლში. მე 
ჩხაიძის სახლში მივედი დაგვიანებით. იქ დამხვდნენ: ჩხაიძე ილო, დოლაქიძე 
შალვა, შოთა აბესაძე, მიხაილოვი მიშა, ქელბაქიანი შალიკო. დანარჩენი არ 
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შემიმჩნევია, ვინაიდან ოთახში სინათლე არ გვენთო და ბნელოდა. ჩვენი შეკრე­
ბის მიზანი იყო ის, რომ როგორც შოთა აბესაძემ გადმოგვცა, ციცერონ ლორ­
თქიფანიძეს უნდა მოეტანა ჩვენთვის იარაღი, როდესაც ქალაქში გავარდებოდა 
ბომბი, აიღებდნენ ციხეს, შემდეგ ჩეკას და საერთოდ დაბლა ქალაქი (ქალაქი და­
ბლა-ავტ.) დაეცემოდა, ჩვენ ამის შემდეგ უნდა დავცემოდით სადგურს. მაგრამ 
ეს ყველაფერი არ მოხდა და ჩვენ გათენებისას წავედით სახლებში. 

სამაზრო კომიტეტის მდივნად მე ვიყავი დანიშნული შოთა აბესაძის მიერ 
ზაფხულში, მაგრამ მუშაობა უნდა დაწყებულიყო მას შემდეგ, როცა უნივერსი­
ტეტში მეცადინეობა დაიწყებოდა. 

მე გამომიძახებდა აბესაძე თბილისში, მომცემდა მუშაობის გეგმას და 
აგრეთვე სათანადო წერილებს რაიონებში დასაკავშირებლად..., რის შემდეგაც 
შეუდგებოდით მუშაობას 15 ნოემბრიდან. 

ჯერ გამოსვლების მოწყობამდე აბესაძემ გამაცნო ერთი უცნობი, სახელად 
ერქვა ილიკო, გვარი არ ვიცი და მითხრა, რომ ეს მოგიტანს შენ არხივს კომიტე­
ტის და გექნება შენო. ილიკომ დამიძახა ერთ დღეს, ბაღთან მივედი და ილიკომ 
მომიტანა არხივი. გარდა ამისა ნაწილი არხივისა და კომიტეტის ბეჭედი შოთა 
აბესაძეს გადაუცია შალვა ქელბაქიანისთვის. ვინაიდან უკანასკნელს უნდოდა 
კომიტეტის მდივნობა და თანაც ეს საკითხი არ იყო კარგად გამორკვეული. 
შემდეგ აბესაძემ მითხრა, რომ მე გამომერთმია ქელბაქიანისთვის ბეჭედი და 
ქაღალდებიც. დოლაქიძეს კარგად ხანს არ უნდოდა გადმოცემა და შემდეგ კი 
მომიტანა ბეჭედი და ნაწილი ქაღალდების და ნაწილი კი, როგორც თვითონ 
გადმომცა, დასველებულიყო და გაფუჭებულიყო.  

პარტიული ფსევდონიმები იყო შემდეგი: აბესაძის -„ქუთაისელი”, ჩემი – 
„გრიშა” „მთისპირელი”, გოგელია პოლიევკტის – „მთისშვილი”, ნუქიბიშვილის 
– „ოკრიბელი”, დოლაქიძე შალვას – „ვაჟნი”.

ჩვენება წაკითხულია, მართალია, ხელს ვაწერ.
გრიშა კოსტავა. 

26/IX – 24 წ. დამატებითი ჩვენება გრიშა კოსტავასი
30 იანვარს 1924 წელს გოგელია პოლიევკტის სახლში შესდგა კრება უჯრე­

დების თავების. დაესწრენ: 1. მე, 2. შოთა აბესაძე, 3. ჩოგოვაძე გიორგი, და­
ნარჩენი არ მახსოვს ვინ იყვნენ და არც ვიცნობდი. აბესაძემ ილაპარაკა საზ­
ღვარგარეთის ამბები, შემდეგ სიფრთხილის შესახებ თვით ორგანიზაციაში. 
თავმჯდომარე მაშინ მგონი არ უნდა ყოფილიყო მოწაფეთა კომიტეტის თავ­
მჯდომარედ, ვინ იყო არ ვიცი, მაგრამ იქნებოდა უფრო ჩოგოვაძე გიორგი. ამა 
წლის გაზაფხულში მე შევადგინე დაახლოებით 7 უჯრედამდე. გაზაფხულის 
დალეულს ...აბესაძის დავალებით შევადგინე სია წევრების, რომელიც გადა­
ვეცი შოთას. ჩემ სიაში იყო დაახლოებით 35-36 წევრი.

                                                                                               გიორგი კოსტავა.2

გ. კოსტავას ჩვენებიდან ნათლად ჩანს, რომ აღნიშნული დაჯგუფება დაკომ­
პლექტებული იყო არა მხოლოდ ახალგაზრდებისგან, არამედ მასში შედიოდნენ 
სკოლის მოსწავლეები – არასრულწლოვნები. ფაქტია, ახალგაზრდების მხრი­
დან  დიდი მზაობა იყო აქტიურად ყოფილიყვნენ ჩართულები არალეგალურ 

2.  საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24383, ტ.1, გვ. 11-15. 
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საქმიანობაში, თუმცა მათი უშუალო მონაწილეობა აგვისტოს აჯანყებაში არ 
იკვეთება. ამას მოწმობს შ. დოლაქიძის ჩვენება, რომელიც  გრიგოლ კოსტავას 
ჩვენების თანმიმდევრულია.

(სტილი დაცულია)
„დოლაქიძე შალვა დომენტის ძე, 17 წლის. ... მოწაფე... შრომის სკოლასთან 

არსებული ტექნიკუმის სალიკვიდაციო ჯგუფის წევრი...
1923 წელს 7 თვის განმავლობაში ვირიცხებოდი კომკავშირის წევრად. უკა­

ნასკნელიდან გამომრიცხეს, ვინაიდან ავადმყოფობის გამო ვერ ვესწრებოდი 
კრებებს. ამავე წლის დეკემბერში ჩემ მეზობელმა ჩხაიძე ილომ, რომელიც სწავ­
ლობს პირველ ტექნიკუმთან არსებულ საღამოს სამწლიან კურსზე, მომცა წი­
ნადადება, რომ მიმეღო მონაწილეობა სოც-ფედერალისტების ორგანიზაციის 
არალეგალურ მუშაობაში, რაზედაც მე დავთანხმდი. ჩხაიძემ ერთხელ სად­
გურზე გამაცნო კოსტავა გრიშა. უკანასკნელმა კი გამაცნო აბესაძე შოთა ბა­
ზარში. შოთა აბესაძემ დამავალა მე გამეწია ხელმძღვანელობა უჯრედისთვის, 
რომელშიც შედიოდნენ: 1. ქელბაქიანი შალიკო, 2. დანელია კოწია – ყოფილი 
მემარცხენე სოც-ფედერალისტების პასუხისმგებელი მდივანი, 3. ვანიჩკა 
გაბულია,  4. კაპანაძე ჟორა. ამ წევრებიდან თავიდან მყავდა უჯრედში ყველა, 
გარდა დანელიასი. უკანასკნელი ჩემ უჯრედში წევრად ჩაირიცხა უფრო გვიან 
რამოდენიმე თვით, მის მიერ განცხადების შემოტანის შემდეგ. ესენი ეხლა 
სულყველა უნდა იმყოფებოდნენ თბილისში უნივერსიტეტში. 

არსებობდა ტექნიკუმის მოწაფეთა კომიტეტი, რომელშიც შედიოდა თითო 
ტექნიკუმიდან, თითო წარმომადგენელი. პირველ ტექნიკუმიდან კომიტეტის 
წევრად შედიოდა ქელბაქიანი შალიკო, მეორე ტექნიკუმიდან ჩოგოვაძე გი­
ორგი. მესამე ტექნიკუმიდან შედიოდა თუ არა ვინმე ამ კომიტეტში მე პირადად 
არ ვიცი,  ეცოდინება გრიშა კოსტავას. ქალების უჯრედებთან თუ ექნებოდა 
დამოკიდებულება, ექნებოდა აუცილებლად შოთა აბესაძეს. ტექნიკუმთან არ­
სებულ უჯრედებს ჰქონდათ დამოკიდებულება ტექნიკუმის მოწაფეთა კომიტე­
ტის წევრთან უჯრედის თავის საშუალებით.  

მუშაობა გამოიხატებოდა იმაში, რომ ვღებულობდით არალეგალურ ლიტე­
რატურას წასაკითხად პირველ ხანებში შოთა აბესაძისგან. მხოლოდ უკანას­
კნელ ხანებში გრიშა კოსტავასთან. გარდა ამისა უჯრედებში კეთდებოდა მოხ­
სენებები. აკეთებდნენ შოთა აბესაძე, გრიშა კოსტავა, შალიკო ქელბაქიანი და 
ხანდახან მე. 

ერთხელ გააკეთა მოხსენება ჩემი უჯრედის წევრმა – ხარაბაძე ჟორჟიკამ 
(რომელიც გამოგვრჩა ზემოთ უჯრედის წევრების ჩამოთვლის დროს). ორგა­
ნიზაციას ხელმძღვანელობდა სამაზრო კომიტეტი, რომელშიც შედიოდნენ წევ­
რებად: 1. კვირიკაძე ამბროსი – თავმჯდომარე, 2. შოთა აბესაძე – მდივანი, 3. 
ჩოგოვაძე გიორგი და 4. ქელბაქიანი სალიკო. სამაზრო კომიტეტი ამ შემად­
გენლობით ხელმძღვანელობდა 1923 წლის, დაახლოებით მაისის თუ ივნისის 
დამლევამდე.  1923 წლის შემოდგომიდან, როდესაც დაიწყო სწავლა, სამაზრო 
კომიტეტში შედიოდნენ: 1. ამბროსი კვირიკაძე – თავმჯდომარედ, 2. აბესაძე 
შოთა – მდივნად, 3. ქელბაქიანი შალიკო, 4. გრიშა კოსტავა და 5. შემდეგ, რო­
დესაც მე დავიწყე მუშაობა, ვიქენი ამორჩეული წევრად სამაზრო კომიტეტში. 
ამ შემადგენლობით სამაზრო კომიტეტი არსებობდა გამოსვლების ჩახშობამდე. 
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მაგრამ იგივე დროს, ვინაიდან ზოგიერთი წევრები ენკენისთვეში უნდა წასუ­
ლიყვნენ თბილისში უმაღლეს სასწავლებელში, ზაფხულშივე იყვნენ დასახე­
ლებული წევრებად მომავალი შემოდგომიდან მუშაობის გასაგრძელებლად 
შემდეგი პირები: 1. კვირიკაძე ამბროსი – თავმჯდომარედ, 2. გრიშა კოსტავა 
– მდივნად, 3. ჩხაიძე ილიკო, 4. მე. 

გრიშა კოსტავას მდივნობას შოთა აბესაძე ჩააბარებდა მას შემდეგ, როდე­
საც ის წავიდოდა თბილისში, მანამდის კი შოთა აბესაძე ეცნობოდა გრიშა კოს­
ტავას მდივნობის მუშაობას. 

თბილისიდან მე ვიცი, რომ ჩამოვიდნენ არალეგალური მომუშავენი მოხსე­
ნების გასაკეთებლად. მოხსენება გააკეთეს შოთა აბესაძის სახლში. ეს იყო ამა 
წლის ზაფხულში. ამ ორ პიროვნებას უნდა გაეკეთებინა მოხსენება ჯერ კომი­
ტეტის მდივნისთვის და თავმჯომარისთვის, რის შესახებაც არ ვიცი, ამ მოხსე­
ნებაზე ჩვენ არ გვქონდა უფლება დასწრების და უნდა მივსულიყავით ერთი სა­
ათით გვიან. ისინი შეიკრიბნენ 9 საათზე, ჩვენ კი, ე.ი. მე და შალიკო ქელბაქიანი 
უნდა მივსულიყავით 10 საათზე (გრიშა კოსტავა იმ დროს ჭიათურაში იყო და 
მის მაგივრად დაესწრო შალიკო ქელბაქიანი). როდესაც ჩვენ მივედით აბესაძე­
სთან, იქ დაგვხვდნენ: 1. შოთა აბესაძე, 2. ამბროსი კვირიკაძე და ორი თბილისი­
დან ჩამოსულები. ერთის ფსევდონიმი იყო „აკოზენ” მეორესი კი არ ვიცი. ჩვენ 
რომ მოვედით მაშინ გააკეთა ერთმა მათგანმა მოხსენება თანამედროვე მდგო­
მარეობაზე. ერთი იქნებოდა დაახლოებით 25 წლის, თხელი სახის, ტანად გამ­
ხდარი, საშუალოზე მაღალი, თვალებზე სათვალეებით (пенсне), ეცვა გრძელი 
პალტო, გადაშვებული შარვლით, ფეხზე – ფეხსაცმელები და კალოშები, ტანზე 
თეთრი ბლუზა გადატეხილი საყელოთი, თმა გვერდზე გადაყოფილი. შტატსკი 
კოსტიუმი ფეხზე ყვითელი ლაკის ტუფლები. 

რამდენი უჯრედი იყო სულ არ ვიცი, დაახლოებით წევრები იქნებოდნენ 
80-მდე. რაიონების ორგანიზაციების შესახებ ვიცი მხოლოდ აბესაძის სიტყვე­
ბიდან, რომ ორგანიზაცია არსებობდა ვანის რაიონში და მგონი ტობანიერში 
(სოფელი იმერეთის მხარეში). 

გამოსვლებამდის ორი კვირით ადრე შოთა აბესაძემ მე და გრიშა კოსტავას 
გაგვაცნო ახალი ინსტრუქცია მუშაობის შესახებ. თანახმად ამ ინსტრუქცი­
ისა უნდა მომხდარიყო გადაჯგუფება წევრებისა უჯრედებში რაიონის და მი­
ხედვით, მაგრამ ამის განხორციელება ვეღარ მოვასწარით. ეს გადაჯგუფება, 
როგორც მაშინ გადმოგვცა შოთა აბესაძემ, საჭირო იყო ვინაიდან მომავალში 
გამოსვლები უნდა მოხდესო. გამოსვლების შესახებ მე მითხრა შოთა აბესაძემ, 
მხოლოდ 27/VIII ნაშუადღევს ილია ჩხაიძის სახლში. მან გადმომცა მე, რომ 
გამოსვლები მოხდება ხვალ, ე.ი. 28 მარიამობისთვესო. და უნდა შევიკრიბოთ 
ამავე სახლში, ე.ი. ჩხაიძესთანო. 28/VIII საღამოს შევიკრიბეთ ჩხაიძის სახლში: 
1. შოთა აბესაძე, 2. კოსტავა გრიშა, 3. ქელბაქიანი შალიკო, 4. გაბუნია ვანიჩკა, 
5. ჩხაიძე ილია, 6. მიხაილოვი მიშა, 7. ხარაბაძე ჟორჟიკა და 8. მე. 

შოთა აბესაძემ გვითხრა, რომ მე წავალ და იარაღის მოწოდებას მოვაწყოფო, 
მაგრამ ვეღარ წავიდა, რადგანაც პატრულები დადიოდნენ. შოთამ გვითხრა 
ჩვენ, რომ 25 ოფიცერი ამოვა საღამოსო და დაეცემიან ვაგზალსო, ჩვენ კი ია­
რაღს რომ მოგვაწოდებენ დავდგებით ყარაულად ქუჩებში, რომ გავამაგროთ, 
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არავინ არ შემოუშვათ და წესიერება დავიცვათო. მაგრამ იმ ღამეს არაფერი არ 
მოსულა და გათენებამდის დავიშალენით სულყველანი. 

უფროსების კომიტეტთან კავშირი ჰქონდა აბესაძე შოთას. ინტერპარტიულ 
კომიტეტში, რომლის არსებობის შესახებ მეუბნებოდა შოთა, ჩვენი კომიტეტი­
დან იქნებოდა წარმომადგენლად, ან შოთა აბესაძე, ან კვირიკაძე ამბროსი. 

ჩვენება წაკითხულია, მართალია, ხელს ვაწერ.
შალვა დომენტის ძე დოლაქიძე. 

26/X-24 წ. დამატებითი ჩვენება დოლაქიძე შალვასი. 
ჩემი პარტიული ფსევდონიმი იყო „კაენი”, ჩხაიძე ილოსი – „ურაგანი”, აბე­

საძე შოთასი – „ქუთაისელი”. მოხსენება მე გამიკეთებია ჩხაიძე ილოს უჯრედში, 
გრიშა კოსტავასი და ჩემ უჯრედში. ჩხაიძე ილოს ყავდა 4 კაცი მისიანად., გვა­
რები მათი არ ვიცი.

მოხსენება გავაკეთე ერთხელ უჯრედის, სასაფლაოზე, ზაფხულში, ერთხელ 
საფიჩხიაზე მხოლოდ ... სასაფლაოს აქეთ და ერთხელაც მისი, ე.ი. ჩხაიძის სახ­
ლში. მისი უჯრედის ნიშანი იყო „a+b”. 

ერთხელ გავაკეთე გრიშა კოსტავას უჯრედში მოხსენება, ზამთარი რომ 
ილეოდა იმ ხანებში. ვიყავით კოსტავას სახლში. კრებას დაესწრნენ – გრიშა 
კოსტავას გარდა 4 კაცი, რომლებთაგანც არც ერთს არ ვიცნობ. ერთხელ ამა 
წლის მაისში გავაკეთე მოხსენება პირველი ტექნიკუმის ეზოში ჩხაიძე ილოს 
უჯრედში შემდეგ თემაზე: „ჩვენი პარტიის პროგრამის ფილოსოფიური საფუძ­
ვლები”. კრებას დაესწრო ჩხაიძის გარდა 4 კაცი, მხოლოდ ამათ შორის სხვა 
წევრები იყვნენ, აქედან სჩანს, რომ ჩხაიძეს ჰყავდა ორი უჯრედი. ჩემი უჯრე­
დის ნიშანი იყო: „=+=”. ჩემ უჯრედში მოხსენებას ვაკეთებდი მე თვითონ, კრე­
ბას ვმართავდი საფიჩხიის სასაფლაოზე და ერთხელ წყალწითელაზე. 

გამოსვლებამდე ორი კვირით ადრე მოგვივიდა ცნობა ცენტრიდან (მიუვიდა 
თვით შოთას), რომ გამოსვლები იქნებაო, მხოლოდ რიცხვი არ იყო ნათქვამი და 
ორგანიზაცია აცხადებს სამხედრო წესებს. ამის გამო უნდა მომხდარიყო გა­
დაჯგუფება უჯრედის წევრების რაიონების მიხედვით, თითო უჯრედში უნდა 
შესულიყო 5-დან 7 კაცამდე, მაგრამ შოთამ უარყო, 7 კაცი ბევრი იქნება და 
შეამჩნევენო, ამიტომ უჯრედში უნდა შესულიყო 5 კაცი. უნდა ამოგვერჩია სა­
ქალაქო კომიტეტი. ამ კომიტეტში შევედით წევრებად: 1. აბესაძე შოთა – თავ­
მჯდომარე, 2. კოსტავა გრიშა და 3. მე თვითონ... მოხდა წევრთა გადაჯგუფება, 
მაგრამ, ვინაიდან უმეტესი ნაწილი მოწაფეებისა იყვნენ სოფლებში, ეს გადაჯ­
გუფება არ მოხერხდა. 

კითხვა:
რა იყო გრიშა კოსტავას ფსევდონიმი?
პასუხი:
გრიშა კოსტავას ფსევდონიმი უნდა იყოს „შორაპნელი”. ეს იქიდან ვიცი, რომ 

მან ზაფხულში თავის სახლში დახატა სამფეროვანი დროშა და ქვეშ მიაწერა 
„შორაპნელი”. 

კითხვა:
ვინ იყო მოწაფეთა კომიტეტში წარმომადგენლად მე-2 ტექნიკუმიდან?
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პასუხი:
მე-2 ტექნიკუმიდან იყო ჩოგოვაძე გიორგი.

    ჩვენება წაკითხულია, ხელს ვაწერ შალვა დომენტის ძე დოლაქიძე”.3

ცხადია, ახალგაზრდული დაჯგუფების წევრები დააკავეს. საიდუმლო ოპე­
რატიული ნაწილის უფროსი, საგანგებო კომისიის თავმჯდომარის მოადგილე 
– ლ. ბერია კატეგორიულად ითხოვდა დაკავებულების –  ამბროსი კვირიკაძის, 
გრიშა კოსტავასა და შალვა დოლაქიძის გადაცემას.4 

„1924 წლის 2 ნოემბრის დადგენილების მიხედვით, კვირიკაძე ამბროსი საბას 
ძე  30 წლის, კოსტავა გრიგოლი ქრისტეფორეს ძე 17 წლის დოლაქიძე შალვა 
დომენტის ძე 17 წლის და ლორთქიფანიძე კონსტანტინე – იგივე „ციცერონი” 
დარისპანის ძე 33 წლის. მათ ქმედებებში იკვეთება დანაშაულებრივი კვალი 
– აქტიური, ორგანიზებული კონტრრევოლუციური პარტიული საქმიანობა, 
ასევე შეიარაღებული აჯანყების მომზადება. კვირიკაძე, კოსტავა, დოლაქიძე 
და ლორთქიფანიძე მიჩნეულ იქნენ დამნაშავეებად და ბრალდებად წარედგი­
ნოდ  კონტრრევოლუციური საქმიანობა, შეიარაღებული აჯანყების მოწყობაში 
ხელშეწყობა და გამოძიებისთვის თავის არიდება. აღკვეთის ღონისძიებად შეე­
ფარდოთ ქუთაისის გუბერნიის გამასწორებელ სახლში პატიმრობა”.5

ბრალდების სისხლის სამართლის საქმეში დაცული 1925 წლის 3 ოქტომბრის 
დადგენილებით, გ. კოსტავა და შ. დოლაქიძე ამნისტიის საფუძველზე სრულად 
გათავისუფლდნენ პატიმრობიდან, ხოლო ა. კვირიკაძის და კ. ლორთქიფანიძის 
(იგივე ციცერონი) საქმეები, საქართველოს საგანგებო კომისიის დადგენილე­
ბით, 1925 წლის 16/IV გადაეცა უმაღლეს სასამართლოს.6 

გრიგოლ კოსტავას საბჭოთა ხელისუფლებამ კვლავ შეახსენა თავი. იგი 1945 
წელს კვლავ პოლიტიკური მოტივით დააპატიმრეს. ამჟამად ბრალდება გაცი­
ლებით მძიმე იყო. მას საქართველოს სსრ შინსახკომის ჯარების სამხედრო 
ტრიბუნალმა 1945 წლის 1-4 აგვისტოს განაჩენით სასჯელის უმაღლესი ზომა 
– დახვრეტა მიუსაჯა პირადი ქონების კონფისკაციით. მაგრამ სსრკ უმაღლესი 
სასამართლოს სამხედრო კოლეგიის 1945 წლის 13 სექტემბრის განჩინებით, 
დახვრეტა 10 წლით თავისუფლების აღკვეთით და 5 წლით საარჩევნო ხმის 
უფლების ჩამორთმევით შეეცვალა. გ. კოსტავა მაგადანში გადაასახლეს, საი­
დანაც 1956 წელს დაბრუნდა.7

3. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24383, ტ.1 გვ.21-26.
4. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24383, ტ.1 გვ. 31.
5. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24383, ტ.1 გვ. 32.
6. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 24383, ტ.1 გვ. 61-62;
7. საქართველოს შსს არქივი, ჟურნალი „საარქივო მოამბე” №18. 



123

1924 წლის აჯანყების ერთ-ერთი მეთაური, ჭავჭავაძეთა გვარის კიდევ 
ერთი თვალსაჩინო წამომადგენელი, გენერალი სპირიდონ ჭავჭავაძე დაიბადა 
1879 წელს თელავის რაიონის სოფელ წინანდალში, ოჯახში, რომელმაც ოთხი 
გენერალი გამოზარდა. მამა – თავადი მიხეილ სპირიდონის ძე ჭავჭავაძე მეფის 
არმიის პოლკოვნიკი გახლდათ. სპირიდონმა 1898 წელს დაამთავრა თბილი­
სის კადეტთა კორპუსი, 1900 წელს ელიზავეტგრადის (კიროვოგრადის) სამხე­
დრო სასწავლებელი. 1904 წლამდე მსახურობდა ტვერის დრაგუნთა პოლკში, 
მიენიჭა ოფიცრის წოდება. ამავე წელს დაოჯახდა. ცოლად მოიყვანა თბილი­
სის ყოფილი გუბერნატორის ქალიშვილი აგლაიდა თევდორეს ასული ბიკოვა. 
1904-1905 წლებში იბრძოდა რუსეთ-იაპონიის ფრონტზე. 1913 წელს დაამთა­
ვრა პეტერბურგის ოფიცერ-კავალერისტთა უმაღლესი სკოლა. მონაწილეობდა 
იმპერიალისტურ ომშიც. 1915 წელს მიანიჭეს პოლკოვნიკის წოდება, მეთაუ­
რობდა ვლადიმირის საცხენოსნო პოლკს. ამავე პერიოდში დაჯილდოვდა 10 
საბრძოლო ორდენით. 

საქართველოში 1918 წელს დაბრუნდა და სათავეში ჩაუდგა I ცხენოსანთა 
პოლკს. ამავე წლის მაისში დამოუკიდებელი საქართველოს მთავრობამ გენერ­
ლის წოდება მიანიჭა. გასაბჭოებიდან ორ დღეში, 1921 წლის 27 თებერვალს  
25 ოფიცერთან და გენერლებთან ერთად გადააგზავნეს ქ. რიაზანში, ყოფილი 
თეთრგვარდიელებისთვის განკუთვნილ სპეციალურ ბანაკში. ხუთთვიანი ტყვე­
ობის შემდეგ გათავისუფლდა, საქართველოში, წინანდალში, მამა-პაპისეულ სა­
ხლში დაბრუნდა და მამულის იმ ნაწილში, რომელიც კონფისკაციას გადაურჩა, 
მეურნეობას მიჰყო ხელი. მალევე აქტიურად ჩაერთო ეროვნულ-განმათავი­
სუფლებელ მოძრაობაში კონსპირაციული სახელწოდებით „არკადი”, დამოუკი­
დებლობის კომიტეტმა აჯანყების მთავარსარდლად დანიშნა. სასტიკი მარცხის 
შემდეგ სპირიდონმა, ქაქუცა ჩოლოყაშვილსა და სხვა შეფიცულებთან ერთად, 
1924 წლის სექტემბრის პირველ რიცხვებში ახალციხესთან გადალახა სახელ­
მწიფო საზღვარი და ჯერ თურქეთში, შემდეგ კი საფრანგეთში გადაიხვეწა. 
პარიზში ცხოვრობდა 1947 წლამდე. მიიჩნევდნენ რა აგვისტოს მოვლენების 
ერთ-ერთ გმირად და მთავარ ძალად, ემიგრანტებს შორის დიდი ავტორიტე­
ტითა და პოპულარობით სარგებლობდა, თუმცა ხელმოკლედ ცხოვრობდა. ნოე 
ჟორდანიას მთავრობისგან იღებდა პენსიას. შემდეგ უფრო გაუჭირდა, რადგან 
პარიზში ჩავიდა მისი ოჯახი – მეუღლე, გერი ქალიშვილი და სიძე ნიკოლოზ 
გოცირიძე. მძიმე და ხანგრძლივი ავადმყოფობის შემდეგ, 1942 წელს გარდაეც­
ვალა მეუღლე, 1943 წლის დასაწყისში  – გერი.

სპირიდონ ჭავჭავაძეს არც საზღვარგარეთ შეუწყვეტია ბრძოლა საბჭოთა 
ხელისუფლების წინააღმდეგ. 

1925 წელს, ქაქუცა ჩოლოყაშვილთან ერთად, პარიზიდან პოლონეთში ჩა­
ვიდა და იქაურ მთავრობასთან აწარმოებდა მოლაპარაკებას, ფინანსური დახ­
მარება რომ მიეღო საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ ბრძოლაში. 

1939-1940 წლებში პარიზში ხელმძღვანელობდა „ქართულ ეროვნულ 
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კომიტეტს”, რომელიც, ფრანგულ გენერალურ შტაბთან ერთად, ამზადებდა სა­
ექსპედიციო კორპუსს და მიზნად ისახავდა საქართველოს დამოუკიდებლობის 
აღდგენას.  

რაც შეეხება ურთიერთობას გერმანელებთან, ჯერ კიდევ 1925 წელს დაუ­
კავშირდა გენერალ ფონ-კრესს. მოგვიანებით, მეორე მსოფლიო ომის დროს, 
ქ. აუშვიცში ამზადებდა მზვერავთა კადრებს და კითხულობდა ლექციებს 
საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ მენშევიკების ბრძოლის შესახებ. კავ­
შირი ჰქონდა სადაზვერვო ორგანო „ცეპელინთან”. 1942 წელს, როცა გერმა­
ნელებმა დაიკავეს ჩრდილოეთ კავკასია, სპირიდონი მოიაზრებოდა მომავალი 
„ქართული მთავრობის” ხელმძღვანელად. გარკვეული პერიოდი იმყოფებოდა ქ. 
სტავროპოლში, ელოდებოდა საქართველოში  გერმანელების შემოსვლას. მხო­
ლოდ გერმანელთა სასტიკი მარცხის შემდეგ დაბრუნდა ევროპაში.  

მონატრებულ საქართველოში ჩამოსვლა 23 წლის შემდეგ, 1947 წელს გა­
დაწყვიტა, მას შემდეგ, რაც საბჭოთა საელჩოს თანამშრომელი პარიზში ილია 
თავაძე დაუკავშირდა, სამშობლოში დაბრუნება შესთავაზა და დაარწმუნა, რომ 
წარსულში ანტისაბჭოთა ქმედებებისთვის პასუხისგებაში არ მისცემდნენ და 
შეეძლო, თამამად გადმოელახა საზღვრები. 

სპირიდონ ჭავჭავაძე თბილისში, საბჭოს ქუჩის 36-ე ნომერში დასახლდა, 
მოიყვანა ცოლი – ოლღა ივანეს ასული დეკერი. დაპატიმრებამდე მუშაობდა 
კულტურის სახლში რუსული ენის მასწავლებლად. 

1951 წლის პირველ დეკემბერს №619 ორდერის საფუძელზე საქართვე­
ლოს სსრ სახელმწიფო უშიშროების სამინისტრომ დააპატიმრა. ბრალდებუ­
ლმა აღიარა ყველა ანტისაბჭოთა ქმედება. უარყო ის ფაქტი, რომ საქართვე­
ლოში დაბრუნდა უცხოური სადაზვერვო ორგანოების დავალებით საბჭოთა 
კავშირისთვის მავნებლური საქმიანობის გასაგრძელებლად. ამიერკავკასიის 
სამხედრო ოლქის სამხედრო ტრიბუნალის 1953 წლის 23 ივნისის დადგენილე­
ბით, სპირიდონ ჭავჭავაძეს შეეფარდა საქართველოს სსრ სსკ 58-1ა (სამშო­
ბლოს ღალატი), 58-2 (შეიარაღებული აჯანყების მოწყობა), 58-10 ნაწ. 1 (ა/ს 
აგიტაცია) და 58-11 მუხლები (კ/რ საქმიანობა),  მიესაჯა ქონების კონფისკა­
ცია და 25 წლით თავისუფლების აღკვეთა შრომა-გასწორების ბანაკში, სა­
დაც მალევე გარდაიცვალა. როგორც ჩანს, მისი გარდაცვალების ამბავი უც­
ნობი იყო მეუღლისთვის, რადგან 1954 წელს ის კვლავ იბრძოდა სპირიდონის 
გასათავისუფლებლად. 

რა სახის მონაწილეობა მიიღო 1924 წლის აჯანყებაში, როგორ დაიგეგმა და 
წარიმართა ეს ამბოხება, როგორი ურთიერთობა ჰქონდა ქაქუცასთან, ამ კით­
ხვებზე პასუხის გაცემაში შსს არქივში დაცულ №51261 საქმეში თავად სპირი­
დონის საკუთარი ხელით დაწერილი ჩვენებიდან ამოღებული ნაწყვეტების თარ­
გმანი დაგვეხმარება, თუმცა მხედველობაში უნდა მივიღოთ, რომ ეს ჩვენება 
საბჭოური ციხის კედლებშია დაწერილი: 1

ჩემმა სამსახურმა საშუალება მომცა, ახლოდან დავკვირვებოდი სახელმწიფო 
რეჟიმს. არავითარ შემთხვევაში არ თანავუგრძნობდი მენშევიკური მთავრობის 

1. საქართველოს შსს არქივი, (I), ფ. 6, საქმე 512621, გვ. 227. 
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პოლიტიკას. მთელი ის პერიოდი, როცა მე 
ვემსახურებოდი რესპუბლიკას, საქართვე­
ლოს არ შეუწყვეტია ომი სხვადასხვა ფრონ­
ტზე – საშინაოზე თუ საგარეოზე. ამ თემას 
არ განვავრცობ, ისედაც ყველასთვის კარგა­
დაა ცნობილი. ამას იმიტომ ვიხსენებ, რომ 
ვთქვა, საერთოდ არ მესმოდა, რა უნდოდა 
მთავრობას. არ მქონდა რა სურვილი და შე­
საძლებლობა ჩარევისა, თადარიგში გავედი. 
რამდენად არ ვცემდი პატივს მთავრობის 
პოლიტიკას, ცხადყოფს ის ფაქტი, რომ არა­
სდროს ვიცნობდი ნოე ჟორდანიას. ყოველ­
თვის გავურბოდი მასთან შეხვედრას. ჩემი 
გაგებით, ის, როგორც ხელისუფლების სა­
თავეში მდგომი მთავრობისა და პარტიის 
მეთაური, დამნაშავე იყო მკვეთრი ტაქტიკის 
არქონაში.

ჩემი ღრმა რწმენით, მენშევიკებს არას­
დროს არ უნდა მიეყვანათ საქმე ბოლშევი­
კებთან ომამდე. ამაში მდგომარეობდა მათი 
უხეში შეცდომა. ომის მოგების არანაირი 

შანსი არ ჰქონდათ – არც იარაღით, არც იდეურად. იმ დროს საბჭოთა მთა­
ვრობის ნათელი და განსაზღვრული პოლიტიკა ხიბლავდა ყოფილი იმპერიის 
მოსახლეობის უმრავლესობას, მათ შორის – ქართულსაც. მენშევიკები კი 
ამაყად აცხადებდნენ, რომ საქართველო იყო მსოფლიოში ერთადერთი სოცი­
ალისტური სახელმწიფო, სინამდვილეში კი ცდილობდნენ, აეშენებინათ რაღაც 
წვრილბურჟუაზიულის მაგვარი.   

ჟორდანიას მთავრობას ყველა ხერხით უნდა აერიდებინა განხეთქილება 
საბჭოთა ხელისუფლებასთან. რადაც უნდა დასჯდომოდა, თავიდან უნდა აეცი­
ლებინა ზედმეტი სისხლის ღვრა...

ომი მაინც მოხდა და მენშევიკებმა ის სამარცხვინოდ წააგეს. საბჭოთა ხე­
ლისუფლებამ თბილისში ოფიცრებს ამნისტია გამოუცხადა. რიაზანიდან დაბ­
რუნების შემდეგ, სადაც მე რაღაც გაუგებრობით მოვხვდი და მალე გავთავი­
სუფლდი, ცოტა ხანს ვირიცხებოდი საბჭოთა საქართველოს ჯარში, შემდეგ კი 
წავედი კახეთში, წინანდალში და ხელი მივყავი სოფლის მეურნეობას მთავრო­
ბის მიერ დატოვებულ მიწის ნაკვეთში. 

ახლა ვუახლოვდები ჩვენების იმ ნაწილს, რომელშიც ჩანს, თუ რატომ წავედი 
ემიგრაციაში. შეიქმნა ისეთი ვითარება, რომელმაც ჩემი ნების საწინააღმდეგოდ 
ჩამითრია საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ მიმართულ მოვლენებში. და 
თუ დამაპატიმრებდნენ, უეჭველად დამხვრეტდნენ. ცხელ გულზე არავინ და­
იჯერებდა, სინამდვილეში რა როლს ვთამაშობდი აჯანყებაში. ამავდროულად 
ჩემი დიდგვაროვნული წარმომავლობა, ოფიცრის და, მით უმეტეს, გენერლის 
წოდება, ჩემს საწინააღმდეგოდ მეტყველებდა. 

სპირიდონ ჭავჭავაძე
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აი, როგორ მოხდა: 1923 წლის ბოლოს, ან 1924 წლის დასაწყისში, რიცხვი არ 
მახსოვს, სოფლიდან მოშორებით, ვენახში ვმუშაობდი. გარშემო არავინ იყო. 
მოულოდნელად ტყიდან ჩემთვის სრულიად უცნობი გლეხი მომიახლოვდა და 
სახელით მომესალმა. მივესალმე, თან გაკვირვება გამოვხატე, რომ ჩემი სა­
ხელი იცოდა. მიპასუხა, რომ დიდი ხანია მითვალთვალებს და შესაფერის დროს 
ელოდა მოსასვლელად, რათა არავის დაენახა. ამ დასაწყისმა ძალიან დამაინ­
ტერესა. ჩემს კითხვაზე, რა საქმეზე მოვიდა, შემდეგი მაუწყა: ის უზრუნვე­
ლყოფს კავშირს  ქაქუცა ჩოლოყაშვილსა და პარიტეტულ კომიტეტს შორის. 
კომიტეტმა მიზნად დაისახა აჯანყება ბოლშევიკების წინააღმდეგ ქაქუცა ჩო­
ლოყაშვილის მეთაურობით. კომიტეტი შედგება საქართველოში არსებული 
ყველა პარტიის წევრისაგან. პრეზიდიუმის თავმჯდომარეა კოტე ანდრონიკაშ­
ვილი, წევრები – შალვა ამირეჯიბი, იასონ ჯავახიშვილი, მდივანი – სოლომონ  
ზალდასტანიშვილი. ამ ოთხიდან მხოლოდ კონსტანტინე ანდრონიკაშვილი გა­
ვიხსენე, რომელსაც ადრეულ ახალგაზრდობაში ვხვდებოდი.  დანარჩენებს არ 
ვიცნობდი. რა თქმა უნდა, ისინი ყველანი არალეგალურ მდგომარეობაში იმყო­
ფებოდნენ. ერთ-ერთ თათბირზე, რომელზეც იმყოფებოდა ის გლეხიც, გამოც­
ხადებულა გადაცმული ჩოლოყაშვილიც. განუხილიათ აჯანყების მომზადებისა 
და გამარჯვების შემდეგ ახალი ქართული არმიის შექმნის საკითხები. 

იდეური ბელადი და ხელძღვანელი იქნებოდა ჩოლოყაშვილი, კამათი გამოუწ­
ვევია შემდგომი არმიის მოწყობისა და მისი ხელმძღვანელობის საკითხს, მაგრამ 
ქაქუცას შეუწყვიტავს, განუცხადებია რა, რომ ამ თანამდებობაზე მხოლოდ 
სპირიდონ ჭავჭავაძეს ცნობდა. აი, ეს ცნობები გადმომცა გლეხმა და დაამატა, 
რომ დღე-დღეზე თბილისში გამომიძახებდნენ.

ამ ინფორმაციამ შემაცბუნა. მსგავსს არაფერს ველოდი. რა აჯანყება, რა 
პარიტეტული კომიტეტი, რის მეთაურობა, თავს ძლივს ვიკავებდი. ცოტა რომ 
დავწყნარდი, სევდამ შემიპყრო. რა გავაკეთო? ვცხოვრობ სოფელში, მივდევ 
სოფლის მეურნეობას იმდენად, რომ გაზეთის კითხვის დროც არა მაქვს. გლეხს, 
რომლის გვარიც არ მახსოვს, ვთხოვე, ჩემთან აღარ მოსულიყო. წავედი სახ­
ლში, გზაში ვფიქრობდი, რა მეღონა. ბოლოს და ბოლოს მივიღე გადაწყვეტი­
ლება – წავსულიყავი თბილისში და კოტე ანდრონიკაშვილისთვის პირში მეთქვა 
იმ საზიზღარი, საშინელი  შედეგების შესახებ, რაც ამ არასერიოზულ ავანტიუ­
რას მოჰყვებოდა. 

აქ რამდენიმე სიტყვას ვიტყვი ქაქუცა ჩოლოყაშვილის შესახებ და შემდე­
გაც, რა თქმა უნდა, ხშირად დავუბრუნდები მას. 

რუსეთსა და პოლონეთში მრავალი წელი გავატარე. მცირე ხნობით იშვიათად 
ჩამოვდიოდი კახეთში ახლობლებისა და ნათესავების სანახავად. საქართველოს 
ცხოვრებას თვალყურს ვერ ვადევნებდი. ჩემი არყოფნის დროს თაობები გაი­
ზარდა, მათ საერთოდ არ ვიცნობდი. ჩოლოყაშვილი იმ პოლკის მიღების დროს 
გავიცანი, რომელშიც  მსახურობდა. შემდეგაც ძალიან იშვიათად ვხედავდი, 
რადგან ხშირად იყო მივლინებებში, მერე საერთოდაც გადავიდა სხვა, ცხენო­
სანთა დივიზიაში. 

აი, მერე დაიწყო პარტიზანობა და ყველა მასზე ალაპარაკდა. ძვირად და 
ძალიან ძვირად უჯდებოდა ის ქართველებსა და კახელებს. ბევრი სისხლი და 
ცრემლი დაიღვარა იმ უდანაშაულო გლეხებსა და თავად-აზნაურებს შორის, 
რომელთაც ხშირად დაუპატიჟებლად სტუმრობდა.  
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ბუნებრივია, ყველა, ვინც ნებსით თუ უნებლიეთ იღებდა ქაქუცა ჩოლოყა­
შვილს, ან მასთან მიჰქონდა საკვები, ხელისუფლების მხრიდან რეპრესიებს გა­
ნიცდიდა. მოსახლეობა ორ ცეცხლს შუა იყო. ჩემთან არასდროს მოსულა. 

თბილისში ჩამოსულმა, დავიბარე კოტე ანდრონიკაშვილი და გამოვთქვი 
ყველაფერი, რასაც ვგრძნობდი მათი მხრიდან ჩემი სახელის უცერემონიოდ 
ხსენებაზე. ჩემი სახელი ითქვა ჩემი თანხმობის გარეშე და ვერავინ დაიჯე­
რებდა, რომ არაფერ შუაში ვიყავი. მან დამაწყნარა და მიპასუხა, რომ მომე­
ნიჭა იატაკქვეშა სახელი „არკადი” და ვერავინ ვერასოდეს გაიგებს, ვინ არის ეს 
„არკადი”. არ იცის თვით იმ კომუნისტმაც, რომელიც მათთან ჩვენთვის მუშა­
ობს, – მითხრა მან. რა თქმა უნდა, ამან არც დამაკმაყოფილა, არც დამაწყნარა. 
შემდეგ გვქონდა ხანგრძლივი საუბარი აჯანყების შესახებ. დაწვრილებით ვერ 
გავიხსენებ ჩვენი საუბრის ყველა დეტალს, მაგრამ მე წინააღმდეგი ვიყავი, ის – 
მომხრე. სამჯერ შევხვდი ანდრონიკაშვილს და სამივეჯერ მე ჩემსას ვამბობდი, 
ის – თავისას, მაგრამ ვერ გადავაფიქრებინე – აჯანყება, როგორც ცნობილია, 
მაინც მოხდა. 

აი, მისი არგუმენტები: ჩვენ უნდა მივაღწიოთ სრულ თავისუფლებას ქარ­
თული სულისა და კულტურისთვის შესაფერისი რეჟიმის დასამყარებლად (რა­
საკვირველია, ეს მისი აზრია, ჩემი სიტყვებით გადმოცემული). საუკუნეების 
განმავლობაში საქართველო იბრძოდა თავისუფლებისთვის. ისტორიულად 
აჯანყება აუცილებელია. ადრე გლეხები რუსებში მტერს ვერ ხედავდნენ და სა­
თანადო წინააღმდეგობას ვერ უწევდნენ, ახლა კი მათი განწყობილება მკვეთ­
რად შეიცვალა და ბევრი კითხულობს – რაღას ვუცდით? დროა, დავიწყოთ! ამ 
აჯანყებაში მარტონი არ ვიქნებით. ვამყარებთ კავშირებს მთიელებთან, სო­
მხებთან და აზერბაიჯანელებთან. ვიმედოვნებთ, რომ კაზაკებსაც დავუკავ­
შირდებით. ჩვენი მთავრობა პარიზიდან იტყობინება, რომ პოლონელები და 
ფრანგები დაგვეხმარებიან ფულითაც და იარაღითაც. დახმარება მოდის (თუ 
უკვე მოსულია) მატარებლით და გემით ხოფაში. ჩვენ ყველაფერი მზად გვაქვს, 
პირველსავე ხელსაყრელ მომენტში ავიღებთ თბილისს  და ბათუმს. პირველს, 
როგორც ცენტრს და მეორეს, როგორც ზღვაზე გასასვლელს. მძღოლები, არ­
სენალისა და ფაბრიკის მოსამსახურეები ჩვენ მხარეზე არიან და კომიტეტის 
ყველა ბრძანებას შეასრულებენ. ქაქუცა გლეხებთან ერთად თბილისში შემოიჭ­
რება. სტუდენტობა და ახალგაზრდობა, 4 000-მდე ადამიანი, როგორც კი არსენა­
ლიდან იარაღს აიღებს, საომრად გამოვა. ნელ-ნელა დავეუფლებით სიტუაციას,  
გამოცხადდება მობილიზაცია, შეიქმნება არმია, რომელსაც უხელმძღვანელებ 
შენ (ე. ი. მე).  მაშინვე ვიცოდი, რომ არანაირ არმიას არ ვუხელმძღვანელებდი, 
რადგან აჯანყება ჩანასახშივე დამარცხდებოდა და მაშინ ჯერ კიდევ ვიმედო­
ვნებდი, რომ ამ დანაშაულებრივ ავანტიურას გადავაფიქრებინებდი. სხვათა 
შორის, უკვე აჯანყების დროს, მანგლისის ტყეში კოტე ანდრონიკაშვილმა 
სიტყვა სიტყვით ასე მითხრა, „შენ მართალი ხარ, ეს ნამდვილად ავანტიურაა”. 
ჩემთვის სრულიად ნათელი იყო, რომ განკარგულებები მოდიოდა პარიზიდან, 
ყოფილი მთავრობიდან და რომ მენშევიკები აქეზებდნენ აჯანყებისკენ თავი­
ანთი პირადი მოსაზრებით – თითქოსდა მათ ითხოვს ხალხი. შესაძლებელია, 
ყოფილიყო მატერიალური გათვლებიც. ეს ხმამაღლა გამოვთქვი. ვაცხადებდი, 
რომ რუსეთი ხელიდან არასოდეს გაუშვებს ამიერკავკასიას, შეუძლებელიც 
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რომ მოხდეს, ე.ი. აჯანყებამ დროებით გაიმარჯვოს, ბოლშევიკებს საკმარისი 
არმია ჰყავთ იმისთვის, რომ ხელახლა დაეუფლოს ამ მხარეს და მაშინ ანგა­
რიშსწორება იქნება უსასტიკესი. 

აი, რა იქნება „ისტორიულად” სწორი, რადგან საქართველო ოდესღაც შეუერ­
თდა რუსეთს: გავიხსენე საქართველო-ბოლშევიკების ომი 1921 წელს. მაშინ სა­
ქართველოს ჰყავდა არმია, ქვეყანა იყო მთავრობის ხელში და მაინც განიცადა 
დამარცხება, ახლა რისი იმედი აქვთ? გარედან დახმარების? ეს ხომ ქიმერაა! 
არავინ, აშკარად არავინ დაგვეხმარება, ბოლოს და ბოლოს რუსეთის სამოქა­
ლაქო ომი მაინც გაიხსენონ – მაშინ უცხოელები დენიკინს ეხმარებოდნენ და 
რითი დამთავრდა? ასეთი საუბრები მიმდინარეობდა ჩემსა და კოტე ანდრო­
ნიკაშვილს შორის ჩვენი სამი შეხვედრის დროს და ბოლოს და ბოლოს მან კა­
ტეგორიულად განაცხადა, რომ აჯანყება მაინც იქნებოდა, რომ შეჩერება უკვე 
გვიანი იყო. ამაზე მე, ჩემი მხრივ, განვაცხადე კატეგორიულად, რომ ვემიჯნები 
მათ. „ბიჭო, რას შვრები!” – დამიყვირა ამაზე კ. ა.-მ., „ჩვენს წინააღმდეგ ხომ არ 
იქნები? „არც თქვენს წინააღმდეგ ვიქნები!” – ვუპასუხე მე. ბრჭყალებში მოქ­
ცეული სიტყვები უტყუარია. 

არასდროს გამიცია განკარგულება, არასოდეს მიმიწერია წერილი, არც მო­
მეთხოვებოდა. ყველაფერი ჩემამდე ჰქონდათ მომზადებული. შუამავლის სა­
შუალებით შემატყობინეს, რომ აჯანყება 18 აგვისტოსთვის იყო დანიშნული. ეს 
იყო 10-13 აგვისტოს და 16-ში შიკრიკმა შემატყობინა, რომ ყველაფერი დაკარ­
გულია, ჩვენ გაგვცეს. ქართულ ნაწილებში დაპატიმრებულია ბევრი ოფიცერი. 
ასევე დაპატიმრებულნი არიან სხვადასხვა კუთხეში – ბაქოში, ვლადიკავკაზში 
და ა. შ. დაგზავნილი ოფიცრები; დაპატიმრებულია ბათუმის მთელი შტაბი; და­
პატიმრებები მიდის მთელ ქალაქში... ერთი სიტყვით, სრული ჩავარდნაა. ბანა­
კებიდან ქალაქში ბრუნდებიან საბჭოთა ნაწილები, ყველგან ხსნიან არასაიმედო 
დაცვას, ეს ყველაფერი მოგვიანებით გავიგე იმავე დღეს ქუჩაში. გამოგიტყდე­
ბით და ეს მოვლენები გამიხარდა, თუმცა სული მტკიოდა იმ უდანაშაულო და 
მცირედ დამნაშავე ადამიანების გამო, რომლებიც უნებურად დაზარალდნენ, 
მათ შორის აღმოვჩნდი მეც. ვფიქრობდი საკუთარ თავზე და არ ვიცოდი, რა 
გადამეწყვიტა. ერთი რამ ნათელი იყო – ქალაქში გაჩერება არ შეიძლებოდა. სა­
ნამ განვსაზღვრავდი, როგორ მოვქცეულიყავი, შევხვდი კ. ა.-ს., რათა გამეგო, 
ფიქრობდნენღა კი რამეს აჯანყებაზე? მინდოდა მეცადა, დამერწმუნებინა, 
რომ მას გადაერწმუნებინა ჩოლოყაშვილი და გამოსვლა გადაეფიქრებინა. შევ­
ცბუნდი, როცა ანდრონიკაშვილმა განმიცხადა, რომ მომხდარის მიუხედავად, 
აჯანყება გადატანილია 28 აგვისტოს, რომ ის მაინც უნდა მოხდეს, მხოლოდ 
მოქმედების გეგმა შეიცვალა, ქაქუცამ მის გარშემო შეკრებილი გლეხობა სახ­
ლებში გაუშვა და 28 აგვისტოსთვის დაიბარაო. 

ძნელია გამოვხატო მსგავსი აბსურდით გამოწვეული ჩემი გაკვირვება. რა­
საც აქამდე ვამბობდი და გამოვხატავდი აჯანყების საწინააღმდეგო ჩემს პოზი­
ციას, იგივე ვუთხარი ახლაც, მხოლოდ უფრო მკაცრად. დავრწმუნდი რა, რომ 
ვერ შევძლებდი კ. ა.-ის სიჯიუტის გატეხვას, გადავწყვიტე, თავად მემოქმედა 
ქაქუცა ჩოლოყაშვილზე. ეს გეგმა არ გავუზიარე კ. ა.- ს. შევთანხმდით, ერთად 
წავსულიყავით ტყეში 26 აგვისტოს. აჯანყებულთა ბანაკი მანგლისთან ახლოს, 
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ტყეში ბინადრობდა. იმ დღესვე ავედით მათთან. გზაში შემოგვიერთდა ამირ­
ეჯიბი. მას გავუზიარე ჩემი გეგმა და მომიწონა. შემდგომშიც ყოველთვის 
მეთანხმებოდა. 

იმავე ღამეს, სიბნელეში, ვინმეს ყურადღება რომ არ მოექცია, ქაქუცა 
ჩოლოყაშვილი გვერდზე გავიყვანე, ჩემი მოსაზრება ვუთხარი და რჩევა მი­
ვეცი: აჯანყება ყოველთვის განწირულია დასაღუპავად (მოვუყვანე ცნობილი 
ფაქტები), ახლა  – მით უმეტეს. დაუყოვნებლივ უნდა შევწყვიტოთ საბრძოლო 
მოქმედებები, რომლებიც, ზედმეტი სისხლის ღვრის გარდა, არაფერს მოგვი­
ტანს; თუ 18-ში იმდენი გლეხი შეიკრიბა, რომ ტყეში ხეები დაილეწა, ამჟამად 
მხოლოდ 80-მდე ადამიანია მოსული და ა.შ. დასასრულს, ქართულად ვუთხარი: 
„რაც უფრო ჩქარა შენ თითონ გახვალ საზღვარგარეთ – უფრო ნაკლები სისხლი 
დაიღვრება”. ჩემი ეს ფრაზა მოგვიანებით ცნობილი გახდა ამირეჯიბისთვის და 
რამდენიმე „შეფიცულისთვის”, უფრო მოგვიანებით კი ბევრი სხვისთვის. ქ. ჩ.-ს 
არ უნდოდა შეემჩნია, რომ ჩემი გავლენის ქვეშ ექცეოდა. 

ჩემდა სასიხარულოდ, ქაქუცა მალე დამეთანხმა. მასზე დიდი შთაბეჭდი­
ლება მოახდინა ჩემმა ერთმა ფრაზამ – „ვისთვის ცდილობ, მენშევიკებისთვის?”

რადგან მოქმედებების შეწყვეტა და საზღვარგარეთ წასვლა გადაწყვიტეს, 
რა თქმა უნდა, უმოკლესი გზის მოძებნა გვმართებდა. მან ამოირჩია დუშეთისა 
და კახეთის გზა, რადგან თან აიყვანდა ჯგუფებსა და ცალკეულ პირებს, რომ­
ლებსაც მასთან ერთად წამოსვლა ენდომებოდათ. მე არ გამიპროტესტებია. 

შეჯახების თავიდან აცილების გადაწყვეტილების მიუხედავად, ის მაინც 
მოხდა მცირე ეპიზოდებად: 

პირველი – მანგლისის ყაზარმებში. აქ 5-6-მა ადამიანმა ცეცხლი დაუშინა 
ყაზარმას და გამოიწვია აჟიოტაჟი. მსხვერპლი არ ყოფილა; 

მეორე – ქ. ჩ.-მა შეიტყო, რომ დუშეთის საპყრობილეში 2-3 ახალგაზრდა 
ვაჟკაცი ჰყავდათ დაპატიმრებული, რაზმის ნაწილთან ერთად წავიდა და გაა­
თავისუფლა. მსხვერპლი არ ყოფილა;

მესამე თიანეთთან ახლოს, სოფელ სიმონიანთ კარში, განთიადისას, ბოლშე­
ვიკების რაზმმა გზა ჩაგვიხერგა. მიახლოებისას, თითქმის სიბნელეში, ატყდა 
სროლა, რომელიც დაახლოებით 15 წუთს გაგრძელდა და განთიადისას მიჩუმ­
და. ორ გლეხთან ერთად გავიქეცი იმ მხარეს, საიდანაც შეიძლება გამოჩენი­
ლიყვნენ წითელარმიელები. ყველანი აღმოჩნდნენ ქართველები, ცხენოსანთა 
პოლკიდან. ცოტა ზედა მხარეს იდგა ქაქუცა, „შეფიცულები” და მათ წინ ორი 
ადამიანი. მაშინვე გავიაზრე, რა შეიძლებოდა მომხდარიყო და სასწრაფოდ შევ­
ვარდი. ეს ადამიანები აღმოჩნდნენ კომისრები. ერთი მათგანი იყო საშუალო სი­
მაღლის, გამხდარი, შეშინებული გამომეტყველებით სახეზე, მეორე –  მოხდე­
ნილი, აღელვებული. ეს უკანასკნელი დაჭრილიყო მარჯვენა ფეხის ბარძაყში, 
შარვალი გახეოდა და  გასისხლიანებოდა. მე გვერდზე მყოფს სასწრაფოდ გა­
მოვტაცე ბინტი, ახლოს მივირბინე ქაქუცასთან, ჩავჩურჩულე – „პირობა მომე­
ცით, არ შეეხოთ”, შემდეგ დაჭრილს საკუთარი ხელით შევუხვიე ჭრილობა. „შე­
ფიცულები” გაოცებულები იყურებოდნენ. რამდენიმე წამში ორივე კომისარი 
გავუშვით. დაჭრილი დახმარების გარეშე, კოჭლობით წავიდა წითელარმიელე­
ბისკენ. მე იქვე ვიდექი და ვუყურებდი მანამ, სანამ თავისიანები არ მიეხმარნენ 
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წასვლაში. მეც ჩემი მიმართულებით წამოვედი, დამავიწყდა ამ ორი კომის­
რისთვის ვინაობის გამოკითხვა – როგორ წარმოვიდგენდი, რომ ოდესღაც ამ 
ფაქტის ჭეშმარიტებაში მათი დამოწმება დამჭირდებოდა. 

ამის შემდეგ აღსანიშნავი არაფერი მომხდარა. ჩვენ გადავლახეთ ივრის ხე­
ობა, თათართა სადგომები და არდაგანიდან 6-7 მილით ქვევიდან გადავლახეთ 
თურქეთის საზღვარი. 

დასანანია, რომ ცუდი მახსოვრობის გამო გამომრჩა რამდენიმე სიტყვის 
თქმა ერთ შეხვედრაზე. ეს შეხვედრა დიდი მნიშვნელობისა არ ყოფილა. ერთი 
კია, ვისაც შევხვდი, მენშევიკურ საქართველოში დიდ როლს თამაშობდა. ეს 
პიროვნება გახლავთ ვალიკო ჯუღელი. მეორე თუ მესამე შეხვედრაზე კოტე 
ანდრონიკაშვილმა მითხრა, რომ ეროვნულ-დემოკრატიულ პარტიას არ სურს 
ჯუღელის აჯანყებაში მონაწილეობა, რადგან მას კვლავ პირველობა, კვლავ 
სახალხო გვარდიის შექმნა ენდომება და მთხოვა, შევხვედროდი ჯუღელს და 
შემდეგ ჩემი შთაბეჭდილებები გამეზიარებინა მისთვის. მაშინვე ვუპასუხე, 
რომ მისი მონაწილეობა-არმონაწილეობა გადამწყვეტად არაფერს შეცვლიდა – 
აჯანყება მაინც დამარცხდებოდა და უკეთესი იქნებოდა, ის საერთოდ არ გამო­
ჩენილიყო წამქეზებლის როლში მენშევიკური მთავრობის მხრიდან. კ. ანდრო­
ნიკაშვილს მაინც დავთანხმდი. გამოვტყდები, ძალიან მაინტერესებდა, რატომ 
ჩამოვიდა ეს ადამიანი საფრანგეთიდან და საერთოდ, რას წარმოადგენდა. მას 
საერთოდ არ ვიცნობდი და არასდროს შევხვედრილვარ. მოვითხოვე მესამე პი­
რის დასწრება. დაიბარეს ზალდასტანიშვილი, რომელმაც ღამე გამომიარა და 
რკინიგზაზე, ერთ მუშასთან მივედით. ჯუღელიც იქ დაგვხვდა. მან ისაუბრა 
საფრანგეთზე, აღფრთოვანებული იყო იქაური სოციალიზმით, სახელმწიფოებ­
რივი სიბრძნით; ბევრი ილაპარაკა საკუთარ თავზე. თქვა, რომ სარგებლობდა 
იქ ყოფნით და სრულყოფდა თავის განათლებას, სამხედრო სასწავლებელში 
ესწრებოდა ლექციებს და სამწყობრო მეცადინეობებს და ა. შ. მან ასე დაამთავ­
რა: იცის თავის შეცდომები და აღარასოდეს გაიმეორებს. მე თითქმის არაფერი 
მითქვამს. უკან დაბრუნებისას ზალდასტანიშვილს ვთხოვე, კოტე ანდრონი­
კაშვილისთვის გადაეცა, რომ ისევ ჩემს აზრზე ვიყავი. ცოტა ხანში ჯუღელი 
დაიჭირეს. 

გამოვტოვებ და არაფერს აღვწერ პარიზში ჩასვლამდე, ანუ იმ დრომდე, სა­
ნამ რამდენჯერმე არ აღმოვჩნდი პოლიტიკური შეკრების მონაწილე, ესეც მა­
შინ ხდებოდა, როცა გამომიძახებდნენ. მინდა ვთქვა, რომ პოლიტიკოსობა ჩემი 
პროფესია არასდროს ყოფილა. არ ვყოფილვარ პოლიტიკოსი, მე მხოლოდ ჩემ­
და უნებურად შევეხე მას, თუ შეიძლება ასე გამოითქვას. ცხოვრება ემიგრაცი­
აში ისე ძნელია მორალური, და, განსაკუთრებით, მატერიალური თვალსაზრი­
სით, რომ ყოვლად არაფრის მომტან პოლიტიკურ თათბირებზე სასიარულოდ 
არც სურვილი მქონდა და არც დრო. ქართული ემიგრაცია, როგორც საჭიროა, 
ირჩევდა თავმჯდომარესა და მდივანს, წელიწადში რამდენჯერმე იკრიბებოდ­
ნენ და იქ მიუსვლელობა არ იყო მიზანშეწონილი. უმრავლეს შემთხვევაში თავს 
იჩენდა ხოლმე შეტაკება მენშევიკებსა და ნაციონალებს შორის. 

სამართლიანობა მოითხოვს, ითქვას, რომ მენშევიკებს უფრო მეტი 
დისციპლინა და ერთიანობა ჰქონდათ, ნაციონალები ჯგუფებად დაიშალნენ. 
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პოლიტიკური პარტიები და დაჯგუფებები ამ შეკრებებზე სამხედრო პირებს 
თანაგრძნობისთვის იწვევდნენ და სწყინდათ, თუ არ მივდიოდით. ითვლებოდა, 
რომ ოფიცრები პარტიაში არ უნდა შესულიყვნენ. 

ეს ყველაფერი ასე დაიწყო: გამოცხადდა ყველა ოფიცრის საერთო შეკრება, 
რომელსაც დაესწრო პარიზში და მის ახლომდებარე ქალაქებში მცხოვრები თით­
ქმის ყველა ოფიცერი. კრებაზე გადაწყდა, რომ ოფიცერი აპოლიტიკური უნდა 
ყოფილიყო, ანუ არ უნდა გამხდარიყო რომელიმე პოლიტიკური დაჯგუფების 
აქტიური წევრი. განისაზღვრა საწევრო შესატანი ურთიერთდახმარებისთვის. 
ოფიცერთა გაერთიანება იზრუნებდა თავისი წევრების სამსახურისთვის. თავმ­
ჯდომარედ აირჩიეს გენერალი კვინიტაძე. ოფიცრებს რეკომენდაცია ეძლე­
ოდათ, წაეკითხათ ლექციები სამხედრო თემაზე. რასაკვირველია, მეც ვიყავი 
ამ გაერთიანების წევრი და სავსებით ვუჭერდი მხარს მის პრინციპებს, მაგრამ 
მხოლოდ ერთხელ მომიწია კრებაზე ყოფნამ, რომელსაც ესწრებოდა 15 ადამი­
ანი. ლექცია ეხებოდა საქართველოს ისტორიას, მაგრამ ვინ კითხულობდა, არ 
მახსოვს. 

მთელი 23 წლის განმავლობაში მეტად აღარ ყოფილა ოფიცერთა შეკრება. გე­
ნერალი კვინიტაძე მას ზედმეტად მიიჩნევდა – მოვა დრო და მთავრობის გადა­
წყვეტილებით, ოფიცრები შეასრულებენ მოვალეობას, – ასე ჩამოაყალიბა თა­
ვისი მოსაზრება. არც არავინ ისწრაფვოდა ამ შეკრებებისკენ – ყველას თავისი 
საქმე ჰქონდა – ხალხი მსახურობდა, მუშაობდა, დაკავებული იყო საკუთარი 
საქმით, არავის ჰქონდა დროის დაკარგვის სურვილი. თუ ვინმეს დახმარება 
დასჭირდებოდა, გენერალ კვინიტაძეს მიმართავდა პირადად ან მეგობრების 
დახმარებით. 10-12 წლის მერე კი გამოჩნდნენ უკმაყოფილო ოფიცრები, რომ­
ლებმაც ცალკე დაჯგუფება შექმნეს, თავმჯდომარედ აირჩიეს პოლკოვნიკი 
ცხაკაია, მაგრამ საქმე კარგად ვერ წაუვიდათ, როგორც ჩანს, იგივე მიზეზებით. 
რამდენიმე ოფიცერი იქიდანაც წავიდა და პოლიტიკურ პარტიას შეუერთდა. 

ჩოლოყაშვილი აბსოლუტურად განცალკევებით იდგა. პარიზში ჩამოსვლი­
სას ერთად დავბინავდით, მაგრამ ეს დიდხანს არ გაგრძელებულა. მას აშკარად 
არ აინტერესებდა ჩემი გაჭირვება, მიუხედავად იმისა, რომ საფრანგეთისკენ 
მიმავალ გზაზე თავად მთხოვა, არ დამეტოვებინა და ერთად ვყოფილიყავით. 
მან „შეფიცულებთან” ერთად იყიდა ცალკე სახლი პარიზის შემოგარენში და 
ამის შემდეგ იშვიათად ვხვდებოდი. ვგრძნობდი, რომ, დაუმეგობრდა რა ადრე 
ემიგრირებულ ქართველებს, რაღაცას მიმალავდა. ეს იყო 1926 წლამდე, სანამ 
კვლავ მოგვიწევდა დაახლოება. 

პოლონეთმა თავის სამსახურში მიიღო ბევრი ჩვენი ოფიცერი, მათ შორის 
5-6 გენერალი. სამხედრო სასწავლებელში სწავლობდა 40-მდე ქართველი იუნ­
კერი. სასწავლებლის დამთავრების შემდეგ ისინი გამოვიდნენ პოლონური არ­
მიის ოფიცრები. გარდა ამისა, იყვნენ სამთო ოფიცრები. საერთო ჯამში, დაახ­
ლოებით 65 ადამიანი. გავრცელდა ინფორმაცია, რომ პოლონეთი ამცირებს 
ოფიცერთა შემადგენლობას და ეს ეხებოდა ქართველებსაც. 

ჩოლოყაშვილმა გადაწყვიტა ვარშავაში წასვლა. მთხოვა, გავყოლოდი და პო­
ლონეთის მთავრობასთან მეშუამდგომლა, არ დაეთხოვა ქართველები. მენშევი­
კურმა მთავრობამაც იცოდა და ყოფილი მინისტრი გეგეჭკორიც ამ საკითხთან 
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დაკავშირებით იყო იქ. ჩვენ ერთმანეთს შევხვდით. ჩემს ვიზიტს მოყვა რე­
ზონანსი. ადრე ვმსახურობდი პოლონეთში, მყავდნენ მეგობრები. სამხედრო 
მინისტრი და ცხენოსანთა კავალერიის ინსპექტორი ჩემი სასწავლებლის მე­
გობრები იყვნენ. გარდა ამისა, იქ, სახლში დამრჩა ბევრი ნივთი, რომელთა წა­
მოღებაც ვერ მოვასწარი ომის დასაწყისში, 1914 წელს. ვიმედოვნებდი, ამ ყვე­
ლაფერს გავყიდდი. ოფიცერთა საკითხზე მოკლედ ვიტყვი – საქმე გამოვიდა და 
არც ერთი მათგანი სამსახურიდან არ გაუშვიათ. 

მაგრამ იქ, ვარშავაში ჩემთვის მოულოდნელი ამბები მოხდა. გავიცანით 
ვინმე კორვინ-პავლოვსკი – ძალიან განათლებული და წონიანი ადამიანი პო­
ლონელ საზოგადოებაში, მუშაობდა მსხვილ ჩინოვნიკად ან ვაჭრობის, ან მრე­
წველობის სამინისტროში. ის გახლდათ მსხვილი მასშტაბების – პოლონეთიდან 
თურქეთის გავლით კავკასიაში და ა.შ. სავაჭრო ქსელის შექმნის ინიციატორი. 
როგორც თავად ამბობდა, დასაწყისში საჭირო იყო პოლონელი და ქართველი 
ხალხის დაახლოება და შეთანხმება, შემდეგ კი შესაძლებელი გახდებოდა სო­
მხებისა და სხვ. მოზიდვა. ქართულ ჯგუფში მან 6 ადამიანი მიიწვია, მათ შორის 
მეც და ქ. ჩოლოყაშვილიც. შეკრებები საკმაოდ ხშირად იმართებოდა მასთან, 
რომელთაც თავად თამჯდომარეობდა. ძალიან პედანტურად და პუნქტუალუ­
რად აწარმოებდა ჟურნალს, გეგმავდა გაერთიანებული საზოგადოების წესდე­
ბას... სავსებით გასაგები იყო, რომ ამ ყველაფრის მიღმა იმალებოდა რაღაც 
პოლიტიკური, თუმცა პავლოვსკი ამის შესახებ არაფერს ამბობდა. ეს საქმე 
არსებითად არ დამთავრდა. ერთხელაც პავლოვსკიმ განაცხადა, რომ მთავრო­
ბამ გადაწყვიტა, დროებით შეეჩერებინა საქმიანობა და ამ მიმართულებით აღარ 
შევკრებილვართ. 

ვცხოვრობდით სხვადასხვა ბინაში. მე – პოლკოვნიკ სილიმ-ერისთავთან, ქ. ჩოლო­
ყაშვილი – პოლკოვნიკ კანდელაკთან. არცთუ ისე ხშირად ვხვდებოდით ერთმა­
ნეთს. ისე გამოვიდა, რომ მას თავისი სამეგობრო წრე ჩამოუყალიბდა, მე – ჩემი. 
დროს ვატარებდით მეგობრულად. ჩვენი პოლიტიკური საუბრები, ძირითადად, 
პოლონელ ქართველებს ეხებოდა. საქმე ის იყო, რომ „ქართული კოლონია” ორ 
მტრულ ბანაკად გაიყო. მასში შედიოდნენ როგორც სამხედროები, ისე სხვები. 
სათავეში იდგა მენშევიკების მიერ დაყენებული და პოლონური მთავრობის 
მიერ ოფიციალურად მიღებული გენერალი ზაქარიაძე. ხშირად ჩიოდნენ, რომ 
გენერალი ოფიცრებს იბირებდა მენშევიკურ მთავრობაში. უკმაყოფილონი 
პროტესტს გამოთქვამდნენ. ზაქარიაძესთან არსებობდა კომიტეტი, რომელთა 
წევრებშიც ასევე განხეთქილება იყო. ეს ისტორია ნაკლებად მიზიდავდა და 
უკვე ვფიქრობდი პარიზში დაბრუნებას, როცა ჩემთან მოვიდა ქ. ჩოლოყაშვილი 
და მთხოვა, ერთად წავსულიყავით გენერალ სიკორსკისთან. 

უნდა ითქვას, რომ პოლონეთში, ისევე როგორც პარიზში, ქაქუცა კვლავ გა­
ცივდა ჩემ მიმართ, უფრო მეტადაც, ზოგჯერ უხეშადაც კი იქცეოდა და ამი­
ტომ გამიკვირდა, ერთად წასვლა რომ მთხოვა. უფრო ადრე შევამჩნიე, რომ ქ. 
ჩოლოყაშვილი ვარშავაში რაღაცით იყო დაკავებული, რასაც საგულდაგულოდ 
მიმალავდა. კითხვაზე, რა საკითხთან დაკავშირებით სჭირდებოდა ჩემი დაუყო­
ვნებლივ გაყოლა გენერალთან, მიპასუხა, რომ წინასწარ არ უნდოდა თქმა და 
დადებითი ან უარყოფითი პასუხის შემდეგ მეტყოდა. რომ გავიკვირვე, ამიხსნა, 
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რომ თქმას შეძლებს მხოლოდ იმ შემთხვევაში, თუ პასუხი იქნება დადებითი, 
წინააღმდეგ შემთხვევაში ბოდიშს მოიხდის, მაგრამ ვერ მეტყვის, უფრო მეტიც, 
მთხოვა, არასდროს არავისთან მეთქვა ამის შესახებ. გზაზე გამომიტყდა, რომ 
სიკორსკისთან უკვე რამდენჯერმე იყო ნამყოფი. გენერალმა დაუყოვნებლივ 
მიგვიღო და გვთხოვა, დავმსხდარიყავით, ქ. ჩოლოყაშვილს კი შემდეგი სიტ­
ყვებით მიმართა: „უნდა გაუწყოთ, რომ სამწუხაროდ, ჩვენს მთავრობას არ შე­
უძლია თქვენი წინადადების მიღება”. სიტყვა არ ჰქონდა დამთავრებული, რომ 
ქაქუცა ჩოლოყაშვილი წამოვარდა და გაბოროტებული სახით ხმამაღლა დაიყ­
ვირა: „არ გინდათ, ნუ გინდათ, არ გინდათ და არც არის საჭირო!” – სასწრაფოდ 
გავარდა და კარი გაიჯახუნა. 

ამ მოურიდებელმა საქციელმა გამაოგნა, დამაბნია და პირველ წუთებში არ 
ვიცოდი, რა მექნა. გადავაწყდით რა თვალებით, სიკორსკიმ ხელები გაშალა და 
სავსებით წყნარად, ღიმილით მითხრა ფრანგულ ენაზე: „э воаля”, რაზეც მე, 
ჩემი მხრივ, გავუღიმე და ვუპასუხე: „გეთაყვა, აპატიეთ, ის ცოტაოდენ პრიმი­
ტიულია”. მცირე ხნით ვისაუბრეთ და დავშორდით. ამ ეპიზოდის შემდეგ ქა­
ქუცა საბოლოოდ ჩამომშორდა და მალევე მარტო დაბრუნდა საფრანგეთში, 
თქვა, რომ ჰქონდა რაღაც ინფორმაცია და მისი პარიზში ყოფნა აუცილებელი 
იყო. ვეცადე, მაგრამ ვერ შევიტყვე, რა საქმე ჰქონდა ქაქუცას გენერალთან. 
ცოტა ხანში მეც წავედი პარიზში. რაც შეეხება ჩემს ნივთებს, ვერ შევძელი 
მათი გაყიდვა. სახლის მეპატრონემ რაღაც-რაღაცები დამიბრუნა, დანარჩენზე 
მითხრა, გერმანელებმა დაიტაცესო. 

დაბრუნების შემდეგ ჩემი საქმეებით დავკავდი და ქაქუცა ჩოლოყაშვილს 
თითქმის ვერ ვხვდებოდი. არ ვიცოდი, რას საქმიანობდა. გავიგე, რომ ტუბერ­
კულოზით იყო დაავადებული და პოლიტიკას ჩამოშორდა. 

ეს სპირიდონ ჭავჭავაძის ჩვენების არასრული ნაწილია, რომელიც უშუალოდ 
1924 წლის აჯანყებას ეხება. მისი წაკითხვისას და გაანალიზებისას მკითხველი 
კიდევ ერთხელ მიხვდება იმ მიზეზებს, რამაც გამოიწვია აჯანყების მარცხი და 
უდიდესი მსხვერპლი. ღალატი, საერთო აზრის უქონლობა და ორგანიზებულო­
ბის დეფიციტი გახდა მიზეზი ქართველთა საუკეთესო ნაწილის გენოფონდის  
განადგურებისა. 
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№ გვარი სახელი მამის სახელი ასაკ.

სოციალური 
მდგომარეობა

პარტიულობა

ტიფლისის მაზრა

1 ბოკერია მიხეილ მაქსიმეს ძე 33 ინტელიგენტი. 
კოოპერატორი 

უპარტიო

2 რუსია ირაკლი ათანასეს ძე 48 მუშა. ხურო მენშევიკი
3 გაწერელია დავით ამბროსის ძე 30 ინტელიგენტი. 

აგრონომი
4 პატარაია გრიგოლ პორფილეს ძე 31 მოსამსახურე
5 გვერდწითელი გიორგი მიხეილის ძე 32 სამხედრო 

მოსამსახურე
6 ჟორჟოლიანი სოლომონ  ზაალის ძე 58 ვაჭარი ნაც.დემოკრატი
7 გედევანიშვილი ავთანდილ ალექსანდრეს ძე 21 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
8 ჭკადუა გიორგი მიხეილის ძე 30 მუშა
9 კაპანაძე ვიქტორ სისოს ძე 35 ვაჭარი მენშევიკი
10 ახობაძე ვასილ ნიკოლოზის ძე 55 მოსამსახურე. 

კონდუქტორი
“

11 ძიძიგური ევგენი იოსების ძე 30 მუშა. მემანქანე “
12 ტაბიძე ისიდორე ივანეს ძე 35 ინტელიგენტი. 

სახელმწიფო 
მოხელე

“

13 კახაძე გრიგოლ რაჟდენის ძე 21 ინტელიგენტი. 
მასწავლებელი

“

14 ნიკურაძე კირილე სოლომონის ძე 24 სტუდენტი “
15 ჟვანია სევერიან ოქროპირის ძე 52 მუშა “
16 გეგიძე ალექსანდრე გრიგოლის ძე 36 მოსამსახურე “
17 გეგუჩაძე ლავრენტი აბრამის ძე 43 ინტელიგენტი. 

პედაგოგი
“

18 მინაშვილი არსენ ოქროპირის ძე 41 მოსამსახურე. 
ხარატი

“

19 ნაკაშიძე ფოსტა ბეგლარის ძე 29 ინტელიგენტი. 
საქმის 

მწარმოებელი

“

20 კაჭარავა კონსტანტინე ივანეს ძე 28 ინტელიგენტი. 
კანტორის 
მოსამსახ.

“

დახვრეტილები საქართველოს საგანგებო კომისიის მიერ

1924 წელს დახვრეტილთა სია
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21 ხოშტარია ივანე პეტრეს ძე 31 გლეხი “
22 ნადარეიშვილი ევგენი მაქსიმეს ძე 37 “
23 ჟვანია მიხეილ გრიგოლის ძე 39 მუშა. თერძი “
24 მაქაძე ბახვა სოფრომის ძე 54 გლეხი “
25  ურუშაძე გრიგოლ ილიას ძე 27 ინტელიგენტი. 

ფერშალი
“

26 ბაირამოვ კიჩიკ ხაჩიკ ვალი ოღლი 34 გლეხი “
27 ასლამაზაშვილი ივანე ქრისტეფორეს ძე 29 მუშა “
28 რუხაძე ილარიონ მიხეილის ძე 39 მუშა “
29 გაგნიძე ფირუზ ივანეს ძე 36 მუშა. მეწაღე “
30 გაჩეჩილაძე ამბროსი ნიკოლოზის ძე 24 ინტელიგენტი. 

აგრონომი
“

31 სულიაშვილი ანდრია სოკრატეს ძე 32 ინტელიგენტი. 
ეკონომისტი

“

32 მენთეშაშვილი გრიგოლ ისლამის ძე 30 მოსამსახურე “
33 ჩხაიძე რაფიელ ივანეს ძე 24 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი
“

34 დოლბაია ვლადიმერ მარკოზის ძე 46 მოსამსახურე. 
ნოქარი

“

35 სტურუა ანანია ანდრიას ძე 29 ინტელიგენტი. 
მედიკოსი

“

36 კიღურაძე პროკოფი პავლეს ძე 42 ინტელიგენტი. 
მასწავლებელი

“

37 ჩიქავა ალექსანდრე ხიტუს ძე 42 “ “
38 კვერნაძე (გერგისელი) ნიკოლოზ 

ნიკოლოზის ძე
30 მოსამსახურე “

39 ფიფია დანიელ პავლეს ძე 29 გლეხი “
40 სადრაძე ილია ვასილის ძე 25 სახლის პატრონი “
41 ბაძაღუა ივანე ჯაგუს ძე 39 ინტელიგენტი. 

პედაგოგი
“

42 ეჟბა თარასხან დიმიტრის ძე 37 ინტელიგენტი უპარტიო
43 ურუშაძე გრიგოლ ქრისტეფორეს ძე 43 მოსამსახურე მენშევიკი
44 გზელიძე პანფილე (პავლე) ტატოზის ძე 45 მოსამსახურე. 

კონდუქტორი
“

45 ურუშაძე ვასილ ალმასხანის ძე 33 ინტელიგენტი. 
რეპეტიტორი

“

46 ასათიანი თევდორე იოსების ძე 39 მოსამსახურე. 
ნოქარი

“

47 გვარამია პეტრე (ტუტკუ) იოსების ძე 31 ინტელიგენტი “
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48 მიქელაიშვილი მალაქია რაჟდენის ძე 36 ინტელიგენტი. 
აგრონომი

“

49 კვიჟინაძე ვასილი შიოს ძე 46 ინტელიგენტი. 
ფერშალი

“

50 ჩაჩავა არქიფო დუტუს ძე 36 ინტელიგენტი. 
ტექნიკოსი

“

51 ცისკარიშვილი გაბრიელ  დიმიტრის ძე 30 ინტელიგენტი. 
კოოპერატორი

“

52 გვენცაძე გრიგოლ ალექსის ძე 39 მუშა. ზეინკალი უპარტიო
53 ჭელიძე ამბროსი გალაქტიონის ძე 20 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
მენშევიკი

54 ფირცხალაიშვილი გერასიმე მაქსიმეს ძე 21 ინტელიგენტი. 
მოსწავლე 

მენშევიკი

55 არონეშიძე გრიგოლ ერასტის ძე 22 “ მენშევიკი
56 ჭანუყვაძე ვასილი გიორგის ძე 18 ახალგ. 

მარქსისტი
57 კაპანაძე ვასილი გიორგის ძე 20 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
მენშევიკი

58 კეკელიძე ფოკა ლევარსაბის ძე 18
59 იმნაძე სევერიან გრიგოლის ძე 24 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი
უპარტიო

60 ტყემალაძე ირაკლი აბესალომის ძე 27 ინტელიგენტი. 
სტატისტიკოსი 

სოც.ფედ.

61 ჭელიძე გრიგოლ სპირიდონის ძე 28 ინტელიგენტი. 
კოოპერატორი

უპარტიო

62 მახალდიანი ვასილი სპირიდონის ძე 45 მოსამსახურე ფედერალისტი
63 კანდელაკი დავით პორფილეს ძე 20 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
სოც.ფედ.

64 სვანიძე გედეონ დავითის ძე 28 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

სოც.ფედ. 
(მემარჯვენე)

65 დიდებულიძე ალექსანდრე პლატონის ძე 24 ინტელ. 
პედაგოგი

სოც. ფედ.

66 აბაშიძე გიორგი ივანეს ძე 26 ინტელ. 
სტუდენტი

მენშევიკი

67 გეგელია იოსებ თევდორეს ძე 39 მუშა “
68 ანდღულაძე დიმიტრი ირაკლის ძე 24 წითელარმიელი “
69 კინწურაშვილი ალექსანდრე დავითის ძე 27 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
“

70 წიტაიშვილი გრიგოლ გიტოს ძე 43 მოსამსახურე “
71 კომახიძე ივანე გიორგის ძე 24 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი
“
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72 მაკარიძე  გრიგოლ მათეს ძე 24 ინტელიგენტი. 
ეკონომისტი

ნაც. 
დემოკრატი

73 მებურიშვილი იოანე 37 ინტელიგენტი. 
ექიმი

მენშევიკი

74 არაბაძე ვიქტორ ვარლამის ძე 48
75 ადამია აკაკი ევგენის ძე 24 ინტელიგენტი. 

საქმის 
მწარმოებელი

უპარტიო

76 მხეიძე გიორგი სოლომონის ძე 26 მუშა ნაც. 
დემოკრატი

77 ციცქიშვილი სიმონ მიხეილის ძე 21 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

უპარტიო

78 ქუთელია გრიგოლ ვასილის ძე 38 სახლის პატრონი
79 კუხალეიშვილი კონსტანტინე ეგნატეს ძე 27 კურსანტი
80 კალანდარიშვილი კლიმენტი დიმიტრის 

ძე
31 კაპიტალისტი. 

ვაჭარი
ნაც. 

დემოკრატი
81 ტყავაძე კონსტანტინე ესეს ძე 55 ინტელიგენტი. 

კოოპერატორი
უპარტიო

82 მიქელაძე ნიკოლოზ ლავრენტის ძე 37 ინტელიგენტი. 
ადვოკატი

ნაც.დემოკრატი

83 ბარათაშვილი ბესარიონ ნესტორის ძე 21 ინტელიგენტი. 
სტუდენი

84 გარსიაშვილი გიორგი დავითის ძე 22 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

მენშევიკი

85 კედია ალექსანდრე სამსონის ძე 21 ინტელიგენტი. 
მასწავლებელი

“

86 კერესელიძე რაჟდენ არჯევანის ძე 35 მუშა. დურგალი მენშევიკი
87 მაისურაძე ილიკო ზაქარიას ძე
88 სასანია კლემენტი ნიკოლოზის ძე 23 მოსამსახურე უპარტიო
89 კობახიძე გერასიმე ფარნაოზის ძე 22 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი
“

90 გამყრელიძე კონსტანტინე ეფრემის ძე 26 გლეხი “
91 აბაშიძე შალვა თევდორეს ძე 26 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
ნაც. 

დემოკრატი
93 შურღაია მამენტი (შუქური) 

ალექსანდრეს ძე
28 ინტელიგენტი “

94 გაბუნია გიორგი დავითის ძე 26 ინტელიგენტი. 
მოანგარიშე

“

95 გვალია მიხეილ ოტიას ძე 29 იურისტი მენშევიკი
96 ჩახავა ივლიანე მაქსიმეს ძე 37 ინტელიგენტი უპარტიო
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97 ხოფერია მიხეილ  გრიგოლის ძე 20 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

ნაც. 
დემოკრატი

98 სინჯიკაშვილი ივანე ალექსანდრეს ძე 22 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

“

99 გაგნიაშვილი დიმიტრი ივანეს ძე 23 “ “
100 დგებუაძე ლეონ ნიკოლოზის ძე 27 “ “
101 კილასონია კალისტრატე პეტრეს ძე 30 რეგენტი უპარტიო
102 კოღუაშვილი მიხეილ ერასტის ძე 32 ინტელიგენტი სოც. ფედ.
103 გარდაფხაძე ნესტორ გრიგოლის ძე 57 სამხედრო უპარტიო
104 დადიანი მუშნი (ივანე) კონსტანტინეს ძე 49 თავადი სოც.ფედ.
105 დადიანი ოთარ კონსტანტინეს ძე 36 თავადი უპარტიო
106 ჯანელიძე გიორგი ეფრემის ძე 22 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
ახალგაზრ.

მარქს.
107 დოლიძე პეტრე ალექსანდრეს ძე 23 ინტელიგენტი   ”     
108 კაპანაძე ვარლამ გაბრიელის ძე 33 სამხედრო მენშევიკი
109 სალუქვაძე გიორგი ალექსანდრეს ძე 38 გლეხი მენშევიკი
110 მეიფარიანი მიხეილ გრიგოლის ძე 22 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
” 

111 სვანიძე პავლე არსენის ძე 23 ინტელიგენტი. 
სტუდენტი

მენშევიკი

112 ლომაია ივანე მაქსიმეს ძე 45 სამხედრო “
113 დონაძე მოსე ნიკოლოზის ძე 32 მუშა. თერძი “
114 მურმანოვი დავით ივანეს ძე 27 გლეხი უპარტიო
115 ბუკია სიმონ გრიგოლის ძე 33 “ მენშევიკი
116 ჯაში ისიდორე სამსონის ძე 20 მუშა ახალგაზრ.

მარქს.
117 მენაბდე გიორგი სიოს ძე 25 მოსამსახურე. 

ნოქარი
უპარტიო

118 ცენტერაძე ვიქტორ ლუკას ძე 36
119 ყარალაშვილი სამსონ გიორგის ძე
120 ანჯაფარიძე კონსტანტინე გრიგოლის ძე 44
121 ხერხეულიძე ილია მიხეილის ძე 43
122 კეკელიძე ალექსი კორნელის ძე 18
123 ჭიჭინაძე შალვა ივანეს ძე 25
124 დოლიძე შალვა ნიკოლოზის ძე 27
125 ჩაჩანიძე მიხეილ ლავრენტის ძე 23
126 აბაშიძე დავით გრიგოლის ძე მოსამსახურე უპარტიო
127 ჯუღელი ვალიკო 37 ინტელიგენტი მენშევიკი
128 კიკვაძე ვასილ არისტიდის ძე (არა –  

მიწერილია კალმით)
34 გლეხი “
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129 მაღრაძე გიორგი ალექსის ძე 27 კორექტორი სოც. ფედ.
130 თევზაძე სარდიონ ამინის ძე  

(ის არ არის – მიწერილია კალმით)
42 მუშა მენშევიკი

131 ჩოლოყაშვილი პაატა ვასილის ძე 42 გლეხი უპარტიო
132 ნაზარაშვილი ვლადიმერი დავითის ძე 20 ინტელიგენტი. 

მოსწავლე 
“

133 ვასილევი ალექსანდრე ვლადიმერის ძე 19 გლეხი “
134 გიგაური აბიკ ბაბას ძე 27 “ “
135 ანჩაბაძე მიხეილ ტამშუკის ძე 27 “ “
136 თუთბერიძე ნიკოლოზ ერასტის ძე 31 სამხედრო “
137 ლეონიძე ივანე ალექსანდრეს ძე 32 სამხედრო “
138 ანთაიძე პანხო ეგნატეძეს ძე 23 გლეხი “
139 მაყაშვილი ბიძინა გიორგის ძე 20 “ “
140 მამალაშვილი იორდანე პავლეს ძე 40 გლეხი. მეცხვარე “
141 საღირიშვილი საბა ეგნატეს ძე 25 გლეხი “
142 ანდრონიკაშვილი ალექსანდრე რევაზის ძე 32 “ “
143 ანდრონიკაშვილი სოსო  რევაზის ძე 35 “ “
144 ხითარიშვილი  სოსო ნანიკოს ძე 41 “ “
145 კიკაჩაია მიხეილ სოლომონის ძე 34 მუშა. ხურო “
146 სვიმონიშვილი ზაქარია რევაზის ძე 21 გლეხი “
147 სულხანიშვილი ვახტანგ ვლადიმერის ძე 24 “ “
148 მიკირტუმოვი კარაპეტ მიკიტის ძე 29 ვაჭარი “
149 ჩოლოყაშვილი გიორგი ზაქარიას ძე 42 გლეხი “
150 პეტრიაშვილი ილია ზაალის ძე 22 ინტელიგენტი უპარტიო
151 პეტრიაშვილი ზალიკო ალექსანდრეს ძე 65 “ “
152 თურმანაული გიგო გიორგის ძე 22 გლეხი “
153 ორკოდაშვილი პეტრე მათეს ძე 35 “ “
154 ხოხობაშვილი არჩილ იოსების ძე 27 “ “

155 ექვთიმიშვილი პავლე აბრამის ძე 39 “ “
156 მეღვინეთ ხუცესოვი ილია ზაქარიას ძე 58 “ “
157 ჯავახიშვილი ზაქარია გიორგის ძე 49 ინტელიგენტი. 

აგრონომი
“

158 მუმლაური თევდორე ალექსის ძე 40 გლეხი “
159 ავალიშვილი დიმიტრი ზაქარიას ძე 56 “ “
160 ნაკაშიძე კონსტანტინე მელქისედეკის ძე 44 ინტელიგენტი. 

აგრონომი
მენშევიკი

161 იოსებაშვილი ამბროსი ეგნატეს ძე 47 მუშა უპარტიო
162 ნადირიშვილი გიორგი ანდრიას ძე 35 გლეხი “
163 მაყაშვილი გიორგი დავითის ძე 58 სოფლ. მეურნე “
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164 ჯორჯაძე დავით გიორგის ძე 40 გლეხი “
165 ნადირიშვილი ნიკოლოზ ანდრიას ძე 40 “ “
166 ვარდიაშვილი დიმიტრი ნიკოლოზის ძე 52 მღვდელი “
167 სუკაჩევი მიხეილ ნიკოლოზის ძე 42 გლეხი “
168 ჯანდიერი ალექსანდრე გიორგის ძე 30 “
169 ცისკარიშვილი დიმიტრი დავითის ძე 46 გლახი “
170 მახარაძე ილია იგორის ძე 24 სამხედრო “
171 მაკიშვილი ალექსანდრე გაბრიელის ძე 50 გლეხი “
172 ღლონტი ივანე ბეგლარის ძე 36 მოსამსახურე მენშევიკი
173 ციციანოვი გიორგი დავითის ძე უპარტიო
174 ღლონტი სიმონ ექვთიმეს ძე 45 გლეხი მენშევიკი
175 ვახვახიშვილი ალექსანდრე ნიკოლოზის ძე 26 “ უპარტიო
176 ცობაძე ვასილი ზაქარიას ძე 53
177 შენგელია ტრიფონ ონისიმეს ძე 28
178 თავგამაძე დომენტი ივანეს ძე 27
179 ჩიტაიშვილი ილია ასალის ძე 28
180 ჯაფარიძე სიმონ დავითის ძე 52
181 რუსიშვილი პლატონ ალექსის ძე 25
182 მეძმარაშვილი ვლადიმერ სიმონის ძე 52
183 შავლოხაშვილი პეტრე სოლომონის ძე 39
184 დვალი დავით სტეფანეს ძე 50 ზეინკალი მენშევიკი
185 გეგიაძე გიორგი 31 მოსამსახურე უპარტიო
186 გორდელაძე ბესარიონ 38 ინტელიგენტი “
187 მახარაძე რაფიელ
188 ჩხეიძე სევერიან მუშა. ამკრეფი მენშევიკი
189 ლომჟარია თევდორე
190 მხეიძე ძიკი
191 ჯიგიძე ალექსანდრე 25 მოსამსახურე უპარტიო
192 რაზმაძე კონსტანტინე ნიკოლოზის ძე 53
193 დგებუაძე გრიგოლ ნესტორის ძე 34 ყოფილი 

ოფიცერი
194 ნიბერიძე ბაგრატ დავითის ძე 29
195 ჯობინაშვილი იოსებ ივანეს ძე 27
196 ხუციშვილი ვარლამ სოლომონის ძე 32
197 ვაჩნაძე დავით კაპლანის ძე 50
198 ბარამიძე ბენიამინ ნიკიფორეს ძე 23 ოფიცერი უპარტიო
199 რამიშვილი რაფიელ გიორგის ძე 43 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი 
მენშევიკი
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200 ბობოკაშვილი სოლომონ პეტრეს ძე 33 ინტელიგენტი უპარტიო
201 ოთხმეზური გიორგი დავითის ძე 45 სამხედრო “
202 დიდიძე ირაკლი ნესტორის ძე 26 ინტელიგენტი. 

პედაგოგი 
სოც. 

დემოკრატი
203 ბახუტაშვილი ალექსანდრე რევაზის ძე 30 მოსამსახურე უპარტიო
204 ტომარაძე არჩილ ზაქარიას ძე 30
205 ისკანდარაშვილი ვახტანგ იოსების ძე 27
206 კარანგარაშვილი კონსტანტინე 

ალექსანდრეს ძე
24 სამხედრო უპარტიო

207 ნინაძე შალვა
208 ნეფარიძე ვლადიმერ ლუკას ძე 29
209 ხორავა ალექსანდრე ალექსანდრეს ძე 28
210 მელია იოსებ დიმიტრის ძე 30 მოსამსახურე უპარტიო
211 ყოჩიაშვილი გიორგი ვასილის ძე 24 მენშევიკი
212 ქურხული გიორგი ივანეს ძე 28 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
უპარტიო

213 მიქაელიან არტაშ ზაქარიას ძე 25 მუშა. ზეინკალი მენშევიკი
214 ხურციძე ბარნაბ სამსონის ძე 23 გლეხი უპარტიო
215 რუსეიშვილი ილარიონ როსტომის ძე 37 მოსამსახურე
216 მასხარაშვილი ნიკოლოზ ფილიპეს ძე 37
217 მიქაძე ვარდენ ბეკოს ძე 39 ინტელიგენტი. 

მასწავლებელი
მენშევიკი

218 მიქაძე ალექსანდრე ლევანის ძე 37
219 მამალაძე გიორგი სარდიონის ძე 20 ინტელიგენტი. 

სტუდენტი
მენშევიკი

220 ქარცივაძე დავით ერდიშხანის ძე 41 ინტელიგენტი. 
მწერალი

“

221 კახუაშვილი ალექსანდრე ზაქარიას ძე გლეხი კომუნისტი
222 მერებაშვილი მიტრო ისააკის ძე 23 მილიციის 

მუშაკი
უპარტიო

123 მედელაშვილი ნიკოლოზ ივანეს ძე 28 გლეხი “
124 პერმესაშვილი ვასილი დიმიტრის ძე 35 “ „
125 ბარუტაშვილი იოსებ სოლომონის ძე 33 “ „
126 დალაქაშვილი შაქრო არტემის ძე 25 “ “
127 ჩერქეზაშვილი შიო გიორგის ძე 24 “ “
128 ქიმბარიშვილი გიორგი თევდორეს ძე 20 “ კომუნისტი
129 თაყაიშვილი გიორგი კონსტანტინეს ძე 44 ინტელიგენტი. 

ინჟინერი
უპარტიო

230 მაჩაბელი ნიკოლოზ ივანეს ძე 32 ინტელიგენტი. 
იურისტი

“
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სიღნაღის მაზრა

231 ყაზბეგი ნიკოლოზ დიმიტრის ძე 36 თავადი – 
საშუალო გლეხი

ნაც. 
დემოკრატი

232 სამადაშვილი ლევან გიორგის ძე 44 საშუალო გლეხი მენშევიკი
233 ბოლღაშვილი იოსებ ივანეს ძე 40 “ სოც. ფედ. 
234 ვაჩნაძე ვიქტორ გიორგის ძე 27 თავადი – 

საშუალო გლეხი
ნაც. დემ. 

235 ვაჩნაძე კოტე დავითის ძე 35 “ ”  
236 თულაშვილი ვლადიმერ ვახტანგის ძე 48 აზნაური – 

საშუალო გლეხი
” 

237 აბაშიძე ალექსანდრე იოსების ძე 30 თავადი – 
საშუალო გლეხი

“

238 ვაჩნაძე კონსტანტინე მიხეილის ძე 24 “ “
239 ვაჩნაძე იასე კონსტანტინეს ძე 60 “ “
240 ანდრონიკაშვილი დემენტი დიმიტრის ძე 35 “ “
241 ვახვახიშვილი შალვა გიორგის ძე 37 “ “
242 ვაჩნაძე ნიკოლოზ ალექსანდრეს ძე 68 “ “
243 აბაშიძე ლევან სიმონის ძე 35 “ “
244 აბაშიძე ნიკოლოზ ილიას ძე 35 “ “
245 ჯანდიერი არჩილ რაჟდენის ძე 24 თავადი – 

საშუალო გლეხი
ნაც. 

დემოკრატი
246 ანდრონიკაშვილი ლადო აბელის ძე 27 “ “
247 ჯანდიერი ევგენი ზაქარიას ძე 31 “ “
248 ანდრონიკაშვილი გიორგი მიხეილის ძე 22 “ “
249 ჭავჭავაძე მალხაზ ირაკლის ძე 28 “ “
250 ბაკურაძე გიორგი ალექსის ძე 39 აზნაური – 

საშუალო გლეხი
“

251 ვაჩნაძე ანდრია კონსტანტინეს ძე 34 თავადი – 
საშუალო გლეხი

“

252 მეღვინეთ ხუცისელი ივანე გიორგის ძე 42 “ “
253 ჯანდიერი გიორგი ივანეს ძე 38 “ “
254 ვაჩნაძე მიხეილ ზაქარიას ძე 52 “ “
255 ვაჩნაძე ნიკოლოზ დავითის ძე 31 “ “
256 მაისურაძე არჩილ სიმონის ძე 30 აზნაური – 

საშუალო გლეხი
“

257 აბაშიძე შალვა დავითის ძე 32 თავადი – 
საშუალო გლეხი

“

258 რუაძე ზაქარია ისააკის ძე ბანდიტი
259 კობაშვილი დათა სიმონის ძე ბანდიტი
260 მანაშვილი დათა სარდიონის ძე “
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261 ჭაჭუკიშვილი არჩილ სარდიონის ძე “
262 სესიაშვილი წყალობა ივანეს ძე “
263 მთვარელაშვილი გიორგი აბრამის ძე “
264 მთვარელაშვილი სანდრო “
265 მთვარელაშვილი დათა “
266 ოსმან მამედ რასულ ოღლი “
267 ბოლღაშვილი ზაქარია ივანეს ძე 53 საშუალო გლეხი მემარჯვ. სოც. 

ფედ. 
268 თავლალაშვილი სიკო თომას ძე 23 “ მენშევიკი
269 ჯავშანაშვილი ალექსანდრე ივანეს ძე 33 აზნაური – 

საშუალო გლეხი
ნაც. დემ. 

270 ჯარალოვი ნიკოლაი პარემუზის ძე 26 კულაკი მენშევიკი
271 წიწილაშვილი გენადი ილარიონის ძე 25 “ “
272 კაციაშვილი შაქრო დიმიტრის ძე 25 საშუალო გლეხი “
273 გიუნაშვილი გიორგი დავითის ძე 36 “ ფედერალისტი
274 ომსარაშვილი გიორგი იოსების ძე 23 “ ახალგაზრდ. 

მარქსისტი
275 ხატიაშვილი მიხეილ დიმიტრის ძე 37 კულაკი მემარჯვ. ფედ. 
276 ნაცვლიშვილი ივანე ლევანის ძე 30 აზნაური, 

საშუალო გლეხი
მემარჯვ. ფედ. 

277 მენთეშაშვილი შალვა ილიას ძე 28 სასულიერო 
წოდ. საშუალო 

გლეხი

სოც. ფედ. 

278 გოგიაშვილი დიმიტრი ანდრიას ძე 27 სასულიერო 
წოდ. საშუალო 

გლეხი

სოც. ფედ. 

279 ნაცვლიშვილი გიორგი დავითის ძე 44 საშუალო გლეხი მენშევიკი
280 ტუხაშვილი ივანე დავითის ძე 44 “ “
281 ტუხაშვილი გიგა დავითის ძე 46 “ “
282 დარჩიაშვილი ქრისტეფორე ზაქარიას ძე 20 “ ახალგაზრდ. 

მარქს.
283 ნადირაშვილი ალექსანდრე ვასილის ძე 53 კულაკი, 

სასულიერო 
წოდ.

მენშევიკი

284 ბეჟაშვილი ნიკოლოზ გიორგის ძე 22 საშუალო გლეხი ახალგაზრდ. 
მარქს. 

285 ცისკარაშვილი იოსებ გიორგის ძე 46 კულაკი მენშევიკი
286 კრაწაშვილი ნიკოლოზ ალექსანდრეს ძე 22 საშუალო გლეხი ახალგაზრდ. 

მარქს. 
287 გოგიაშვილი შაქრო გიორგის ძე 35 მენშევიკი საშუალო 

გლეხი
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288 ნასყიდაშვილი ნიკოლოზ მიხეილის ძე 40 საშუალო გლეხი ნაც. დემ. 
289 ქურხაშვილი გიგა თევდორეს ძე 35 კულაკი “
290 სესიაშვილი გიორგი ლაზარეს ძე 25 “ მენშევიკი
291 კორაშვილი ნიკოლოზ ნოდარის ძე 40 “ ნაც. დემ. 
თელავის მაზრა

292 ყარალაშვილი ლუკა ნიკოლოზის ძე 60 მოსამსახურე უპარტიო
293 ხიზანაშვილი გიორგი ივანეს ძე 49 მცირე 

მესაკუთრე
“

294 მიხაილოვი სიმონ ტატეოსის ძე 29 “ “
295 კსელიშვილი კოელიშვილი იოსებ სიმონის ძე 30 “ “
296 ბაბუნიძე იოსებ ლუარსაბის ძე 26 “ “
297 სიდამონ-ერისთავი შალვა იოსების ძე 27 “ “
298 რაზმაძე ნიკოლოზ კირილეს ძე 53 “ ნაც. დემ. 
299 ციცქიშვილი გიორგი მიხეილის ძე 30 მასწავლებელი უპარტიო
300 ყარალაშვილი რევაზ მიხეილის ძე 66 მც. მესაკუთრე “
301 აგურაშვილი ქრისტეფორე სიმონის ძე 35 “ “
302 პეტრიაშვილი ილია ივანეს ძე 59 “ “
303 ჯავახიშვილი ალექსანდრე დიმიტრის ძე 38 სპეკულანტი
304 ჩიჩუა ვლადიმერ გიორგის ძე 50 მც. მესაკუთრე “
305 ხოსროშვილი ივანე გიორგის ძე 52 “ “
306 მაყაშვილი ათანასე კონსტანტინეს ძე 37 ყოფ. თავადი “
307 მაყაშვილი არჩილ ზაქარიას ძე 46 “ “
308 სულხანოვი მიხეილ რევაზის ძე 48 ყოფ. აზნაური “
309 ყარალაშვილი ილია კონსტანტინეს ძე 33 ყოფ. აზნაური “
310 ყარალაშვილი დიმიტრი გიორგის ძე 51 მც. მესაკუთრე უპარტიო
311 ყარალაშვილი ივანე არჩილის ძე 30 ყოფ. თავადი “
312 გამყრელიძე ირაკლი არჩილის ძე 40 ყოფ. აზნაური “
313 მაყაშვილი ლუარსაბ გიორგის ძე 54 ყოფ. თავადი “
314 ჯანდიერი ივანე დავითის ძე 49 “ “
315 გამყრელიძე ვლადიმერ ვიქტორის ძე 23 ყოფ. აზნაური “
316 ანდრონიკოვი გრიგოლ ტომასის ძე 46 ყოფ. თავადი “
317 მაყაშვილი ნიკოლოზ კონსტანტინეს ძე 27 ყოფ. აზნაური – 

ოფიცერი
“

318 სულხანიშვილი დავით პაატას ძე 47 აზნაური – 
ოფიცერი

“

319 მაჭავარიანი სოლომონ ზაალის ძე 37 აზნაური – ვიცე-
პოლკოვნიკი

“

320 ჯაფარიძე ივანე საჩინოს ძე 43 “ “
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321 ჯორჯაძე ვლადიმერ ალექსის ძე 44 ვაჭარ.,ყოფ. 
თავადი

“

322 ჯორჯაძე ალექსანდრე ვლადიმერის ძე 18 მოსწავლე კომკავშირელთა 
კავშირი

სართიჭალის რაიონი /ტიფლისის მაზრა

323 არსოშვილი ილო ზაქარიას ძე 30 საშუალო გლეხი მენშევიკი
324 მანუკაძე გიორგი ვასილის ძე 53 მღვდელი “
325 იმნაძე იაკობ ანდრიას ძე 41 საშუალო გლეხი ყოფ. მენშევიკი
326 ფუხაშვილი ისააკ ანდრიას ძე 27 “ “
327 მომცემლიძე ალექსანდრე გიორგის ძე 19 კულაკი. 

სტუდენტი
“

328 ძამაშვილი ივანე მიხეილის ძე 19 “ “
329 თუშმალიშვილი ივანე მიხეილის ძე 63 მღვდელი მენშევიკი
330 გაბათაშვილი სანდრო ხარებას ძე 48 საშუალო გლეხი “
331 მანგიშვილი სანდრო ევგენის ძე 25 “ “
332 თინაშვილი საშა ტატოს ძე 34 “ “
333 ოქრუაშვილი ტატო გრიგოლის ძე 31 “ “
334 ინაშვილი გიორგი იოსების ძე 48 მღვდელი “
335 კობიაშვილი ანტონ ალექსის ძე 35 საშუალო გლეხი “
336 გაბათაშვილი დიანოს რაჟდენის ძე 30 კულაკი “
337 სამჩუკაშვილი სპირიდონ იაკობის ძე 45 “ “
338 ბილანიშვილი ვლადიმერ გიორგის ძე 36 აზნაური “
339 გაჩეჩილაძე დოსიფე ნიკოლოზის ძე 30 შთამ. საპატ. მოქ. ყოფ. მენშევიკი
340 ბურდული ევგენი ნიკოლოზის ძე 30 საშუალო გლეხი “
341 ყუშიტაშვილი სოლომინ ნიკოლოზის ძე 25 საშუალო გლეხი მენშევიკი
342 კოზმოვი ვასილი ივანეს ძე 58 მღვდ. აზნაური “
343 თათრიშვილი პეტრე ზაალის ძე 52 კულაკი “
344 კახაბერი დავით 61 მღვდ. აზნაური “
345 გოგელაძე კონსტანტინე მიხეილის ძე 32 საშუალო გლეხი “
346 გაბარაშვილი ივანე დავითის ძე 33 “ “
347 ჭინჭარაული გაგა გაგას ძე 32 “ “
348 ბილანაშვილი ზაქარია სოლომონის ძე 50 აზნაური “
349 ჭინჭარაული ბერდო გიორგის ძე 40 საშუალო გლეხი “
350 გელაშვილი ივანე დიმიტრის ძე 32 გლეხი “
351 მეძმარიაშვილი თევდორე დიმიტრის ძე 33 საშუალო გლეხი “
352 ფიცხელაური ნიკოლოზ გიორგის ძე 21 “ “
353 გიჯიშვილი დათა გიორგის ძე 24 “ “
354 კასპიშვილი ალექსი ანდრიას ძე 40 “ “
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355 თინაშვილი ტატიტო ნიკოლოზის ძე 30 “ “
356 ბილანიშვილი გიორგი ივანეს  ძე 23 აზნაური “
357 მენაბდიშვილი ევსტაფი დავითის ძე 30 საშუალო გლეხი “
358 თევდორაშვილი-ლაფერაშვილი გიორგი 

გაბრიელის ძე
28 “ “

359 ჯევახოშვილი-მამადაშვილი ვასილი 
ივანეს ძე

26 “ “

360 კუსიტაშვილი შაქრო ანდრიას ძე 50 “ “
361 უსტიაშვილი დიმიტრი ივანეს ძე 53 მღვდ. აზნაური “
362 თუშმალაშვილი გრიგოლ სოლომონის ძე 46 მღვდლის შვილი “
363 მჭედლიშვილი ვასილი ივანეს ძე 32 კულაკი. 

ხელოსანი
ყოფ. მენშევიკი

364 გეთაშვილი-ოთარაშვილი შაქრო 
გიორგის ძე

32 კულაკი მენშევიკი

365 ჯიღაური პლატონ მიხეილის ძე 20 საშუალო გლეხი “
366 ავალიშვილი იოსებ აბელის ძე 35 “ “
367 ეპიტაშვილი ვანო ეგორის ძე 26 “ “
368 უსტიაშვილი სოლომონ ედიშერის ძე 25 “ “
369 ალექსაშვილი შაქრო ნიკოლოზის ძე 29 “ “
370 ბიბილური გიორგი მოსეს ძე 33 “ ყოფ. მენშევიკი
371 ჩაღრაღანიძე ივანე ანდრიას ძე 45 “ მენშევიკი
372 უნაფქოშვილი ივანე ეგორის ძე 27 “ “
ბორჩალოს მაზრა

373 პოპანდოპულო ნიკოლაი სავას ძე 40 სასულირო წოდ. 1904 წ-დან 
სოც. დემ. 

374 ჩუბინაშვილი ლევან 28 აზნაური მენშევიკი
375 ჩიქოვანი კონსტანტინე “ “
376 კავკასიძე ალექსანდრე ნიკოლოზის ძე 26 “ “
377 მინდოდაური იოსებ 31 გლეხი მენშევიკი
378 ოსიტაშვილი დათიკო 26 აზნაური მენშევიკი
379 გოცირიძე ნიკოლოზ ილიას ძე 30 გლეხი “
380 კურბანოვი ქიარიმ 27 აზნაური “
381 ასან გეუშ ოღლი
382 წერეთელი შალიკო რუს. ახალ. კომ. 

კავშ.  წევრი
383 ამილახვარი მიხეილ თავადი შავრაზმელი 
384 ყანჩელი გიორგი მენშევიკი
385 კალინკაროვი სავა “
386 შერმაზანოვი გიორგი ვარლამის ძე “
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387 სულეიმან ახვერდი ოღლი ბანდიტი
388 კალინკაროვი დიმო ბანდიტი
389 რაგიმ გასან ოღლი ბანდიტი
390 მანსირ უსუპ ოღლი ბანდიტი
391 მამედ აბას ოღლი ბანდიტი
392 ჯაფარ გამბარ ოღლი ბანდიტი
დუშეთის მაზრა

393 ჭელიძე გიორგი მიხეილის ძე 39 მღვდელი უპარტიო
394 კლიმიაშვილი გიორგი იოსების ძე 28 აზნაური მენშევიკი
395 ბაშარაძე გორა ზურაბის ძე 25 გლეხი. ყოფ. 

სახალხო გვარდ.
უპარტიო

396 მისრიაშვილი ალექსი გალიდის ძე 32 გლეხი “
397 კარგარეთელი პეტრე ლევანის ძე 30 აზნაური “
398 კომლაძე ნიკა ივანეს ძე 24 გლეხი “
399 რაზმაძე დავით გრიგოლის ძე 29 “ “
გორის მაზრა

400 აბესაძე ავქსენტი ბესარიონის ძე 49 საშუალო გლეხი მენშევიკი
401 ციცქიშვილი პავლე ზაქარიას ძე 29 “ “
402 კერესელიძე ივანე გიორგის ძე 24 “ “
403 აბულაძე გიორგი 30 “ “
404 ბაკუტოვ დმიტრი 28 შეძლ. გლეხი “
405 ნატიაშვილი გიორგი რაჟდენის ძე 29 საშუალო გლეხი “
406 მაჭავარიანი სიმონ როსანის ძე 35 ბურჟუა სოც. ფედერ.
407 შატბერაშვილი რაჟდენ ვახტანგის ძე 39 საშუალო გლეხი მენშევიკი
408 ნაფეტვარიძე გიორგი რაჟდენის ძე 35 “ “
409 ქარუმიძე ალექსანდრე ალექსანდრეს ძე 40 ბურჟუა ნაც. დემ.
410 კიტიაშვილი ზაქარია დიმიტრის ძე 40 საშუალო გლეხი “
411 ამილახვარი ოთარ გიორგის ძე 20 თავად.მემამულე “
412 კასრაძე ანტონ ანტონის ძე 46 მღვდელი მენშევიკი
413 თარხან მოურავი ელენა 40 საშუალო გლეხი მენშევიკი
414 მერკუროვა ოლგა ევსტაფის ასული 53 საშუალო გლეხი მენშევიკი
415 ჯავრიშვილი ირაკლი დავითის ძე 35 საშუალო გლეხი პოლიტ-ბანდიტი
416 კალაკაშვილი ზურაბ 34 “ “
417 თავხელაშვილი ვლადიმერ დიმიტრის ძე 38 “ ნაც. დემ.
418 დედაბრიშვილი გიორგი ზაქარიას ძე 45 მღვდელი “
419 სრესელი სერგი ერიატის ძე 34 საშუალო გლეხი “
420 ხმალაძე ალექსანდრე გიორგის ძე 38 კულაკი ნაც. დემ.
421 ბიბილური ალექსანდრე პარმენის ძე 46 მღვდელი მენშევიკი
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422 სრესელი დავით ალექსანდრეს ძე 46 ყოფ. მემამულე ნაც. დემ.
423 გახნიაშვილი სულიკო ვასილის ძე 38 საშუალო გლეხი “
424 გაბუნაშვილი ნესტორ ვასილის ძე 36 საშუალო გლეხი მენშევიკი
425 ზედგინიძე ვასილი იოსების ძე 32 “ “
426 ჯავახიშვილი ნიკოლოზ ანტონის ძე 61 ყოფ.მემამულე, 

მღვდელი
ნაც. დემ.

427 ერისტოვი გრიგოლ ნიკოლოზის ძე 51 ყოფ. მემამულე “
428 დადიანიძე ლუკა ივანეს ძე 48 “ “
429 უთნელიშვილი მიხეილ ივანეს ძე 48 “ “
430 ფურცელაძე საშა მიხეილის ძე 36 “ “
431 მამუჩაშვილი კოტე დიმიტრის ძე 32 საშუალო გლეხი მენშევიკი
432 ფურცელაძე გიორგი ნიკოლოზის ძე 29 ყოფ. მემამულე ნაც. დემ.
433 ოსიაშვილი ნიკოლოზ გიორგის ძე 40 მც. მესაკუთრე მენშევიკი
434 კასრაძე ივანე კონსტანტინეს ძე 55 საშუალო გლეხი, 

მღვდელი
“

435 უთნელიშვილი გიორგი კონსტანტინეს ძე 38 საშუალო ნაც. დემ.
436 ზედგინიძე ივანე ალექსანდრეს ძე 31 “ “
437 მამუჩაშვილი ნესტორ გიორგის ძე 33 წვრილი 

მესაკუთრე
მენშევიკი

438 ჯავახიშვილი პავლე ტარიელის ძე 32 საშუალო გლეხი “
439 მერაბაშვილი მიხეილ სარქისის ძე 34 “ “
440 ბურბურაშვილი ლავრენტი 34 “ “
441 გაგნიძე ზაქარია ივანეს ძე 52 “ სოც. ფედ.
442 არშაკუნი სტეფანე გიორგის ძე 52 მღვდელი მენშევიკი
443 მრუვლიშვილი ანდრია მიხეილის ძე 21 შეძლებული 

გლეხი
“

444 ონოფრიშვილი ივანე მიხეილის ძე 58 მღვდელი “
445 მეკანაროვი ალექსანდრე კირილეს ძე 58 მღვდელი “
446 ჩივაძე მიხეილ ივანეს ძე 21 საშუალო “
447 ყველაშვილი ალექსანდრე გიორგის ძე 33 საშუალო ნაც. დემ.
448 ყველაშვილი ივანე გრიგოლის ძე 42 კულაკი სოც. ფედ.
449 ბექაური გიორგი ივანეს ძე 55 “ მენშევიკი
450 კალაშნიკოვ ალექსანდრე ივანეს ძე 35 ყოფ. ოფიცერი “
451 თარხნიშვილი დიმიტრი ზაქარიას ძე 40 საშუალო “
452 გედევანიშვილი პანტელეიმონ გედევანის ძე 60 მღვდელი ნაც. დემ.
453 ჩივაძე გიორგი მიხეილის ძე 54 შეძლ. გლეხი ნაც. დემ.
454 თარხნიშვილი გიორგი დავითის ძე 50 “ “
455 შაყულაშვილი ლევან ივანეს ძე 42 საშუალო მენშევიკი
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456 კობერიძე ნიკოლოზ სპირიდონის ძე 50 მღვდელი “
457 მუტაშვილი შალიკო მიხეილის ძე 22 საშუალო “
458 როსტიაშვილი პავლე ივანეს ძე 36 შეძლ.  გლეხი ნაც. დემ.
459 კასრაძე სიმონ ივანეს ძე 24 საშუალო მენშევიკი
460 ჯაჯალაშვილი ალექსანდრე მათეს ძე 32 “ “
461 ჯანჯალაშვილი გიორგი გაბრიელის ძე 28 “ “
462 წიკლაური სიმონ ნიკოლოზის ძე 34 “ “
463 გარსევანიშვილი დავით ილიას ძე 32 ყოფ. მემამულე ნაც. დემ.
464 ერისტოვი რევაზ იასონის ძე 50 “ “
465 გიორგაძე მიხეილ გიორგის ძე 67 მღვდელი “
466 ჯანელიშვილი დავით მეერის ძე 25 საშუალო პოლიტ-

ბანდიტი
467 ცქიტიშვილი დანიელ ლევანის ძე 56 მღვდელი მენშევიკი
468 აბაზაძე დიმიტრი მიხეილის ძე 21 შეძლ. გლეხი ნაც. დემ.
469 არუცევი მიხეილ ალექსანდრეს ძე 34 საშუალო მენშევიკი
470 ტერ პეტროსიანი ნერსეს ტერ-დავითის ძე 60 მღვდელი “
471 ტაბატაძე ალექსანდრე ლევანის ძე 64 საშუალო “
472 სხილაძე გიორგი ეგნატეს ძე 53 “ “
473 ხარავა ალექსანდრე ხახულის ძე 40 ნოქარი “
474 ვეზირიშვილი ოქრო იოსების ძე 43 ყოფ. მემამულე “
475 ყიფიანი მირონ ლევანის ძე 28 შეძლ. გლეხი “
476 ბებიაშვილი იოსებ ივანეს ძე 49 მღვდელი “
477 საძაგლიშვილი შაქრო 53 “ “
478 ოქროპირიძე დავით 43 “ “
479 ფხალაძე ალექსანდრე 51 “ “
480 გელაშვილი სერგი 30 “ “
481 ჯავროვი ლევან ტარიელის ძე 28 საშუალო პოლიტ-

ბანდიტი
482 ჩივაძე ლევან მიხეილის ძე 33 “ “
483 ლაფერაშვილი თევდორე სიმონის ძე 50 მღვდელი მენშევიკი
484 დაბრუნდაშვილი მიხეილ 40 ნოქარი ნაც. დემ.
485 აბულიანცი სანდრო 40 “ “
486 ბაგრატიონი დავით 25 საშუალო “
487 ნემსაძე დავით 45 საშუალო “
488 ფურცელაძე ნიკოლოზ 40 ნოქარი “
489 აბაშიძე დიმიტრი 45 საშუალო “
490 აბაზაძე მიხეილ 50 “ “
491 მურმანიშვილი ირაკლი 23 “ “
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492 ორჯონიკიძე პაშა 42 “ “
493 შარომანაშვილი აბრაამ დავითის ძე 19 საშუალო პოლიტ-

ბანდიტი
494 თურქისტანიშვილი ილია სოლომონის ძე 33 “ “
495 აბულაძე ივანე ზაქარიას ძე 29 “ “
496 ჩივაძე დიმიტრი 40 “ ნაც. დემ.
497 ჩოჩიშვილი სანდრო 36 “ მენშევიკი
498 ჩოჩიშვილი ფირუზ 28 “ ნაც. დემ.
499 ოლაშვილი გიორგი თედოს ძე 30 საშუალო პოლიტ-ბანდიტი
500 ფურცელაძე ერასტი 50 შეძლ.  გლეხი ნაც. დემ.
501 ოლაშვილი ტეფო 48 კულაკი “
502 შავარდენიძე ივანე 36 შეძლ. გლეხი მენშევიკი
503 ბერბიჭაშვილი ზაქარია ალექსის ძე 22 საშუალო პოლიტ-

ბანდიტი
504 ახვლედიანი სანდრო ზაქარიას ძე 30 წვრილი 

მესაკუთრე
“

505 მარჯანიძე სიკო სოლომონის ძე 21 “ “
506 ქეშელაშვილი ტატო დიმიტრის ძე 27 საშუალო “
507 ხმალაძე გოლა ალექსანდრეს ძე 29 შეძლ. გლეხი “
508 ბერბიჭაშვილი ზაალ ალექსანდრეს ძე 24 საშუალო “
509 მესხიშვილი იაკინთე ნიკოლოზის ძე 29 “ ნაც. დემ.
510 მესხიშვილი ალექსანდრე ნიკოლოზის ძე 32 “ მენშევიკი
511 ამილახვარი ირაკლი სიმონის ძე 29 შეძლებული 

გლეხი
ნაც. დემ.

512 ამილახვარი სიმონ ალექსანდრეს ძე 48 “ “
513 ამილახვარი გრიგოლ გრიგოლის ძე 39 “ “
514 ზაალიშვილი იაშა ლევანის ძე 32 საშუალო “
515 ზაალიშვილი გოგლა ყარამანის ძე 27 “ “
516 ზაალიშვილი დიმიტრი გედევანის ძე 35 კულაკი “
517 ზაალიშვილი მიხეილ ილიას ძე 36 “ “
518 ზაალიშვილი კოტე ყარამანის ძე 28 “ “
519 კარბელაშვილი პეტრე გრიგოლის ძე 45 მღვდელი “
520 კარბელაშვილი ანდრია გრიგოლის ძე 48 “ “
521 პარკაძე გაბრიელ ვასილის ძე 51 “ მენშევიკი
522 დავითაშვილი მელანია გრიგოლის ას. 29 საშუალო “
523 ჭელიძე პეტრე კონსტანტინეს ძე 34 ნოქარი ნაც. დემ.
524 ამილახვარი კოტე 36 საშუალო “
525 ქარუმიძე გიორგი 38 კულაკი “
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526 ფერაძე სამსონ 42 მღვდელი მენშევიკი
527 ზაალიშვილი სიკო გლახოს ძე 40 კულაკი ნაც. დემ.
528 ილურიძე გიორგი 51 მღვდელი მენშევიკი
შორაპნის მაზრა

529 მაჭარაშვილი სერაპიონ ოქროპირის ძე 30 გლეხი. პედაგოგი სოც. ფედ.
530 მაჭარაშვილი ვალერიან ოქროპირის ძე 28 “ მენშევიკი
531 გაფრინდაშვილი დავით დიმიტრის ძე 27 გლეხი მენშევიკი
532 ტაპატაძე გრიგოლ ილარიონის ძე 38 “ “
533 ხარშილაძე ნიკოლოზ დომენტის ძე 22 სასულ. სტუდენტი “
534 აბაშიძე ალექსანდრე ნიკოლოზის ძე 38 აზნაური ნაც. დემ.
535 აბაშიძე ისმაილ გიორგის ძე 49 “ “
536 წერეთელი სერგო დავითის ძე 33 “ “
537 აბაშიძე ფრიდონ სიმონის ძე 24 “ “
538 აბაშიძე გიორგი გედევანის ძე 58 “ “
539 წერეთელი ზურაბ ალექსის ძე 60 “ “
540 აბაშიძე გიორგი არქიფოს ძე 37 “ “
541 აბაშიძე დავით სიმონის ძე 50 “ “
542 აბაშიძე მიშა ალექსანდრეს ძე 17 “ “
543 აბაშიძე  მიშა ილიკოს ძე 23 “ “
544 წერეთელი გრიგოლ დავითის ძე 36 “ “
545 აბაშიძე ზურიკო ვასილის ძე 33 “ “
546 აბაშიძე გრიშა ოთარის ძე 27 “ “
547 გვალია ბადურა კონსტანტინეს ძე 40 გლეხი “
548 მაჭარაშვილი შალვა დავითის ძე 36 “ მენშევიკი
549 მაჭარაშვილი გრიგოლ გიორგის ძე 23 “ “
550 არსენაძე ვალიკო ტარასის ძე 24 “ “
551 მოსიაშვილი სიმონ ზაქარიას ძე 23 “ “
552 აბაშიძე დავით არჩილის ძე 36 აზნაური ნაც. დემ.
553 ზაბახიძე გერვასი გიორგის ძე 27 სასულ.  პედაგოგი “
554 მაჭარაშვილი ალექსანდრე ილარიონის ძე 42 “ მენშევიკი
555 აბაშიძე ალუა სამუელის ძე 32 აზნაური ნაც. დემ.
556 კურცხალია შალვა დავითის ძე 37 “ “
557 კურცხალია ივანე ექვთიმეს ძე 23 “ “
558 კურცხალია პავლე ომანის ძე 26 “ “
559 ბერიძე ანტონ მაქსიმეს ძე 42 გლეხი “
560 აბაშიძე მამუკა გიორგის ძე 50 აზნაური “
561 ნადირაძე ვლადიმერ ტატოს ძე 43 გლეხი მენშევიკი
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562 კაპანაძე ალექსანდრე გიორგის ძე 21 “ “
563 მაჭავარიანი დავით გიგოს ძე 24 აზნაური მენშევიკი
564 მაჭავარიანი დავით გიგოს ძე 35 “ “
565 შეყლაშვილი ალექსანდრე კოკოს ძე 36 გლეხი. ქურდი ქურდი 

რეციდივისტი
566 სუთიძე მიხეილ ნიკოლოზის ძე “ “
567 წერეთელი ბაუკ როსტომის ძე 34 თავადი ნაც. დემ.
568 წერეთელი ნიკუშა სარდიონის ძე 41 “ “
569 წერეთელი გიორგი სიმონის ძე 42 “ “
570 წერეთელი ტარიელ ნესტორის ძე 32 “ “
571 წერეთელი სარდიონ ნესტორის ძე 34 “ “
572 გუჯეჯიანი გიორგი 59 “ “
573 ომიაძე ვარდენ კონსტანტინეს ძე 32 გლეხი მენშევიკი
574 წერეთელი პეტრე როსტომის ძე 22 თავადი ნაც. დემ.
575 დუშუაშვილი ვანია იგორის ძე 21 მედუქნე უცნობია
576 ჯაჯანიძე მიხეილ 24 მოსამსახურე მენშევიკი
577 ზაბახიძე ვლადიმერ 43 ფერშალი “
578 ლელუაშვილი ელო ოსოს ძე 25 ვაჭარი ბანდიტი
579 წერეთელი ნესტორ ზაქარიას ძე 45 აზნაური მენშევიკი
580 ჩაჩანიძე კოლია გედევანის ძე 35 გლეხი “
581 გაფრინდაშვილი ალექსანდრე 37 მემამულე “
582 ფხალაძე ივანე სერგოს ძე 22 საშუალო გლეხი “
583 ცერცვაძე ერემია ამირანის ძე 29 გლეხი “
584 ტაპატაძე გრიგოლ ილარიონის ძე 35 სასულ. წოდ. ფედერალისტი
585 წერეთელი ტიხონ ნესტორის ძე 23 თავადი მენშევიკი
586 კავთელაძე თეოფილე თომას ძე 35 გლეხი უპარტიო
587 კავთელაძე ნიკიტა ყარამანის ძე 23 “ მენშევიკი
588 სამხარაძე პარმენ იაკობის ძე 21 “ “
589 გამყრელიძე აკაკი ივანეს ძე 32 აზნაური “
590 გამყრელიძე გრიშა ალექსანდრეს ძე 34 “ “
591 გამყრელიძე კოლია დავითის ძე 26 მდიდარი უპარტიო
592 აბაშიძე გიორგი ლავრენტის ძე 28 გლეხი მენშევიკი
593 გურული კოწია მალაქიას ძე 28 “ “
594 ბაქრაძე კოტე ყარამანის ძე 26 თავადი “
595 ქველაძე პარმენ ივანეს ძე 35 სასულ. წოდება “
596 ჯაჯანიძე მიხეილ მიხეილის ძე 30 გლეხი მენშევიკი
597 ზაბახიძე ვლადიმერ 40 საშუალო გლეხი “
598 მჭედლიძე ალექსანდრე ბესარიონის ძე 38 “ ნაც. დემ.
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599 ცხელიშვილი ვალიკო იასონის ძე 28 “ მენშევიკი
600 ცერცვაძე იოველ ერმილეს ძე 32 გლეხი “
601 სარალიძე კალისტრატე ნიკოლოზის ძე 30 “ “
602 მოდებაძე ასპან პავლეს ძე 54 “ უპარტიო
603 ლეონიძე ვანია ალექსანდრეს ძე 35 თავადი მენშევიკი
604 ერგემლიძე ჭაჭულა გიორგის ძე 25 აზნაური “
605 საყვარელიძე ალექსანდრე ივანეს ძე 30 “ “
606 არაბიძე არჩილ დიმიტრის ძე 41 გლეხი “
607 არსენაძე ვლადიმერ 27 “ “
608 საყვარელიძე ტიტიკო 27 აზნაური ნაც. დემ.
609 ვაშაძე იონა სიმონის ძე 28 გლეხი მენშევიკი
610 ვაშაძე ვლადიმერ სიმონის ძე 32 “ “
611 წერეთელი ნესტორ ზაქარიას ძე 48 თავადი ნაც. დემ.
612 მელიკოვი ვიქტორ ბეჟანის ძე 45 გლეხი მენშევიკი
613 დოლიძე შალიკო 35 საშუალო გლეხი, 

ზეინკალი
“

614 გაფრინდაშვილი ალექსანდრე 40 გლეხი ესერების 
პარტია

615 წერეთელი სანდრო ვლადიმერის ძე 42 აზნაური ნაც. დემ.
616 სარალიძე კოლია 22 მოსწავლე მენშევიკი
617 დოლიძე აკაკი ალექსანდრეს ძე 23 აზნაური “
618 კეკელიძე ილიკო 35 აზნაური, 

დალაქი
“

619 შარიქაძე იუსტინე 28 საშუალო გლეხი “
620 ესელინი გოლა 26 აზნაური, 

მოსწავლე
ნაც. დემ.

621 საყვარელიძე ტიტიკო იოსების ძე 28 საშუალო გლეხი “
622 არაბიძე არჩილ 40 საშუალო გლეხი მენშევიკი
623 მიქაშავიძე ვალერიან 45 თავადი “
624 იაშვილი ჩუნია ჯიბოს ძე 25 “ ნაც. დემ.
625 წერეთელი ეკო დიმიტრის ძე 42 “ “
626 ნოზაძე დათიკო 43 გლეხი. ოფიცერი მენშევიკი
627 ფხალაძე გედევანი 43 “ “
628 ბერძენიშვილი ილიკო 45 გლეხი. ოფიცერი მენშევიკი
629 კეკელიძე გრიშა 24 სტუდენტი “
630 ჯორბენაძე გრიშა 28 ტექნიკოსი “
631 ჯუღელი შალიკო 25 სტუდენტი “
632 ჯაფარიძე ილიკო ჯიბოს ძე 35 თავადი “
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633 მაჭარაშვილი იასონ მარკოზის ძე 35 “
634 მესხი სეიდ ლავრენტის ძე 19 “

ქუთაისის მაზრა

635 სვანაძე ისიდორე სიმონის ძე 30 გლეხი მენშევიკი
636 სვანაძე ვარლამ დარისპანის ძე 25 “ “
637 კვერნაძე ბიძინა ილარიონის ძე 27 “ “
638 კეპულაძე გრიგოლ პავლეს ძე 33 “ “
639 ლომიძე თეოფილე სევასტის ძე 29 “ “
640 ლომიძე სიმონ გრიგოლის ძე 32 ინტელიგენტი “
641 ნიჟარაძე მიხეილ პარმენის ძე 21 “ “
642 ბუაძე ვასილი (ვარდენ) რაჟდენის ძე 29 “ “
643 ბუაძე იესე (სოსო) რაჟდენის ძე 24 “ ანტისაბჭ.
644 სირაძე (ალიბეკაშვილი) იაკიმე 

გრიგოლის ძე
30 გლეხი მენშევიკი

645 სოფრომაძე ივანე მოსეს ძე 19 ანტისაბჭ.
646 არეშიძე ანიკიტ (ონიფანტე) ივლიანეს ძე 24 აზნაური “
647 ლეჟავა ნაზარი ანდრიას ძე 56 სასულ. წოდ. “
648 ჯაჯანიძე გერმანე ბესარიონის ძე 56 მღვდელი “
649 ნიკოლაძე იეროთეოზ ანდრიას ძე 59 “ “
650 მჭედლიძე სიმონ მიხეილის ძე 60 “ “
651 კუხიანიძე ბესარიონ სოფრომის ძე 53 არქიდიაკონი “
652 ქოჩიაშვილი აკაკი ალექსის ძე 30 სტუდენტი მენშევიკი, 

„სხივი”
653 კამლაძე ნესტორ მიხეილის ძე 24 მოსწავლე მენშევიკი
654 კამლაძე ვასილი დავითის ძე 29 გლეხი “
655 კაკაბაძე კორნელი ბესარიონის ძე 26 ინტელიგენტი “
656 წივწივაძე რაჟდენ ნიკოლოზის ძე 45 სასულიერო 

წოდ. 
მენშევიკი

657 უგლავა კონსტანტინე პეტრეს ძე 46 ინტელიგენტი ” 
658 ჩხენკელი ივანე ესტატეს ძე 37 “ “
659 კარსანიძე გერმანე ნიკოლოზის ძე 33 გლეხი “
660 ვასილაძე სერგი ბაგრატის ძე 27 მუსიკოსი ” 
661 დოღონაძე კაპიტონ მეფოდის ძე 23 ინტელიგენტი, 

სუფლიორი
“

662 ნემსაძე ევტიხი ილარიონის ძე 24 აზნაური ანტისაბჭ.
663 ჭოლაძე ალექსანდრე თევდორეს ძე 20 გლეხი “
664 კაშია ონისიმე მაქსიმეს ძე 52 “ “
665 ფუტურიძე ვიქტორ პავლეს ძე 37 მც. მესაკუთრე მენშევიკი
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666 ფუტურიძე ტიხონ (ტრიხონ)  ექვთიმეს ძე 28 გლეხი ანტისაბჭ.
667 ფუტურიძე პარმენ ნიკიფორეს ძე 35 კოოპერატივის 

თანამშრომელი
მენშევიკი

668 ბურჯანაძე ვლადიმერ ალექს. 32 გლეხი ანტისაბჭ.
669 ქართველიშვილი ილიკო გიორგის ძე 26 “ “
670 აბზიანიძე ივანე გიორგის ძე 32 ვაჭარი ” 
671 მგელაძე ვასილი ილარიონის ძე 28  მოსამსახ.,  

ყოფ. 
პროპორშჩიკი

“

672 ფაჩულია ეგნატე დიმიტრის ძე 47 ვაჭარი მენშევიკი
673 გორგოძე გიორგი სიბიტოს ძე 20 გლეხი ანტისაბჭ. 
674 უგლეხელიძე ალექსანდრე (შაშუა) 

კონსტანტინეს ძე 
24 აზნაური “

675 გორგაძე სიმონ თადეოზის ძე 24 გლეხი მენშევიკი
676 ხელაია ერმილე ეგნატეს ძე 27 “ ანტისაბჭ.
677 რამიშვილი ნიკოლოზ ალექს. 32 მასწავლებელი “
678 მიქაძე პოლიკარპე ლუკას ძე 32 ყოფ. ოფიცერი “
679 ახვლედიანი ერემია დომენტის ძე 26 აზნაური “
680 ლასხიშვილი აკაკი მიხეილის ძე 23 “ “
681 ახვლედიანი ალექსი მიხეილის ძე 22 “ “
682 გიორგაძე მიტროფანე ზაქარიას ძე 32 გლეხი მენშევიკი
683 ძაგნიძე იოსებ თევდორეს ძე 36 “ ანტისაბჭ. 
684 გიორგაძე პოლიკარპე იასონის ძე 21 მოსწავლე “
685 გიორგაძე კონსტანტინე (ფოჩინია) 

იასონის ძე
23 გლეხი “

686 აბრამიძე აკაკი ლუკას ძე 25 “ “
687 ადეიშვილი ივანე პავლეს ძე 31 აზნაური ანტისაბჭ. 
688 კახიძე ვალოდია კოზმანის ძე 23 გლეხი “
689 ჯაფარიძე სილოვან 35 აზნაური “
690 სანადირაძე გრიგოლ ტარიელის ძე 53 საშ. გლეხი “
691 შათირაშვილი ალექსანდრე ივლიანეს ძე 25 აზნაური “
692 ლორთქიფანიძე ანაპოლისტ ვასილის ძე 27 “ “
693 ბრეგვაძე ვლადიმერ დავითის ძე 30 გლეხი “
694 ძაგნიძე ილიკო ქაიხოსროს ძე 54 საშუალო გლეხი მენშევიკი
695 ნაცვლიშვილი იოსებ რომანის ძე 46 სასულ. წოდ. ანტისაბჭ. 
696 გურული პავლე იოსების ძე 24 მც. მესაკუთრე “
697 ჯაფარიძე თენგიზ სოლომონის ძე 19 სტუდენტი “
698 სამხარაძე ვასილი დარ. 25 გლეხი “
699 ყიფიანი აბესალომ სამსონის ძე 42 აზნაური “
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700 ხათრიძე აკაკი ონისიმეს ძე 23 გლეხი “
701 ფხადაძე კონსტანტინე ალექს. 63 “ “
702 გიორგაძე იულონ სპირიდონის ძე 60 “ “
703 ხათრიძე თეიმურაზ სიმონის ძე 65 “ “
704 ჭყოიძე ნესტორ ბესარიონის ძე 24 “ “
705 ღიბრაძე ვლადიმერ დიმიტრის ძე 30 “ “
706 ჯუღელი ვასილი სპირიდონის ძე 25 “ “
707 წიქორიძე სევერიან სიმონის ძე 18 “ “
708 თავხელიძე ილია სამსონის ძე 22 “ “
709 ჯაფარიძე ვლადიმერ გიორგის ძე 23 “ “
710 ლორთქიფანიძე ნიკოლოზ ივანეს ძე 24 აზნაური “
711 ხურციძე კალისტრატე ალექს. 23
712 ლორთქიფანიძე ანეპოდისტ ვიქტორის ძე 23 აზნაური “
713 გოგიბერიძე თევდორე ირაკლის ძე 28 გლეხი “
714 ჭაფოძე ვლადიმერ თადეოზის ძე 32 გლეხი “
715 სანიკიძე ბარნაბ იასონის ძე 27 “ “
716 ჭეიშვილი ისააკ ნიკოლოზის ძე 27 “ “
717 ბოჭორიშვილი ნიკოლოზ სამსონის ძე 19 “ “
718 მამისეიშვილი რაჟდენ მარკის ძე 38 “ “
719 მუშკუდიანი არკადი სამსონის ძე 24 გლეხი ანტისაბჭ. 
720 იაშვილი დავით იოსების ძე 22 აზნაური “
721 ციმაკურიძე ვლადიმერ დავითის ძე 19 გლეხი ნაც. დემ. 
722 ქურციკიძე დავით არსენის ძე 26 “ ანტისაბჭ.
723 კაკოიშვილი იუკენტი მიხეილის ძე 18 აზნაური “
724 გორგოძე კირილე ნარიმანის ძე 25  გლეხი ” 
ფოთის რაიონი

725 ჭანტურია რაჟდენ ჯამულეტის ძე 39 საშუალო გლეხი მენშევიკი
726 ჭანტურია ვლადიმერ კონსტანტინეს ძე 36 მასწავლებელი ნაც. დემ. 
727 დგებუაძე მიხეილ სოლომონის ძე 21 აზნაური “
728 თვალთვაძე ვლადიმერ გიორგის ძე 19 “ “
729 ჩომახია ალექსანდრე ივლიანეს ძე 24 ინტელიგენტი სოც. ფედ. 
730 კეიდია ტიხონ კონსტანტინეს ძე 21 აზნაური “
731 ქაჩიბაია გრიგოლ ალექსანდრეს ძე 24 საშუალო გლეხი ბანდიტი
732 ხაჯალია ნიკოლოზ ივანეს ძე 46 საშუალო 

გლეხი, ყოფ. 
პროპორშჩიკი 

მენშევიკი
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ზუგდიდის მაზრა

733 ჯიქია ჭიჭიკო კირილეს ძე 30 ფერშელი მემარჯვ. სოც. 
ფედ.

734 ჩიქოვანი ჩუჩუ დათას ძე 33 ყოფ. თავადი ნაც. დემ. 
735 დგებუაძე ბენედიქტე ორისტოს ძე 25 აზნაური სოც. დემ. 
736 ყურაშვილი რაჟდენ ოტიას ძე 30 ბანდიტი
737 გრიგოლია სარდიონ ანდრიას ძე 28 ვაჭარი სოც. დემ. 
738 ხვარძიკია ღუღუნი ნიკოლოზის ძე 26 აზნაური ნაც. დემ. 
739 თვალთვაძე ძეკე ფილიპეს ძე 46 მოსამსახურე მემარჯვ. სოც. 

ფედ.
740 ხვარძიკია თეოფანე ნიკოლოზის ძე 23 ნაც. დემ. 
741 კალანდია ვასილი კოსტას ძე 59 ყოფ. მღვდელი “
742 დარასელია მაკარ ბიჭის ძე 26 კულაკი
743 სიჭინავა მიხეილ ბიჭის ძე 66 “ სოც. დემ.
744 რაფავა ლეონტი ბებიტოს ძე 26 “ “
745 ანთია პროკოფი ალექსის ძე 23 საშუალო 

გლეხი, ქურდი-
რეციდივისტი

746 მესხია ალექსანდრე თეიმურაზის ძე 27 საშუალო გლეხი ნაც. დემ. 
747 გრიგოლია ფილიპე ანდრიას ძე 23 ”  

ნოქარი
სოც. დემ. 

748 ჩხოლარია ვალოდია მიხეილის ძე 34 აზნაური ნაც. დემ. 
749 ცხაკაია დოროთე საბას ძე 42 ვაჭარი “
750 სიჭინავა ვარლამ როსტომის ძე 43 “ “
751 სიჭინავა ამბროსი კუკას ძე 28 “ “
752 დგებუაძე რაჟდენ ტოტის ძე 39 აზნაური, ვაჭარი ” 
753 ვეკუა თადეოზ სტეფანეს ძე 28 ვაჭარი სოც. დემ. 
754 შამათავა კონდრატე მარკოზის ძე 35 ” “
755 შონია აკაკი თეიმურაზის ძე 33 “ “
756 მატუა თადეოზ სტეფანეს ძე 40 კულაკი ნაც. დემ. 
757 ხვიტია თომა ბახვას ძე 43 აზნაური “
758 ანთელავა აკაკი ბესარიონის ძე 24 “ “
759 ჩხოლარია კონსტანტინე ბახვას ძე 30 “ “
760 ორზოლია ჯვებე ბიჭის ძე 50 “ “
761 გობეჩია ვარლამ ევგენის ძე 41 ყოფ. მემამულე “
762 ქავთარაძე ბადუ იოსების ძე 54 აზნაური “
763 სიჭინავა ირაკლი შარუს ძე 37 ვაჭარი “
764 კოზუა კოსმან როსტომის ძე 31 “ “
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765 მიშველიძე კირილე იოსების ძე 45 ყოფ. მღვდელი “
766 თოდუა შალვა ალექსის ძე 22 კულაკი “
767 წურწუმია არსენი მათეს ძე 30 “ “
768 კუკავა გრიგოლ გუჯუს ძე 35 “ “
769 მაქაცარია ვარლამ კოსტას ძე 28 “ სოც. დემ.
770 ტატიევი მელიტონ 38 გამოუსწ. ქურდი-

რეციდივისტი
771 ქუთელია სოლომონ კერამდუხის ძე 50 აზნაური ნაც. დემ. 
772 კუკავა ბექირბეი ეგნატეს ძე 41 კულაკი “
რაჭის მაზრა

773 ბოჭორიშვილი ტერენტი ერასტის ძე 32 ინტელიგენტი, 
მასწავლებელი

ნაც. დემ. 

774 გელოვანი (გელაშვილი) მიხეილ 
აბესალომის ძე

33 აზნაური მენშევიკი

775 კაპანაძე ირაკლი იოსების ძე 27 ინტელიგენტი, 
სასულ. წოდ.

სოც. დემ. 

776 საგანელიძე ირაკლი მოსეს ძე 38 მღვდელი “
ოზურგეთის მაზრა

777 დარჩია ისიდორე ავქსენტის ძე 35 მც. მესაკუთრე მენშევიკი
778 ზაქარიაძე ვასილი ირაკლის ძე 24 “ “
779 ჭანუყვაძე ფინოზ ივანეს ძე 29 საშუალო გლეხი უპარტიო
780 ასათიანი კონსტანტინე პავლეს ძე 35 “ “
781 ჯაყელი ბესარიონ კონსტანტინეს ძე 35 მც. მესაკუთრე “
782 ღლონტი გიორგი ლევანის ძე 43 “ “
783 დათუნაშვილი გიორგი გრიგოლის ძე 27 “ “
ცაგერის მაზრა

784 ბანძალაძე ნიკო ალექსის ძე 40 კულაკი მენშევიკი
785 ყურაშვილი ამბაკო ეფიმეს ძე 40 საშუალო გლეხი “
786 მუშკუდიანი ივანე გიორგის ძე 35 “ “
787 გაბიძაშვილი სერგო უსეინის ძე 40 “ “
788 ასათიანი გიორგი ილოს ძე 30 “ “
789 ასათიანი გერონტი კაცის ძე 23 “ “
790 ასათიანი მიხეილ ყარამანის ძე 27 “ “
791 ასათიანი გერასიმე ბიჭის ძე 31 “ “
792 ფრუიძე არქიფო გიორგის ძე 40 “ “
793 ყურაშვილი შალიკო გუძას ძე 30 კულაკი “
794 ფრუიძე ეპიფანე ეფიმეს ძე 27 საშუალო გლეხი “
795 სვანიძე ილია ეფიმეს ძე 36 “ “
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796 ჩარკვიანი ანდრია ბეგლარის ძე 34 “ “
797 კენჭაძე ანდრია (ამბაკო) მათეს ძე 37 “ “
798 ყიფიანი აკაკი ერმილეს ძე 32 კულაკი “
799 ბურშალიანი გრიგოლ დავითის ძე 35 საშუალო გლეხი “
800 ახვლედიანი (ბუჭუ) ლევანი 30 კულაკი “
801 ახვლედიანი შალვა 35 ადვოკატი “
802 გუგავა მაქსიმე 41 საშუალო გლეხი “
803 თვარაძე თეოფანე 45 საშუალო გლეხი მენშევიკი
804 გელოვანი სერაფიონ 34 კულაკ “
805 ქარსელაძე ვლადიმერ გიორგის ძე 55 პედაგოგი მონარქისტი
806 ჯანაძე ალექსი 45 “ მენშევიკი
807 ჩიქოვანი ბაბუსია 43 “ ნაც.დემოკრატი
808 ქარსელაძე მელქეს 39 საშუალო გლეხი. 

მასწავლებელი
მენშევიკი

809 გელოვანი ალექსი ვახტანგის ძე 60 კულაკი. პედაგოგი ნაც.დემოკრატი
810 მერაძე პავლე 24 საშუალო გლეხი. 

მასწავლებელი
მენშევიკი

811 გელოვანი ინდიკო დავითის ძე 50 “ მენშევიკი
812 ასათიანი ლადიკო დათოს ძე 25 “ “
813 ასათიანი ჯულთა ჩუჩის ძე 20 “ “
814 ასათიანი არქიფო დეისმანის ძე 27 “ “
815 ასათიანი გრიგოლ სარდიონის ძე 32 კულაკი “
816 ასათიანი ბეგლარ როსტომის ძე 70 “ “
817 ქარსელაძე პეტრე 42 საშუალო გლეხი “
818 ახვლედიანი მინა მინას ძე 23 “ “
819 ქვარიანი ინდიკო გიორგის ძე 34 “ “
820 კვატაშიძე იაშა 25 საშუალო გლეხი. 

მასწავლებელი
“

აფხაზეთი

821 აფრასიძე ბესარიონ გიორგის ძე 35 გლეხი უპარტიო
822 ასათიანი მიხეილ იასონის ძე 30 შეძლ. გლეხი “
823 ანჩაბაძე ტარასი თამშუგის ძე 20 ყოფილი თავადი ბანდიტი
824 ანჩაბაძე ერმილე ჩაგუს ძე 26 “ უპარტ.  ბანდიტი
825 ხუშტუა ნახარ ძაკას ძე 28 საშუალო გლეხი უპარტიო
826 კორსანტია მაქსიმე სპირიდონის ძე 35 “ მენშევიკი
827 მიქელაძე ნოჩო ნოეს ძე  (დოკუმენტში 

გადახაზულია)
26 აზნაური “

828 გურჯუა ვასილი გიორგის ძე 
(დოკუმენტში გადახაზულია)

32 ინტელიგენტი “
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829 ცინცაძე გიორგი კონსტანტინეს ძე 
(დოკუმენტში გადახაზულია)

28 “ ნაც.დემოკრატი

830 კორსანტია მაქსიმე სპირიდონის ძე 35 საშუალო გლეხი მენშევიკი
831 დადეშქელიანი კოკია “ “
832 ჯანდელიანი სამსონი “ “
აჭარა

833 საბაშვილი მიხეილ სამსონის ძე 34 ინტელიგენტი სოც.დემოკრატი
834 ჩიტაიშვილი ვასილი ალექსანდრეს ძე 

(გადახაზ)
27 “ “

835 გეგიაძე დიომიდე ალექსანდრეს ძე 43 ვაჭარი “
836 ჩიქოვანი გრიგოლ პლატონის ძე 30 აზნაური “
837 ჩიქოვანი ავტონომას პლატონის ძე 24 “ სოც. ფედერ.
838 ახვლედიანი ვლადიმერ ივანეს ძე 33 “ “
839 ფურცელაძე გიორგი მიხეილის ძე 57 “ უპარტიო
840 რამიშვილი აკაკი ონისიმეს ძე 34 ვაჭარი სოც. დემოკრატი
841 იმნაძე ანტონ ოსეკნის ძე 60 “ უპარტიო
842 დადიანი დავით ნიკოლოზის ძე 38 თავადი “
843 გორდელაძე აღათი  მაქსიმეს ასული 26 თერძი მენშევიკი
844 ფანცულაია აპოლონ ნიკოლოზის ძე 88 ინტელიგენტი უპარტიო
845 ხომერიკი ვიქტორ ვლადიმერის ძე 19 გლეხი “
846 ზოიძე ალექსანდრე ქიშვარდის ძე 19 “
847 ხომერიკი ალფეს ერმილეს ძე 30 “ სოც. დემოკრატი
848 მკურნალიძე კირილე თევდორეს ძე 19 “ უპარტიო
849 ზაპერტოვი ვლადიმერ ვასილის ძე 25 “ “
850 ზოიძე ისიდორე ივანეს ძე 20 “ “
851 ქინქლაძე საფრონ ლავრენტის ძე 30 “ “
852 მუჯირი ნიკიფორე ლევანის ძე 36 “ სოც. დემოკრატი
853 მალაზონია კოპენიკ ვასილის ძე 38 “ უპარტიო
854 ვადეიშვილი ლავრენტი იოსების ძე 26 “ “
855 ჩავნაიშვილი მიხეილ მეტენის ძე 34 “ “
856 პატარავა ნოე ივანეს ძე 29 “ “
857 ტოკაიშვილი მიხეილ ერმილეს ძე 35 “ “
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